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,Ej, Celjani 
nič se bati, 
so Koledniki 
pred vrati: 
Dobro leto 
vam želimo, 
toplo leto 
milo zimo, 
hladen "špricar« 
in ne peči! 

Naj vam ceste 
sonce pluži, 
naj vas zdravje 
dobro služi, 
z dohtarji 
pa nič opravka: 
Je lahk 'o 
spet kakšna • 
stavka! 
Iz Cinkarne 
spet smrdi... 
Bodite pravjo 
brez skrbi. 
Nekdo, ki se 
s tem ukvarja, 
vam strokovno 

* pojasni 
in poudarja, 
da na srečo 
(aV nesrečo) 
plin to ni!!! j 

\ 
Daj vam, bože, \ 
zdravo pamet, i 
kije boljša i 
kamor žamet! -i 
Tisti ki se I 
to ga tiče, i 
vam v svojem 
slogu kliče: 
Ne zidajte mi 
spomenika, 
se dela primVe 
kot se šika! 

Vas spomnimo 
Koledniki -
zunanjih občin 
delavci. 
na kakšen drobec 
od pogače... 
Če sni o skupaj 

prst orali, 
zasejali, 
zrnje želi, 
v mlin poslali, 
moko zgnetli, 
peč zanetil... 
Dajte majhen 
kos pogače, 
ker drugače: 
Daj vam, bože 
slabo leto 
in pri hiši 
same miši! 

Hej, Pohorci! 
Vam pa želimo 
gor na Rogli 
dobro zimo. 
Dol v dolini, 
najprej v Zreče 
združitvi tozdov 
mnogo sreče! 

Ob Dravi nji 
večje sloge, 
potrebni pare 
ste uboge! 
Meliorirali 
bi radi? 
Daj, bože 
s Kleka 
coprn 'co, 
da odčara 
proč vod d, 
a vse pusti, 
kakor je bl'o. 

Darujte kaj 
Kolednikom. 
Drugače, bože, 
vam pri striže 
pero ti vzpona 
za let naniže. ; 

Hej, sinovi 
'spod planin 
ino hčere 
dveh dolin, 
aV ob Dreti, 
al'Savinj'! , 

Naj Golte 
govtajo dolgove 
in gosti 
polnijo domove 
turističnih 
kmetij. 
In daj vam, bože, 
dobro leto 
med Solčavo 
in med Dreto, 
in da 'b se 
debelil les, 
med poseko 
in prodajo... 
pa nobenih 
LM vmes. 

Hej, Šmarjani, 
Sotelčani, 
pa Rogatci 
in Kozjani, 
kaj ste vašim 
kravam s t'rili, 
da nobena več 
ne sili 
na Hrvaško? 
Pač pa 
v klavnico 
- na Laško. 
Požegnaj, bože, 
vino kislo, 
sladkorne repe 
dober rod. 
Rogaški daj 
tegob želodčnih 
- ne domačih! -
od drugod. 

N^ po sreči 
gre steklarjem!, 
da ob novem letu 
bi po svetu 
pač razbili 
na moč veliko 
dragih čaš, 
vam želi 
Kolednik vaš. 

Hej. rudarji 
tam ob Paki_ 

in bele branže \ 
tehniki, \ 
res je bil 
pouk vam drag, ' 
ko vam je 
v presneti 
stiski, 
odnesel 
solidarnost vrag. 
Zdravo, dečki, 
naše Bosne 
ponosne; 
bilo ovde, 
bilo gore-
solidarnost je 
- otegla se! 
In dajte kaj 
Kolednikom! 
Če pa ne, 
daj bože vam, 
da boste 
iz migracije 
še šli iskat 
izvršnike. 

Hej, Žalčani, 
Savinjčani! 
Kar ni greh, 
lepo pa ni, 
da tiščite' 
farmo preč. 
Kje pa naj bo ?, 
če ne na polj', 
prašičev v centrih 
je dovolj. 
Tud' vam nakloni, 
bože, pamet! 
Nikar odplak 
ne čistite! 
Mar ni dovolj, 
da že mlekarna 
posname z mleka 
kar le gre. 

Hej, Laščani 
zaležani, 
a tudi Radečam 
velja, da rek: 
Eden ni nobeden. 

da je bolje, 
da sta dva 
stolčeka za 
vsako »rihto«! 
je rek, 
ki še kako velja. 
Nam darujte, 
al' pa čujte: 
Dve jagi-babi: 
ena s Huma, 
druga s Kuma, 
vam zacoprajo 
reči, stvari, 
da boste vsi 
enakih misli, 
hodili spat 
pod ene svisli; 
vas bo nagnalo, 
vedrit' pod 
eno komunalo! 

Vsem daj, bože, 
dobro leto! 
Daj kulturi 
mišičevja, 
vzemi športu 
zlo nasilja, 
več kulture in srca. 
Učenikom 
daj uspeha 
pri polnitvi 
trdih buč. 
Daj otrokom 
skrbne starše; 
hvaležnih, staršem, 
daj otrok. 
Zdravstvu daj 
za čvrsti rizik, 
staro streho, 
ljubi bog! 

Zapomnite 
pa eno si! 
Kdor ne daje 
ne dobi! 
V vaši hiši 
sami miši, 
če bomo mi 
Koledniki, 
praznih rok 
od vas odšli. 

Kron ika leta 
1 9 8 4 - nače lno 
Kdor čaka, dočaka, 
pregovor glasi. 
Vprašanje če učaka, 
kar kdo si želi? 
Smo lani ob letu 
na istem bili... 

Je fatamorgana 
Silvesterska noč?, 
ki ji je dana 
tolikšna moč, 
da kdor si nečesa 
tak močno želi, 
v letu prihodnjem 
zares se zgodi... 
V katerem, ki pride, 
pa nič besedi! 

So komu se želje 
spolnile prav vse. 
Se k'tera povrhu 
rajši kot ne. 

Večini pa upi, 
kakor dotlej, 
šli so po vodi 
in t'ko naprej... 

Je družbena sreča 
dost bolj opoteča. 
Rajši kot pada, 
dolg se nam veča. 
Kot živo srebro 
poleti ob kresi 
nam posojilne 
pno se obresti. 
Kaj šele cene? 
Le kaj bi storile, 
če se nam ne bi 
kvasa navžile. 
Smo bonom 
benzinskim 
že peli v slovo, 
depozitu na meji 
ravno tako. 
Pa nam oboje, 
kakor se zdi, 
leze pod kožo -
kot klop se drži. 

V nečem pa bogati 
smo kakor Krez: 
Sestankov imamo 
do grla in čez. 
Če včasih sestanki 
tud' spoved so bli, 
Kje danes!!! 
Danes kaj takega, 
k sreči, več ni. 
Kdo se še danes 
greha boji? 
Bolj vest je kosmata 
lažje greši. 

A sklepe na sklepe 
nam zidajo seje, 
sklepi na sklepih 
nam sejejo seje, 
sejemo sklepe 
za zmanjšanje sej 
in tako dalje 
in tak naprej... 

Je ena med njimi 
nam šla do srca. 
A, kaj ko na smolo 
trinajsta je b la. 

A vsemu navkljub 
smo optimisti, ; 
saj ni od muh, i 
kar nam nekoč 
je pel Kerempuh; 
da ni b'lo nikdar, 
nikdar tako, 
da pač nekak, 
nekak neb' blo. 
In da nikoli 
ne bo vsaj tako, 
da bi nekako, 
nekako ne blo. 

Dovolj smo v temi 
da upanje je, 
če kdo si v tunelu 
vžigalco prižge. 



Proizvodnja bo manjša kot lani 
Zato nal bi bil ¥ Cellu priboilnje leto cilj višja Inilustrljska 
proizvodnja od začrtane v resoluciji 

Neuresničevanje letošnjih 
razvojnih načrtov, smelejše 
načrtovanje za prihodnje leto 
in uresničevanje prestruktu
riranja celjskega gospodar
stva so med seboj tesno pove
zani. Tako so jih obravnavali 
tudi delegati na letošnji za
dnji seji zborov celjske občin
ske skupščine. 

Razlogi za neuspešno gospo
darstvo se ponavljajo - zastare
la, večinoma odpisana oprema, 
zastarela tehnologija, prevla
dujoč izvoz surovin, v zadnjem 
času pa še kopičenje zalog go
tovih izdelkov in zmanjševanje 
likvidnih sredstev. Vsega tega 
v prihodnjem letu ne bo mo
goče povsem preseči, vendar 
so delegati osnutek Resolucije, 
ki predvideva 2,5 odstotno rast 
družbenega proizvoda in po tri 
odstotno rast industrijske in 
kmetijske proizvodnje, pod
prli. 

Delegati so v razpravi precej 
pozornosti namenili življenj
skemu standardu. Opozarjali 

so, daje v resoluciji sicer opre
deljeno zaustavljanje padanja 
življenjske ravni, a bo to mo
goče doseči le z uresničeva
njem ostalih resolucijskih do
ločil. Delegacija Zlatarne je 
predlagala, da bi se industrij
ska proizvodnja povečala ne le 
za tri, temveč za štiri odstotke 
glede na letošnji padec. O tem 
bodo odločali, ko bodo letošnji 
gospodarski rezultati povsem 
znani. Že sedaj pa je očitno, da 
bo industrijska proizvodnja le
tos nekaj nižja kot lani, name
sto da bi porasla za dva od
stotka. 

Delegati so opozarjali še na 
razrešitev težav pripravnikov, 
ki bi jim morali zagotoviti 
ustreznejše usposbljanje in te
žiti k njihovemu zaposlovanju 
za nedoločen čas. Več poudar
ka bi bilo potrebno dati še po
klicnemu usmerjanju in storiti 
korak k regijskemu načrtova
nju zaposlovanja. Predstavnik 
občinskega sindikalnega sveta 
pa je predlagal, da bi ob spreje

mu resolucije delegati razpola
gali z osnovnimi podatki načr
tov organizacij združenega 
dela. 

Prve korake k prestrukturi
ranju celjskega gospodarstva 
so na skupščini ugodno oceni
li, delegacija Ingrada pa je 
predlagala, da v program 
vključijo tudi gradbeništvo, ki 
ima velike možnosti pri pove
zovanju z drugimi organizaci
jami in preusmeritvi v druge 
dejavnosti. 

Se veliko bolj pohvalna je bi
la ocena dosežkov na področju 
kmetijstva, zemljiške politike 
in gozdarstva. Načrtovano štiri 
odstotno rast kmetijske proiz
vodnje v občini dosegajo, veli
ko pa so naredili tudi za prido
bivanje in izboljševanje kme
tijskih zemljišč. Pri velikih hi
dromelioracijah so že dosegli 
srednjeročne načrte, pri malih 
hidro in agromelioracijah pa 
so ga presegli že za 60 od
stotkov. 

MILENA B. POKLIC 

Državno 
odlikovanje 
Jožetu 
Fideršku 

v petek, 21. decembra, 
so se v delovni organiza
ciji Pekarna in slaščičar
na Rogla Slovenske Ko
njice zbrali delavci, upo
kojenci, poslovni partner
ji in predstavniki družbe-
no-političnega življenja 
občine Slovenske Konji
ce, da bi izrekli čestitke 
Jožetu Fideršku, direk
torju Rogle, ki je prejel 
državno odlikovanje: red 
dela s srebrnim vencem 
za zasluge in dosežene 
uspehe pri delu, po
membno za napredek dr
žave. 

Odlikovanje za uspešno 
vodenje delovne organi
zacije in udejstvovanje na 
kulturnem področju mu 
je izročil predsednik 
Izvršnega sveta skupšči
ne občine Janko Kovač. 

MP 

Malo z a zdravstvo 
Tudi drugo leto denarja ne bo dovolj 

Za potrebe zdravstva bo 
tudi prihodnje leto težko za
gotoviti dovolj denarja. Ko 
je koordinacijski obor za 
razvojne in druge skupne 
naloge ter svobodno menja
vo dela pri Medobčinski 
zdravstveni skupnosti Celje 
obravnaval načrt aktivno
sti, po katerem naj bi me
njavo dela dogovorili do 
konca marca, so člani že 
opozarjali na verjetne ka-
snitve. 

Zapleti so že z uporabo ta
ko imenovane »zelene knji
ge«, novosti prinaša zakon o 
ugotavljanju in razporejanju 
celotnega prihodka, prihod
ka in dohodka, poleg tega pa 
naj bi občinske zdravstvene 
skupnosti ob zaostajanju v 
rasti dohodka za gospodar
stvom za 10 odstotkov omo
gočile izvajalcem enako rast 
osebnih dohodko kot v go
spodarstvu in tudi denar za 
pokrivanje dejanske rasti 

materialnih stroškov. 
Vprašljivo postaja že po

krivanje cen zdravstvenih 
storitev, ki bodo veljale do 
dogovora. V prvem tromese-
čju 1985 bi se naj povečale 
glede na letošnje povprečne 
cene za 40 odstotkov, kar po
meni 9,3 odstotka na sedaj 
veljavne cene. 

Člani koordinacijskega od
bora so spregovorili tudi o 
predlogu za ustanovitev di
spanzerja za bolezni odvi
snosti. Čeprav še ni povsem 
jasno, kje bo organizacijsko 
vključen, so predlagali, da 
program dela skupno s stro
kovno oceno in mnenjem 
zdravstvenega sveta pri Me
dobčinski zdravstveni skup
nosti posredujejo vsem 
občinskim zdravstvenim 
skupnostim, da se bodo lah
ko odločale, saj bi dispanzer 
za svoje delo potreboval tudi 
dodatna sredstva. 

MILENA B. POKLIC 

Mlekarna ne onesnažuje vode 
Kaže, da mlekarna v Arji 

vasi zaenkrat ne ogroža ka
kovosti vode Savinje in tal-
nice v spodnji Savinjski do
lini. Vzorci, ki so jih doslej 
analizirali, so pokazali, da 
Savinja v času, odkar delu
je nova mlekarna, ni bila bi
stveno bolj onesnažena kot 
poprej, vendar pa je opazna 
večja celokupna trdota vo
de in pa večja vsebnost žele
za v vzorčni vodi. Nekatere 
analize so opozorile še na 
večjo vsebnost dušikovih 
spojin in slabšanje bakte
rioloških analiz, a vse še v 
sprejemljivih mejah. 

Dokončen odgovor o vpli
vu mlekarniških odpadnih 
voda na kakovost Savinje v 
Medlogu bo znan šele z za
ključno oceno temeljnih ra
ziskav vode, ki jih dela Za
vod za socialno medicino in 
higieno Celje. Celjski izvršni 
svet je zato ponovno zadolžil 
Zavod, da poleg redne kon
trole obratovanja čistilnih 
naprav v lekarni redno nad
zira vodo Savinje in talnice v 
spodnji Savinjski dolini in o 
rezultatih sproti obvešča sa
nitarno inšpekcijo občine 
Celje. Enako velja za analize 
odpadnih voda mlekarne. 

Reden nadzor in pravočasno 
ukrepanje bi tako moralo za
gotoviti, da ne bo prišlo do 
onesnaženja pitne vode, ki 
se naravno infiltrira v obmo
čju črpalnih vodnjakov v 
Medlogu. 

Vsa ta povečana skrb je 
predvsem posledica zakasni
tev pri gradnji čistilne napra
ve v Kasazah, ki bi morala 
sprejeti vse odpadne vode iz 

predelave mleka, zgrajena 
pa bi morala biti pred pričet-
kom obratovanja mlekarne v 
Arji vasi. Mlekarna je bila 
zgrajena julija, čistilno na
pravo v Kasazah pa še vedno 
gradijo. Od mlekarne do Sa
vinje pri Kasazah je odvodni 
kanal za odpadne vode iz 
mlekarne že zgrajen. 

MILENA B. POKLIC 

Težave krajanov v 
nabiralniku S Z O L 

Prizadevanja za izvajanje 
dolgoročnega programa go
spodarske stabilizacije, pro
duktivno zaposlovanje, po
večanje kmetijske proizvod
nje in uresničevanje delegat
skih odnosov ostajajo tudi za 
prihodnje leto prednostne na
loge socialistične zveze v ko
njiški občini. Te in še nekate
re druge pomembne program
ske usmeritve so v ponedeljek 
podprli tudi delegati na pro
gramski konferenci socialisti
čne zveze Slovenske Konjice. 

Žal je ponekod vendarle 
čutiti odmike od dogovorjenih 
usmeritev in na primer vztraja
nje pri naložbah, ki nimajo za
gotovljenih vseh sredstev. 
Tam, kjer je temu tako, gre za 
odsotnost trezne presoje, pred
vsem pa politične odgovorno
sti vseh frontnih delov sociali
stične zveze. 

Razpravo so razplamtele 
smeti. Pravzaprav odlagališče 
za smeti v Bezini, na kar je v 
imenu sokrajanov glasno opo
zoril delegat iz te krajevne 
skupnosti, češ, da naj strokov
ni delavci še enkrat pretehtajo 
primernost te odločitve. Pro
blem kajpak ni nov in se vleče 
kot povest o jari kači in stekle
nem polžu že več let, dejstvo 
pa je, da mora biti prav zaradi 
varstva okolja v občini urejeno 
odlagališče. 

Za novega sekretarja so 
izvolili Bojana Fijavža, ki se
daj opravlja delo tržnega inš
pektorja in se za dvoletno de
lo zahvalili Izidorju Roš-
karju. 

Zabrnelo je tudi zaradi tele
fonov. Nanje zaman čakajo že 
po več let zlasti krajani po va
seh pod Pohorjem, pa tudi v 
dolini, ne glede na to, da so 
svoje obveznosti poravnali. 

Mladi so opozorili nase z raz
pravo o mladinskem prosto
voljnem delu, ki med posa
mezniki in tudi delovnim orga
nizacijami cesto naleti na glu
ha ušesa ali celo neodobrava-
nje. Takšno miselnost bodo 
mladi v konjiški občini prese
gli še z večjo aktivnostjo na 
tem področju, so sklenili. Pri
hodnje leto bodo prvič odšli 
tudi na zvezno mladinsko de
lovno akcijo, na Rogli pa bodo 
urejali pašnike. 

Iz raznovrstnih razprav iz 
življenskih in delovnih okoljih 
so potegnili misel, daje sociah-
stična zveza v resnici kot pošt
ni nabiralnik, v katerem se zbi
rajo raznovrstne želje, potrebe 
in problemi občanov. 

MATEJA PODJED 

Priznanja ob dnevu J L A 
Ob Dnevu JLA so bile na 

Celjskem številne 
prireditve, na katerih so 
podelili tudi priznanja in 
nagrade, osrednja sloves
nost pa je bila v Celju v voj
ašnici Jožeta Meniha-
Rajka. 

V Slovenskih Konjicah so 
ob tej priložnosti pripravili 
sprejem predsedniku 
občinske skupšine Tonetu 
Turnšku in podelili priznan
ja Zveze rezervnih starešin 
Jugoslavije, republiškega 
sekretariata za ljudsko ob
rambo in pohvale. Podelili 
so tudi plakete, diplome in 
darila pionirjem, ki so doseg
li najboljše rezultate v strels
kem tekmovanju ob dnevu 
JLA in tistim, ki so napisali 
najboljše spise na temo o 
Jugoslovanski ljudski 
aramdi. 

V laški občini so pripravili 
osrednjo slovesnost ob 
Dnevu JLA v domu Dušana 
Poženela in jo povezali s 
slavnostnim koncertom 
moškega pevskega zbora 
TIM Laško. Podelili so tudi 
dve odlikovanji: Red jugos

lovanske armade s srebrno 
zvezdo je prejel Slavko Po-
žun. Red dela z zlatim ven
cem pa Stane Tauses. 

Šentjurčani so pripravili 
slovesnost ob dnevu JLA v 
Kulturnem domu, kjer je 
nastopil moški pevski zbor 
in učenci osnovne in glas
bene šole. Ob tej priložnosti 
pa so organizirali tudi tek
movanje v streljanju in hit-
ropotezni šahovski turnir. 

Podelili pa so tudi knjižne 
nagrade učencem za najbol
jše spise. 

V Vojniku je slovesnost ob 
Dnevu JLA pripravila tam
kajšnja krajevna organizaci
ja Zveze rezervnih vojaških 
starešin, proslavo pa je prip
ravila tudi Temeljna or
ganizacija slušno prizadetih 
v Celju, kjer so ob tej prilož
nosti ustanovili tudi 
mladinski aktiv. 

Osrednja slovestnost v celjski občini ob Dnevu JLA je bila 
v vojašnici Jožeta Meniha-Rajka ob Mariborski cesti. Ob 
tej priložnosti so tudi podelili priznanja in nagrade naj
boljšim starešinam in vojakom, šest starešin pa je dobilo 
odlikovanja: Sreten Džesnič, Milorad Džokič, Serafim 
Lekič, Časlav Stevanovič, Mihajlo Predalac, medaljo pa 
Ljubo Lukovac. 

40 let RK v Slov. Konjicah 
Prireditve v počastitev 40-letnice Rdečega križa so se v. 

konjiški občini vrstile celo leto. Že januarja je bilo razpi
sano tekmovanje na temo: pomoč starejšim in invalidom, v 
katerem so sodelovali predvsem mladi člani Rdečega križa. 
Iz šol, ki so se udeležile tega razpisa, so pri Občinski organi
zaciji Rdečega križa proglasili za najboljšo šolo iz Zbelo-
vega. 

Mladi so se pomerili v kvizu »Kaj veš o Rdečem križu«, 
tekmovali pa so učenci sedmih in osmih razredov. Zaključni 
del kviza je bil včeraj v domu kulture v Slovenskih Ko
njicah. 

Na proslavi v počastitev 40-letnice Rdečega križa so najsta
rejšim aktivistom, ki delajo v-tej humanitarni organizaciji 
več kot 20 let, podelili priznanja, prav tako nekaterim kra
jevnim organizacijam in šolam. 

MP. 

Sporazum 
Hmezad-Merx 

Sodelovanje med sozdo-
ma Hmezad in Merx se je 
doslej že ustalilo, tudi na
predovalo, o čemer priča 
podatek, da je skupnega 
medsebojnega prometa že 
blizu dveh milijard di
narjev. 

V torek so 
najodgovornejši predstav
niki obeh sozdov podpisali 
tudi samoupravni spora
zum o ustanovitvi skup
nosti za medsebojno plan
sko in poslovno sodelova
nje med obema velikima 
agroživilskima sozdoma. 
Namen sporazuma je, da 
ob »botrovstvu« Medo
bčinske gospodarske zbor
nice Celje, ustvarita še več 
pogojev za povečanje pro
izvodnje in dohodek, da 
urejujeta tržne odnose, us
klajujeta srednjeročne in 
druge plane in še bolje skr
bita za celovito preskrbo 
prebivalstva celjske regije 
in še širše ter omogočita 
pomembnejši prodor v 
mednarodno delitev dela. 

Na osnovi podpisanega 
sporazuma bosta oba sozda 
imela v tej skupnosti tudi 
skupne organe. 

JJM^ 

Denarja ni dovolj 
Laške samoupravne Interesne skupnosti 
ne bodo zmanjševale dejavnosti 

V občini Laško so ta teden 
opravili seje samoupravnih 
interesnih skupnosti s podro
čja družbenih dejavnosti. Na 
dnevnem redu je bila analiza 
uresničevanja srednjeročne
ga programa posameznih 
skupnosti ter izhodišča za de
lo v prihodnjem letu. 

Na vsaki so ugotavljali po
manjkanje sredstev za normal
ni potek dela, čeprav so, kljub 
tem osnovnim težavam, uspeli 
v večji meri uresničiti zastav
ljene srednjeročne naloge. Naj
bolj kritično je stanje tistih 
skupnosti, ki so obenem tudi 
izvajalci dejavnosti, kot napri-
mer zdravstvo, šolstvo, otroš
ko varstvo in delno socialno 
skrbstvo. Čeprav imajo v obči
ni Laško v republiki največjo 
prispevno stopnjo za področje 
zdravstva in šolstva in čeprav 
so zadnje samoprispevke v 
občini namenili izboljšanju 
standarda na področju vzgoje 
in izobraževanja, rezultati te 
dejavnosti še vedno capljajo za 
republiškim povprečjem. 
Sredstev je komajda dovolj za 
enostavno reprodukcijo, naj
večji del teh pa gre za material
ne stroške. 

Položaj šolstva, zdravstva 

kot tudi otroškega varstva in 
nenazadnje kulture, bodo te
me razprav tudi na prihodnjih 
sejah družbenopolitičnih orga
nizacij, ker ocenjujejo, da je 
stanje na tem področju nevz
držno in da bo potrebno ta 
področja dejavnosti temeljite
je analizirati. Tudi sredstva, ki 
jih bodo te skupnosti oziroma 
dejavnosti dobile z rebalan
som finančnega plana, bodo 
več ali manj namenjena oseb
nim dohodkom. Tako bodo 
vsaj malo ublažili razliko med 
osebnimi dohodki v primerja
vi z gibanjem osebnih dohod
kov v združenem delu. 

Kljub temu pa ocenjujejo, da 
bodo, sicer z velikimi napori, 
obdržali enak obseg progra
mov tudi v prihodnjem letu. 

Skupnosti so potrdile reba
lans finančnih planov. Po de
vetmesečni analizi gospodarje
nja v občini seje celotni doho
dek povečal za 62 odstotkov. 
Upoštevajoč 20 odstotno zao
stajanje sredstev za skupno 
porabo za dohodkom, se lahko 
sklad skupne porabe poveča 
za 40 odstotkov, ne pa le za 23 
kot je bilo načrtovano na začet
ku leta. 

VIOLETA V. EINSPIELER 



Izboljšati pogole živl jenja v kraju 
V kraieunih skupnostih se ljudje združujejo ob siano¥anJslio-komunalnlti ¥prašanjlh\ 

Delegati občinske konference SZDL v Laškem so na 
jninuli programski konferenci ocenili, da je socialistična 
2veza v prvem letu novega mandata napravila pomemben 
premik v vsebini in načinu dela. Res pa je. da se ne da v 
Kratkem času spremeniti oniselnosti in odnosov, ki jih 
imajo v lakši občini zaradi objektivnih težav. Te so v 
zadnjih letih povzročile kadrovske težave tudi v delegira
nju delegatov v socialistično zvezo in neaktivnost delega
tov. Kadrovske težave na vseh ravneh, tako v družbenopo
litičnih organih kot tudi za vodstvene funkcije v delovnih 
organizacijah, so eden večjih problemov v občini. Kljub 
vse boljšim gospodarskim rezultatom pa občina še vedno 
caplja za razvojem v republiki. Menijo, da sedanji sistem 
solidarnosti - Laško je dotirana občina - ne ustreza več 
realnim razmeram. Utemeljitve in predlogi laških delega
tov na republiški skupščini so naleteli na gluha ušesa. S 
tem problemom bodo skušali prodreti v republiški konfe
renci socialistične zveze. 

Iz razgovora z Zlatkom 
Pavčnikom, predsednikom 
občinske konference SZDL 
v Laškem pa smo želeli izve
deti nekaj več o minulih pro
gramskih konferencah v kra
jevni skupnosti. 

Udeležba ni relevantno 
merilo za aktivnosti v kra
jevnih organih socialistične 
zveze, pa vendar, kako jo 
ocenjujete? 

Z. Pavčnik: »Pomembnej-
1 saje seveda vsebina in to, da 
skupaj ocenijo, kaj je treba v 
naslednjih letih napraviti. 
Ugotavljamo, da upada želja 
po delu v delegacijah druž
benopolitičnih organov, ven
dar ni bilo primera, da bi mo
rali ponovno sklicati krajev
no konferenco zaradi ne
sklepčnosti. Nekatere konfe
rence so bile izredno dobro 
pripravljene, na primer v Ra
dečah, Svibnem, Rimskih 
Toplicah in Vrhovem. Poleg 
standardnih razprav o oceni 
dela, je bilo v ospredju plani
ranje in konkretne opredeli
tve za delo v prihodnjem 
letu.« 

Kateri problemi so v tem 
trenutku najbolj aktualni? 

Z. Pavčnik: »Stanovanj-
sko-komunalni! Gre za cest
ne povezave, telefonijo, vo
dovode in tako naprej. Ven
dar so k tem vprašanjem, za 
razliko od prejšnjih let, ko so 
programi bili skupek želja, 
pristopili selektivno in dol
goročno.« 

Mar ne sodijo ti problemi 
v okvir dela samoupravnih 
interesnih skupnosti, med
tem, ko bi se socialistična 
zveza v krajevnih organiza
cijah morala ukvarjati tudi 
z ostalimi aktualnimi vpra

šanji širšega pomena, zapo
slovanja, kulture in tako 
naprej? 

Z. PPavčnik: »Tu gre 
praktično za eksistenčna 
vprašanja, ki pa se izražajo 
tudi drugače. Od reševanja 
teh je namreč v veliki meri 
odvisno življenje in razvoj 
kraja. Če teh problemov ne 
bomo reševali, se bodo lju
dje še naprej selili iz manj v 
bolj razvita območja in niko
li ne bomo dosegli tisto, k 
čemur težimo - enakomer
nejši razvoj v občini. Zato 
smo tudi poudarjali pomen 
prisotnosti delegatov na se
jah samoupravnih interesnih 
skupnosti, ki morajo prihaja
ti na te seje dobro pripravlje
ni in podprti s svojo bazo, da 
bodo njihovi načrti vključe
ni tudi v plane SIS.« 

S čim torej krajani niso 
zadovoljni? 

Z. Pavčnik: »Dosti kritike 
je bilo na račun sodelovanja 
s cestno skupnostjo, ko ugo
tavljajo, da ti neredno vzdr
žujejo ceste, ki so jih krajani 
nemalokrat zgradili z lastni
mi sredstvi in delom. V Ra
dečah so nezadovoljni s so
delovanjem s PTT Trbovlje. 
V Radečah so sami zbrali 
sredstva za dograditev tele
fonskega omrežja, priprav
ljeni so sami delati, prispeva
ti tudi material, vendar se 
PTT ne odzove na njihove 
pobude. Po vseh manjših 
krajih imajo probleme s poš
to. Ob sobotah ne dobijo niti 
nujnih pošiljk, marsikdaj pi
smo potrebuje več dni, da 
pride do naslovnika. Slabe 
so tudi avtobusne povezave. 
Nekateri kraji so povezani s 

pogodbenimi avtobusi, ven
dar breme teh nosijo zgolj 
delovne organizacije, krajani 
se sprašujejo, mar ne bi mo
gel tudi Izletnik prevzeti del 
tega bremena. Tako so tudi 
prevozi eden izmed vzrokov, 
da ljudje zapuščajo domači 
kraj.« 

Kako pa ste ocenili delo 
socialistične zveze kot 
frontne organizacije na rav
ni krajevnih skupnosti in 
občine? 

Z. Pavčnik: »Težko je po 
enem letu dati kakršnokoli 
oceno. Vsako krajevno skup
nost smo obiskali letos tri ali 
štirikrat. Krajevne skupnosti 
so majhne in v glavnem vsi 
delajo vse. Ponekod tudi ni
majo posebnih komisij ali 
sekcij. Dobijo se ob nekem 
problemu in takrat sprožijo 
potrebne aktivnosti in dode
lijo naloge. Mislim, da so to v 
obstoječih pogojih tudi naj
bolj učinkovite oblike dela. 
V Radečah pa ima socialisti
čna zveza dejansko vlogo 
koordinatorja dela, kjer je že 
dodobra uveljavljena delitev 
dela med razne komisije in 
sekcije, kj-er je tudi najbolj 
zaživela povezava z delov
nim organizacijami, društvi 
in drugimi samoupravnimi 
in družbenopolitičnimi orga
ni v kraju. K taki organizaciji 
in delovanju bi morali težiti 
tudi v ostalih večjih krajev
nih skupnostih.« 

VIOLETA V. E I N S P I E L E R 

Nagrade delavcem Glina 
s podelitvijo priznanj zaslužnim delavcem in jubi

lantom kolektiva so prejšnji petek v lesno predelovalni 
delovni organizaciji Gorenje Glin Nazarje proslavili 
zaključek uspešnega poslovnega leta. Podelili so 176 
različnih priznanj, med njimi največ značk delovne 
organizacije za dolgoletno pripadnost kolektivu, nekaj 
pa tudi denarnih nagrad in pisnih priznanj. Podelili so 
tudi jubilejne nagrade za 10, 20 in 30 letno delo ter 
posebno priznanje, ki ga je za uspešno oskrbo z lesom 
prejelo Gozdno gospodarstvo Nazarje. Kulturni spo
red so pripravili mladinci iz Glina in člani prosvetnega 
društva iz Nazarij. 

RP 

Priznanje za štab TO Žalec 
Ob Dnevu Jugoslovanske ljudske armade je občinski štab \ 

teritorialne obrambe iz Žalca prejel prehodno zastavico kot 
najboljši štab teritorialne obrambe zahodnoštajerske pokra
jine, prehodno zastavico pa so prejeli tudi pripadniki največje 
enote teritorialne obrambe Žalec. 

Zlato plaketo je prejel Zdenko Terpin iz Prebolda, zlato 
značko pa Ivan Jurhar iz Žalca. 

Krajevne skupnost Gomilsko in Zvone Hribernik iz Braslovč 
sta prejela priznanje republiškega sekretarja za ljudsko 
obrambo, pohvalo komandanta teritorialne obrambe SR Slove
nije pa Franci Vidmar iz Žalca. Zlate značke občine so podelili 
komandi garnizije Maribor ter pokrajinskemu štabu teritorialne 
obrambe Celje. 

Borivoj Rijavec iz Žalca, Milan Dolenc in Milan Jezernik iz 
Šešč. Drago Lobnikar iz Marija Reke, Anton Breznikar iz Žalca 
in Darinka Smisl iz Prebolda so prejeli pohvalo komandanta 
teritorialne obrambe Zahodne Štajerske. 

Na proslavi ob Dnevu JLA v Žalcu so podelili še priznanja 
sveta za SLO in družbeno samozaščito, priznanja Občinske 
konference Zveze rezervnih vojaških starešin Žalec ter pohvale 
komandanta teritorialne obrambe Žalec. 

JENEZ VEDENIKi 

Mladi strokovnjaki ostajajo brez dela 
Delo je dobrina, ki je vedno manj 

dostopna mladi generaciji. Čeprav 
smo v regiji uspeli zajeziti večje na
raščanje brezposelnosti, je vendarle 
med nezaposlenimi vse več mladih in 
vse več strokovnih kadrov. Biti zapo
slen ali brez zaposlitve je isto kot biti 
v družbenem sistemu ali biti izven 
njega. Kajti šele z delom človek v 
naši družbi pridobi vse pravice, ki 
mu gredo kot enakopravnemu sub
jektu, med drugim tudi osnovno-so-
cialno varnost. Vse bolj pa je opaziti, 
da se spričo sedanje krize, delovne 
organizacije zapirajo za lastnimi plo
tovi, z delovnimi mesti razpolagajo 
z^aposleni in o zasedenosti teh odloča
jo oni. 

V tem smislu je na četrtkovi seji ko
miteja za vzgojo in izobraževanje, kul
turo in telesno kulturo ter komisije za 
zdravstvo, socialno varstvo in zaposlo
vanje pri svetu občin, razpravljal di
rektor skupnosti za zaposlovanje Vele
nje, Ladislav Zakošek, ko so obravna
vali gradivo o uresničevanju politike 
zaposlovanja v tem letu. 

Upoštevajoč položaj nezaposlenih 

nam je vsem lahko jasno, da mora biti 
vsak v delovnem razmerju, če hoče 
biti enakopraven član te družbe. Če k 
večjemu številu brezposelnih mladih 
prištejemo še vse več kvaUficiranih 
kadrov, ki ne morejo dobiti dela, po
tem so vse naše napovedi in načrti do 
leta 2000 utopični. 

To potrjuje tudi odnos delovnih or
ganizacij do zaposlovanja, ker še ve
dno pretežno zaposlujejo kadre z nižjo 
kvalifikacijo ali celo brez poklica. Kar 
70 odstotkov štipendij še vedno razpi
sujejo za poklice do četrte stopnje za
htevnosti. Zato je na mestu ugotovitev 
enega izmed razpravljalcev - podobno 
stališče smo slišali tudi na nedavni seji 
občinske konference SZDL v Laškem, 
da je skrajni čas, da organizacije zdru
ženega dela pristopijo k spremembam 
zahtevnosti posameznih opravil in vre
dnotenja le-teh. Tudi ob slabi tehno
loški opremljenosti, ki je glavni razlog 
take kratkovidne in neusklajene poli
tike zaposlovanja, bi se s kadri, ki ima
jo več znanja, dalo več napraviti. 

Zaradi takega odnosa delovnih orga

nizacij do politike zaposlovanja in šti
pendiranja, smo danes priča še enemu 
pojavu. Veča se odstotek mladih, ki ne 
nadaljujejo šolanja po osemletki, tem
več iščejo delo. Če se bo tak trend 
nadaljeval, potem ne moremo pričako
vati, da bo leta 2000 kvalifikacijska 
struktura v povprečju na peti stopnji 
izobrazbene ravni. Vprašanje je tudi, 
kako naj tak razvoj dosežemo, če ne 
bomo že danes zaposlovali strokovnja
kov, ki poosebljajo našo osnovno dol
goročno usmeritev - razvoj lastnega 
znanja. 

Na seji je bila sprejeta cela vrsta sta
lišč, ki naj bodo v prihodnje vodilo pri 
oblikovanju letnih načrtov zaposlova
nja. Osnovna pa je planiranje. Usklaje
no in dolgoročno. To pa je predvsem 
stvar dolgoročnih kadrovskih načrtov 
delovnih organizacij, potem vseh osta
lih nosilcev načrtovanja na vseh rav
neh in vseh za to odgovornih dejavni
kov od skupnosti za zaposlovanje, 
vzgojno-izobraževalnih organizacij, 
posebnih gospodarskih združenj. 

VIOLETA VATOVEC EINSPIELER 

Rečici ob Savinji 
zvezno priznanje 

Med desetimi krajevnimi 
skupnostmi iz naše republi
ke, ki so v okviru tekmova
nja krajevnih skupnosti za 
leto 1983 prejele priznanje 
tvezne konference sociali
stične zveze delovnega ljud
stva Jugoslavije, je tudi 
krajevna skupnost Rečica 
l>b Savinji iz občine Mozir-
ie, ki se od drugih krajevnih 
»kupnosti Gornje Savinjske 
ioline za odtenek razlikuje 
l>o svoji organiziranosti, 
''sebini in metodah kolek
tivnega dela in delegatske-
fa sistema. 

Predvsem po zaslugi kra-
anov, organiziranih v druš
tva in druge organizacije, 
'endar trdno povezanih s 
ikupščino in svetom krajev-

skupnosti, uspešno ure-
iničujejo srednjeročni načrt, 
ti so ga pripravili skupno. 

Spisek vsega, kar so opra
vili v zadnjih letih je predolg, 
>a tudi dokončanih del ni 
Hogoče ločiti po pomenu, 
aj so za življenje in razvoj 
'faja vsa enako pomembna, 
^b tem velja predvsem izpo-
jtaviti prostovoljno delo kra

janov, s katerim so vsak vlo
žen dinar nekajkrat opleme
nitili. 

Center političnega dogo
varjanja v krajevni skup
nosti predstavlja KO SZDL, 
ki zaradi svoje povezovalne 
vloge uživa ugled med ljud
mi, saj so rezultati tega dela 
vidni in v korist vseh. Odraz 
dobre organiziranosti je tudi 
dobro delo krajevne samo
uprave. 

V kraju z 2200 prebivalci 
dobro delajo tri gasilska 
društva Rečica. Pobrežje in 
Grušovlje, ter telesnokultur-
no in prosvetno društvo, ak
tivna je mladina ter borci in 
rezervni vojaški oficirji. Or
ganizacija Rdečega križa iz 
leta v leto povečuje število 
krvodajalcev, skrbijo pa tudi 
za starejše krajane. Svoje 
društvo imajo tudi upoko
jenci, v akcije krajevne 
skupnosti pa se vključujejo 
tudi člani Lovske družine. 
Na Rečici načrtujejo tudi 
ustanovitev Turističnega 
društva in Društva prijate
ljev mladine. 

R. PANTELIČ 

POGLED V SVET S k o v i n o t e h n o 
Bilanca niti ni tako slaba 

Piše Jože Šircelj 

Težko je na kratko odmerjenem 
prostoru predočiti vsaj približno 
bilanco iztekajočega se leta kar za
deva svetovni položaj, mednaro
dne odnose. Zato so možni le kratki 
zapiski o neka terili dogajanjili in 
pojavih, značilnih za leto 1984. 

Gibanje neuvrščenih s sto včla
njenimi državami je v tem obdobju 
ohranilo enotnost, kar se je najbolj 
pokazalo na ministrskem sestanku 
neuvrščenih v New Yorku, med za
sedanjem generalne skupščine 
OZN. Ministri so potrdili veljavo 
načel in politike neuvrščenosti, ki 
so »glavni dejavniki ohranitve sve
tovnega miru«, kot so poudarili. 
Obenem so opozorili, da sta v seda
nji krizi mednarodnih odnosov 
enotnost in solidarnost neuvršče
nih še bolj potrebna, zlasti še 
spričo dejstva, da je vrsta neuvr
ščenih držav izpostavljena »grobe
mu in odkritemu izsiljevanju in 
vsem mogočim pritiskom.« 

Obenem so na tem sestanku z ob
žalovanjem ugotovili, da ni bil do
sežen nikakršen napredek glede 
uresničenja zahtev neuvrščenih o 
začetku svetovnih gospodarskih 
pogajanj, kar je predvsem posledi
ca hudega nasprotovanja iz vrst 

številnih gospodarsko razvitih 
držav. 

Pomemben je bil tudi sklep, da 
bo v začetku septembra 1985 v an-
golskem glavnem mestu Luandi 
konferenca zunanjih ministrov ne
uvrščenih, na kateri naj bi - ne na
zadnje - sklenili, kje bo naslednji, 
osmi vrhunski sestanek neuvr
ščenih. 

Kar zadeva odnose med supersi-
lama, ZDA in Sovjetsko zvezo je 
zadnje četrtletje 1984 prineslo 

oprezno, marsikdaj obotavljivo in 
nezaupljivo obnavljanje stikov. 
Nasledek tega bo sestanek zuna
njih ministrov Gromika in Shultza 
v začetku januarja v Ženevi. 

Na dnevnem redu bo očitno ves 
sklop oboroževalne tekme. Ni si 
mogoče delati utvar, da je možen 
nagel napredek pri obojestran
skem brzdanju jedrsko-raketne dir
ke, obenem pa je res, da je začetek 
takih pogovorov že sam po sebi 
obetavno znamenje, napoved more
bitnih mirnejših časov na svetu 
sploh. Zlasti še, ker je v pričakova
nju ženevskega sestanka prišlo do 

vrste drugih medržavnih stikov 
prek meja blokov. 

Ob tem velja še zlasti opozoriti na 
obisk enega prvih podpredsedni
kov sovjetske vlade Arhipova v Pe
kingu, ki pomeni v marsičem zače
tek normalizacije odnosov med Ki
tajsko in Sovjetsko zvezo. Po drugi 
strani je bila v Pekingu britanska 
ministrska predsednica Thatcber-
jeva in podpisala sporazum o vrni
tvi Hongkonga pod kitajsko suve
renost do konca stoletja. 

Hkrati se bo preneslo v novo leto 
breme napetosti, kije posledica tu
di letos nerazrešenih konfliktov. 
Naštejmo pri tem samo iransko-

^ iraško vojno, ki po svoje samo tli, 
saj velikih spopadov že dolgo ni 
bilo, vietnamsko vojaško navzo
čnost v Kampučiji, sovjetsko vo
jaško navzočnost v Afganistanu in 
ameriški pritisk na Nikaragvo. Od
prto je prav tako še naprej vpraša
nje Libanona in Bližnjega vzhoda 
sploh. 

V celem pa lahko rečemo, da je 
bilo za leto 1984 značilno tisto, do 
česar - ni prišlo. Ni bilo odkritih 
konfliktov med supersilama in blo
koma, ni bilo novih lokalnih vojn, 
obstoječa žarišča napetosti pa pra
viloma niso bila še bolj zaostrena. 
S tega vidika bilanca torej niti ni-
tako slaba. ^ 



Vroča zima v Cinkarni 
Izvršni svet Imenoval komIsUo, ki bo raziskala utemeljenost 
očitkov o kaznivih dejanjih, sporih In prekrških 

Znotraj petčlanskega ko
lektivnega poslovodnega 
organa celjske Cinkarne že 
nekaj časa vre, zadnje mese
ce pa so se odnosi še bolj 
zaostrili. Gre predvsem za 
medsebojno obtoževanje 
predsednika KPO Maksa 
Bastla in podpredsednika 
Roberta Jedlovčnika. 

Gre za očitke nestrokovne
ga dela, medtem ko Jedlov-
čnik očita predsedniku KPO 
Bastlu zlorabljanje pravic 
saoupravijanja in tudi neka
tera kazniva dejanja oziroma 
prekrške (ponarejeni potni 
nalogi). 

Dejstvo je, da so se odnosi 
tako zaostrili, da je predsed
stvo občinske konference 
ZK Celje posredovalo že 
prejšnji mesec in tudi sklica
lo razširjeno sejo, ki so se je 
udeležili tudi člani KPO. Ta
krat so članom KPO postavi
li rok (4. december), do kate
rega naj bi sami med seboj, z 

odkrito besedo in tovariško 
kritiko odpravili spore. Po
ročilo KPO je prišlo na pred
sedstvo komiteja z nekaj
dnevno zamudo, vendar pa 
so v njem člani vodstva Cin
karne zagotovili, da se ra
zmere urejajo. 

Toda vse je kazalo, da so se 
stvari le bolj zapletle in da 
člani KPO Cinkarne niso 
predstavili dejanskega sta
nja občinski organizaciji ZK. 
Predvsem gre tu za zahteve, 
ki jih postavlja Jedlovčnik 
kot pogoj, da prihodnje leto, 
ko mu poteče mandat, 
»predvidoma« ne bo več 
kandidiral za mesto pod
predsednika. Odločil naj bi 
se namreč za podiplomski 
študij, v Cinkarni pa bi spre
jel (novo) delovno mesto po
močnika KPO. Nekatere 
Jedlovčnikove zahteve ozi
roma pogoji so nemogoči, v 
nasprotju s samouprvnimi 
akti Cinkarne in celo zakoni. 

Ostaja vprašanje, kaj je s tem 
Jedlovčnik hotel doseči; ali 
gre za izsiljevaje, ali pa je na
menoma postavil tako ne
mogoče pogoje, da jih ne bi 
mogli sprejeti. 

Iz Cinkarne je doslej prišlo 
bolj malo informacij, prema
lo, da bi lahko ocenili dejan
sko razsežnost sporov, da bi 
lahko sprožili širšo politično 
akcijo. Zato je predsedstvo 
komiteja občinske konferen
ce ZK Celje sestavilo pet
člansko komisijo in zahteva
lo od celjskega izvršnega 
sveta, da imenuje komisijo v 
kateri bodo tudi predstavni
ki SDK, Uprave za notranje 
zadeve. Na ta način naj bi 
dobili jasnejšo sliko o sporih 
v Cinkarni in preverili, kako 
utemeljeni so medsebojni 
očitki in ali gre res za kazni
va dejanja oziroma prekrške. 

Vsekakor bo potrebna hi
tra in učinkovita akcija, da 
notranja nasprotja ne bodo 
ogrozila do sedaj dobro po
slovno uspešnost tega celj
skega kolektiva. 

Zagotovo bodo morali za 
odpravo sedajih težav več 
narediti znotraj samega de
lovnega kolektiva. Razprava 
je doslej potekala le bolj zno
traj KPO, delavce pa so o 
tem seznanili precej pozno. 
Delavski svet Cinkarne naj 
bi o tem razpravljal danes, to 
je v četrtek. 

V dogajanja bodo morale 
bolj aktivno poseči tudi tam
kajšnje družbenopolitične 
organizacije, verjetno pa tu
di ostali trije člani kolektiv
nega poslovodnega organa, 
ki so doslej stali bolj ob 
strani. 

SREČKO ŠROT 

V Savinji dokončno ne 
V delovni organizaciji Savinja iz Mozirja so sklenili, da 

bodo prekinili vsakršna prizadevanja za združitev z 
delovno organizacijo Turist Nazarje, sicer članico istega 
sozda Merx. Informacijo o prekinitvi aktivnosti so posre
dovali tudi izvršnemu svetu, kjer so jo sicer sprejeli, a 
zahtevali natančnejšo obrazložitev vzrokov, ki so vplivali 
na takšno odločitev. 

Sklep o prekinitvi aktivnosti za združitev ter ponovitvi 
referenduma, ki ni uspel v prvi polovici letošnjega leta, so v 
Savinji sprejeli na skupnem sestanku izvršnega odbora sin
dikata, članov partije, poslovodij in vodstvenih delavcev te 
delovne organizacije. Sklenili so, da ne bodo razpisali 
ponovnega referenduma, ker »zaradi razpoloženja, ki 
obstaja med večino delavcev, ni zagotovljen pozitiven izid.« 
Delavci Savinje so se tokrat še enkrat odločili tako kot na 
neuspelem referendumu, kar je seveda njihova pravica, ven
dar si pri izvršnem svetu želijo natančnejše obrazložitve 
vzrokov takšne odločitve. Ne skrivajo pa tudi razočaranja, 
saj so mnenja, da bo v prihodnosti do te združitve moralo 
priti, vendar bodo takrat učinki slabši. 

R. PANTELIČ 

Slabši le izvoz 
Po rezultatih ob zaklju

čku devetmesečja v občini 
Mozirje ugotavljajo, da ni 
bilo kršiteljev družbenega 
dogovora o razporejanju 
dohodka, ocenjujejo pa, da 
bo tako tudi ob koncu leta. 

Uspešni so bili v gospo
darstvu in negospodarstvu, 
tako da v občini ni bilo 
kršiteljev in so sredstva za 
osebne dohodke uskladili z 
resolucijo. 

V povprečju, ocenjujoč 
uspehe v občinskem meri
lu, so uspešni tudi z rastjo 
akumulacije, fizične pro
duktivnosti dela, donosno
sti in gospodarnosti. V te
meljnih organizacijah so 
zagotovili tudi hitrejšo rast 
sredstev za reprodukcijo 
od rasti dohodka, ter ob 
tem dosegli enak delež 
akumulacije v dohodku 
kot leto poprej. 

Le v izvozu na konverti
bilno tržište nazadujejo, saj 
je delež tega izvoza v celot
nem prihodku znašal ob 
devetmesečju 6,7 odstotka, 
ob polletju še 7,9 odstotka 
ob devetmesečju pretekle
ga leta pa kar 13,7 odstotka. 

R P 

Uspel referendum 
pot k preobrazbi 

Prav gotovo bo 20. de
cember 1984 ostal zapisan v 
zgodovini razvoja delovne 
organizacije Libela Celje 
kot eden izmed pomembne
jših mejnikov. Po vrsti 
neuspelih referendumov so 
ta dan v Libeli vendar s 
samoupravnimi akti 
preuredili samoupravno in 
poslovno organizacijo ter 
na ta način določili raz
vojne usmeritve, ki naj bi 
dale predvsem večje gos
podarske in poslovne 
učinke ter delovno or
ganizacijo naravnale v 
stabilizacijske in preobraz-
bene naloge. 

Tudi poslej bodo obstojali 
trije tozdi: tehtnice, 
finomehanika in servisi, ven
dar so iz tozdovskih pristoj
nosti združili na ravni de
lovne organizacije skupni 
razvoj in trženje, nabavo in 
prodajo, inženiring, integral
no kontrolo, standardizacijo 
in nomenklaturo, skupne 
orodjarne in vzdrževanje. 
Temeljne organizacije zdru
ženega dela pa so v Libeli 
poleg proizvodne naloge 

zadržale še operativno in 
tehnološko pripravo dela. 

Uspel referendum se od
likuje to pot še po dobri 
udeležbi, kar kaže na 
s p r e i T i e n j e n o zavest delav
cev, da le skupno lahko načr
tujejo in uresničujejo razvoj 
delovne organizacije v bist
veno težjih poslovnih in gos
podarskih razmerah, hkrati 
pa so bila referendumska 
gradiva strokovno podprta 
in svoje so opravile druž
benopolitične organizacije. 
Podporo so Libeli in 
njenemu kolektivu pri is
kanju najboljše poslovne in 
samoupravne organizacije 
nudili zlasti še v celjskih 
občinskih vodstvih ZK in 
sindikatov. 

Vsekakor je potrebno 
razumeti Libelina iskanja 
svojega lastnega razvoja in 
večje gospodarske učink
ovitosti tudi v mednarodni 
delitvi dela (v zadnjem času 
su bistveno povečali zlasti iz
voz) tudi kot iskanje v smis
lu zamišljenega prestruk
turiranja celjskega gos
podarstva MITJA UMNIK 

S tehnološkimi novostmi in 
naložbami do višje proizvodnje 
v Gllnu računajo tudi na mednarodne kredite 

v delovni organizaciji 
Gorenje Glin Nazarje načr
tujejo v prihodnjem letu za 
11 odstotkov večjo proiz
vodnjo. Tako korajžno za
stavljen načrt nameravajo 
uresničiti z boljšo izkorišče
nostjo dosedanjih strojnih 
linij, k boljšim rezultatom 
pa naj bi precej prispevala 
tudi nova oprema. 

Če bodo uspeli investirati 
toliko kot načrtujejo, pri tem 
namreč računajo tudi na 
mednarodni kredit, bodo na 
tržišče poslali precej več ti
stih izdelkov, ki so zanje do
hodkovno najzanimivejši, to 
pa so zasteklena okna s sen
čili, masivne lesne obloge ter 
posebni izdelki iz masivnega 
lesa. Precej bodo pridobili z 
tehnološkimi novostmi, npr. 
krajšimi časi stiskanja iver-
nih plošč, ter tudi drugimi 
tehnološkimi prijemi. Te
hnologijo bi radi najbolj po
sodobili v tozdu Žagarstvo, 
kar bi jih veljalo približno 
300 milijonov dinarjev. 

Ob teh načrtih v Glinu po
udarjajo, da neuspeli refe
rendum v tozdu Žagarstvo ni 
ovira za doseganje teh proiz
vodnih načrtov, lahko pa po
meni oviro za doseganje pro

danih načrtov in s tem do
hodka, zato se trudijo polo
žaj v tej temeljni organizaciji 
v čim krajšem času izbolj
šati. 

Upajo tudi, da bodo pre
mostili še eno oviro, pomanj
kanje proizvodnih delavcev, 
ki jih kljub številnim razpi
som ne dobijo. V novo leto 
bodo stopili še z eno novost

jo, računalnikom Delta, ki so 
ga kupili skupno z Elkrojem 
in Gozdnim gospodarstvom 
in s pomočjo katerega naj bi 
zmanjšali s t r o š k e režijskega 
dela, poleg hitrosti pa je 
najpmembnejša novost tudi 
možnost planiranja proiz
vodnje, prodaje in nabave. 

R. PANTELIČ 

Glavni proizvajalci 
gasilske opreme 

Delovna organizacija 
Dravinjski dom je v sklopu 
sozda Merx zadolžena kot 
nosilka proizvodnje opreme 
za delovno in civilno zašči
to ter gasilsko opremo. Na 
celjskem območju imajo 
svoje prodajalne v Celju, 
Slovenskih Konjicah in Ti
tovem Velenju, izven regije 
pa še v Ljubljani in Maribo
ru ter Zagrebu. 

Med glavnimi artikli so za
ščitne rokavice, ki so jih 
pred tem še uvažali. Razvija
jo kooperacijsko sodelova

nje z številnimi obrtniki, ki 
za njih delajo različno zaščit
no in gasilsko opremo. Izbor 
imajo izredno širok - od naj
preprostejših zaščitnih sred
stev, kot so čevlji, pa do naj
zahtevnejših, kot protipraš-
nih mask »respirator«, gliš-
nikov in rudarskih čelad. 
Protiprašne maske celo izva
žajo. To so edine maske te 
vrste v Jugoslaviji, ki so tudi 
inovacija Dravinjskega do
ma. S svojimi izdelki sodelu
jejo na raznih sejmih, kjer so 
že dobili tudi več priznanj. 
Ponosni so tudi na trsne i 
ločne (sadjarske) žage, ki so 
jim jih tudi nagradili. 

Veliko dajejo na lastne 
znanje. Ker svoje razvojne 
službe nimajo, vlagajo sred 
stva v proizvodnjo privatni 
kov - kooperantov, katerin 
s krediti pomagajo, da razvi 
jejo nov izdelek, ki ga poten 
prodajajo preko Dravinjske 
ga doma oz. njegovih proda 
jaln. Dravinjski dom skrb 
tudi za zaščitno opremo z; 
družinsko uporabo. Ko so s< 
s svojo dejavnostjo pojavili 
je bila samo ena trgovina : 
gasilsko opremo v Slovenij 
in sicer v Ljubljani z nekakš 
no podružnico v Mariboru 
zdaj pa se ta oblika vedm 
bolj širi, saj se tudi gasilstvi 
oz. gasilski zaščiti daje ve 
dno večji poudarek. V Dra 
vinjskem domu so izredno ii 
tudi upravičeno ponosni n 
zadnje priznanje, ki so ga dc 
bili ob 35 letnici Gasilsk 
zveze Slovenije. 

TONE VRAB] 

Opt imizem laških pivovarjev 
Prihodnje leto 160 let pivovarstva v Laškem 

Pivovarna Laško je imela 
letos med vsemi pivovarna
mi v Jugoslaviji najmanjši 
padec prodaje piva. Ta se je 
znižala za pet odstotkov, 
medtem ko je padec prodaje 
slovenskih pivovarn okoli 
deset v širšem jugoslovan-
kem prostoru pa 15 odsto
ten. Ta upad prodaje vpliva 
na zastavljen načrt proiz
vodnje v laški pivovarni, ki 
ne bo 778 tisoč hektolitrov 
temveč le 750 tisoč. 

Na padec prodaje so vpli
vali predvsem zunanji dejav
niki kot so padec življenjske
ga standarda ljudi, neugo
dne vremenske razmere in 
neusklajene cene piva v 
odnosu do drugih alkohol
nih pijač, zlasti vina. S ko
rekcijo teh, v drugi polovici 
leta, je ponovno vzpostavlje
no to razmerje. 

Kljub težavam so v Pivo
varni Laško z doseženimi re
zultati v tem letu zadovoljni. 
Še vedno je njihova produk
tivnost na evropski ravni. 
Težave, ki izhajajo iz že zna
nih, ponavljajočh se vpra
šanj okoli neskladja cen, so 
uspešno premagovali, kar se 
kaže tudi v tem, da je tehno
loški proces tekel nemoteno. 
Na manjši upad prodaje piva 
je vplivalo tudi razširjeno tr
žišče, ki si ga pivovarna za
gotavlja tudi s kvaliteto svo
jega piva. 

Dosegli so tudi načrtovani 
izvoz, dvajset tisoč hektoli
trov, zdaj že računajo, da bo

do tega prihodnje leto po
večali na 26 tisoč hektolitrov 
piva. Večje možnosti za izvoz 
piva vidijo v proizvodnji pi
va v pločevinkah. 

Tudi na področju investi
cij ugotavljajo, da so večino 
naložb za to petletno obdob
je zaključili. Prihodnje leto 
bodo dokončali še drugo fa
zo izgradnje varilnice s silo
si, ki je najpomembnejša in
vesticija v tem obdobju. Z 
njo bodo odpravili ozko grlo 
v proizvodnji ter zamenjali 
dotrajane varilne naprave. 

Druga naloga, ki je enako 
pomembna za pivovarno kot 
za kraj v celoti, je investicija 
v nov vodovod. 

Z ugodnimi rezultati bodo 
pivovarji iz Laškega stopili v 
novo leto, ki je za njih še po
sebno pomembno, saj praz
nujejo leta 1985 stošestdeset-
letnico pivovarske tradicije 
v Laškem. Zato bo bolj kot 
do sedaj njihova aktivnost 
usmerjena v propagando in 
pospeševanje prodaje piva. 

VIOLETA V. E I N S P I E L E R 

Juteks izvoz i domala vso proizvodnjo 
Iz te tovarne tudi preja za naše tekstilne tovarne 

Tekstilna tovarna Juteks iz Žalca 
dosega zadnje čase dobre rezultate v 
izvozu. O tem govori že podatek, da 
bodo letos izvozili domala tri četrti
ne vse proizvodnje. Tozd Juta izvaža 
izključno na konvertibilno področje, 
medtem ko tozd Talne obloge izvaža 
tudi na klirinško področje. V devetih 
mesecih so tako na konvertibilno 
področje prodali za dobra dva milijo
na dolarjev izdelkov, na klirinško pa 
za 7,7 milijona dolarjev. 

Seveda ni nobena skrivnost, zakaj 
tako velik izvoz. Dejstvo je namreč, da 
rabi Juteks za svojo proizvodnjo do
mala vse surovine s tujih trgov. Tako 
je treba uvoziti prav vso juto, ki je na 
domačem tržišču ni, surovine za talne 
obloge pa so narejene s področja pe-
trokemije, ki so prav tako uvožene, ali 
pa je uvožena njihova osnovna kom

ponenta. Ob sedanji proizvodnji je 
pravzaprav nemogoče povečevati fizi
čni obseg izvoza, vsa prizadevanja pa 
bodo zato usmerjena v to, da bi se 
povečal delež konvertibilnega izvoza, 
čeprav je tudi res, da v zahodnoevrop
skih državah vlada velika konkurenca 
tudi iz držav v razvoju, kjer je delovna 
sila cenejša. Produktivnost dela bo 
treba zaradi tega še izboljšati, vso po
zornost ob tem pa bo treba namenjati 
tudi kakovosti izdelkov. 

V najtesnejši zvezi s povečano pro
duktivnostjo so seveda naložbe, ki jim 
zadnja leta namenjajo precej pozorno
sti. Tako načrtujejo večjo naložbo v 
tozdu Juta. Zgradili naj bi namreč 
bombažno predilnico, saj naši tekstilni 
industriji močno primanjkuje preje. 
Pri naložbi naj bi s sovlaganjem sode
lovala večina naših tekstilnih tovarn. 
Prednost je tudi v tem, ker Juteks pre

cej izvaža v Sovjetsko zvezo, od koder 
bi potem lahko dobil zadostne količi
ne bombaža. Proizvodnja v tozdu Juta 
bi se tako preusmerila na drugačen 
program. Vedno več je namreč težav 
pri dobavi jutinih vlaken iz Indije in 
Bangladeša, kjer je tudi vse več tovarn 
za predelavo jute. Ti dve državi pa juto 
prodajata po cenah, ki so skorajda ena
ke cenam končnih proizvodov. V Ju-
teksu razmišljajo tudi o proizvodnji je
klenih armatur za avtomobilske gume. 
Pri tej naložbi naj bi sodelovala tudi 
Sava iz Kranja in znana italijanska to
varna avtomobilskih gum Pirelli iz Mi
lana. Kot nam je zatrdil direktor Ju-
teksa Stane Rednak bi čez dve leti že 
lahko začeli s postavitvijo predilnice 
in potem z izvajanjem naložbe za pro
izvodnjo jeklenih armatur. 

JANEZ VEDENIK 



Delavnica še buri dubove 
Avtomehanična delavni

ca obrtnika Milana Brence-
ta v Laškem razburja 
I^aščane, češ, zakaj je niso 
podrli istočasno kot staro 
gostišče Hum. Sedaj tam 
nastaja že ogrodje novega 
motela, delavnica, ki je bolj 
podobna podrtiji pa je ka
men spotike in vsakovrst
nih govoric. 

Drago Košak, predsednik 
izvršnega sveta skupščine 
občine Laško je bil takoj pri
pravljen, da vso stvar po
jasni. 

»Avtomehanična delavni
ca stoji zato, ker Milan Bren-
ce še ni utegnil zgraditi nove 
delavnice. Iz pogodbe, ki jo 
je napravil z izvršnim sve
tom skupščine občine Laško 
ter samoupravno komunal
no skupnostjo Laško izhaja, 
da mora staro delavnico od
straniti in se preseliti v nove 
prostore šest mesecev po 
pridobitvi gradbenega dovo
ljenja na novi lokaciji. Grad
beno dovoljenje je dobil 24. 
julija letos.« 

Zakaj tako pozno? 
»Prvotni plan, tudi po 

sprejetem zazidalnem načrtu 
ob gradnji novega mostu ter 
vseh ostalih urbanističnih 
spremembah (gradnja nove
ga motela Hum, ureditev av
tobusnega postajališča) je 

predvideval zraven motela 
tudi avtomehanično delavni
co. Vendar se Brence s tem 
ni strinjal, ker bi delavnica 
morala tudi po zunanji podo
bi ustrezati arhitekturnim 
rešitvam ob novem motelu 
in avtobusnem postajališču. 
To bi obrtnika stalo mnogo 
več, kot nova delavnica na 
novi lokaciji.« 

Tudi v pogodbi, ki jo je 
obrtnik podedoval od prejš
njega lastnika piše, da mu 
mora v primeru, da bo po
trebno staro delavnico pod
reti, občina zagotoviti novo 
lokacijo. Zato so to Brence-
tovo pripombo morali upoš

tevati. Takoj, ko je bilo ja
sno, da bodo gradili nov 
most in podrli stari Hum, so 
na občini pričeli iskati pri
meren prostor za novo obrt
no delavnico. Ugodili so 
Brencetovi želji, da naj bo ta 
lokacija med avtobusno po
stajo in bencinsko črpalko in 
je dobil mesto pri sprejemni 
postaji Surovine nad želez
niško postajo. 

V primeru, da bi delavnico 
vendarle prej porušili, bi mo
rala občina plačati odškodni
no za delavnico in v primeru 
zahtevka tudi nadomestilo 
za izpad dohodka. 

VVE 

Sprejem za pionirje v Žalcu 
Predsednik skupščine občine Žalec-, Viljem Petek, je 
konec minulega tedna sprejel delegate pionirjev 
osnovnih šol občine Žalec. Sprejem je organizirala 
Občinska zveza društev prijateljev mladine občine 
Žalec, letošnjega pa se je poleg pionirjev in mentorjev 
udeležil predstavnik ZPM Slovenije Janez Plevnik. 
Pionirji so se s predsednikom občine pogovarjali o 
delu pionirske organizacije, osrednja tema pa je bila 
gradnja doma pionirjev pod partizanskim Rogom. Pio
nirji bodo, kot so poudarili na srečanju, v tej akciji 
prispevali del sredstev. Prispevek pionirjev in oblike 
njihovega sodelovanja bodo izredno pomembne tudi iz 
vzgojnega vidika. Tako bodo pionirji pridobivanje 
sredstev povezovali z delom in najrazličnejšimi delov
nimi akcijami, kot je zbiranje zdravilnih zelišč in goz
dnih sadežev, zbiranje starega papirja in drugih sekun
darnih surovin. Na sliki: Predsednik skupščine občine 
Žalec Viljem Petek med pionirji. 
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Še letos preurejen 
dom zdravja 

Prostorska stiska v zdrav
stveni postaji v Nazarjah je 
bila nevzdržna. Večale so se 
zdravstvene dejavnosti, 
prostori pa so ostali isti. 

Zaradi tega so lani oktobra 
začeli z gradnjo prizidka, ki 
je bil končan junija letos. Z 
njim so pridobili 300 m^ po
vršine. Pritličje so v celoti 
namenili fizioterapiji, prvo 
nadstropje pa laboratorij
skim potrebam. Za preiska
ve so dodelili štiri prostore, 
enega za čakalnico ter pro
stor za rentgenske prei
skave. 

V drugem nadstropju so 
namestih ginekološko in eno 
izmed splošnih ambulant. 

Z vso naglico pravkar za
ključujejo obnovitvena dela 
v starem delu zdravstvenega 
doma. Nared mora biti do 
konca tega meseca in kot tr
di izvajalec del Vegrad, tozd 
Gradbenik iz Ljubnega, bo
do do tega roka dela tudi 
opravili. 

Prejšnji mesec so na pod
lagi medsebojne pogodbe 
potegnili toplovod iz sosed
nje stavbe, enega izmed 
obratov Glin, in s tem rešili 
prepotrebnd ogrevanje. 

Ker gre ob tej obnovitvi in 
prizidavi zdravstvene posta
je v Nazarjah za velika sred
stva, so jih združevali na ra
zlične jiačine. Nekcg sejihje 

nabralo iz samoprispevka, 
del sredstev je dala občinska 
zdravstvena skupnost. 
Zdravstveni center Velenje 
ter delovne organizacije v 
občini: Glin, Elkroj, Gozdno 
gospodarstvo. Mali gospo
dinjski aparati Gorenje ter 
kmetijska zadruga. 

Za prizidek k domu so po
rabili staro milijardo, nape
ljava toplovoda in adaptacija 
pa bosta stali prav tohko. 

ZDENKA STOPAR 

Lovci vnovič v eni zvez i 
Po petih letih spet združeni žaisiia in ceijsita zveza 

Lovci so z rogovi pod tak
tirko mojstra Franca Kli-
narja naznanili slovesen za
četek seje dveh zvez lovskih 
družin Celja in Žalca, ki sta 
se po petih letih razdružitve 
in samostojnega delovanja 
ponovno združili v eno zve
zo z novim imenom Savinj
sko - Kozjanska zveza lov
skih družin s sedežem v 
Celju. 

Pred petimi leti je prišlo 
do odcepitve petih lovskih 
družin iz Savinjske doline, ki 
so (razen LD Žalec, ki je 

ostala v celjski zvezi) ustano
vile svojo zvezo. Takrat je bi
lo veliko napisanega, izreče
nih mnogo besed, tudi 
vročih in hudih. Km.alu bi 
prišli celo tako daleč, da bi 
zajčkom morali okoli vratu 
obesiti registracijsko značko 
v lovišču katere zveze je. 

Že po nekaj letih pa se je 
izkazalo, da so bili lovci, ki 
so izstopili iz celjske zveze, v 
zmoti. Verjetno so takrat tu
di nasedli prepotentnim že
ljam nekaterih posamezni
kov, ki v svojih namigih niso 
uspeli in so na vso srečo kaj 
kmalu doživeli poraz. 

Martin Frece kot predse
dujoči na ustanavljanju nove 
enotne zveze lovskih družin 
je med drugim povedal: 
»Izvršni svet SR Slovenije je 
že leta 1978 določil lovsko 
gojitveno območje. Lovske 
družine ZLD Celje so bile po 
tem odloku uvrščene v dve 
območji in to Bohorsko ter 
Savinjsko. Bohorsko ni zaži
velo, čeprav so bili izvoljeni 
organi in z gotovostjo lahko 
trdimo, daje bilo mrtvo roje
ni otrok. V Savinjskem je bi
lo doseženo konstituiranje, 
celotna nadaljnja aktivnost 
pa je bila omejena na nekaj 
sej izvršnega odbora. Želja 
po prilagoditvi lovske samo
upravne organiziranosti od
loku Izvršnega sveta in prila
gajanje tedanji družbeni 
usmeritvi ter nekatere ob

jektivne pa tudi subjektivne 
težave pri vodenju ZLD Ce
lje so pogojevali odločitvi v 
petih lovskih družinah na 
območju občine Žalec za 
ustanovitev Zveze lovskih 
družin Savinjska dolina. La
ni je bil sprejet nov odlok s„ 
katerim je na območju celj
ske regije samo eno, to je 
združeno . Savinjsko - koz
jansko gojitveno območje.« 

Nadaljnji postopek je tra
jal eno leto, vodila pa sta ga 

ob pomoči Medobčinskega 
sveta SZDL dva iniciativna 
odbora. Martin Frece je svoj 
prispevek zaključil z mislijo: 
»Čeprav člani iniciativnih 
odborov ter drugih organov 
v obeh zvezah ne pričakujejo 
posebnih odličij jim vendar 
lahko rečemo vsaj ustno za
hvalo za vložen trud in izgu
bo časa, katerega bi kot lovci 
preživeli tudi v loviščih«. 
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Za predsednika predsed
stva Savinjsko-kozjanske 
zveze lovskih družin s sede
žem v Celju je bil izvoljen 
Vid Jerič (podpredsednik 
lovske zveze Slovenije Pe
ter Šuler mu je izročil viso
ko odlikovnje LZJ srebrni 
znak za lovske zasluge), za 
podpredsednika Edi Ahac 
in predsednika izvršnega 
odbora Hubert Kolšek. 

Večja avtobusna postaja v Žalcu 
Tudi svet krajevne skupnosti Žalec je dal soglasje za 

povečanje sedanje avtobusne postaje Izletnika Celje, v 
Žalcu. 

Z razširitvijo naj bi začeli prihodnje leto, v prizidku proti 
Nami pa bi dobili dva prostora med drugim tudi posloval
nico za Ipterijo. Zaradi podaljška obstoječe Izletnikove 
stavbe v Žalcu bo treba peš pot od glavne ceste proti Nami 
delno prestaviti. Ob razmišljanju na povečanje žalske avto
busne postaje pa Izletnik v teh dneh že popravlja streho na. 
obstoječi stavbi, kije dotrajana kajti ob dežju moraš pod njo 
stati z razprtim dežnikom, da ostaneš suh. 

TV 

Prizidek k šoli bo 
Referendum na Vinsiii gori je uspei 

Krajani Vinske gore v žal
ski občini so se v nedeljo z 
referendumom odločili za 
uvedbo krajevnega samo
prispevka. 

Udeležba na referendumu 
je bila 95,7 odstotna, za refe
rendum pa je glasovalo 77,8 
odstotka krajanov. Za samo
prispevek so se odločili za to, 
ker bi radi zgradili prizidek v 
šoli, v katerem bo večna
menska dvorana za kultur
ne, športne in zabavne prire
ditve, dva oddelka otroškega 
vrtca, jedilnica, kuhinja, pro
stor za delo društev v kraju 
in pošta. 15 odstotkov denar

ja, ki se bo zbral v dveh letih, 
bodo namenili za izgradnjo 
telefonije v krajevni skup
nosti. Stopnja plačevanja 
krajevnega samoprispevka 
bo 2 odstotka od bruto oseb
nih dohodkov, kot je pri se
danjem občinskem samopri
spevku, ki se izteka ta me
sec. Plačevali ga bodo pet 
let, zbrali pa bodo nekaj več 
kot 20 milijonov dinarjev. 
Ker bo ta prizidek stal več 
kot naj bi zbrali denarja, 
računajo na del sredstev iz 
ostanka občinskega samo
prispevka in od interesnih 
skupnosti občine Žalec. 

T. TAVČAR 

mODERNiZACiJA BOLNiŠNiCE V CELJU K 
S prispevki delavcev in občanov 

P o l e g dena r j a , ki za m o d e r n i z c i j o b o l n i š n i c e z d r u ž u j e m o 
n a š i r š e m c e l j s k e m o b m o č j u p o d r u ž b e n e m d o g o v o r u , 
ima jo p o m e m b n o m e s t o t u d i d r u g i p r i s p e v k i o b č a n o v in 
o rgan izac i j z d r u ž e n e g a de la . V t e m ča su , k o ve l i ke p o d r a ž i 
t v e in s k r o m n e j š i d o t o k s r e d s t e v , k o t j e bil d o g o v o r j e n , v s e 
bol j zav i ra jo h i t r o s t i zg radn je , dob iva jo še večj i p o m e n . Z 
d e n a r j e m s a m i m in z n j im i z raženo p o d p o r o p r i z a d e v a n j e m 
za m o d e r n i z a c i j o . 

O b č a n o m in o r g a n i z a c i j a m z d r u ž e n e g a de la se b o d o v 
p r i h o d n j e m l e tu l a h k o p r id ruž i l i t u d i o b r t n i k i . N a c e l j s k e m 
o b r t n e m z d r u ž e n j u so p o d p r l i z amise l o o r g a n i z i r a n e m zbi
r an ju p r i s p e v k o v in za to b o d o p r ip rav i l i s a m o u p r a v n i spo ra 
z u m m e d z d r u ž e n j e m in i zv r š i ln im o d b o r o m S k l a d a za 
m o d e r n i z a c i j o b o l n i š n i c e . P o zago tov i lu u p r a v e za d r u ž b e n e 
p r i h o d k e b o d o n a m r e č o b r t n i k o m in d r u g i m o č a n o m , k i 
s a m o s t o j n o oprav l ja jo g o s p o d a r s k o ali p o k l i c n o d e j a v n o s t , 
t o p r i o d m e r i d a v č n i h o b v e z n o s t i š tel i k o t z a k o n s k e in 

. p o g o d b e n e o b v e z n o s t i , saj so to i zda tk i za h u m a n i t a r n e 
n a m e n e . 

'j T o k r a t o b j a v l j a m o p rv i de l s e z n a m a p r i s p e v k o v o b č a n o v 
,'̂ ,in o rgan izac i j z d r u ž e n e g a de la . n a d a l j e v a n j e pa čez 14 d n i . 

PRISPEVKI OBČANOV IN OZD ZA MODERNIZACIJO BOL
NIŠNICE CELJE 
V LETU 1981 
L E S K O V A R Jul i jus , Vrhi 104, Pregrada din 500,00 
RIVA Otmar, Celje. P le te ršn ikova 1 din 200.00 
JOVAN Tilka, Celje, Teharska 18 din 500,00 
U R B A J S Vika, Na Tičnico 2. Šent jur . din 2,000,00 
Z U P A N I Č Marija, Kompole , OMAN Vera. Celje, 

• Z A J E L Š N I K D . . C e l j e din 940,00 
H U D N I K Milan, Clje - pris. names to cvetja 
pok. Štefanu Vipotniku, sosedje Razgledne ul. Celje din 1,800.00 

' H U D N I K Milan, Celje - pris. names to cvetja 
pok. Alojzu Kranjcu, sosedje Razgledne ul. celje din 2,500,00 
Obč. konferenca S Z D L Celje - pr ispevek 5,000.00 

VVZ Anice Černejeve - pr ispevek cicibanov din 472,50 
OOS Celjske l eka rne Celje • din 3,000,00 
Vrvica Celje din 5,000,00 
OOS Z S M S UO SO Celje din 1,000,00 
Občina Laško D S Davčna uprava - pris. names to 
cvetja ob smrt i očeta sodelavke Knavs Marženke din 1,650,00 
OOS pri R Z S Celje - pris. names to venca ob smrt i 
m a m e sode lavke Vipotn ik Marjane din 1,000,00 
OOS Višj. sodišča Celje - pris. names to venca 
pok. Blanki T u r n š e k din 1,600,00 
D S za kad re in spi. zadeve Železarne Štore 
- pris . n a m e s t o venca pok. Wudler Borivoju 
- ženini sodel. din 1,850,00 
Pokra j insk imuzej Celje - pris. names to 
novoletnih čest i tk din 2,000,00 
Medobč insk i svet Z K S Celje - pris. names to 
novoletnih česti tk din 2,000,00 
Z Z Š Celje - pris. names to novoletnih česti tk din 2.000,00 

skupaj din 35, 012,50 
V LETU 1982 
Andrejaš A., Celje, Švabova 2 - names to cvetja 
pok. Jožici in Zvonki Črepinšek din 1,000,00 
OOS Celjskih lekarn Celje - pr ispevek 3.000,00 
Hišni svet s tanov, bloka Čupri jska 21 -
pris. names to cvetja pok. Berti Hrašovec din 2,460,00 
NOVI T E D N I K Celje - avtor, honor. poklanja 
DOLAR Štefan, Frankolovo din 610.40 
Pris . sosedov names to cvetja pok. Hlačarju din 500,00 
Pris . sosedov names to cvetja pok. Hlačarju din 3,400,00 
K O L E N K O Srečko, Levčeva 10. pris. names to 
cvetja pok. Kolenko F rancu din 10,500,00 
Pokra j inski muzej Celje - pris. names to 
novole tnih česti tk din 1,500.00 
Pr i spevek od pacienta iz o r topedskega odd. din 1.000.00 , 

skupaj din 23.970.40 

(Prihodnjič naprej) 



Tudi čebeie prinašajo devize 
HmezaHova čebelarska zadruga letos izvozila 150 ton medu 

čebelarstvo na Sloven
skem je zelo staro. Včasih je 
bila to domena starejših 
kmetov, dandanes pa je ve
dno več mladih, ki se ukvar
jajo s čebelarjenjem. Pri 
tem ne gre le za ljubiteljsko 
temveč tudi za ekonomsko 
čebelarjenje. 

V Hmezadovi čebelarski 
zadrugo, ki ima enoti na Mi-
rosanu in v Polhovem Grad
cu, je združenih okrog 300 
kooperantov, od katerih od
kupujejo med, matični 
mleček^, cvetni prah in pro-
polis. Čeprav se večina uk
varja le s pridelavo medu, je 
vedno več tudi takih, ki se 
odločajo za proizvodnjo za
htevnih čebeljnih pridelkov. 
Ti so zlasti na tujih tržiščih 
zelo iskani, žal pa jih je do
volj komaj za dornače potre
be. O delovanju Čebelarske 
zadruge nam je pripovedo
val direktor Branko Bu-
kovnik: 

Naša čebelarska zadruga 
je bila ustanovljena leta 1974 
in se je posebno v zadnjem 
času precej okrepila s čebe
larji kooperanti. Med njimi 
je največ Štajercev in Prek-
murcev, nekaj pa jih je celo 
iz sosednjih republik. Poleg 
tega imamo redno zaposle
nih dvanajst delavcev, osem 
čebelarjev na domu in pa 
kooperante, ki nam izdeluje
jo panje. Lani smo se združili 
s čebelarsko zadrugo v Pol
hovem Gradcu pri Ljubljani, 
ki odkupuje med in druge 
čebelje pridelke ter jih pre
deluje in prodaja. Za svoje 
kooperante izdelujemo pa
nje in drugo čebelarsko 
opremo. Možnosti za dober 
razvoj vidimo v tesnejšem 
sodelovanju, pridobivanju 
novih kooperantov in seveda 
v čimvečji proizvodnji in so
razmerno s tem tudi prodaji 
na tuje tržišče. Letos smo 
izvozili 150 ton medu, v glav
nem v Italijo, sedaj pa pri
pravljamo izvoz za Avstrijo, 
kamor gre gozdni med. Itali
ja je predvsem potrošnik 
cvetličnega in akacij evega 
medu." Cene v izvozu so niž
je kot na domačem trgu, v 
Avstriji pa vseeno ugodnejše 
kot v Italiji. 

Vodja proizvodnje v Hme
zadovi čebelarski zadrugi je 
Ladislav Gmajner. O svo

jem področju dela je takole 
pripovedoval: 

»Naša zadruga izdeluje 
Langstoth - Rootov panj in 
AŽ panj. Prvi je bolj indu
strijski, ker zahteva manj de
la, kljub temu pa se čebelarji 
vedno pogosteje odločajo za 
AŽ panje, ker so laže prenos
ljivi. To je pomembno, ko 
čebele selijo z ene paše na 
drugo. AŽ panje brez težav 
naložijo na tovornjak, med
tem ko je pri Langstoth Root 
panju treba pri selitvi več 
ljudi. Na leto izdelamo po še
sto vsakih, pokupijo pa jih 
naši kooperanti, vedno več 
pa je tudi čebelarjev za hobi. 
Čeprav so za nas pomebnejši 
naši kooperantje. tudi tistih, 
ki se s čebelarjenjem ukvar
jajo le iz ljubiteljstva ne pod
cenjujemo. Izdelujemo tudi 
satnice, na katerih čebela 
gradi sat, v katerega potem 
nabira med. Pri izdelavi sat-
nic gledamo, da ne pride do 
okužbe. Tudi sicer skrbimo 
za zdravje čebeljih družin. V 
naši zadrugi pa izdelujemo 
še propolisovo tinkturo, pre

parate, ki so sestavljeni iz 
medu, matičnega mlečka in 
cvetnega prahu. Razlikujejo 
pa se po tem, koliko mati
čnega mlečka in cvetnega 
prahu vsebujejo.« 

Leto bodo zaključili s sto 
milijoni din bruto dohodka, 
precejšen del ga bodo vzele 
visoke obresti, veliko pa zgu
bijo tudi pri izvozu. Za leto 
1985 načrtujejo večjo proiz
vodnjo in večji izvoz pred
vsem preparatov, ki so bolj
še plačani kot med. 

TONE TAVČAR 

Branko Bukovnik: »Za dra
gocen matični mleček je 
treba veliko časa, natan
čnosti in strokovnosti.* 

Ladislav Gmajner: »Za
htevni tuji trg ceni naše 
proizvode. Na leto izdelamo 
okoli 1200 panjev.« 

Helena Kotnik in Tatjana Dobrave pri izdelavi satnic. 

Pozornost 
starejšim 

Pri občinski organiza
ciji rdečega križa Slo
venske Konjice name
njajo s tarejšim kraja
nom posebno skrb in po
zornost. 

V teh, prednovoletnih 
dneh še prav posebej. V 
sodelovanju s krajevnimi 
organizacijami rdečega 
križa in krajevnimi skup
nostmi se v mesecu de
cembru vrstijo srečanja 
starejših, ostarelih in in
validnih občanov. Takš
no prisrčno snidenje je 
bilo tudi v nedeljo v Ko-
nusovi jedilnici v Sloven
skih Konjicah. 

Kot vsako leto se je te
ga tradicionalnega sreča
nja tudi letos udeležilo 
preko 200 krajanov, od 
skupaj 400, kolikor jih ži
vi v krajevni skupnosti 
Slovenske Konjice. Mno
gi so na srečanje s kultur
nim programom in do
mačo glasbo prišli tudi iz 
oddaljenejših zaselkov. 

Tistim pa, ki zaradi bo
lezni ali ostarelosti niso 
mogli priti, bodo prišh 
aktivisti Rdečega križa s 
skromnim darilcem 
voščit na dom. 

MP 

Kje so dobre igrače 
Novoletni živ-žav tudi v Mozirju 

Sekcija proizvajalcev 
igrač pri Zvezi obrtnih 
združenj Slovenije je v Mo
zirju pripravila zanimivo 
razstavo in prodajo igrač, 
med njimi nekaj takšnih, ki 
so si jih otroci in njihovi 
starši dosfej lahko le gleda
li na sejmu Vse za otroka, 
kupiti pa jih ni bilo mogoče. 

Prodajo in razstavo, ki bo 
odprta do konca leta, so or
ganizirali v poslovnih pro
storih trgovske delovne or
ganizacije Savinja, vse kar so 
razstavili, pa lahko obisko
valci tudi kupijo. V prodajal

ni so uredili tudi igralnico, 
kjer se otroci lahko igrajo z 
razstavljenimi igračami. Po
buda o takšni ponudbi dobre 
igrače je sicer hvalevredna, 
vprašanje pa je. zakaj teh 
igrač ni na policah trgovin. 
Ali zato, ker ni interesa med 
trgovci, ali pa obrtniki raje 
prodajajo na stojnicah, kjer 
seveda razen njih nihče ne 
ve, kolikšen je njihov izku
piček. Nekaj razstavljalcev iz 
Mozirja namreč prodaja na 
novoletnih sejmih v Celju, 
Ljubljani in še kje. v trgovi
nah pa njihovih igrač ni. 

R. PANTELIČ 

NA KRATKO 
Srečanje 
starejših v KS 
Savinja 

Tudi v KS Savinja so se 
pred novoletnem srečanju se
stali krajani, starejši od 75 
let. Srečanja se je udeležilo 
preko 100 občanov, od tega je 
bilo najmanj 80 odstotkov 
žensk. 

Udeleženci so bili s sreča
njem zelo zadovoljni, pred
vsem zato, ker je mogoče to 
doseči brez večjih stroškov, 
prej z malo dobre volje in ob 
prizadevnosti predstavnikov 
Rdečega križa in družbenopo
litičnih organizacij. Njim še 
posebej velja zahvala. 

RUDI FAJGELJ 

V KS Žalec 21 
priznanj 

Danes, 27. decembra, praz
nujejo krajani Žalca svoj 
praznik kot spomin na ta dan, 
ko so med vojno ustrelili v 
Mariboru prve žrtve iz Žalca. 

Po številnih športnih, zabav
nih in rekreacijskih priredi
tvah so na današnji seji skup
ščine KS Žalec z vsemi druž-
benopoplitičnimi organizacija
mi podelili 17 priznanj in štiri 
plakete za dolgoletno uspešno 
delo. Priznanja so prejeli: 
Alojz Agrež. Mišo Bobovnik, 
Jožefa Golob-Podkrajnik, trije 
člani pododborov SZDL mest
ne četrti Franjo Končan, Šte
fan Krčmar in Emil Roje, Lu
dvik Lampret, Stanko Novak, 
Milena Kos-Bračko, Vinko 
Podbrežnik, Fanika Rasie-

wicz, Anica Urbašek, Valter 
Vrhovšek, Adi Zore, Krajevni 
odbor RK Žalec, Občinski od
bor Društva invalidov Žalec, 
delovna organizacija Hmezad 
Strojna. Franc Naraks in Vili 
Silovšek. Plakete so dobili štir
je krajani Drago Antloga, Vla
do Gorišek. Jože Jan in Franc 
Koreni. 

T. VRABL 

Poceni darila 
otroci celjskih osnovnih šol 

vsako leto prodajajo voščilni
ce in tako prislužijo nekaj de
narja za izlete. Na osnovni šoli 
Slavka Šlandra pa so v okviru 
pionirske zadruge sami izdela
li voščilnice in darila. Material 
zanje so jim odstopile delovne 
organizacije, zato njihovi izdel
ki niso dragi. Lansko leto so z 
izdelki zadruge zaslužili 40.000 
din, od katerih so 70 odstotkov 
dobile posamezne sekcije, 
ostalo pa zadruga. Želijo naba
viti še nekaj aparatov, ki bi jim 
bili v pomoč pri delu. 

T. C. 

Trinajst let 
prvaki občine 

v Gorici ob Dreti v mozir-
ski občini imajo gasilsko 
društvo, ki je bilo ustanov
ljeno pred 60. leti, v njem je 
kar 250 članov, kot predsed
nik pa ga vodi Milan Ilo-
všek. 

Med vsemi člani je 89 ak
tivnih, 15 rezervnih, 121 pod
pornih ter 25 pionirjev in 
mladincev. Milan Ilovšek s€ 
pohvali, da pri njih ni nobe
nih problemov, saj imajc 
stalno pripravljenih ka| 
osem desetin za različne n4 
stope ali pa za pomoč p^. 
gašenju požarov in preprečei 
vanju drugih elementarnil 
nesreč. V zadnjih petih letil 
so popolnoma obnovili gasil 
ski dom ter s prostovoljnin 
delom tudi uredili okolico 
Zgradili so novo lopo za te 
rensko vozilo. 

Ponosni so na dosežene re 
zultate, saj so bili leta 198̂  
dvakrat drugi med moškim 
in ženskami na republišken 
prvenstvu, poleg tega pa s( 
člani kar trinajst let prvak 
občine Mozirje. 

T. VRABI 

Nova stanovanja na Polzeli 
Na Polzeli je v gradnji 25. stanovanjski blok, katerega 

investitorje Samoupravna stanovanjska skupnost Žalec, so 
investitorji pa so še tovarna nogavic, Garant Polzela in VIO 
Žalec. Nov blok je sedaj že pod streho, vseljiv pa naj bi bil do 
maja prihodnjega leta. Imel bo tudi svojo kotlovnico, ki bo 
imela takšno zmogljivost, da bo ogrevala še naslednjih 25 
stanovanj, ki jih bodo gradili v naslednjem etapnem ob
dobju. 

T.TAVČAR 

OBRAZI 

Franc Podpečan 
Zanimivo se je pogovar

jati s človekom, kot je 
Franc Podpečan iz Črnove 
37 pri Titovem Velenju. 
Njegove besede so klene, 
kot je potrebno klano delo 
v rudniku. Ne govori veli
ko, kar pa pove je žlahtno 
kot rjavo zlato. Dela v jami 
Preloge. kjer je poslovodja. 
Do tega delovnega mesta je 
prišel s študijem ob delu. 
Po napornih urah v jami se 
je učil in naučil. 'Brez zna

nja gre danes zelo težko, to 
zmorejo samo še bleferji,« 
pravi Franc Podpečan, ki 
ima dva sinova, stara enajst 
in sedemnajst let. »Vzga
jam ju v pridna državljana. 
Vedno jima govorim, da 
brez dela ne bo nič. Pa 
skromnost je potrebna, ve
liko skromnosti. Jaz to 
vem!« 

Franc je končal rudarsko 
šolo pred 23 leti. Bilje tudi 
na tako odgovornih mestih, 
kot so jamska čela. »Delal 
sem vse in tudi danes po-
primem za vsako delo, če je 
treba. Nikoli me ni bilo 
sram delati, pa naj je bilo 
delo še tako »umazano«, za
dovoljen in ponosen pripo
veduje. »Žal pa danes mla
dim manjka odnosa do de

la. Vse bi radi dobili za
stonj, brez truda. To pa ne 
gre. Veliko sem pretrpel in 
m mi žal. saj vse kar imam, 
sem resnično naredil s svo
jimi rokami in glavo, voljo 
in zagnanostjo. Nisem se 
zadovoljil .samo z rudar
skim delom in tako sem na
predoval med jamske reše
valce. To je izredno odgo
vorno delo in vedno moraš 
biti pripravljen, če bo treba 
pomagati sotovarišem v 

morebitni nesreči. Zato je 
visoko priznanje, ki ga je 
dobila naša ejt^ta, nagrada 
za opravljen<(fMelo ter ob
veznost, da se še bolje pri
pravljamo in da bomo še 
učinkovitejši.« 

Moti ga birokracija, ne
delavnost, stalno kritizira
nje vsega, kar imamo. »Lju
dje naj bi raje poprijeli za 
delo, kot pa da na pamet in 
vse počez kritizirajo. Z go
lim kritiziranjem ne bomo 
naredili kaj prida koristi. 
To seje že velikokrat poka
zalo in se tudi zdaj. Naše 
rane bomo odpravili samo 
z delom. In to vsi skupaj, 
ne samo nekaj posmez-
nikov. '• 

Loti se izvoza: »Zakaj 
izvažamo vse in za vsako 
ceno? To ni dobro, izvažati 
bi morali smo tisto, kar je 
resnično visoko kvalitetno 
in kjer se da zaslužiti. Ne pa 
da izvažamo kar tako in si 
celo povečujemo izgubo. 
Premalo imamo tudi last
nega znanja. Imamo šole in 
strokovnjake, ne znamo ali 
pa nočemo tega izkoristiti v 
naše skupno dobro. Če bo
mo del tega izboljšali bomo 
uspeli, to pa je tudi moja 
želja ne samo za prihodnje 
leto, temveč tudi vsa leta. 
ki so pred nami. 

LOJZE OJSTERŠEK 

Obvestilo 
bralcem 

Naslednja številka No
vega tednika izide 10. ja
nuarja 1985, ko bo tudi 
naprodaj v vseh kioskih 
na celjskem območju. 



»Bil i smo na toplem in pozabil i na uši« 
Spomini na novo ieto 19^5 v Gornji Savinjsid doiini 

Nič preveč zimski ni tale 
naš letošnji december. V ve
selje cestarjem in žalost 
vsem, ki bi radi med prazni
ki smučali. Pa tudi sicer no
voletno vzdušje ni tisto pra
vo, če ne škriplje pod noga
mi. A bomo že kako, še eno 
stabilizacijsko bo kmalu za 
nami. 

Kakšen pa je bil decem
ber natanko pred štiridese
timi leti? 

Kako so proslavili novo le
to 1944/45 v Gornjo Savinjski 
dolini, ki so jo ravno takrat, 
ob koncu leta ponovno za
vzeli Nemci? Kako so preži
veli tisti čas in prehod iz sta
rega v novo leto, se je glasilo 
vprašanje trem anketiran
cem iz različnih koncev doli
ne. Pogoj, da sem jih dobil, 
je bil le eden. Starost nad šti
rideset let. 

Franc Juvan, upokojenec 
iz Ljubnega: »Tisti decem
ber je bil zame in tovariše 
med najhujšimi v vojni. Bil 
sem v intendantskem vodu 
partizanske bolnišnice Celje 
in sicer kurir zdravnika in ki
rurga IV. operativne cone 
Roberta Kukovca. ko so nas 
Nemci 13. decembra z mo
čno ofenzivo prisilili na 
umik v planine. Takorekoč 
od smreke do smreke smo se 
jih ogibali, slabo oblečeni, 
brez hrane. Snega je bilo v 
planinah najmanj meter. Po
skrili smo se v ,gruntih', 
skalnatih votlinah, kjer smo 
preživeli tisti čas, pa tudi 
prehod iz enega v drugo leto. 
Nihče ni vedel, kdaj je bilo 
novo leto. preveč smo bili 
prestrašeni, prezebli, lačni in 

Franc Juvan, 

utrujeni, da bi kdorkoli po
mislili na to. Le tu in tam, ob 
večerih, smo se pogreli pri 
kmetu Planincu, drugače pa 
smo ves ta čas prebili na pro
stem, saj so nas votline varo
valo le pred padavinami. 

Zdravko Novak, izvršni 
sekretar OK SZDL Mozirje: 
»Takrat sem bil star 8 let in 
sem hodil v drugi razred par
tizanske osnovne šole na 
Rečici ob Savinji. Vsega se 
seveda ne spominjam, a ne
kaj slik imam še živo pred 
očmi. Otroci smo takrat z ve
likim pričakovanjem vsak 
dan opazovali letališče na 
Rečici in čakali, kdaj bo na 
tem tretjem partizanskem le
tališču v Sloveniji pristalo 
prvo letalo. Naše velike 
otroške želje je preprečila so
vražnikova ofenziva. Spomi

njam se pogleda na gorečo 
Zadrečko dolino, na to, kako 
smo pozdravljali eno izmed 
brigad XIV. divizije, ki je hi
tela na pomoč prebivalcem 
te doline. Pet otrok nas je 
bilo in takrat smo bili z ma
mo sami doma, kajti oče je z 
vozom prevažal ranjence in 
municijo na položaje v Gneč, 
kjer so partizani branili 
osvobojeno ozemlje. Ko so 
Nemci iz Šmartnega ob Paki 
začeli obstreljevati Rečico, 
smo se prebivalci cele vasi 
zbrali pri nekem kmetu, v 
njegovi obokani kleti, kjer 
smo se počutili najbolj var
ne. Bilo je na predvečer Mi
klavževega, in ker je tako hu
do treskalo, da je bilo vpra
šanje, ali bomo dočakali na
slednji dan, je mama vsake
mu od otrok podarila krož

nik keksov. Tako je Miklavž 
tega leta zaradi .izrednih' 
okoliščin nosil en dan prej . . . 
Novega leta se ne spomnim 
preveč, saj smo takrat na 
kmetih predvsem praznovali 
Božič.« 

Mara Poličnik, upokojen
ka iz Mozirja: »Ker je bila 
Solčava požgana, smo ostali 
brez domov, pred nemško 
hajko pa smo bežali proti 
Lučam in na Bevškovo pla
nino. Bilo je zelo veliko sne
ga in kljub temu, da je naj
več starejših in otrok ostalo 
v Solčavi, je bilo precej otrok 
tudi z nami. Med 15. in 22. 
decembrom smo se skupno s 
partizani zatekli v odprto 
planinsko stajo, kjer smo 
imeli streho nad glavo, štiri 
stene a nič vrat. 

Ogenj, ki smo ga kurili sre
di staje in zaradi katerega se 
je cvrlo živalsko blato na 
tleh, ni pregnal mraza iz ko
sti, bili smo tudi umazani od 
dima. pa lačni, saj smo le en
krat dnevno dobili skromen 
obrok krompirjeve juhe. Le 
teden dni smo tako zdržali 
sredi otroškega joka. lakota 
in mraz sta prisilila k vrnitvi 
v dolino. Jaz sem s starši šla 
h kmetu Govcu. kjer so nas 
nahranili, tam smo se umili 
in tudi naspali. Doma nismo 
več imeli, skupno s partizani 
smo šli h kmetu Havdeju, 
kjer je bilo zame, kot tajnico 
Skoja tudi varneje kot v Sol
čavi. Tam smo tudi dočakali 
Novo leto in se prvič po dol
gem času tudi poveselili. 
Malce smo zaplesali, pope
strili vse skupaj z družabni
mi igrami, a kar je najvažnej
še, bili smo na toplem in smo 
pozabili tudi na uši.« 

R. PANTELIČ 

Mara PoIicnik Zdravko Novak 



Nepotvorjena podoba narave 
Slike Jožeta in Veronike Svetina na razstavi v Mozirju 

Do konca tega in še polovi
co prvega meseca v prihod
njem letu bo v Galeriji Mo
zirje na ogled razstava sli
karskih del zakoncev Jožeta 
in Veronike Svetina. Na raz
stavi, ki jo je v organizaciji 
Zveze kulturnih organizacij 
iz Mozirja prejšnji petek od
prl medobčinski sekretar 
ZKS Emil Roje, se slikarja, 
doma iz Zavodenj pri Šošta
nju, predstavljata pretežno 
z akvareli in nekaj olji. 

»Narava v Svetinovih sli
kah nas nikdar ne pusti rav
nodušne, ker je lepa, čista in 
živa. Budi voljo in moč in 
vero v življenje... Rad riše 
ali slika vse tisto, kar je 
vraščeno v pokrajino in je z 
njo skladno: naselja, stare 
kmetije, stogove, znamenja, 
propadajoče mline ob rekah, 
ostarelo drevje, skratka vse, 
česar se drži patina časa. Te 
slike vzbujajo nostalgijo po 
tistih dobah, ko je bil človek 
še v ravnovesju z naravo, ko 
ni uničeval okolja v katerem 
živi, ni bival v betonski 
džungli, ni se bal katastrofe 
v kateri bo narava uničila 
vse tisto, s človekom vred, 
kar jo uničuje... Z izvirnim 
stilom v risbi, akvarelu in 
olju kaže Svetina svojo oseb
nost, pokončnega v pravico 
in lepoto verujočega člove
ka, ki s svojim nenehim de
lom vsak dan sproti ustvarja 
družbo, v kateri bo osvoboje
ni človek sam gospodar svo
je usode in svobode...,« je v 
spremni besedi kataloga o 
slikaskem delu Jožeta Sveti
ne zapisal književnik in ki
par Tone Svetina. 

Nepotvorjeno podobo sve-. 
ta narave podaja v svojih de
lih tudi Veronika Svetina, ki. 

kot jo predstavlja Drago Me
dved, razkriva pošteno in ne 
za vsako ceno ambiciozno 
hotenje o izpovedovanju, 
brez velikih ambicij odkriva
ti nove smeri. 

Kljub temu, da se je Vero
nika pričela resneje ukvarja
ti s slikarstvom sorazmerno 

pozno, je skupno s možem 
sodelovala na Številnih raz
stavah v domovini, Jože Sve
tina, ki je prejel številne na
grade in priznanja pa je ob 
dvajsetih samostojnih raz
stavah doma razstavljal tudi 
v Švici, na Švedskem, v Av
striji in Italiji. 

R. PANTELIČ 

Viničarska koča, akvarel Jožeta Svetine. 

Ž e je tu fi lmska predstava 
Prepleskana tabla In izposoieni projektor so dovoli 

Kjer je dobra volja in vsaj 
eden, ki je pripravljen teka
ti okoli in voditi vso organi
zacijo, res ni ovir, da ne bi 
Brezjani imeli še kaj več 
kot le strelski dom in strel
sko društvo. Je pa res, da je 
strelski dom in delavnost 
članov predpogoj za kakrš
nokoli dejavnost v Malih 
Brezah, športno, kulturno 
in še kakšno, pa še za dru
žabnost jim ostane nekaj 
časa. 

Ko so pred dvemi leti usta
navljali sekcijo za klubsko 
dejavnost, ki se ukvarja 
predvsem s kulturno dejav
nostjo, niso pozabili na sku
pino za film. Brezjani nimajo 
kina, mnogi tudi televizorja 
ne. Torej, treba je začeti 
predvajati filme in vzgajati 
filmsko občinstvo. »Čeprav 
je filmska vzgoja le enkrat 
mesečno, se splača,« meni 
Vlado Marot, vodja te skupi
ne. »Ljudje so zadovoljni in 
navadili so se že.« 

Program ni zahteven, ven
dar ni niti cenen. Kung-fu 
štorijam in drugim podo
bnim izdelkom so se od vse
ga začetka odpovedali. Vrti
jo pa solidne kavbojke, naše 
vojne filme, mladinske fil
me, krajani pa si zelo želijo 
gledati predvsem slovenske 
filme, saj so doslej videli le 
Idealista. Ta želja se jim bo 
verjetno v kratkem izpolnila. 
Ne le ta, tudi sicer bodo svoj 
program lahko popestrili z 
novejšimi in še boljšimi 
filmi. 
_ Trenutno še imajo težave. 
Šestnajstmilimetrski kino
projektor jim brezplačno po
soja Avto-moto društvo Laš
ko. Zanj pa je pri nas težko 
dobiti filme. Tistih nekaj, ki 
jih ima Delavska univerza 
Univerzum v Ljubljani, so si 
že ogledali. Ostale si sposoja
jo iz zagrebške in beograjske 
filmoteke. Ti filmi so brez 
podnapisov, če so v srbohr
vaščini, tuji pa imajo srbohr
vaške podnapise. 

Entuziasti v Malih Brezah 
se zavedajo, da zaradi njih 
Viba ne bo pričela razvijati 
16-milimetrske filmske di
stribucije na Slovenskem, 
zato iščejo drugačnih mož
nosti. Celjsko kinopodjetje 
jim je obljubilo, da jim bodo 
oni vrteli filme na 35-milime-
trskem projektorju. Filme si 
bodo lahko sami vnaprej 
izbrali iz programa celjskega 

kinopodjetja. Kinopodjetje 
jim bo odstopilo tudi staro 
filmsko platno. Vse to bo 
omogočilo krajanom Malih 
Brez in Brez kakovostnejše 
filmske predstave. 

Dvorana v strelskem do
mu je vedno polna. Za ogled 
filma v sedanjih pogojih, 
plačajo 20 dinarjev. Pred 
vsakim filmom pripravijo 
predfilm in uvodno predsta
vitev filma, ob koncu pa se o 
njem pogovarjajo. 

Zgolj nekaj plakatov ni do
volj, da vabijo na ogled fil
ma, zato krajane vabijo s po
sebnimi letaki, ki pridejo do 
vsake hiše. 

Skupina za film se ukvarja 

tudi s snemanjem filmov. Tu 
kaj dosti ne morejo napravi
ti, saj je tovrstna oprema dra
ga. Kljub temu jim je uspelo 
posneti dva kratka filma s 
sposojeno opremo. Ob tem 
se mladi ljubitelji filma sez
nanjajo s to umetnostjo 
predvsem s samoizobraževa-
njem in kolikor se le da 
skušajo izživeti tudi lastne 
ustvarjalne pobude. Ob vse 
teh zoženih pogojih in mož
nostih za kakršnokoli podo
bno delovanje se pač znajde
jo kot vedo in znajo, kar 
sploh ni narobe. Prej 
obratno! 

VIOLETA V. E I N S P I E L E R 

Novo vodstvo 
kluba 

Klub kulturnih delavcev 
Ivan Cankar v Celju je 
uspešno zaključilo še eno 
leto svojega delovanja. 
Klubu, ki šteje" okoh sto 
petdeset članov iz vrst kul
turnih delavcev širšega 
celjskega območja, je uspe
lo spremljati aktualna giba
nja na kulturnem področju 
v regiji in širše kot se tudi 
odzivati na kulturne do
godke drugod z organizira
njem obiskov številnih pri
reditev. Klubski večeri, ek
skurzije in obiski kulturnih 
prireditev ter okrogle mize 
bodo tudi v bodoče glavne 
oblike dela kluba. 

Na občnem zboru kluba, 
ki je bil prejšnji četrtek, so 
potrdili novoizvoljene čla
ne v upravni odbor in osta
le organe kluba ter ocenili 
delo v preteklem dvelet
nem obdobju. Aljo Štefa-
nčič, dosedanjo predsedni
co kluba kulturnih delacev 
Ivan Cankar, ki so ji to 
funkcijo zaupali člani za 
dve mandatni dobi, je na
sledil inženir arhitekture 
Tomaž Jeglič. 

VVE 

Kultura ni nič več 
uspavana Trnjuičica 
Prislubnlti željam občanov - a tudi 
vzgajati 

Pod okriljem Delavske 
univerze Slovenske Konjice 
je dobri dve leti tudi kultur
ni dom v kraju. Odkar je 
osrednji kulturni hram ob
novljen, omogoča tudi širšo 
ponudbo kulturne dejavno
sti in daje prostor raznim 
skupinam za njihovo ljubi
teljsko aktivnost. 

V Slovenskih Konjicah je 
bilo še pred časom čutiti mr
tvilo v kulturnem ustvarja
nju in ponudbi. Na vpraša
nje: kaj pa danes, pravi di
rektor Delavske univerze 
Franc Šelih takole: 

»Možnosti je danes veliko, 
zlasti za amaterske skupine, 
ki so s prenovljenim domom 
našle tudi streho nad glavo. 
Kulturno življenje v kraju se 
je vendarle razmahnilo. Pred 
časom je nastala velika vrzel 
pri odrski dejavnosti. Potem 
smo se odločili za gostovanja 
poklicnih gledaliških hiš, 
ustanovili smo tudi domačo 
gledališko skupino v okviru 
Svobode in prvi rezultati so 
že opazni. Letos smo prvič 
razpisali abonma petih gle
daliških predstav in doživeli 
nepričakovano spremembo. 
Abonma je bil hipoma raz
prodan, dvorana pa je ob go
stovanjih polna do zadnjega 
kotička. Ljudje prihajajo v 
Slovenske Konjice iz manj
ših krajev: Vitanja, Oplotni-
ce in od drugod.« 

- Pevska kultura ima v 
občini tudi dolgoletno tra
dicijo, a je bila dvorana 
cesto tudi ob gostovanjih 
odličnih zborov ali ob kon
certih slabo zasedena. Ste 
analizirali vzrok za to? 

»S ponudbo skušamo ugo
toviti okus obiskovalcev. Ta 
je, kot vselej, različen, ven
dar pa opažamo premik tudi 
na področju pevske kulture. 

Dvorana je premajhna, če je 
na programu koncert naro-
dno-zabavne glasbe. Tako je 
bilo ob gostovanju ansambla 
Avsenik, mladi pa so napol
nili dvorano ob obisku No
vih fosilov in skupine Ran-
dez-vous. Vendar se je po
trebno sprijazniti, da bodo 
nekatere pevske prireditve, 
čeprav kakovostne, tudi v 
prihodnje manj obiskane. To 
pa ne pomeni, da jih bomo 
,sneli' s programa. Obisko
valce je potrebno vzgajati. 
Za to pa je pogosto potrebno 
precej časa.« 

- Rekli ste: vzgoja občin
stva. Ta je potrebna od ma
lih nog, kot pravimo. Kakš
no možnost imajo mladi, 
najmlajši, da se nauče zaha
jati v kulturni hram? 

»Menim, da je tudi za naj
mlajše dobro poskrbljeno. V 
goste vabimo lutkovne sku
pine od drugod, pred krat
kim pa je Svoboda ustanovi
la v Slovenskih Konjicah 
skupino, ki ji je dana vsa 
možnost, da s svojo dejav
nostjo zapolni prostor in pri
vablja v dvorano mlade in 
tudi starejše gledalce. Ure 
pravljic, ki jih organizira 
Občinska ljudska knjižnica, 
so izredno dobro obiskane, 
kakor tudi ure kulturnih de
javnosti za odraščajočo mla
dino.« 

- Nekaj hude krvi se je med 
krajani Slovenskih Konjic 
razlilo ob novici, da ste v 
spodnjih prostorih kultur
nega doma odprli disco 
klub. Se je vihar že polegel? 

»Negodovali so predvsem 
starejši občani. Mladina pa si 
je disco želela, ga potrebova
la in mi smo ji prisluhnili. In 
zakaj bi 120 m^ ustreznega 
prostora ostalo neizkorišče
nih, če se v njem lahko zbira
jo in plešejo mladi. Prostor 
smo prenovili, hrup okolice 
ne moti, v discu pa je prepo
vedano točenje alkoholnih 
pijač. Organizirali smo celo 
disco matineje, kamor zaha
jajo mamice in očetje z 
malčki.« 

- V zadnjih dveh letih je 
prag kulturnega doma pre
stopilo blizu 150.000 obča
nov. To število pa gre naj
brž tudi precej na račun 
filmske ponudbe. 

»Program obsega redne 
filmske predstave, nočni ki
no, ki ima bolj komercialni 
pečat, matineje in šolske 
predstave. Na teden zavrti
mo štiri nove filme in pri tem 
ocenjujemo, da smo na tem 
področju kulturne zvrsti do
segli maksimum. Pogosto je 
dvorana s 308 sedeži razpro
dana s stojišči vred.« 

MATEJA PODJED 

Tudi letos novoletni koncert 
v članku, ki ga je pod na

slovom »Tudi letos novolet
ni koncert« zapisal in podpi
sal F. P. smo zasledili neka
tere netočnosti, ki zadevajo 
Zavod za kulturne prireditve 
in njegovo pripravljenost pri 
sodelovanju ob novoletnem 
muziciranju celjskih godal-
cev. Predvidevamo, da si 
F. P. podatkov ni izmislil, 
ampak jih je dobil pri vod
stvu Celjskega godalnega or
kestra, pri tem pa pred obja
vo pozabil podatke preveriti 
pri Zavodu za kulturne pri
reditve. Če bi to naredil, bi o 
vsem dobil povsem druga
čno sliko. 

Dejstvo je, daje bilo vodstvo 
Celjskega godalnega orke
stra ob lanskem prvem no
voletnem koncertu nekoliko 
prizadeto, ker ZKP pri orga
nizaciji le-tega ni sodeloval. 
Ker vsak pameten delavec v 
kulturi ve, da se programi iz
polnjujejo na podlagi pred
hodnih letnih finančnih in 
delovnih načrtov, mora biti 
jasno, da ZKP v lanskem le
tu ni mogel sodelovati pri or
ganizaciji, ker se je le izvaja
lec programa (CGO in »Ža
be«) s prošnjo pojavil 14 dni 
pred prireditvijo. Toliko o 
lanskem koncertu. 

Glede letošnjega pa je tre
ba najprej omeniti, da tako 
dirigent kot predsednik Celj
skega godalnega orkestra so

delujeta v programskem od
boru za koncertno dejavnost 
pri Zavodu za kulturne pri
reditve in sta imela oba mož
nost pravočasno priti na dan 
s predlogom o novoletnem 
koncertu. Celjski godalni or
kester je 14. 6. 1984 pismeno 
dostavil spored s katerim že
li nastopiti v koncertni sezo
ni 1984/85 v organizaciji ZKP 
v mesecu maju. O novolet
nem koncertu v tem dopisu 
ni govora. 

Glede na izkušnje iz prete
klega leta in v izogib ponov
nim nesoglasjem, je bil diri
gent CGO v prvi polovici 
septembra tega leta ustno 
povabljen, da čimprej dosta
vi program in ostale podatke 
o novoletnem koncertu. 
Kljub obljubi ZKP teh poda
tkov še do danes ni dobil. 

Mislimo, da je vsak komen
tar o nepripravljenosti ZKP 
pri organizaciji novoletnega 
koncerta povsem odveč. Pri 
upoštevanju vseh teh dej
stev imamo tudi delavci Za
voda za kulturne prireditve 
podobno kot pisec članka 
F. P. občutek, da naj bi bil ta 
koncert hote samo stvar go
dalnega ansambla oziroma 
posameznikov. 

Ravnatelj ZKP Celje 
EDVARD GORŠIČ 

P. S.: 
Ker ni bilo odziva na vabi

lo k sodelovanju, smo se de
lavci ZKP v začetku decem
bra odločili povabiti v Celje 
mariborsko opero s predsta
vo »Traviata« in s tem pope
striti kulturno ponudbo ob 
izteku letošnjega leta. 

Priznanja za plesne 
dosežke 

Na minulih dnevih plesa v 
Cankarjevem domu v Ljubja-
ni je strokovna žirija podelila 
priznanja za iskanja celjskim 
sodobnim plesnim ustvar
jalcem. 

Gordana Stefanovič je dobi
la priznanje za razvijanje, fol
klornih elementov v plesni 
kompoziciji »Slovenska rapso
dija« skladatelja Pavla Merku-
ja v izvedbi Plesnega gleda
lišča iz Celja. Plesna skupina 
Akt pa je prejela priznanje za 
najbolj celovit plesni dosežek 
v celoti in tudi kot svojevrstno 
odzivanje mlade generacije na 
današnji čas za predstavo »Tri
je obešalniki ali Chercez 
Thomme v koreografiji Ane 
Vovk Pezdirjeve in likovni 
opremi Jožeta Muhoviča. 

NG 

Po izboru kritike 
V galeriji Riharda Jakopiča 

v Ljubljani bo danes popol
dne otvoritev razstave del 
slovenskih likovnih umetni
kov. Na njej bodo razstavljali 
dela umetniki, ki so jih izbrali 
slovenski likovni kritiki. Med 
njimi so tudi trije umetniki 
našega območja, akademski 
kipar Franc Purg, akademski 
slikar Ratimir Pušelja ter aka
demski slikar Jože Muhovič, 
ki pravkar razstavlja tudi v li
kovnem salonu v Celju. 

VVE 

Razstava ročnih del 
Odbor za kulturo j)ri Kme

tijskem kombinatu Šentjur je 
v upravni stavbi priredil pr
vo razstavo ročnih del svojih 
delavk. Razstavile so volnene 
pletenine, prtičke, kvačkane in 
šiviljske izdelke, makrameje in 
gobeline. Med razstavljenimi 
izdelki jih je vrsta zelo uporab
nih. Prihodnje leto pa bo od
bor ob dnevu žena priredil še 
prvo kulinarično razstavo. 

ERNEST REČNIK 



Na šolah nI razumevanja za 
ustanovitev turističnih krožkov 

Med pogoji za to, da se bo
do gostje, ki so kdaj obiska
li katerikoli turistični kraj, 
vanj tudi vrnili, je gostolju
ben sprejem ter tudi to, da 
ga bomo znali kam napotiti, 
mu svetovati kaj si lahko 
zanimivega ogleda. Na ža
lost v Jugoslaviji nismo tu
ristično osveščeni in s turi
zmom ter za turizem pogo
sto ne živijo niti v tistih 
krajih, kjer se radi pohvali
jo, da je turizem njihova 
osnovna dejavnost. 

Med vzroki, da je tako, je 
tudi pomanjkanje tovrstne 
vzgoje. Pri Celjski turistični 
zvezi se že lep čas trudijo, da 
bi v šolah na celjskem turi
stičnem območju ustanovili 
turistične krožke. Podpred
sednik zveze, profesor Zo
ran Vudler je ta prizadeva
nja opisal obširneje: 

»Delo z mladimi predstav
lja enega naših poglavitnih 
ciljev. Sistematično in v me
jah možnosti smo z vzgojo v 
šolah pričeli prd tremi leti. 
Skušali smo navezati stike 
prav z vsako izmed 52 šol, 
kolikor jih je na našem ob
močju. Zelja in namen akcije 
je tudi, da se šole povežejo s 
turističnimi društvi v kraju, 
da krožki in društva stalno 
sodelujejo. Tako smo letos 
prav s sodelovanjem društev 
izvedli test o poznavanju tu
rizma in razpisali natečaj za 
najboljši spis na temo ,Kaj je 
turistično zanimivega v 
našem kraju', ocenili pa smo 
tudi urejenost vseh šolskih 
okolij. Odkar smo začeli s 
tem delom so na šolah usta
novili štirinajst turističnih 
podmladkov, v polovici od 
teh dobro delajo, v drugi po
lovici pa slabše. Tako smo in 
tudi nismo zadovoljni z do
seženim, radi bi seveda več, 
kar pa je dvisno od prizade
vanj v posamezni šoli, precej 
pa tudi od razurnevanja sa
mih ravnateljev. Žal v neka
terih krajih ni prav nič razu
mevanja. V pretežno turisti
čnih krajih bi na šolah mora
li imeti turistične krožke, a 
še vedno v tem nismo uspeli 
na primer na Dobrni, v Mo
zirju, pa tudi v Braslovčah in 
še kje...« 

V katerih krajih pa so po
sebno uspešni? 

»Po našem mnenju je naj
boljši podmladek v Vojniku, 
kjer delajo res dobro. Pohva
limo lahko tudi krožke v Ro
gaški Slatini, Preboldu, 
Lučah, v Gornjem gradu in 
še kje.. . Trenutno smo sredi 
akcije preverjanja doseda
njega dela in tega, kaj bi bilo 
potrebno še storiti. Koordi
nator komisije za delo z mla
dino, profesor France Sirk, 
obiskuje posamezne šole in 
se dogovarja o nadaljnjem 
sodelovanju. Pri obisku na 
Kozjanskem je sodelovala 
tudi tajnica republiške ko
misije za delo z mladino pri 
Turistični zvezi Slovenije, 
profesorica Andreja Peček.« 

Poleg tega v okviru dela z 
mladimi vsako leto ocenite 
najlepša šolska okolja. Le
tos so priznanja prejeli v 
Braslovčah, Slovenskih Ko
njicah in v Bistrici ob Sotli. 
Tudi to je oblika vzpodbu
janja dela v šolskih oko
ljih? 

»Vsako leto ocenimo tudi 
vseh 52 okolij osnovnih šol 
območja. Posebno priznanje 
pri tem zasluži komisija, ki 
jo sestavljajo France Sirk, 
Mimica Volavšek in Vinko 
Steiner, ki so prehodili ali 
prevozili z avtobusi, vlaki in 
avtomobilom več kot tisoč 
kilometrov, ter to delo opra
vili brezplačno. Kot ori osta-

hh akcijah tudi tukaj ne mo
remo biti najbolj zadovoljni, 
saj ima polovica šol slabo ali 
komaj zadovoljivo urejeno 
okolje. Ob tem lahko posta

vimo vprašanje, kako naj do
bi mladina smisel za lepoto 
in estetsko urejenost, če so 
že šolska okolja neurejena 
ali pa zanemarjena. 

R. PANTELIČ 

Šole s slabo urejenim oko
ljem: OŠ Boris Vinter 
Zreče, OŠ Strmec, OŠ Franc 
Roš Celje, L OŠ Celje, OŠ 
bratov Mravljak Titovo Ve
lenje, OŠ Veljko Vlahovič 
Titovo Velenje, OŠ Štore, 
OŠ Frana Malgaja Šentjur^ 
OŠ Peter Šprajc-Jur in OS 
Ljuba Mikuš Žalec, OŠ Vita
nje, OŠ Edvard Kardelj Ro
gatec, OŠ Nada Cilenšek 
Griže, OŠ Ljubo Šercer 
Loče, OŠ MozirjCtOŠ L celj
ske čete Celje, OS Boris Ki
drič Rogaška Slatina, OŠ 
Marjana Nemca Radeče, OŠ 
M. Sirca Petrovče, OŠ Biba 
Ročk Šoštanj. 

Nova turistična 
revija 

Izšla je prva številka no
ve slovenske turistične re
vije Lipov list, kar je po 
daljšem premoru dobro
došla novost vsem, ki želi
jo biti informirani o dosež
kih, načrtih, dognanjih in 
dogajanjih v turizmu v do
movini in tujini. 

Kot je zapisal Leopold 
Krese, predsednik Turisti
čne zveze Slovenije, gojijo 
izdajatelji revije tudi tiho 
ambicijo po spravi in po 
občutenju in priznavanju 
turizma kot pomembne de
javnosti, predvsem pa po 
tesnem sodelovanju vseh, 
ki se na kakršenkoli način 
srečujejo s turizmom. Novo 
slovensko strokovno turi
stično revijo sestavljajo 
stalne rubrike z naslovi Kje 
smo, kaj delamo, Poročila, 
kritike, ocene. Abeceda 
slovenskega turizma. Iz 
drugih republik in tujine 
ter razne druge novice iz 
turizma. Revija bo izhajala 
šestkrat letno, celoletna na
ročnina pa bo za posamez
nike 500, za organizacije pa 
1000 dinarjev. 

Revije v kioskih zaenkrat 
ne bo, nanjo pa se lahko 
vsakdo naroči pri Turisti
čni zvezi Slovenije, Mi
klošičeva 38. RP 

PLANINSKI 
KOTIČEK 

Obujanje tradicij 
NOB 

Pionirji in planinci celj
skih osnovnih šol in njiho
vi mentorji smo pod vod
stvom A. Pavlica, vodnika 
PDŽ Celje letos opravili še 
en vzpon - na Paski Koz-
jak. Na poti smo se ustavili 
ob dveh spominskih obe
ležjih NOB, kjer je mladim 
planincem J.Tomažič pri
povedoval o pohodu in vlo
gi XIV. divizije. Po krat
kem oddihu v planinskem 
domu ter igranju med ska
lovjem smo se vrnili do Hu
de luknje, kjer smo priča
kali avtobus. Kljub blatni 
poti je pot minila v veselem 
razpoloženju. 

Jožica Božič 

Poti zreških 
planincev 

Planinsko društvo Zreče 
je eno najbolj aktivnih v 
konjiški občini, pa tudi 
množično, saj šteje 600 čla
nov. Pred kratkim so razvi
li svoj prapor, za katerega 
so denar prispevale delov
ne organizacije v kraju, za 
žebljičke pa so zbrali denar 
krajani. 

Skozi celo leto priprav
ljajo izlete in pohode, ka
kršen je tradicionalni repu
bliški pohod na Osankari-
co. Prihodnje leto 6. januar
ja, bodo s pohodom na 
Osankarico počastili spo
min, ko je na Pohorju padel 
Pohorski bataljon. Ob tem, 
da so glavni organizatorji 
tega pohoda, so za prihod
nje leto sprejeli tudi repu
bliško organizacijo zbora 
planincev, ki bo septembra 
na Rogli. 

Delovni in aktivni člani 
planinskega društva Zreče 
so na Rogli uredili Andre
jev dom. j^p 

iz zadnje številke 
turističnih objav 

Glasilo celjske turistične 
zveze, ki med vsemi turisti
čnimi zvezami v Sloveniji 
edina izdaja informativni 
list, tudi v zadnji letošnji 
številki prinaša vrsto ocen 
in poročil letošnje turisti
čne sezone na območju zve
ze. Poobjavljamo nekaj po-
dakov. 

Obisk Starega 
gradu, Rimske 
nekropole in jame 
Pekel 

Celjski Stari grad je do 
konca septembra obiskalo 
80.412 obiskovalcev, od tega 
1345 inozemcev. Po ocenah 
naj bi se skupna številka do 
konca leta povečala za pri
bližno 2000 obiskovalcev. V 
Rimski nekropoli v Šempe
tru seje letos ustavilo 16.578 
obiskovalcev, od tega 1634 
tujcev, jamo Pekel pa si je 
ogledalo 28.328 obiskoval
cev, med katerimi je bilo 
5123 tujih turistov. Sempe-
terske znamenitosti je tako 
obiskalo nekaj več turistov 
kot lani, celjski Stari grad pa 
nekaj manj. 

Mladina obišče Celje 
Turistično društvo Celje je 

tudi letos poskrbelo za orga
nizirane izlete v Celje za 
učence osnovnih šol iz dru
gih krajev. V programih, ki 
so jih pripravili, je bilo 
vključeno vodstvo ogleda 
mesta, ogled enega izmed 
muzejev in nekaterih delov
nih organizacij, ogled Stare
ga gradu ter prehrana. Na 
tak način je obiskalo Celje 
657 učencev iz štirinajstih 
osnovnih šol. 

Kulinarika v Celju 
v celjskih restavracijah je 

bilo letos precej pestrejša 
kulinarična ponudba, saj so 
v Turški mački organizirali 
teden zagorske kuhinje, ter v 
času turističnega tedna belo
kranjske večere. V hotelu 
Evropa so pripravili teden 
domače, mesec madžarske 
in dneve istrske kuhinje ter 
tudi teden slovenske naro
dne kuhinje. V hotelu Merx 
je bil v novembru teden ve
getarijanske kuhinje, v go
stišču Na gričku pa teden 
domačih kolin. RP 

Kampi Jugoslavije 85 
Avto-moto zveza Slovenije bo tudi v naslednjem letu 

soizdajatelj dinarskega cenika za kampe v Jugoslaviji, ki 
ga že četrto leto zapored izdaja in tiska AMD Maksimir iz 
Zagreba. 

Knjižica, ki bo izšla v aprilu prihodnjega leta, bo vsebo
vala podatke o cenah kampiranja, pregled opremljenosti 
avto-kampov, praktične nasvete o kampiranju v šotorih in 
prikolicah, naslove proizvajalcev opreme in pribora za 
šotorjenje. V pregledu opremljenosti bodo zajeti vsi važnejši 

, podatki o avtokampu, od zmogljivosti, vrste plaže, gostin
skih objektov do objektov za šport in zabavo. V knjižici bo 
tudi vse tisto, kar morajo o šotorjenju vedeti začetniki. 

RP 



Kmet fe (tudi) steber države 
"Ml, kmetle, nimamo vikentlov ne laht, svoje^rlhranke vedno znova vlagamo 
nazaj v zemljo,*' pravi Jurij Sirenčan 

Pogovarjati se z Jurijem 
Strenčanom, kmetom in 
dedcem in pol, z Lave št.l7 v 
Celju, pomeni pogovarjati 
se o kmetiji, stari nad 400 
let, ki se je zlsti v povojnem 
obdobju borila za obstoj in 
preživetje pred neumnost
mi in grehi nespametnih 
kmetijskih politik, ki se je 
borila predvsem pred pro-
dirajočim mestom in urba
nizacijo, ki je goltala naj
bolj rodovitno zemljo in, ki 
se je borila proti spremen
ljivim, v glavnem nenaklo
njenim občinskim kmečkim 
politikam in »politikom«. 

Kaže, da je vendarle bitka 
dobljena oziroma se bo na
daljevala, še posebno, če 
imamo v mislih mladi moški 
rod Strenčanov: najstarejše
ga Jurija, ki je letos končal 
gimnazijo v Celju, sedaj služi 
vojaški rok v Karlovcu, pri
hodnje leto pa se bo oprijel 
študija agronomije. 16-letne-
ga Jožeta, ki ostaja ob očetu 
na kmetiji in je med našim 
pogovorom v topli in pro
storni kuhinji že vse postoril 
v hlevu, 13-letnega Francija, 
ki guli osnovnošolske klopi 
v šoli S l a v k a Šlandra in 6-
letnega Marka, ki se zaen
krat še bolj mota mami Ivan
ki okrog štedilnika (leta 1924 
ga je izdelal ključavničarski 
mojster iz Rečice ob Savinji, 
pa je še takšen kot nov). 

Strenčanova kmetija, v ka
tero se je mesto Celje zajedlo 

in jo obkrožilo že skoraj z 
vseh strani, meri danes kakš
nih 6 do 7 hektarov obdelo
valne zemlje. Jurij gospodari 
še z 10 hektari gozda, v hlevu 
je mogoče našteti 25 glav go
vedi rjave pasme - Gornjisa-
vinjčani so jih krstili za sivke 
- sicer pa je usmeritev kme
tije v mleko in meso, bikce 
ter zelenjavo, kar je mogoče 
edina blagodat bližine 
mesta. 

Letos je bilo po dolgih le
tih mogoče na Strenčanovi 
njivi videti tudi ajdo, ki je 
praktično cvetela sredi me
sta, tudi na dveh hektarih je 
Jurij posejal pšenico (da ne 
bi rekli, kako se ne vključuje 
v krušno slovensko bitko, pa 
še član zadružnega sveta je 
in predsednik hranilno-kre-
ditnega odbora pri KZ Ce
lje). Kislo zelje Strenčanovih 
pa jedo v družbeni prehrani 
in v vrtcih in kot kaže, vsem 
dobro tekne. 

Gospodinjo Ivano si je Ju
rij pripeljal iz Ljubije pri Mo
zirju, pa zaradi tega sklepa
mo, da so ji sivke v hlevu še 
posebno ljube, saj so sivke 
pač pasma, ki je slavo gor-
njesavinjske živinoreje po
nesla že tudi v svet. 

Jurij svoji živini poklada 
domačo krmo: k sreči pride
la dovolj lastne koruze, sicer 
pa jo krmi še s pesnimi re
zanci, umetna krmila-štarter 
pa le za teleta. Drugače nima 
računice, pravi. 

Družba je do kmeta 
še vedno dolžnica 

Tako trdi Jurij, čeprav v 
teh trših besedah ni toliko 
pričakovane jezne bolečine, 
da bi ob drugačni zemljiški 
zakonodaji in politiki lahko 
obdržal več zemlje, pač pa 
svojo trditev mirno dokazu
je: češ, glejte, za mojo živino 
velja odkupna cena najmanj 
leto dni, medtem pa se cena 
mesu podraži najmanj za tri
krat, da ne govorim o cenah 
reprodukcijskemu materia
lu, gnojilih in podobnem. 
Družba bi morala po Jurije
vem prepričanju s pametno 
cenovno politiko bolj spod
bujati k večji pridelavi in pri
reji na kmetijah, kajti kmetje 
svoj dohodek in prihranke 
vendarle vlagajo nazaj v 
zemljo. »Mi nimamo ne vi
kendov, ne jaht,« pravi Jurij 
in dodaja, »za vrečo gnojila 
moramo danes dati že 200 
starih jurjev, plug me stane 
šest, ne prevelik traktor pre
ko sto milijonov, če pa za
čnem računati, kako mi izda 
setev koruze ali pšenice ozi
roma njun pridelek, pa je tu
di vse jasno. Koruze pride na 
hektar 8. ton, pšenice največ 
do 5 ton, pa je prva po 40, 
druga pa po 30 dinarjev. Saj 
nisem proti krušni bitki v 
Sloveniji, ampak tudi pred
sedniku zadružne zveze Slo
venije Leu Frelihu sem za
dnjič zabrusil, da imamo 
kmetje tudi svoje glave in 

računice, ki se povsem ne 
ujemajo z republiško ali dru
gačno kmetijsko politiko.« 

Kvadratni meter za 
jajce 

Tako je bilo 1975. leta, ko 
je občina zaradi urbanisti
čnih in zazidalnih načrtov 
Strenčanu cenila odvzeto ro
dovitno zemljo. Za kvadratni 
meter je dobil starega jurja 
in pol, kolikor je tedaj stalo 
kokošje jajce. Ob tem Jurij 
ni več tako miren in stresa 
jezo na tedanje občinske 
funkcionarje (nekatere, po
udari posebej), kjer so bih 
tudi v zemljiški skupnosti 
kmetje pred urbanisti vedno 
preglasovani, saj jih ni ščitila 
sedanja (letošnja) zemljiška 
zakonodaja. »No, sedaj se je 
precej umirilo in imamo 
kmetje bistveno več besede 
pri tem, katera njiva se bo 
pozidala, katera pa ne,« naj
de Jurij izhod v zdajšnjem 
večjem optimizmu za zelene 
površine v mestu in občini 
Celje. »Dobro je tudi to, da 
imajo vodilni možje danes v 
občini več smisla za zemljo 
in za naše potrebe, ki so v 
bistvu družbene potrebe po 
hrani,« ugotavlja Jurij, ko 
smo ob gospodarskem po
slopju opazovali skoraj »fa-
briške« plotove njegovih so
sedov - Obnove, Ingrada. Ni
voja, Ce-ka, Elektrosignala 
in drugih. 

Skoraj sem izsilil od Jurija 

izjavo, da se vendarle za 
kmeta stvari vrtijo na bolje, 
čeprav skupaj še vedno ni
sva mogla pritrditi kar pov
prek trditvam, daje kmet pri 
invalidsko-pokojninskih za
devah povsem izenačen z de
lavcem, da so obresti spod
budne (prej obratno), da je 
davčna politika vedno do
volj tenkočutna (no, kdaj je 
pa za kmeta kljub »stebru 
države« sploh bila, ah pa 
prav zaradi tega »stebra«?!) 

Pa, kaj I Ali bi sploh mogla 
v dveurnem prednovolet-
nem pogovoru na mizi streti 

vse kmečke in kmetijske 
orehe. Jurij je moral na neko 
zadružno sejo, Jožetu se je 
mudilo s kislim zeljem v vr
tec (kaže, da so imeli malčki 
v torek, 25. decembra v vrtcu 
ob Ljubljanski cesti na jedil
niku kislo zelje), meni pa v 
uredništvo zapisati utrinke 
tega pogovora. 

Naj velja: srečno in zdravo 
Novo leto 1985 za Strenčano-
vo kmetijo ob robu mesta 
Celja, za njegovo družino in 
vse ostale kmečke družine, 
ki rastejo iz zemlje in živijo 
zanjo - za vse nas. 

MITJA UMNIK 

Marko, Franci, Jože (z leve na desno), zadaj mati Ivana, ki 
se je hotela skriti, pa ji ni povsem uspelo, in gospodar 
Jurij. Na posnetku manjka Jurij, ki ta čas služi domovini v 
Karlovcu. 

ZAVOD ZA ŽIVINOREJO IN 
VETERINARSTVO CELJE PRIPOROČA 

Krmne norme in obrolci za krave molznice (2) 

Prebavljivost obroka za krave: 
Vsebnost vampa (150-200 1) je omeje

na. Pri višji milečnosti mora biti na raz
polago več hranilnih snovi, zato mora 
biti tudi prebavljivost obroka višja 

hranilne snovi krme -
hranilne snovi blata 

X 100 
P (prebavljivost) = 

hranilne snovi krme 
(Te vrednosti za krmila so navedene v 
krmnih tablicah.) 

Prebavljvost je močno odvisna od 
vsebnosti sur. vlaknine. S komxbinacijo 
krmil z razlčno P se prilagoditi vsako
kratni proizvodnji krave. 

Prebavljivost obroka tudi ne sme biti 
previsoka, sicer pokvarimo hranitev 
normalnih postopkov vrenja in potreb
nega odnosa hlapnih kislin v vampu 
(ocetna: propionska kislina). 

Praktično merilo za pravilen odnos 
med ocetno in propionsko kislino (3:1) 
je vsebnost surove vlaknine v suhi snovi 
dnevnega obroka 19-21% 

Zato mora biti določen del krmnega 
obroka za prežvekovalce »strukturiran«. 

tj. vsebovati mora precej vlaknine (mr
va, trava silaže). 

Mikroorganizmi v vampu (okrog 
3-6 kg bakterijske mase) razgrajujejo 
predvsem ogljikove hidrate (sladkorje, 
škrob, sur. vlaknina) v hlapljive tolšne 
kisUne (prehajajo v krvni obtok), metan 
(žival ga izriga) in amoniak (kot hrana 
bakterijam). 

Iz surove vlaknine nastaja večinoma 
ocetna kislina: iz nje se tvori preko kr\^-
nega obtoka okrog 50-70% mlečne 
tolšče. 

Iz sladkornih krmil (razne pese) nasta
ja največ maslene kisline (tudi pomemb
na za % tolšče). 

Iz škrobnatih krmil (žita, tudi koruzna 
silaža) nastaja v glavnem propionska ki-
shna. Dospe v jetra, služi največ za tvor
bo glukoze oz. energije, in tudi mlečne
ga sladkorja. Previsoke količine pro-
pionske kisline se pretvarjajo v tolščobo 
oz. telesni loj (krava se redi). 

Važna je tudi reakcija (pH-vrednosti) 
v vampu: 

pred krmljenjem = pH 6,7-7,0 
pri vrenju vlakninastih snovi = pH 6,5 
pri razgradnji škrobnatih snovi = pH 

5,5 
pri razgradnji sladkornih snovi = pH 

5,0 

Bakterije najbolje »delajo« v nevtralni 
sredini, za kar skrbi bazična slina 
(120-1801 sline dnevno). Le-ta se bolj 
izločuje, če krava mora več prežvekovati 
(ob dovolj strukturirani, vlakninasti kr
mi). Če je sredina vampa preveč kisla 
(ob krmljenju bolj močnih krmil, v glav
nem žit - koruze) se zmanjša aktivnost 
(delo) bakterij, ki prevrevajo surovo vla
knino (pH 6.5). krma ostaja dalj časa v 
prebavnem kanalu, in je žival zato manj 
poje. Ob padajočih pH - vrednostih se 
torej zniža konzumacija, tvori se manj 
ocetne kisline in več propionske - s tem 
pa se zniža tudi % tolšče v mleku. 



Zgodovina odpušča - močnim 
Ivan Luskar-Dušan: »Preratli hvalimo tuje, prekritični smo do svojega« 

Vračal se je z Bohorja, prihajal je od 
Štirinajste, iz žametov in megle in ven
darle zadovoljen: srečal se je z vojsko, 
ki je nekaj pomenila, na katero se je bilo 
moč zanesti, ki je lahko zmešala račune 
tudi najmočnejšim. Tišina bohorske ho-
ste ga ni vznemirjala, niti je ni občutil, 
bil je daleč vstran, radostno sporočilo 
ga je prevzelo. . . 

Znenada so planili nanj kot stekli psi in 
že se je znašel sredi nemške izvidniške 
skupine z radiooddajno postajo. Odpelja
li so ga v ognjeni lonec, v središče bojev 
proti diviziji, ga zvezali in pokrili (le ne
kaj človekoljublja?!) s šotorskim krilom 
in mu dodelili stražarja. Zaslišali so ga, 
vendar je odklanjal odgovore, rekoč da 
ne razume. Razumel je, marsikaj slišal in 
ob priliki - ušel. Pot gaje nesla naravnost 
v štab divizije. Poročal je, kaj je videl, kaj 
slišal. Dobro delo je bilo. 

Možakar, ki se je vračal z Bohorja in 
padel v sovražnikove roke, ni bil nihče 
drug kot znani kozjanski aktivist, za kate
rega bi Nemci dali gotovo še kaj več kot 
kakšnih sto mark, če jim ne bi ušel, Ivan 
Luskar-Dušan. 

Luskarjevim v Podpeči pri Planini pri 
Sevnici se je življenje odvijalo natanko 
tako, kot njim podobnim povsod po Slo
veniji: sirotno betežno, v garanje vpeto, 
potisnjeni v grape in kolotače, so se izvi
jali usodi, tu in tam se je komu posrečilo, 
da se je odlepil od težke ilovice, odtrgal 
od prekletih strmin, skotalil za vedno v 
dolino, pozabljajoč na cerkvice na hrib
čkih, na pol podrte šole, zadrte gostil
n e . . . Spali so na seniku, po kozolcih, nad 
hlevi. 

Biti mehanik, je tlelo v fantiču, da bi 
drezal v drobovja teh velikih, močnih, 

voljnih strojev, ki zmorejo vse. In z njimi 
biti tudi sam močan in drveti naprej, v 
svet. 

Bilo mu je sedem let, ko mu je umrl 
oče. Začelo se je še hujše prerivanje z 
življenjem, hlepel je za denarjem, ki ga 
nikoli ni imel, za katerim so od nekdaj 
brskali. Pozabiti je moral na stroje, na 
moč, na svet, ki se je odmaknil v daljavo. 

Leto 1933. Trgovec Kveder v Žalcu pri
sluhne mlademu, dela željnemu Kozjan-
cu. Sprejme ga v službo, a že čez nekaj 
časa možakar pride ob vse, Luskarju 
preostanejo le še - na stežaj odprta vrata. 
Solze pritiskajo v grlo, toda od tega ni nič 

bolje. Došola se pri trgovcu Jazbinšku v 
Šentvidu pri Planini in ko mu je napo
sled jasno, da bo moral biti trgovec, je 
znova ob službo. 

Po hiši diši po zmletem grozdju, opojen 
vonj. Trta je bila pravkar rešena teže, ka
ko odrešujoče vihrajo listi v zgodnjem 
jesenskem vetriču. Vrenje, bohotno vre
nje novega življenja. Vrenje, ki gre člove
ku pod kožo, ki mladi in - ohranja. 

Tako je bilo takrat: bil si mlad in v tebi 
je vrelo in kalila se je stara misel, zakaj ne 
biti enak z enakimi. 

Zaradi vrenja in kaljenja mladosti in 
neskončnega, neupogljivega hotenja, sta 
morala oditi Ludvik in Martin, Ivanova 
brata, je morala za vedno ostati sestra 
Nežka. 

Ludvika so v mestu, kjer je študiral, 
leta 1942 ustrelili kot talca. Ob steni so se 
zrušili še zadnji upi, še zadnje lepe sanje, 
ki jih je sanjal ob Dravi. Martina, k i je bil 
doma in fural, so vlačili skozi zapore, mu 
vtisnili za vse večne čase bolezen. . . po
bralo gaje, ne da bi dolgo užival svobodo. 
Nežka, ki je dala roko Dobrškovemu Iva
nu, je ostala v Auschwitzu. . . 

Tako je bilo takrat: presilno vrenje si 
plačal z življenjem. 

Ivan je z denarjem bogataša Zupanca 
odprl na Planini trgovino, dobro mu je 
šlo, le nihče ni smel vedeti, za čigav de
nar. Človek le težko kaj skrije. Zupanče-
vemu nasprotniku, Kulturbundovcu 
Šešerku, je tudi to prišlo na uho, konku
rence ni vzdržal, spodnesla ga je Luskar-
jeva pridnost in iznajdljivost, moral je 
zapreti t rgovino. . . 

Takšni ljudje so znali biti maščevalni. 
Kmalu po kapitulaciji starojugoslovan-

ske vojske so se pri Tovorniku v Šentvi
du zbrali Dobrškov Ivan, Tovornikov Jo
že, Romihov Stanko, študent Prelog, 
Ivan in še nekaj drugih. 

Septembra 1941 je prišel k Luskarju 
Jože Gaber, učitelj v Zagorju, človek, ki 
je bil povezan z OF, prva Ivanova zveza z 
odporniškim gibanje, ki je bila organizi
rana. Čez kakšen mesec se je v Luskarje-
vi domačijici, na razkrižju cest proti Pilš-
tanuj in Sevnici, znova pojavil Gaber. 

»Dušan, poslali ti bomo Tomaža Sorča-
na, je dejal in ko je Sorčan prišel, sva se 
dogovorila na kratko. Z nikomer se ne 
dogovarjaj, moja zveza boš, je bil kratek 
Sorčan. Prišel je še večkrat, ostal nekaj 
dni, kakšen teden in izginil. Takrat so pač 
tako živeli...« 

Dušanova družinica ni bila majhna, 
vsaj za tiste prelomne čase ne. V hišici, 
potisnjeni v strmino, sta vnašala v življe
nje veselje in voljo do boja in pravice dva 
otročiča: osemnajst in šest mesecev sta 
štela. 

Aprila 1942 je Sorčan spet prišel, Ivan, 
k tebi bo prišla Roza, daj ji varno za
točišče, je znova odrezal na kratko polno
čni obiskovalec. 

Roza, Tončka Čečeva, ki jo je na njenih 
številnih, skorajda vedno nevarnih poteh 
kaj kmalu spoznalo vse Kozjansko, ni bi
la edini gost Ivana-Dušana. Kmalu za njo 
je prišla Cveta Praprotnikova, Tone Žrii-
daršič-Štefan, še pozneje v maju istega 
leta Sergej Kraigher. 

Tistikrat Dušan ni vedel, da gre za ljudi 
iz pokrajinskega komiteja KPS za Štajer
sko. Po Rozinem prihodu je poiskal var
nejši kraj, ki bi bil tudi udobnejši in pro
stornejši, kot domačija svaka Ivana Do-
brška v Mangi. 

Tudi njegova trgovina, ki jo je še vedno 
vodil, je bila javka za pokrajinski komite. 

Znova se je podal v iskanje primernega 
Kraja in ga naposled našel pod rojstnim 
domom svaka Ivana, pri Grabenski ma
mi, Mariji Senica. Tjakaj je preko učitelja 
Marjana Jerina naposled prišla tudi ti
skarska tehnika, ki so jo pozneje Kozjan-
ci poimenovali kar Dušanova tehnika. 
Zdaj se je Ivan zapisal tiskarstvu. Poma
gala mu je Cvetka Praprotnikova. Nekaj 
časa se je v njej zadrževal tudi pokrajin
ski komite K P S za Štajersko. V tehniki je 
ostal do prihoda Štirinajste divizije, ko so 
se odvijali dogodki, ki jih že poznamo. 

Po odhodu divizije seje vrnil v tehniko, 
ki pa so jo kmalu preselih na Bohor, kjer 
je dobila ime »Prešernova« tehnika. 

Potem je prevzel politične naloge. Av
gusta 1944 so ga imenovali za člane 
okrožnega komiteja KPS Kozje-Brežice, 
ostal je to do konca vojne. 

»Ko smo naposled prišli iz gozdov, so 
me postavili za sekretarja okrajnega ko
miteja K P S za Kozje, ob prvih volitvah 
pa so mi zaupali predsedstvo kozjanske
ga okraja,« ni nič kaj zgovoren. Mudi se 
mu v klet, v opojnost vrenja, k droblje
nju, poustvarjanju novega. . . To je Koz-
jancem prirastlo k srcu. 

In je bil še za nameček tajnik občine, 
komercialni direktor, načelnik za držav
ne nakupe, v Semenarni pa je dočakal 
upokojitev. 

Vandravec je bil - ker je moral biti. Ker 
je tako zahteval tisti čas. Družina je živela 
svoje življenje, nekakšno življenje brez 
družinskega poglavarja. Ni mogel slediti 
rasti drobljancev, se napajati z njihovo 
ljubeznijo in srečo, ne z njihovo žalostjo, 
boleznimi in težavami. . . za vse to je bil 
prikrajšan. Ker je tako zahteval čas. 

»Govoriti o današnjem času, ki ga do
življam skozi drvenje in hlastanje, večno 
nezadovoljstvo in kritizerstvo, nepo-
srečeno iskanje napak in še bolj nepo-
srečeno iskanje grešnikov, ni lahko, pa 
tudi ne hvaležno. Veliko ali skoraj vse so 
že povedali drugi, resnica že kar štrli iz 
vsega tega. Zdi se, da vse preradi hvalimo 
tuje in da smo strašno nestrpni in kritični 
do svojega, ki navsezadnje res ni tako 
slabo, kot bi nekateri želeli za vsako ceno. 
Res pa je tudi, da nekateri kar naprej 
mešajo dva različna časa, dvoje različnih 
obdobij. Ne moremo kar naprej govoriti 
,takrat smo živeli drugače, takrat nismo 
imeli kaj jesti, takrat smo se znali odpo
vedovati .. . ' Če je res, da ne zmoremo 
delovnemu človeku zagotoviti odločanja, 
povejmo, zakaj tega ne zmoremo, nehaj
mo lagati in to potem tudi storimo. Kon-
čajmo s parolaštvom. Vsako obdobje po
trebuje svoj način aktiviranja ljudi, pri
tegnitve, in ko se konča neko takšno ob
dobje, je pač treba vedeti, da je nekaj 
preživeto.. .« 

MILENKO STRAŠEK 



Še vedno dobro živimo, vsaj 
glede na sl(romno vloženo delo 
Milan Lošttk: »Čas ie za mlade, ki so pripravljeni prevzeti bremena. Za tiste, ki niso, smo 
krivi sami.'' 

Besede o težkih pogojih gospodarje
nja, o padanju življenjske ravni in sploh 
o vrsti težav, nas nenehno obletavajo. 
Tudi občutimo jih. Kako jih občutite vi, 
kot še vedno aktiven član predsedstva 
občinskega komiteja Zveze komunistov 
v Celju, kot komunist iz leta 1939? 

Loštrk: Boleče. Mislim pa, da bi veliko 
sedanjih težav odpadlo, če bi bili bolj dosle
dni in bi več delali. Ne vem, kako lahko 
sploh tako dobro živimo pri tako skromnem 
delu. V treh urah, kolikor se po izračunih 
pri nas dnevno dela, res ni mogoče ustvariti 
čudežev. Tudi red nam prav nič ne diši. Tole 
o redu mi ljudje cesto očitajo, češ, da ga 
imam še iz vojske ali pa od železnice, kjer 
sem v stari Jugoslaviji delal. Ampak, tam je 
bil res red. 

Če smo znali (in znamo) dobro delati za 
druge, zakaj smo po vašem brezbrižni do 
dela zase, za nas? 

Loštrk: Nihče se ne mara nikomur zame
riti, vsak hoče živeti v svojem miru. Tako je 
med sodelavci, v odnosu do vodilnih in med 
njimi. Navsezadnje so tudi direktorji odvi
sni od reelekcije. Več sovražnikov ali na
sprotnikov si nakoplješ, manjše možnosti 
imaš za oseben uspeh. Vsak zato raje dva
krat premisli kot da bi slabemu delavcu 
povedal, kar mu gre. Veste, slabega delavca 
včasih nihče ni maral - danes pa so zaščiteni 
kot medvedje. To ruši medčloveške odnose. 

Vse to se ni razvilo od včeraj do danes. V 
letih, ko je bila Jugoslavija še sen, ko ste se 
zanjo borili, ste si življenje čez nekaj de
setletij gotovo drugače predstavljali. Ste 
kot komunist kdaj zaradi tega, kar je zra
slo, razočarani? 

Loštrk: Tudi. Večkrat sem se že spraše
val, kje so vzroki. Pravijo - najprej pometi 
pred lastnim pragom. Prav! Toda komunisti 
v bazi nismo nikoli imeli odločilne besede. 
To še danes občutimo, v naši osnovni orga
nizaciji v krajevni skupnosti Slavko Šlan-
der. Proti stvarem, ki se nam niso zdele 
pravilne, smo ze večkrat dvignili glas, uspe
ha pa ni bilo. Če pa gledam širše, če primer
jam svoje izkušnje, ko sem bil deset let po
slanec v republiki in pet let v federaciji, z 
možnostmi današnjih delegatov, vidim ve
lik napredek, včasih smo uspeli spremeniti 
kakšno malenkost v republiki, v federaciji 
pa ničesar. Kako tudi, ko pa smo nastopali 
kot posamezniki. Zdaj za delegatom le stoji
jo ljudje, ki so ga pooblastili. 

Ampak ob ugotavljanju uspešnosti dele
gatskega sistema se tudi lomijo kopja. 

Loštrk: Seveda. Prepogosto je še tako, da 
eni razpravljajo, drugi pa sklepajo. Ljudje 

morajo dozoreti in to ne gre preko noči. 
Veste, učinkovito delo, ki predolgo traja, 
skrha še tako dober sistem. 

Traja že res predolgo? 
Loštrk: Mislim, da že. Ne več tiste nujno 

potrebne enotnosti. Še znotraj Zveze komu
nistov ne. Ker pa so komunisti v vseh struk
turah naše družbe, se to odraža povsod. Raz
prava ob predlogu sklepov 13. seje Central
nega komiteja Zveze komunistov Jugosla
vije bi lahko in m.orala biti korak k večji 
enotnosti. Zaenkrat tega še ni občutiti. Saj. 
Malo se premika. A počasi. Interesi posa
meznih repubhk ali občin in posameznih 
organov so različni in vsakdo je obrnjen 
predvsem k svojim. 

Ali ni podobno tudi v vaši osnovni orga
nizaciji? Ali ni prav zaradi tega v svojih 
predlogih neuspešna? 

Loštrk: Drži. Zato, ker so ljudje izgubili 
občutek, da lahko nekaj premaknejo. Ce bi 
videli, da gre, bi to malodušje hitro presegli. 
Tako pa se ponavljajo očitki, da smo preveč 
malodušni, preveč kritični. Pogosto smo 
res. Če bi vedeli, kdo je za kaj odgovoren, bi 
se lahko drugače pogovarjali.. 

Torej se zavzemate za ugotavljanje od
govornosti? 

Loštrk: Od sedaj naprej moramo delati z 
imeni in priimki, a če bodo še dolgo iskali 
krivce za nazaj, nam bo zmanjkalo časa za 
rešitve težav. Kar poglejte Gorenje. Prav nič 
nam ne koristi, če vemo, kdo ga je privedel 
v skoraj brezizhoden položaj. Moramo pa 
najti rešitev iz tega položaja, pa če ta zahte
va še tolikšne žrtve, ki jih bo občutila vsa 
republika, še zlasti pa velenjska občina, ki 
jo bomo slekli do golega. Z rešitvijo ne sme
mo odlašati - če bomo sedaj pri Gorenju 
zamudili, bo treba s prstom pokazati na 
krivce za zamudo. 

Za nazaj torej naj ne bi iskali krivcev. 
Krivd vseh vrst pa je veliko. Smo torej 
krivi vsi? 

Loštrk: Sem proti kolektivni odgovorno
sti v Jugoslaviji. Odklanjam stavek: »Ja, to
variši, vsi smo krivi.« To ni res, saj za večino 
stvari, ki so se preobrazile v težave, nismo 
niti vedeli in nihče nas ni vprašal za mnenje. 
Pa to ne pomeni, da ne bi več moglo biti 
drugače. Pri tem bomo morali tudi razčistiti 
s pojmovanjem demokracije. Sprejet sklep 
je bil nekoč kot zakon. Danes pa - dvigneš 
roko »za« in delaš naprej po svoje. Tako ne 
gre. Če bomo to presegli in če bo 13. seja 
povzročila premik k večji enotnosti v Zvezi 
komunistov, se nam čez nekaj let ne bo več 
treba pogovarjati o krivcih. 

Vprašanje krivde ima tudi drugačne raz
sežnosti. Kako gledate na z njimi povezane 
procese? 

Loštrk: Z odpravljanjem napak, kakršne 
so bile pri Dachauskih procesih, ne moremo 
rešiti zaupanja ljudi v naš sistem. Če pa 
gledam razmere na Kosovu ali pa Beograj
ske procese - smo res tako dolgo verjeli, da 
je vse pri nas brez težav? Če smo, potem 

seveda enkrat poči. Ljudje pri tem marsiče
sa ne razumejo. Zakaj smo le toliko popust
ljivi do različnih ekscesov? Če takšni ali 
drugačni organi ne morejo opraviti z njimi, 
bi morali iskati zaslombo pri občanih, tako 
pa ostaja ljudem občutek, da smo premalo 
odločni pri ohranjanju naših pridobitev. 

Tudi socialna varnost je ena izmed teh 
pridobitev. Sami ste bili 22 let direktor 
okrajnega zavoda za socialno zavarovanje 
in razmere na tem področju dobro pozna
te. Kakšne so? 

Loštrk: Spremembe, ki smo jih dosegli na 
tem področju, so res velike. Dosti smo nare
dili za socialno varnost delavcev. Toda, za
radi upadanja osebnih dohodkov in strme 
rasti cen se tudi socialna ogroženost vrača. 
Tudi skupnost pokojninsko invalidskega 
zavarovanja tega ne more presegati. 

Med upokojenci je vse več tistih, ki so 
dali največ svoje moči in sposobnosti v 
povojnih letih za izgradnjo tistega, s čimer 
se ponašamo. Ali ni ravno ta geenracija 
prikrajšana? 

Loštrk: To ne drži - za vse. Toda vsi bi 
želeli enako visoke pokojnine. Politika ena
kih želodcev je pri upokojencih prevladu
joča. Dokler so delali, je bilo normalno, daje 
imel vratar nižji osebni dohodek kot direk
tor, kot upokojenci pa bi hoteli imeti vsi 
enako. To ne gre. Pokojnina je minulo delo 
delavca, nadaljevanje njegovega osebnega 
dohodka. Socialne injekcije rušijo sistem, 
ki izvira iz aktivnega dela. 

Ne, nisem za socialno varnost vseh in vsa
kogar. Za doseganje večje produktivnosti 
dela je to strahovita škoda. Boljše delo mora 
biti bolje nagrajeno in to se mora poznati 
tudi po upokojitvi. Res, tista povojna leta 
smo delali ob sobotah, ob nedeljah, tudi 
ponoči. Gradili smo ceste, železnice, zadruž
ne domove. Veliko jih je delalo, a vsi ne. 
Zdaj pa hoče vsak izpuliti še zadnjo dlako iz 
repa te države - čeprav je že brez nje. 

Vi ste bili med tistimi, ki so delali. Ne 
samo tista leta. Tudi prej in po tem. Se
demdeset let ste letos dopolnili. Delo in 
leta gradijo izkušnje in iz njih izvirajočo 
modrost. Pravijo tudi, da ko imaš vse to, 
lahko gledaš na življenje in težave, ki jih 
prinaša, bolj od zunaj, manj prizadeto. Je 
to res? 

Loštrk: Vse, kar se v naši družbi dogaja, 
me še vedno boleče prizadeva. Ne, ni in ne 
more mi biti vseeno, kaj go z Gorenjem, kaj 
z združitvijo bank, kdaj in kje se bo res 
premaknilo na boljše. Za moja leta, še bolj 
pa za zdravje, je to že pretežko breme. Moral 
ga bom odložiti in delo prepustiti mladim. 

So mladi pripravljeni na to, da ga prev
zamejo? 

Loštrk: Nekateri so. Za tiste, ki niso, smo 
sami krivi. Če želimo, da bodo delo dobro in 
z veseljem opravljah, ga morajo poznati in 
mora jih zanimati. Le če jih bomo vključe-
vaU v takšno delo, zlasti še tam, kjer lahko 
odločajo o sebi - torej o izobraževanju, o 
zaposlovanju... bodo pokazali svoje spo
sobnosti. Zato bi morali dati ob prihodnjih 
voUtvah prednost mladim. Marsikje jih po
grešamo. Mislim, da je ravno okorelost do
sedanjih struktur kriva, da se problemi mla
dih vse prepočasi rešujejo. S skupnim de
lom, ne z brezplodnimi kritikami, bo mo- j 
goče rešiti njihove težave, tako kot številne 
druge. Prepričan sem, da je to mogoče do
seči kmalu, a v to moramo verjeti - na vseh 
ravneh. 

MILENA B. POKLIC 

Milana Loštrka je iz Žirov, kjer je bil doma, 
že kmalu popeljala dolga, zavita pot v 
Šentvid. Za mizarja se je takrat izučil in 
svobodomiselnost vzljubil. Odkar je bil 
leta 1939 sprejet na delo na železnici, so se 
v njegovem življenjepisu zvrstili 
preštevilni slovenski kraji. Tako kot 
potem, med Narodno osvobodilno borbo. 
Leta 1942 je prišel v Črnomelj po nalogu 
železničarskega komiteta. Povezal se je z 
drugim Belokranjskim bataljonom, že av
gusta pa se je znašel v zaporih in nazadnje 
pristal v taborišču v Arezzu. Delal je v ok
viru logarskega omiteja in nekaj dni pred 
kapitulacijo Italije so podrli ograje in 
odšli na pot svobode. Nadaljeval je 
politično delo - v Idrijskem odredu, kot 
sekretar rajonskega komiteja za Žiri, 
potem okrožnega odbora OF in okrožnega 
komiteja KPS za škofjeloško okrožje in 
proti koncu vojne, kot politični komisar 
Jeseniško-bohinjskega odreda. Po vojni so 
se vrstile funkcije in izobraževanje v 
političnih šolah - delal je na vojni upravi 
JLA v Opatiji, bil načelnik organizacijsko 
inštruktorskega oddelka na mestnem 
komiteju v Ljubljani, pa organizacijski 
sekretar okrajnega komiteja Kranj. Sele 
od tam je prišel leta 1953 v Celje in bil 22 
let direktor Zavoda za socialno 
zav arov arije, zraven pa je bil še republiški 
in zvezni poslanec in opravljal vrsto 
drugih funkcij. 

Sreča v nesreči, če nisi sam 
Svetle lučke v domu Jerebovih na Resniku pod Roglo 

Pri Jerebovih na Resniku pod Roglo so danes, na pregu Novega leta bogatejši za novo 
spoznanje: v pravem pomenu besede vedo, kaj je to solidarnost sosedov, delovnih 
organizacij, krajevne skupnosti, domače občine kot celote. Ko jim je tistega nesrečnega 
25. avgusta letos ogenj do tal upepelil dom, načel gospodarsko poslopje in preskočil na 
komaj postavljene zidove nove hiše, v nesreči niso ostali sami. Komaj so si gasilci 
obrisali potna čela pod čeladami, je stekla akcija za pomoč preko Rdečega križa, ki sta jo 
podprla tudi občinski sindikalni svet in izvršni svet občine. Družno so sklenili: Jerebovi 
morajo biti do zime pod novo streho. (O tem smo pisali v 38. številki Novega tednika, 
pred nekaj dnevi pa smo ponovno obiskali Jerebove.) 

Topla krušna peč 
Na asfaltirani cesti proti 

Rogli se skoraj na tisoč me
trih nadmorske višine odtr
ga pot, pravzaprav bolj kolo
voz, do Jerebovih, ki svoje 
bolečine niso pestovali, am
pak so se, ohrabreni, da v 

nesreči niso ostali sami. lotili 
dela. S pogorišča ni bilo kaj 
izbrskati, razen stare, zogle
nele budilke, katere kazalca 
sta se ustavila ob trinajsti uri 
in petnajst minut. Na udrniš-
ke akcije so prihajali sose
dje, sorodniki, mladinci iz 
domače krajevne skupnosti 

in z vsako minuto je raslo 
novo upanje, da bodo ušli zi
mi in mrzlim vetrovom, ki 
znajo tam gori, pod vrhovi 
visokih jelk, najti sleherno 
režo. 

Oktober je bil mrzel kot le 
kaj. Zavijalo je okoh vogalov 

novo postavljene hiše, na ka
tero bodo Jerebovi, ko bo 
čisto nared, pripeU hišno šte
vilko 32. Tedaj je na Rogli 
padel tudi prvi sneg. Skozi 
metež je privršel kot izvidni
ca in napoved za pravo zimo, 
ki so se je Jerebovi ob 
vročem pepelu v avgustu še 
kako bali. Na srečo se sneg 
ni dolgo obdržal. »Še narava 
nam je bila naklonjena v ne
sreči«, je oni dan, ko je kuža 
Floki naznanil nenapoveda
ni obisk, kar malce v zadregi 
dejala gospodinja Leopoldi-
na. Moža Antona ni bilo do
ma, odpravil se je bil v doli
no, v ambulanto na obseva
nje. Trdo delo, dež in mraz so 
mu pokazali zobe. 

Zato pa je bilo toplo ob 
krušni peči v novem. domu. 

Na pragu novega doma, ki je zrasel po široki družbeni 
solidarnosti v konjiški občini, se je v varno zavetje gospo
dinje Leopoldine stisnil tudi zvesti pes FlokL 



Nisem župnii(,niti politik, sem samorastnilc 
Na obisku pri Jakiju, klenem štiriinpedesetletniku, čarovniku s čopičem 

Od takrat, ko se je pred tridesetimi leti kot mlad fant" 
prvič pojavil s svojimi slikarskimi deli v širši javnosti; 
najprej doma, kmalu zatem pa že tudi izven meje ožje' 
domovine, pa vse do danes, verjetno ne mine mesec, da
ne bi o njem bil napisan vsaj en sestavek ali ocena] 
kakšne njegove samostojne pa tudi skupinske raz-j 
stave. 

Takšen je Jože Horvat, 
vsem mnogo bolj znan kot 
Jaki. Krepak, štiriinpetde-
setletnik se je začel uveljav
ljati v Celju, kmalu zatem pa 
se je, kot vse kaže za stalno, 
naselil v Nazarjah, pa čeprav 
je njegova-rojstna pokrajina 
povsem na drugem koncu 
Slovenije, nižje od Prekmur-
ja. Pogovarjati se z njim, po
meni uživati najmanj dve uri 
v klenih besedah, kjer, kot 
radi pravimo, ni dlake na je
ziku. Tudi številne kletvice 
dobijo v njegovem primeru 
drugačen prizvok, kot ga si
cer imajo. Jaki je predvsem 
izredno kritičen in ne mara 
polovičarstva, mazaštva, sle
pomišenja, licemerstva^ sli
nastega priliznjenstva. Cisto 
nasprotje je vsemu temu in 
zato ni čudno, če se najbolje 
počuti med klenimi kmečki
mi in delovnimi ljudmi, ki ne 
poznajo fraz in statutov, pač 
pa govorijo s srcem in krep
ko delajo z lastnimi rokami. 
In takšnih ljudi v Nazarjah 
in okolici resnično ne manj
ka, zato se verjetno tudi Jaki 
med njimi tako dobro poču
ti. No, že res, da pride kdaj 
tudi do težav, vendar pa so 
kapljica v morje. 

Sedimo v njegovi novi hiši 
na manjšem gričku nad Na-
zarjami. od koder je čudovit 
pogled na mogočen venec 
okoliških gora. Hiša je ena 
sama Jakijeva umetnina, od 
slik do keramike in tapiserij. 
Celo vrč, v katerem nam po
nudi odlično belo vino, je de-
koriran s prijetno črno figu
ro, ki da vinu še večjo, mor
da celo umetniško moč. Go
vori o svojem sedanjem po-, 
ložaju, pri tem pa široko krili 
z rokami, kot da ne bi vedel, 
kam z njimi. Seveda, saj te 
roke ne poznajo miru, pozna
jo samo delo s čopičem ali 
drugimi slikarskimi pripo
močki. 
»Moj položaj je bil vedno do
ber, zelo dober. Je pa seveda 
odvisen od mene, samo od 
mene, ker moram za sebe od
govarjati sam. Sam moram 
za sebe skrbeti, drugi ne 
bodo.' 

Koliko del ste do danes 
podpisali z znamenitimi in 

po vsem svetu znanimi šti
rimi črkami - Jaki? 

>>To je neumno vprašanje. 
To je tako, kot bi jaz vprašal, 
koliko dinarjev je natisnila 
Jugoslavija. Huje je. če kdo 
misli, da je narisal deset do
brih shk, je pa v resnici reci
mo samo tri! Jaz sem slikal 
zelo dosti in tudi zelo dobro 
»robo« imam. Vse delam na 
svoj račun. Tudi delavec bi 
lahko preložil veliko desk in 
prenesel veliko opek, pa bi 
bila tudi stanovanjska iz
gradnja cenejša. Sam se bo
rim izključno za kakovost.« 

Kdaj delate? 
»Vsi smo odgovorni in jaz 

nimam časa za razmišljanje. 
Delam kot delavec. Ne po
trebujem nobenega sodnika 
za združeno delo. Pri meni se 
neha romantika, sentimen-
talnot, kajti brez dela ni nič! 
Obsojen sem na »pizdarijo« 
čopiča. In ker je tako, sem 
stvar hudičevo resno vzel. 
So pa tudi takšni, ki mislijo 
drugače. Samo delo mora 
zmagovati. Nimam avtomat
skega stroja, ampak dvakrat 
pet prstov in glavo, pa dobro 
voljo za delo slik.« 

To delo ni 
ljubiteljsko 
Jaki zelo veliko razstavlja. V 
svoji karieri je imel več kot 
150 samostojnih razstav po 
vsem svetu. Zadnjo je pri
pravil v Zenici, končal v 
Zvezni republiki Nemčiji, ja
nuarja pa se bo v Jakopiče
vem pavilijonu v Ljubljani 
predstavil s čudovitimi tapi
serijami. To razstavo bodo 
kasneje prenesli še v Zagreb 
in Beograd, za vse tri pa bo
do izdali skupni katalog. 

»To, kar delam, se ne da 
delati ljubiteljsko. Ko neko 
stvar podpišeš, tudi odgo
varjaš zanjo.« 

Razmišlja o problemu 
ustreznega slikarskega ma
teriala, ki ga na prostem trgu 
ni, zato je treba prepogosto 
špekulirati. Takoj zatem pre
skoči na svoj kraj. 

»Ne bi ga zamenjal za New 
York. Da dobiš tu priložnost 
za prodor v svet, pomeni 
izredno veliko. Nikoli nisem 
maral velemest ali samo 
mest, kjer si bombandiran z 
vsem mogočim. To mi ne 
ustreza. Ko zapade pri meni 
sneg. po tri dni ne morem 
ven. Ko ga premagam sem 
uspel. Ne živim in ne flanca-
rim po ljubljanskih kavar
nah, ker lahko tu dobro, zelo 
dobro živim. Sicer je pa to 
stvar odločitve posamezni
ka. Jaz sem se tako in pre
pričan sem, da sem naredil 
prav. Poglejte, kje je turi
zem? Na Ljubnem dela brez 
pompa. Na morju je sama 
špekulacija. Ko si naberejo 

dovolj denarja, pridejo 
»reševat« Golte.« 

Vino? 
"Vedno ga imam s Svetih 

gor, od Rautnerja iz Bistrici--
ob Sotli. Fejst fant, vino pa 
prima. Sem mu naredil skice 
etikete za njegovo stekle-
ničeno vino. Kletarjenje je 
veliko delo, zato moraš imeti 
čas in posluh. To je garanje, 
veselje. Jaz od tega nimam 
nič, ker nič ne znam.« 

Kako se telesno počutite? 
»Zdravo. Dobro. Rad jem, 

zato pa je treba tudi trenirati. 
Vsak dan, da se obdrži po
trebna kondicija, zdravje.« 

Prijatelji 
»Veliko jih imam in to do

brih. Krog prijateljev je ra
zličen, vsak ima svojo poseb
nost, ki ga naredi za prijate
lja. Vsi so osebnosti zase. 
Vsakega nekaj privlači. 
Imam prijatelje na Kosovu 
pa Toneta Svetino, Staneta 
Dolanca, sosedov okoli moje 
hiše. . . 

Jaki rad pomaga 
•>K meni ne pride nihče od 

organizacije, ki rabi pomoč, 
pa bi jo jaz zavrnil. To velja 
za vse od onkološkega inšti
tuta do športnih društev in 
ostalih. Sicer pa trenutno 
predvsem potrebujemo so
dobno bolnišnico. Jaz je si
cer še nisem potreboval, jo 
pa obiskujem. Obiskujem 
prijatelje in vidim, kako je. 
Včasih mi postane slabo. 
Vse bi dal za bolnišnico, kaj
ti to je treba urediti. Ljudem 
je treba prikazati, jih pre
pričati, da potrebujemo vr
hunsko opremljen zdrav
stveni objekt. Ljudje ne mo
rejo biti operirani na hodni
ku. Ni problem zbrati denar, 
zelo malo je treba naraditi. 
če veš, da gre za tvoje dobro. 
Imamo ljudi, ki ne vedo kam 
z denarjem. Dovolj jim je, če 
si kupijo velik avto, pe že mi
slijo, da so pomagali družbi. 
Jok. s tem ne bodo nič po
magali. In preveč je napak, 
ki kvarijo našo lepo domovi
no. Biti moraš bogovski, da 
spelješ oslarijo.In na žalost je 
takšnih bogov pri nas kar 
precej. Življenje je polno 
problemov, na nas pa ostane, 
da jih rešujemo.« 

Velikokrat zaidete v Ža
lec. Kaj vas moti? 

»Je to kakšen Titov trg? 
Luči razbite in zvite, drevesa 
polomljena, po tleh polno 
smeti, tovornjaki vozijo čez 
zelenice. To je navadno bar
barstvo. Stražo bi bilo treba 
postaviti in kršitelje pre-
tepsti.« 

- S kakšnimi tehnikami se 
vse ukvarja Jaki? 

»Delam z vsem - od teksti
la, keramike, emajla do por
celana. Vse tehnike grafike, 
slikarstva. Ne vidim mož
nosti za kaj drugega, kar bi 
še lahko izbral.« 

Jakija obiskuje tudi veliko 
mladih, ki bi tudi radi postali 
slikarji. 

»Res, veliko mladih bi ra
do delalo pod mojim men
torstvom. Vmes je tudi veli
ko šarlatanov, ki mislijo, da 
bo šlo, če bodo slikali kot 

Jaki. Zelo perspektiven je 
Dare Zavšek iz Žalca. Vehk 
talent! Fin človek. Ima vse 
šanse, da postane umetnik. 
Je priden, dovolj dela, to je 
motiv. Preveč pa je takšnih, 
ki mislijo, da bodo čez noč 
brez dela postali »odlični« 
slikarji. Jaz sem samorast-
nik, avtohtoni samorastnik. 
Nisem župnik niti politik, 
sem umetnik. Ponavljam, 
nudim vsakemu pomoč sa
mo šarlatanom ne.« 

Vrne se k Daretu, ki je »ne
žen človek, dober po duši« in 
doda, da so sicer še drugi, 
vendar Dare je prvi. »Ne 
smem govoriti o svojem si
nu, ki je nekaj posebnega, 
fin slikar, strojni inženir, no, 
jaz o tem ne morem govoriti. 
To morajo drugi. Moj sin je 
izoblikovana duša in ne rabi 
spraševati mene za nasvete. 
Ima inteligenco! Če je duša 
polna, nabita, potem je vse v 
redu. In imeti je treba roko 
ali protezo! Fant riše, ah, jaz 
ga nočem protežirati. vendar 
je resnično enkraten.« 

Z besedo se sprehodimo še 
po Jugoslaviji. 

»Za mene so najlepše Pro-
kletije. Na stotine ovc vidiš, 
pa prekrasnih šarplanincev. 
Tam ni nič izumetničenega. 
Še šarplaninci ti nič ne nare
dijo. V tej divjini je »čudo 
božje«. Vidiš samo mah, ov
ce, slišiš malo zvonenja, pa
stirčke, gamse.. . Imaš obču
tek, da to ni naš svet, da si na 
luni! Ni alpski svet glavni, ni 
najlepši, treba je vse spozna
ti. Ni glavno morje! Prokleti-
je! Dobiš osla in te vodi. To 
je nekaj najlepšega. Če ima 
kdo smisel za dobro poezijo, 
bo tam prav gotovo v štiri
najstih dneh napisal pravo 
mojstrovino.« 

Takšen je Jaki. Nabit z 
energijo, da kar poka, ko se 
razvname. Iz njega letijo 
iskre in iskrice, bodice, ki 
marsikomu niso všeč. ker so 
prepošteno povedane. Pa saj 
smo že rekli, Jaki ne mara in 
ne pozna dlake na jeziku. 

»Veste, našemu župniku 
bi dal nagrado, ker vse umet
nine čuva. Fejst fant je! No
benih problemov ne dela. Mi 
rabimo pridne in delovne 
ljudi, ne pa zlagane z zlagani-
mi papirji.« 
S kozarcem Rautnerjevega 
vina' smo se poslovili. Ko 
smo se ob slovesu obrnili 
proti hiši. je stal kot omara 
velik in močan med vrati. 
Pravi Jaki! Tako in drugače. 

TONE VRABL 

Jerebovi so se v resnici s po
močjo široke družbene akci
je od najstarejše hčerke Jeri
ce, kjer so se medtem stisnili 
pod streho, vselili v domačo 
kuhinjo in sobo. Toliko so 
postorili zaenkrat, ostala de-

I ia bodo morala še počakati. 
Tudi eno kravico so medtem 
vhlevili. druga bo ostala pri 

i sosedu Gričniku čez vso zi
mo. Pred polnimi jaslimi ji 
ne bo hudega. 

Zdaj tudi najmlajša hčer
ka, ki hodi v dolino v osnov
ano šolo, ne sanja več hudih, 
fnorečih sanj o ognju, druga 
je prav pred nekaj dnevi do
bila zaposlitev na Rogli in 
družino zdaj ob večerih greje 
jtoplota iz krušne peči v no
vem domu. Čas v njem od
merja nova ura. 

2a domači praznik 

čas celi rane. Tako je bilo 
«d nekdaj. Zdaj se pri Jere
bovih spet smejejo, veselijo, 
p tistega veselega dne, nak

ljučno pirav ob našem obi
sku, je bilo v kuhinji pod no
vo streho živahno, da le kaj. 
Mama in starejša hči Jerica 
sta hiteli s peko kruha. Da bo 
skoraj rumena in lepo za
pečena, je veliko odvisno od 
rok primesi in v peki. sta po
vedali. Spotoma pa sta kroji
li še piškote, ki bodo v teh, 
prazničnih dneh, šh v slast 
gostom na kolinah, še poseb
no pa otrokom. Veseli se jih 
tudi triletna Jerčina Mojčka, 
ki se je pred »ptičkom« iz 
fotoaparata navzlic skupnim 
prizadevanjim raje skrila v 
varno mamičino naročje. A 
vendarle sta s prababico Te
rezijo Vodovnik veliki prija
teljici. Mama, stara mama 
Terezija pri svojih 73-letih že 
težko hodi, utrudili so jo bili 
pohorski bregovi, upognile 
njive v njeni mladosti, trdo 
življenje na kmetih, a je zato 
kljub vsemu še danes vedre
ga duha in ima mali Mojčici 
marsikaj zanimivega pove
dati. Vodovnikov rod je ven
dar znan po tem, da zna peti 
in pripovedovati pesmi in 
bajke o življenju na Pohorju! 
Takole, za čas peke in pri

prav na domači praznik zna 
biti prav mama Terezija ti
sta, ki ume najbolj poskrbeti 
za svoje pravnučke in vnuke. 
Da potem mama in mamica 
varno nalagata drva v peč, se 
vrtita okoli testa, da se ne bi 
»prehladilo« in kramljata o 
vsakdanjih opravilih. Nekoč 
bo mama Terezija Mojčki 
pripovedovala, kako je sredi 
vročega poletnega dne pod 
Roglo zagorel rojstni dom 
njene mamice: kako so se z 
ognjenimi zublji borili njeni 
domači, sosedje in gasilci in 
o tem, kako je kmalu potem 
prišla pomoč iz doline. 

Zanjo so danes Jerebovi še 
kako hvaležni in če bo kjer
koli potrebno, se bodo klicu 
v sili odzvali z vsemi svojimi 
močmi. 

Trdo, kruto, a tudi lepo zna 
biti življenje pod vrhovi po
nosnih pohorskih jelk. Tiste 
okoli Jerebove domačije je 
letos okitila topla človeška 
dlan. zato bo za družino praz
nik in preskok v Novo leto 
toliko toplejši. 

MATEJA PODJED 

Triletna Mojčka seje pred »^ptičkom« iz fotoaparata raje skrila v varno mamino naročje, s 
prababico Terezijo in staro mamo Leopoldino pa je vendarle nerazdružljiva mala 
prijateljica. 



Namesto vode toaleto 
opravita rosa In dež 
Okrogli smeh Jugove Terezike je razvedril dan v virštainski 
podrtiji 

Po Virštanju sem že večkrat kolovratila. Zlasti 
poleti in jeseni je v teh krajih prelepo. Ja, še posebej 
jeseni, ko se klopotci med sabo pomenkujejo o novi 
vinski letini. 

Cesta se proti kraju vijugasto in strmo vzpenja, 
potem pa se počasi umiri, ko zapelje skozi vas. Človek 
ima vselej občutek, da tod vlada blagostanje, ureje
nost in da je revščina že davno za sabo zaloputnila 
dveri. 

Spominjam se, da mi je 
letos, kaj vem, kdaj je to bilo, 
pogled obstal na podrtiji vis
oko nad cesto. Da sije nekdo 
postavil novo hišo, sem 
pomislila in se obenem 
vprašala, zakaj neki ni podrl 
stare, ko pa se bo ta zdaj zdaj 
sama sesula. Sploh pa to 
strašilo močno kazi idiličen 
pogled na širne vinograde in 
vaško idiliko, sem sama s 
seboj modrovala. 

Kasneje, pozno v novem
bru, izvem, da v tej virštan-
jski podrtijii živi človeška 
duša. Decembra se odločim, 
dajo obišcem. 

Vidim d i m . . . 
Vidim dim, ki se leno vleče 

skozi špranje. Dim je dobro 
znamenje. Virštanj 26 a. 
Kam naj potrkam? Pa se kar 
zaderem: »Je kdo doma?« ... 
Nič. Poskusim vnovič, še 
glasneje... Spet nič. V bajti 
se potem nekaj premakne. 
Ja, dim je bil pravo 
znamenje. 

»Kaj za vraga se pa dereš?« 
Pozdrav od znotraj ne obeta 
nič dobrega. »Obiskat sem 
vas prišla, Terezika«, se 
skušam z nagovorom prebiti 
do nje. Ona pa me zopet od
bije in me postavi na hladno 
rekoč: »Te do zdaj ni bilo, te 
tudi zdaj ne rabim. Kaj bi pa 
sploh rada od mene? A se me 
nič ne bojiš! Mene se bojijo, 
kaj ne veš? Kar noter pridi, 
če si upaš«. Krajša tišina, 
potem okrogel nagajiv, dob
rodušen smeh. Oddahnem si 
in samo še čakam. 

J o s n u b i m . . . 
Prileze ven, vsa pisana, 

pikčasta in črtasta, pravzap
rav smešno oblečena. Takš

na je dvainosemdesetletna 
Terezija Jug iz Virštanja! 
Sploh jih ne kaže toliko. Ko 
se na široko prismeje, zas
lutim, da je to pravzaprav 
vesel človek, ki ima za 
nameček še dobro mero 
smisla za zanesenjaški 
humor. 

Povem ji, po kaj sem priš
la, ona pa spet na široko v 
smeh: »Pa ravno mene ste si 
izbrali! Zakaj pa mene?« 
Ugibam: se dela neumno ali 
ji res ni jasno, čemu sem 
prišla prav k njej. Si me ogle
da od glave do pet, z vseh 
strani. »Kaj bova pa zdaj, 
gospodična?« (Hvala za 
»gospodično«). Da bi rada 
kaj o njej izvedela, kako da 
živi, kaj c^ela, jo snubim. Ona 
pa: »Kaj ste me res prišli 
obiskat, gospodična?« 

Zunaj je mraz in ker me 
zraven še firbec utruja, pre
dlagam da stopiva noter. 
Terezika me dobrodušno 
opozori, naj gledam, kod 
stopam, potem odpre vegas-
ta vrata v prostor, kjer živi, 
kjer spi, kuha in je, kjer - kaj 
naj bi drugega v tej temi 
sploh še počela! To je edini 
prostor, ki je zaprt od vseh 
sirih strani, samo nad tem 
prostorom je streha, ki je za 
silo zakrpana. V enem kotu 
je star »Tobi«, štedilnik brez 
vrat, diagonalno majava 
postelja, na njej kupi starih 
cunj, cvetočih in razpada
jočih odej. 

Največ prostora jemljejo 
vreče s starim cementom, 
odložene in zložene kar sredi 
izbe. Prostora za gibanje je 
malo, stopati je treba previd
no, da se ne spotakneš ob 
prevrnjen stol, ob ropotijo 
vseh vrst ali ob skladovnico 
drv in suhljadi ob pečici. 
Notri je temno, vlažno, 
zatohlo, vonj po gnitju, 
trohnobi.. . 

»Se bojite uši, kaj? Ne bo 
jih veliko v tem času, jim je 
preveč hladno pri meni«. 
Postavljam ji vprašanja. Pre-
dno odgovori, si vzame čas 
za premislek, potem pa 
butne: »Mi zjutraj ni treba v 
toaleto, me kar rosa ali dežek 
umije. Ravno nad posteljo 
pušča streha, pa se včasih 

zbudim čisto premočena. Bo 
treba streho »zaflikati« ali pa 
posteljo prestaviti... A, tudi 
to vas zanima? Tako kot 
cesar, grem tudi jaz lepo peš, 
potem za razliko od cesarja 
počepnem, pa še izbiram 
lahko ta prostorček, zdaj tu, 
zdaj tam, prostora je okoli 
več kot dovolj... Kaj jem? 
Malo kruha, krompir na župi 
si skuham, še prej pa ga 
moram »nafehtati«. Ljudje 
kar dajo, so dobri. Dobrih 
štiri sto jurjev imam starost
ne kmečke pokojnine, za ta 
denar pa vzamem »fasengo«, 
sproti kupujem samo kruh. 
Nič mi ne manjka. Elektrike 
v hiši ni, s svečo si svetim, 
vodo pa dobim pri sosedih. 
»Da je tako živeti pravo raz
košje, me hoče prepričati. 
Ne rečem, da ni pustolovsko 
in včasih celo romantično, 
ko mi govori o svojem »slad
kem življenju«. »Imam ene
ga, pravzaprav če on mene 
imet - mi pesmico zloži... 
kako že gre.. aha: Ti si moje 
srce, tebe hočem vzet, ti si 
moje srce, tebe hočem 
'met. . . Gospodična, vi sploh 
ne veste, kako se tale pesem 
ob sveči lepo čuje.« Naj žalu
jem za romantiko? 

Sin se je us t raš i l . . . 
Leta 1902. se je rodila 

Jugova Terezika. Lahko da 
je bilo to tudi leta 1905. Ne ve 
prav dobro, sicer pa tri leta 
gor, tri leta dol, to stvari prav 
nič ne spremeni. V Doble-
žičah, nedaleč od sedanjega 
doma, je rasla v družini, kjer 

je bilo enajst otrok. V vasi in 
še daleč naokrog so Jugovi 
veljali za močne in trdne 
kmete. Reziki ni manjkalo 
ničesar, razen malo več to
pline, ki je sijala samo iz 
materinih oči. Bratje in 
sestre so se pomožili in po-
ženili, en brat je ostal doma, 
prevzel je kmetijo, Terezika 
pa je bila pri hiši kar tako, za 
delo. Po očetovi in materini 
smrti ji je pripadel kos zeml
je in eden od prostorov v vel
iki hiši. Brat pa ni znal biti 
bratovski in hiša očetova ji je 
postajala vse bolj tuja in nep
rijazna. Odločila se je, da gre 
na svoje. Sestra, ki se je pre
selila v Savinjsko dolino, ji je 
odstopila staro gorco, ki jo je 
njega dni kupil oče. Pred 
tridesetimi leti se je Terezika 
vanjo vselila in zaživela svo
je, od nikogar odvisno živl
jenje. Bajta je danes stara 
okoli sto petdeset let. Malo 
jo je zrahljal potres, ostalo je 
napravil zob časa. 

Izvem, da ima Terezika 
sina. V Ljubljani da živi. 
Zanima me, kako so na vasi 
gledali nanjo, brez rinčke na 
roki. Pove, da he preveč 
grdo, da so se kar lepo 
navadili, da je brez moža. Pa 
oče? »Veste, sem bila vesele 
narave, ampak nikoli mi ni 
bilo usojeno, da bi se omoži-
la. Otroka sem kar tako 
»zjagala«, da bi pa kdaj za 
njim vohunila, mi pa na kraj 
pameti ni nikoli prišlo. Če bo 
hotel, me bo že poiskal, sem 
si mislila. Pa kaj naj bi z de
dom sploh počela! Same sit
nosti so z njimi. Takole, za 

sproti je veliko bolj priklad
no,« se zopet prav na okroglo 
in na široko zasmeje. Če jo 
sin kdaj obišče, če ji piše, 
ležem vanjo. Pa se Terezika 
pohvali: »Letos mi je pisal 
kartico, za naš državni praz
nik, 29. november, mi je čes
tital. Obišče me pa ne rad, 
veste, Ljubljana je daleč. Pa 
sem ga zadnjič le pripravila, 
da je prišel sem gor v Vir
štanj. Sem mu pisala dopis
nico, da me Matilda voha. 
Šele grožnja s smrtjo je 
pomagala, potem je kar 
lahko prišel, da bi me še 
zadnjič videl živo«. Ne veš, 
bi se smejal, bi se zgražal, 
razjezil. Terezika pa je videti 
kar dobre volje, torej se bova 
še naprej smejali. : 

Najcenejši prašič 
Terezija Jug redi prašiča. 

Zraven svoje kočure ima 
svinjak ali nekaj svinjaku 
podobnega. Čunka je edino 
bitje, ki Tereziko skrbi. Če ji 
ne bo dala hrane, ne bo zras
la, se ne bo zredila, potem pa 
ne bo nič cvenka. Ko sva ga 
ogledovali in ocenjevali, sva 
sklenili, da ima sedemdeset 
kil. Terezika je imela že prip
ravljeno prodajno računico. 
Za sedemdeset kilskega 
prašiča mora dobiti štiri sto 
jurjev, od zaklanega ji mora 
kupec odstopiti dvajset kil 
mesa in deset kil slanine, pa 
bo čisto dovolj za preživetje. 
Ko bi Terezika ve"dela, 
kakšno ceno imajo danes te 
domače živali na prostem 
trgu! 

Prašiča se mora znebiti, 
ker ga, reveža, zebe, potem 
pa lahko gre »od doma«, 
pravi. Že nekaj let zapored 
odpotuje in se za čez zimo 
naseli pri sestri v Savinjski. 
Dobro ve, da se zna streha 
njene koče pod težo snega 
vsak čas zrušiti. Ko mraz 
pritisne se tudi iz statega 
»Tobija« ne da iztisniti 
dovolj toplote. »Da bi me 
morali odtaliti, preden me 
dajo v krsto, to pa že ne!« se 
zopet poheca na svoj račun. 
Tudi o zdravju govori s 
humorjem. »Ljudje pravijo, 
da sem slabe farbe. Res 
imam vse mogoče bolezni. 
Na operacijo bi bila morala, 
pa ne grem. Za noben denar 
me ne spravijo v bolnico, na 
mizo. Z noži pa že ne mislim 
zaspat.« 

Takšna je Terezika. Zdaj 
se smeje, se v istem hipu raz
jezi, potem pa si spet kakšno 
noro izmisli. Ko se ji je en
krat utrnila solza, sem pog
ledala vstran. To je bilo tak
rat, ko je govorila o odhodu, 
o snegu, ki bi letošnjo zimo 
lahko njeno bajtico podrl in 
o negotovi spomladanski 
vrnitvi. Na svojem se človek 
pač najlepše počuti. 

MARJELA AGREŽ . 

Slavko Božiček, predsed
nik KS Virštanj: »Tereziki-
na bajta je res prava sramota 
za naš kraj, a kaj, ko ji je tu 
lepo. Pred vsako zimo ob
vestimo sestro, ki potem 
pride in jo vzame k sebi do 
pomladi. Pomagamo ji, 
kolikor moremo. Od Rdeče
ga križa dobi obleko, naši ot-. 
roci ji pridejo kdaj počistit, 
od sosedov dobi hrano, 
pridelke. Zavedamo se, da je 
njeno življenje stalno v 
nevarnosti, hiša se lahko 
vname ali podre. Ko je ne bo, 
bomo bajto podrli. Upamo, 
da bo njena sestra do 
prihodnjega leta le usposobi
la vsaj en prostor v novi hiši, 
ki stoji tik ob Terezikini baj
ti. Ne moremo razumeti, da 
je letos poskrbela za fasado, 
ni pa mogla urediti vsaj ene
ga prostorčka za sestro oziro
ma za njeno varno in 
spodobno življenje. Upamo, 
da bo to storila vsaj do 
prihodnje spomladi, da se bo 
naša Terezika lahko vrnila 
domov.« 

Terezikin dom. Bo spomladi našla prostorček v novi hiši? 

Zdaj se na široko in prešerno zasmeje... ...potem se na hitro ujezi, ko pokaže, kje vse 
streha pušča... 

...in se zresni, ob misli na prihodnjo pomlad. 



Tisočinka prednovoletnega razpoloženja 

živahna gneča na novoletnem sejmu v središču Celja Lovci so šli »nabrušeni<-= na zadnji letošnji lov. 

Voščilnic letos ni zmanjkalo. 

Lepe in urejene na pragu novega leta. 
Pravi praznik je bil že pred prazniki za tiste, ki so imeli 
koline. , 

Najmlajši so nekaj dni pred novim letom le dočakali prvi 
sneg. 

"orbe poštarjev so v predprazničnih dneh prepolne Dimnikarji, še preden se zdani, dva dni pred novim letom. 
FOTOGRAFIJE: EDI MASNEC 



Križnikovi so razpeti med 
sedanjost in preteklost 
Prava zakladnica starih slovenskih pesmi In običajev na Praprečah 

Čreta se je lesketala v soncu tistega sobotnega 
dopoldneva, ko smo obiskali Pepco in Zdravka Križ
nika iz Prapreč in tam pod nami so kot na dlani stala 
zapuščena hmeljišča. Dan je bil, da bi človek zapel in 
dobra volja je postala še boljša, ko sta nas sprejela? 
naša gostitelja. Lahko bi rekli, da je njuno življenje i 
ena sam pesem, tesno povezana z neizmerno ljubeznijo i 
do sloven.skega rodu. Križnikova sta življenjske; 
tegobe, in teh ni bilo malo, premagovala s pesmijo in 
optimizmom. Danes znata vsaj tisoč starih pesmi, kij 
jih je večina že pozabila. Sta neizmeren zaklad, ki bi ga' 
veljalo izkoristiti in zapisati tisto, kar znata, kajti; 
sicer bodo v pozabo utonile še tiste pesmi, ki jih dan-i 
danes znata samo zakonca Križnikova. : 

Žensko so vrgli na 
otep za debelo repo 

Pri Križnikovih je po nava
di veselo tudi, kadar kdo v 
družini praznuje ali pa ob ra
zličnih kmečkih opravilih. 
Takrat pridejo v njihovo hišo 
sosedje m sorodniki in vse je 
zares tako kot je v tistih sta
rih časih. Tako je bilo deni
mo letos tudi pri iičkanju. 
Kakšnih dvajset gostov seje 
zbralo. Do enajstih zvečer so 
ličkali in zraven prepevali 
stare pesmi, potem pa je sle
dil tisti veseli del ob oblože
nih mizah in plesalo seje vse 
tja do jutra. Harmoniko sta si 
izmenoma podajala oe 
Zdravko in sin Jože, na dan 
pa so privlekli tudi stare pi-
skre, kuhalnice in druge pri
pomočke ter iz njih izvabljali 
zvoke za ritem. Križnikova 
pripovedujeta, da je bilo ta
kšnega veselja v kmečkih 
domovih mnogo več kot 
dandanes. Da bi samo videli, 
kako je bilo, ko so mencali 
proso! Ko so žensko vrgli na 
otep in jo vlekli sem in tja. 
Ženski del druščine se je za 
svojo žrtev seveda krepko 
boril in pri tem je postala ne
popisna gneča in veselje. 
Dalj časa so žensko premeta
vali po otepu, bolj debela je 
bila potem repa. Včasih so 
imeli_ proso skoraj pri vsaki 
hiši. Še tudi po vojni. Zdaj ga 
ni skoraj nikjer več. Prav za
radi tega, ker bi Križnikovi 
radi uprizorili, kako je bilo 
nekoč pri mencanju prosa, 
so lani na Gorenjskem kupili 
seme. pa jim proso ni kdo ve 
kako obrodilo. Povrhu vsega 
ga radi kljuvajo še ptiči in 
pridelek je bil prepičel. V 
njivo prosa je prišlo še več 
ptičev tudi zaradi tega, ker je 
bila ta tod naokrog edina. 

Pepca in Zdravko mi še pri
povedujeta, kako je bilo, ko 
so mlatili pšenico. Tudi po 
tri dni je trajala mlačev. po
noči pa so prišle na vrsto raz
ne igrice. Tako je bilo, na pri
mer, treba sosedu ukrasti 
brezovo metlo. Toda, gorje, 
če so te pri dejanju zalotili. 
Privezali so te na metlo in 
tako pustili ves dan v po
smeh sosedom. 

Kislo vino da bog, 
sladko pa naredi 
človek 

Na mizi v lepo urejeni do
mači, kmečki izbi pri Križni
kovih je seveda majolka do
mačega rdečega. Zdravko 
pravi, da gaje letos Bog dal, 
ker je bolj kislo, kajti kislega 
da bog, sladkega pa naredi 
človek. Ob tem zapoje Pepca 

Kod si hodil mrha ti pijana, 
jaz pa delam cel /dan sama ?! 
In zvečer te ni domov, 
da bi z mano delat šou 

Eno palco bom vzela, vzela 
ktera bo bolj debela 
in te mahnem gor čez rit, 
da boš enkrat šnopca sit 

Mož konjiča je zajahal 
z gajžlo ga po rit namahal 
konjč pa z ritjo odleti, 
mož se v graben dol zvali 

Žena je na pragu stala 
možu se na glas smejala 
Oj ti mrha, zdaj si sit, 
ko ti teče voda v rit 

Skrit v listnici, 
zraven pa Nemci 

Mamo Pepco so zavzeto 
poslušali trije vnuki, ki s o le

žali na kmečki peči v hiši. 
Kdo ve kolikokrat so že 
slišali peti in pripovedovati 
ata in mamo. toda tako kot 
znata to ona. je nekaj poseb
nega in vedno zanimivo. Še 
zlasti, ko beseda nanese na 
drugo svetovno vojno. Ata 
pripoveduje takšne dogodi
vščine, da se malim zdijo ne
verjetne. Kako tudi ne?! 

Zdravko je ušel iz nemške 
vojske v Rusiji in splet sre
čnih okoliščin je botroval te
mu, da se je vrnil domov, 
kajti vedel je, kje je njegovo 
mesto. Zvečer je prišel do
mov, toda že zjutraj so hišo 
obkolili Nemci, ki so izvede
li, da je Zdravko doma. Od
peljali so ga in zaprli v Novo 
Celje, Zdravko pa je imel 
pred sabo en sam cilj: ubeža
ti in poiskati partizane. Nje
mu in še 43 tovarišem se je 
nasmehnila sreča. Z golimi 
rokami so grebli v lesene zi
dove, tako da so imeli vse 
prste kr\'ave. Posrečilo se 
jim je in hajd proti Gozdni-
ku. Kmalu so spoznali, da je 
skupina prevelika in razdeli
li so se v več manjših. Toda, 
kje najti partizane? Zdravko 
je nadaljeval pot od Gozdni-
ka proti Marija Reki, kjer je 
pri Zavrlovih dobil zvezo s 
partizani in nad Taborom se 
jim je priključil. 

Najtežje trenutke pa je do
življal, ko se je nekoč oglasil 
domov, kmalu za tem pa so 
prišli tudi Nemci. Žena je 
Zdravka skrila v listnico, na 
nesrečo pa so Nemci ostali 
na domačiji cel teden. 

Meter stran od listnice so 
si uredili bivališče. Ko je bilo 
nevarno, je žena zapela do
govorjeno pesmico, kar je 
pomenilo, da se Zdravko ne 
sme niti premakniti, pesmi
ca pa je govorila o kozi in se 
je seveda začela z meke. ke, 
ke . . . Nekemu Nemcu je 
stvar počasi postala sumljiva 
in Pepco je vprašal, zakaj kar 
naprej poje to pesmico, pa 
mu je odvrnila, da zato, ker 
imajo pri hiši kozo, ki je ne 
more drugače priklicati, kot 
da zapoje to pesem. Sedmi 
dan je Zdravko že izgubljal 
živce. Bil je že tako na kon
cu, ker ni zaužil nobene vo
de, da je uriniral v roke in 
pil. Potem se je zasUšala pe
sem Adijo. pa zdrava ostani. 
To je pomenilo, da Nemci 
odhigajo... Celo sama Pepca 
sedaj ne more razumeti, ka
ko je lahko imela takšne živ

ce. Danes vsega tega ne bi 
zmogla. Ničkohkokrat so jo 
prišli vprašat, kje je njen 
mož, pa jim je pokazala pi
smo iz Rusije in zatrjevala, 
daje to zadnje pismo, ki gaje 
prejela. In kolikokrat je nosi
la pošto partizanom mimo 
nemških zased! Vedno se je 
vse srečno izteklo. 

Za lepše življenje 
mora biti napredek 

Zdravko je neštetokrat 
igral na ohcetih. ki so trajale 
tudi po tri dni. Pravi, da je 
najbolj vesel, ker se nihče od 

tistih, ki so se ženili in jim je 
on igral, ni ločil. Sedaj njego
vo tradicijo nadaljuje sin Jo
že. Prav v soboto je igral že 
na 210. ohceti. Ko Pepca in 
Zdravko obujata spomine na 
stare običaje in dogodke iz 
preteklosti, sledi seveda ob
vezno vprašanje, če stare 
čase pogrešata in kako živita 
danes. Odgovorita, da je pač 
takšno življenje in da nimata 
ničesar proti napredku. 
Vseeno pa bi morali ljudje 
bolj držati skupaj. Več bi 
morali dati na družabnost, 
toda kaj, ko nihče nima več 
časa za to. In še nekaj je. 
Včasih ni bilo radia, kina in 
televizije. Še knjige so bile 
redkost. Tako so ljudje pač 
bili primorani, da so si sami 
priskrbeli zabavo. Izjemna 
priložnost za to so bila seve
da razna kmečka opravila. 
Drug drugemu so pomagali 
in družabnosti ni manjkalo. 

Danes marsikaj opravijo 
stroji, ko pa se naredi večer, 
je tu televizija. Dejstvo pa je, 
kot sama pravita, da je tako 
prav. Razvoj še nikdar ni pri
nesel ničesar slabega in idili-
ka je eno, življenje drugo. 
Idilika je lahko marsikdaj tu
di znak zaostalosti. 

Tako sta razmišljala Pepca 
in Zdravko Križnik, ko smo 
se poslavljali. Vabili so nas, 
naj jih spet obiščemo. Ob ka
kšni priložnosti, ko bomo za
res imeli kaj videti. Denimo 
ob praznovanju kakšnega 
osebnega praznika, ko se bo
do reševali. Čisto po starih 
šegah in običajih bo to. Za 
nas bo morda kot kakšna do
bra kmečka igra. za Križnike 
pa bo to dogodek, kot so jih 
vajeni. Zato, ker nočejo 
naenkrat popustiti, ampak 
želijo, da se v vsakdan ven
darle prikrade še malo tiste
ga, kar jih je razveseljevalo 
in držalo pokonci tudi v 
časih, ko nam. še ni bilo tako 
dobro, kot nam je sedaj. 

Križnika pravita, da ljudje 
danes preveč kar počez in 
povprek kritizirajo. Treba je 
biti pošten, si vzeti čas in pri
merjati življenje nekoč in da
nes, pa bomo kar lepo videli, 
da nam sploh ni hudo, sta 
dejala ob slovesu. 

JANEZ VEDENIK 

P r i Križnikovih se velikokrat zberejo vnuki, ki na kmečki peči v hiši poslušajo ata in 
mamo. Tako lepo znata pripovedovati in prepevati, da jim ni nikdar dolg čas ob njiju. 

Spomini iz nemega 
kraljevega vreica 
Kostrlvnlška teta Emika je povedala... 

Štiriinosemdesetletno 
Emo Kokol Kostrivničani 
kličejo kar teta Emika. Si
cer pa bi se kaj smešno 
slišalo, če bi ji kdo rekel go
spa ali tovarišica Ema. Naj
lepše se sliši teta Emika. 
Zato, ker je Ema Kokol iz 
Spodnje Kostrivnice ena ti
stih, za katere rečemo, da so 
dobrega srca. 

Ema Kokol je stara Ko-
strivničanka. Ne zaradi let, 
ki jih s svojo bistrostjo kaže 
dosti manj kot jih je naložilo 
življenje, ampak zato, ker se 
je v Kostrivnici rodila in tam 
ostala. 

O Kostrivnici in Kostriv-
ničanih ve iz svoje bogate za
kladnice spominov in iz
kušenj povedati veliko. Pa 
se je najra^je ozrla daleč na
zaj, ko smo hoteli prestaviti 
kar celo skladovnico njenih 
let. Sicer pa, je mar čudno, 
če se človek njenih let najra
je ustavi pri mladosti? Četu
di je bila ta vse prej kot 
brhka. 

Kostrivničani še danes ne 
morejo pozabiti bogatih vrel
cev mineralne vode, ki je 
njega dni dajala zaslužek do
mačinom. Jezni so. ker so to 
vodo speljali po ceveh v Ro
gaško Slatino, kjer prihaja 
na dan pod imenom Donat, 
Tempel, Styria. Teta Emika 
se sicer ne huduje, preprosto 
nemogoče si jb je predstav
ljati s hudournikom na obra
zu. Vrelci mineralne vode v 
Kostrivnici so zanjo samo 
spomin na čas, ko si je de-
narce služila pri lastniku 
kraljevega vrelca, pri Her-
bertu Kupniku. 

Delala je torej za privatni
ka, kapitalista. Izkoriščeval
ca? Ne. Kupnika ima Emika 
v lepem spominu. Četudi je 
delala devet iir na dan. 
Čeprav si je dan, dva dopu
sta morala pri njem izprositi, 
čeravno med delom ni bilo 
malice ampak le enourni po
stanek za opoldanski obed. 
Delo je bilo naporno. Sicer 
pa. je bilo v tistih časih kje 
lahko delati? 

»O delovnem mestu m bilo 
govora. Zdaj je bilo treba 
oprati steklenice, na stotine 
steklenic, potem stati pri 
strojčku, ki je z veliko nagli
co vstavljal plutovinaste za-
maske v steklenice, napolni
ti je bilo treba osemsto in vet 
steklenic na dan, jih zložiti \ 
zaboje in jih pripraviti z£ 
transport. Od jutra do veče 
ra. Več ko si delal, bolje s 
zaslužil. Norme pa nismc 
imeli. Plača? Meni seje zdeh 
kar dobra. Kot začetnica s e i T 

zaslužila deset, pozneje pj 
mi je Kupnik povišal plač< 
na dvanajst dinarjev rnese 
čno. Herbert Kupnik ni bi 
hudoben, ni bil strog, če s 
mu dobro delal«, se tistil 
časov spominja teta Emika 
In še doda, da je vsakdo oc 
zaposlenih lahko odnesel do 
mov steklenic, kot se mu j i 
zahotelo. Od žensk da j e sa 
mo ona še med živimi, moš 
ka. mlajša od nje. pa sta ' 
Kostrivnici še dva. 

Nekdanji Kupnikovi vre 
lec v Kostrivnici je dane 
mrtev, preraščen z visoki 
travo, nema priča neke dob« 
Za Emo Kokol, nekdanjo de 
lavko Herberta Kupnika, j 
nekaj več. 

MARJELA AGRE: 

Gostinsko podletje Celje 
TOZD NA-NA Celje 

Vabimo vas na 

Silvestrovanje 
na GOLTE. 

Cena samo 2000 dinarjev. 

Igra ansambel AD HOC. 

Rezemcije 

Hotel Golte tel. 831-383, 
Kompas Mozirje 831-316, Hotel 
Turška mačka Celje 21-0U1. 



Tort od Celja do Slatine 
Hotel Evropa je znan daleč naokoli po sadnih tortah 

Ob vstopu je prijetno zadišalo. Štiri dekleta v belih 
haljah so se vrtela v dveh majhnih prostorih, napol
njeni s pečmi, hladilniki, mešalnimi stroji, in z dvema 
mizama. 

V pečice so pravkar porini
le maso za biskvit. Ko bo 
pečen, se bo najprej ohladil, 
nato pa ga bodo premazale z 
različnimi kremami, želeji, 
smetano. Še končna okrasi
tev in torta iz hotela Evropa 
bo pripravljena. Preden jo 
bo dobil gost na krožnik, se 
mora v hladilniku še dobro 
ohladiti. 

Kdor je enkrat poskusil ta
kšno torto, se ji tudi nasled
njič ne bo mogel odreči. Su

zana Križnik, Silva Plahuta, 
Jožica Antlej in vodja 
slaščičarne Silva Požarnik 
jih vsak dan pripravijo okrog 
50. Največ je višnjevih tort, 
saj jih imajo ljudje tudi naj
raje, po tri ali štiri pa spečejo 
še ostalih šest vrst. »Speče
jo« niti ni pravi izraz za to, 
kako sadne torto nastanejo. 
Gre namreč za ohlajanje ra
zličnih sestavin, s katerimi 
nato napolnijo torte. Mate
rial zanje, kot so na primer 
želeji, dobijo iz Švice, sadje 

pa kupijo doma. Poleti na
polnijo zmrzovalnike in sa
dja imajo za celo leto dovolj, 
nekaj pa ga je tudi iz kon
zerv. Najpomembnejša pri 
vsem je menda sladka sme
tana, ki mora biti uležena, 
kar pomeni, da čisto sveža ni 
primerna za torte. Vsak dan 
je porabijo okrog 80 litrov. 

Posebej znimivo je opazo
vati, kako spretna so dekle
ta, ko je treba torto okrasiti. 
Pa pravijo, da je vse zelo 
enostavno, le malo vaje je 
potrebno. Njih so izbrali 
izmed več kandidatov, saj so 
bile prej kuharice in so se 
slaščičarski del šele morale 

naučiti. S sadnimi tortami 
jih je seznanil slaščičar, ki je 
prej delal nekaj let v Švici, 
kjer se jih je naučil priprav
ljati. Ko je z njimi zaslovel 
hotel Evropa, so morali po
večati slaščičarno, ki pa je še 
vedno premajhna, dokupiti 
hladilnike in druge aparate 
ter ponuditi na dan 50 tort 
namesto prejšnjih 30. Še ve
dno se zgodi, da sredi popol
dneva tort zmanjka in se lju
dje hudujejo. Drugič spet 
torte ostanejo in jih nasled
nji dan ne morejo več ponu
diti. Zato vedno pripravijo 
približno enako število tort. 
Po nekaj urah se lahko malo 
sesedejo, spremenijo videz 
in niso več tako lepe na po
gled. Takšne torte predelajo 
v posebno torto šefa 
slaščičarne, ki ni nič slabša 
od drugih. 

Ob Novem letu bodo imele 
slaščičarke še veliko več de
la, saj bodo naredile kar 11 
tort, ob tem pa še razlčne za
vitke, gibanice... Verjetno 
se jim zdi vsa ta sladkosne-
dnost malo pretirana, saj sa
me pravijo, da so torte že 
zdavnaj nehale jesti. V začet
ku so jih še večkrat poskusi
le, sčasoma pa so se jih 
preobjedle. Z nami, navadni
mi Zemljani pa je nekoliko 
drugače, saj torta za 1200 di
narjev ni tako poceni, da bi 
si jo privoščili vsak dan. Ka
dar pa si jo, je to poseben 
užitek. 

Ko smo hoteli izvedeti tudi 
recept za katero izmed teh 
sladkosti, niso bili posebno 
navdušeni, ker naj bi bila to 
poslovna skrivnost. Naš fo

tograf Edi, ki je menda stro
kovnjak za kuharske zadeve 
pravi, da v vsem skupaj ni 
nikakršne skrivnosti, ker je 
on tudi naredil takšno torto. 
Potrebuješ le nekaj kozarcev 
sladke smetane, konzervira
ne višnje, puding, biskvit, ki 
ga tudi ni težko pripraviti, to 
pa je že skoraj vse. Poskusi

te, morda vam bo uspelo! Ta
ko množične proizvodnje, da 
bi izdelali kar 18.200 tort na 
leto ali 36 ton ali v dolžini od 
Celja do Rogaške slatine, 
verjetno ne boste imeli. Za 
domače, če niso preveč izbir
čni, pa bo morda le. 

TATJANA CVIRN 
Foto: EDI MASNEC 

.^e nekaj spretnih gibov in torta bo dokončno okrašena, 
pripravljena za sladkosnede goste. 

Takole se prične pot sadne torte. Vroči biskviti, pravkar vzeti iz peči se morajo še 
ohladiti, nato pa sledi obdelava, ki je, t^ko so nas poučili, poslovna skrivnost. 

»Spoznala sem, da ne smem obupati« 
»Imam štiri otroke, veliko kmetijo, pa tako visoko sem doma,« pravi Frančiška Bezovnik 

čas - september. V Mozirju proslavljajo občinski praz
nik. Na slavnostni seji občinske skupščine, v prepolni 
dvorani kulturnega doma govornik prebira imena občin
skih nagrajencev. Ob imenu Frančiška Bezovnik obra
zloži: »Frančiška Bezovnik iz Savine 59 je kmečka gospo
dinja. S pokojnim možem sta prevzela hribovsko kmetijo 
v Savini in pričela z nabavo strojev in modernizacijo 
kmetije. Ko ji je leta 1980 umrl mož in je ostala sama s 
štirimi mladoletnimi otroki, ni klonila, ampak pogumno 
gospodari sama in je v tem času celo uspela izboljšati 
opremljenost kmetije in napeljati telefon. Kljub obreme-

' nitvam z delom na kmetiji in vzgojo štirih otrok še vedno 
najde tudi čas za družbenopolitično aktivnost in je članica 
Krajevne konference SZDL Ljubno. Prosim Frančiško 
Bezovnik, da pride na oder in prejme priznanje.« 

Ob pričakujočem aplavzu 
množice, Frančiške tega dne 
ni na oder. govornik že pre
bira obrazložitev za nasledn
jega nagrajenca, priznanje 
kmečke gospodinje odložijo 
na kupček, ki ga bodo raz
delili kdaj drugič.. . 

»Frančiška, kje ste bili 
tistega dne,« pričnem 
pogovor v kuhinji' kmečke 
hiše Savina 59, nekje visoko 
nad Ljubnim. Za mizo sedi 
še šestnajstletni sin Franjo, 
ki bo kmalu moral z dežniki 
naproti svojima sestrama, 7 
letni Ireni in 12 letni Jožici, 
ki se morata vrniti iz šole. 
Lije kot iz škafa in skrbi me, 
kako se bom po tej blatni, 
deset kilometrov dolgi gozd
ni cesti, kjer voziš na lastno 
odgovornost, vrnil v dolino. 

»Koruzo sem tisti dan 
dobila in ni bilo časa za v 
Mozirje. Pa saj so mi potem 
tisto priznanje na Ljubnem 
dali," pojasni gospodinja in 
gospodarica 52 hektarjev 
velikega posestva. Petina je 
obdelovalne zemlje, ostalo 
so gozdovi. Tudi kmetija s 
številnimi poslopji je velika. 
Ko sem prispel, sem si rekel, 
tukaj povprašam, kje bi 

Jahko^. bila .doma Bezovšk^ 

va. Nisem namreč verjel, da 
bi to kmetijo lahko vodila 
prav ona. Star pregovor sicer 
pravi, da drži žena tri vogale 
hiše pokonci, a toliko vog
alov, kot jih je tam gori, se 
mi je le zdelo malo preveč. 
Zgodba pa je takšna: Na tej 
kmetiji ni bilo naslednikov. 
Z možem sta se za hribovsko 
kmetijstvo odločila, ko je 
prišel od vojakov. Vzeli soju 
za svoja in do nesreče, ko je 
moža pokopal traktor, je šlo 
vse lepo in po načrtih. Ni ga 
še prebolela. Tu se zgodba 
konča. Ali pa začne, kakor 
hočete.. . 

»Takrat sem hotela zbežati 
od tod, oditi kamorkoli in 
pozabiti. nekje utopiti 
bolečino... Kdo ve, mogoče 
bi bilo še huje. če bi se kje 
zaposlila in bi imela po služ
bi čas misliti na preteklost. 
Mogoče je le bolje, ker so me 
prepričali, da sem ostala in v 
delu od jutra do mraka zače
la spoznavati, da kar tako ne' 
smem obupati.« se spominja 
35 letna Frančiška, medtem 
ko v kuhinjo in mami v naro
čje smukne še najmlajša: 
»Marjetka je bila takrat stara 
leto dni.« odkrije ime svet
lolase hčerke, ki ji je v tem 

trenutku materin objem pra
va rešitev pred radovednim 
pogledom tujca iz doline. 

A zdaj je na tej hribovski 
kmetiji veliko lažje. Franjo 
ima 16 let. končal je šolo in 
ostal na kmetiji. Traktor že 
vozi in sploh je v 
nenadomestljivo pomoč. 
Popoldan pomaga tudi 
pokojnikov mlajši brat. ki je 
zaposlen v dolini. A tudi 
Frančiška sede na traktor, 
zato se opraviči: »Pa saj 
ženske nismo za traktor. 
Kadar ga veliko vozim, me 
križ boli" in v isti sapi doda
ja: »Če ne bi znala traktorja 

in avtomobila voziti, bi pa 
čisto zares odšla v dolino, saj 
bi brez tega bilo tukaj pretež
ko živeti.« 

Sicer pa je že dve leti v hiši 
tudi telefon, ki ga kar ne 
more prehvaliti, saj sedaj pot 
v dolino, po krmila, gnojila 
in gradbeni material ni 
nikoli zaman. Frančiška 
zaključuje tudi nadzidavo 
gospodarskega poslopja, ot
roci in ona bodo dobili nove 
sobe, nove sanitarije. Nakup 
materiala in nadzor nad 
gradnjo opravlja kar sama. 
Ob tem skrbi še za 8 krav, 
kajti proizvodnja in prodaja 

mleka je njihova osnovna 
kmetijska dejavnost. Le še 
nekaj krompirja sadijo in 
pese, da prehranijo prašiče. 
Ničesar ne sejejo, ker »kaj bi 
gorjanci sejali, v dolini naj 
sejejo, kjer so pogoji za to,« 
razloži gospodinja. 

»Pravijo, da je imel Gorn-
jesavinjski kmet vedno vel
iko prednost pred Kozjans
kim ali Prekmurskim in še 
katerim, saj lahko, če mu 
zemlja obrne hrbet, seže v 
gozd. Je to res?« povprašam. 

»Res je to prednost, ki vel
iko pomeni, posebej danes, 
ko je vse kar prodaš poceni, 
kar kupiš pa je drago. Samo 
za davek in zavarovanje 
plačujem 90 tisočakov letno, 
kje pa so ostali stroški, 
gradnja, popravila strojev. 
Preden pomolzeš tisto 
mleko, je treba marsikaj 
storiti. Gorjanci pa nismo 
nič na bolj_šem od nižinskih 
kmetov. Se za nafto ne 
dobimo, pa sami orjemo ces
to do doline. Tudi letos smo 
že orali, skoraj 30 centimet
rov snega je že zapadlo. Lani 
ga je bilo še posebej veliko, 
tako da smo včasih lahko 
vlekli plug šele s tremi trak
torji.« 

Domov se vrneta tudi 
šolarki, premočeni, kajti 
šolski kombi, ki ju je odložil 
na razpotju. 20 minut oddal
jenem od domačije, je ta dan 
pripeljal malo prej in Franjo 
pač ni ustregel sestrama z 
dežniki. 

»Ko bi vsaj ob takšnem 
vremenu pripeljal malo bliže 
domu.« se huduje mati. 
»Vsako leto je pot, ki jo op
ravi kombi, krajša." 

Še več, Irena, ki obiskuje 
prvi razred ima dvoizmenski 

pouk in tisti teden, ko gre v 
šolo popoldan, hodi peš. Dve 
uri hoda, skozi gozd, v 
strmino. Po cesti je do 
Ljubnega 10 kilometrov, po 
tej poti malo bližje. Pozimi 
kombi sploh ne vozi, dekleti 
sta, kadar zapade veliko sne
ga, dan ali dva doma, dokler 
sosed, ki po tej poti hodi v 
službo, ne utre gazi. Ni ju 
strah, saj imata baterijo, se 
pohvali starejša. Tako pa ne 
bo šlo več. Irena bo pozimi 
med tednom ostajala pri 
znancih na Ljubnem. Mamo 
skrbi, da se bo težko privadi
la, a Irena zatrjuje, da ne bo 
tako in da rada hodi v šolo 
ter tudi to, da se s tovarišico 
zelo dobro razumeta. 

Sklenil sem. da se bom ob 
odhodu držal svoje, že znane 
poti. poti obeh sester pa si 
zaradi megle in dežja tako 
niti ogledati nisem mogel. A 
preden sem odšel, me je le 
zanimalo še nekaj, namreč, 
kako je s tisto družbeno 
politično aktivnostjo, ki je 
našla svoje mesto v obrazlo
žitvi na občinskem praz
novanju. 

»Ja menda sem že v neki 
komisiji, ampak časa za ses
tanke pa res nimam. Saj 
imam štiri otroke, pa veliko 
kmetijo in tako visoko sem 
doma. Tisto je pa res kar 
tako napisano, ker menda 
mora biti ..." 

Vsaj nekaj, kar sem o 
Frančiški Bezovnik potihem 
uganil še predno sem prišel 
k njej in zaradi česar njeno 
občinsko priznanje sicer ni 
nič manj vredno. Vsaj v mo
jih očeh ne. če pa drugi mis
lijo da mora biti tako, pa kar 
naj ostane kot piše. 

R A D O P A N T ? : L I Č 



Otroci ne smelo biti žrtve naših napak 
Razhajanja oh problemu šol v krajevni skupnosti Mestinje, kjer posamezniki 
očitno uveljavljajo ozke Interese 

Po potresu leta 1974 so v 
občini Šmarje pri Jelšah ra
sle nove šole kot gobe po 
dežju. Izkoristiti ta »ugodni 
trenutek« je bila edina 
računica takratnih načrto
valcev občinskega razvoja, 
nihče pa se ni vprašal, ali 
bodo vse te šole polne, ka
kšen bo pouk v njih in kakš
ne stroške bodo nosile s 

-seboj. 
Zdaj je, kar je. Zaradi pre

majhnega števila otrok šole 
ponekod že ukinjajo, kar 
med občane vnaša različno 
razpoloženje. Primer, ko sta 
v eni krajevni skupnosti dve 
šoli, je tudi krajevna skup
nost Mestinje. V Lembergu 
je šolska zgradba in pouk v 
njej od leta 1904 dalje, v Me-
stinju pa je »popotresna šo
la«, kije lepša, sodobnejša. V 
mestinjski šoli so prvi trije 
razredi osnovne šole, v lem-
berški je četrti razred. Del 
lemberških in del mestinj-
skih otrok se vsak dan pre
važa v šolo. 

V Mestinju, kjer je razme
roma močan industrijski 
center, so delavci večinoma 
vozači. Ob izgradnji nove šo
le je bilo rečeno, da bo v Me
stinju postopoma zrasla tudi 
blokovna stanovanjska sose
ska, kjer si bodo delavske 
družine lahko ustvarjale do
move. Ker se to do danes ni 
zgodilo, v Mestinju ni dovolj 
otrok, da o drugih negativ
nih straneh zamujenega ne 
govorimo. 

Delno rešitev problema 
napol praznih šol vidijo v 
občini Šmarje pri Jelšah v 
spreminjanju oziroma širje
nju šolskih okolišev. Po 
enem. od tovrstnih predlo
gov naj bi se sedanji šolski 
okoliš Lemberg-Mestinje 
razširil in vključil še tri zasel
ke iz sosednje krajevne 
skupnosti Šmarje: Belo, Pre
loge iz Stranje. 

Smola z otroki se že nekaj 
časa drži tako lemberške 
kot mestinjske šole. Vseh 
otrok skupaj je oseminpet-
deset, kar komajda zadošča 
za eno šolo, podatki o roj
stvih pa tudi ne obetajo 
skorajšnje izboljšanje sta
nja in napolnitev obeh šol. 

Ko so v petek o tem pred
logu razpravljali delegati 
skupščine krajevne skup
nosti Mestinje, seje vsa stvar 
nekolikanj zapletla. Lember-
žani so »prišli branit svoj šol
ski okoliš«, čeprav jim ga ni 
nameraval nihče vzeti. Iskra, 
ki je zanetila ogenj nezado
voljstva v Lembergu, je do
pis komiteja za družbene de
javnosti občine Šmarje, ki 
govori o »soglasju k odpravi 
podružnične šole Lemberg«, 
nikakor pa ne o ukinitvi šol
skega okoliša Lemberg. 

Lemberžani so užaljeni in 
pravijo, da šole ne dajo. Del
no se jih da razumeti in tudi 
čutiti z njim, saj je znano, da 
začetki šolskega pouka v 
tem kraju segajo menda še v 
čas cesarice Marije Terezije 
in daje šola pravzaprav edini 
prostor, kjer se kaj dogaja. 

Nikakor pa ni mogoče ra
zumeti njihove togosti, ozko
sti in sebičnosti, ko so pri
pravljeni na račun šole v kra
ju zagovarjati zastarele in 

neučinkovite oblike pouka. 
Res, premalo imajo pri vsem 
tem v mislih razvoj njihovih 
otrok in njihov lažji start v 
šole srednjega usmerjenega 
izobraževanja. Ne morejo ali 
pa nočejo razumeti, da sta v 
krajevni supnosti Mestinje, 
glede na število otrok, dve 
šoli preveč. Trenutno je ta
ko. Ce pa bo kdaj v priho
dnosti otrok več, se bodo tu
di lemberška šolska vrata 
ponovno na široko odprla. S 
kombiniranim poukom bi 
naredili otrokom zgolj me
dvedjo uslugo. Kombiniran 
pouk ne more in ne sme biti 
način za reševanje praznih 
šol. Rešitev je v prožnejših 
šolskih okoliših in v razume
vanju občanov. 

Ker je šola v Mestinju no
va, sodobna, je v njej lažje 
organizirati sodobne oblike 
vzgoje, izobraževanja, tele
sne vzgoje in prostočasnih 

aktivnosti. Zato ima ta šola 
več možnosti, da ostane. Ko
rist otrok je glavno vodilo 
načrtovalcev mreže šol in or
ganizatorjev pouka v občini 
Šmarje pri Jelšah, čeravno 
pri tem ni za zanemarjati 
ekonomskih vidikov, zlasti v 
današnjem času ne. 

Seja skupščine krajevne 
skupnosti Mestinje je v pe
tek opozorila na problem, ob 
katerem se velja zamisliti. 
Ob problemu šole oziroma 
šolskega okoliša so prihajale 
na dan lokalistične težnje, ki 
z navezanostjo na kraj nima
jo nič skupnega. O tem. da so 
takšne težnje rezultat volje 
in moči posameznikov, ni 
nobenega dvoma. Vplivni 
ljudje so pri ukrojevanju 
našega razvoja in napredka 
dobrodošli vse dotlej, dokler 

so njihove težnje enake ši
ršim družbenim, skupnim 
interesomi. 

MARJELA AGREŽ 

Krvodajalska akcija v Žalcu 
Krajevna organizacija RK v Žalcu je v petek pripravila 

krvodajalsko akcijo za Zavod za transfuzijo krvi iz Ljub
ljane. K odvzemu je prišlo 242 ljudi, največ pa iz delovnih 
orgaizacij Ferralit, Juteks in Hmezad. 36 jih je prišlo iz 
krajevnih organizacije RD^ Ponikva in Vinska gora. To je 
bila letos že druga akcija v Žalcu in na Zavodu za transfuzijo 
krvi iz Ljubljane so bili z njo zadovoljni. T.TAVČAR 

Najbolj smešno od smešnega 
Smešno je. če se tovarišica zmoti. Smešno je. če očka prižge 

cigareto na napačni strani. Smešno je tudi. če mamica pride od 
frizerja s smešno frizuro. Najbolj smešno od smešnega pa je, če 
dedek Mraz pade po tleh. Ta nezgoda vseh nezgod seje zgodila 
dedku prav v času, ko je na obisku pri cicibanih v vrtcu Anice 
Černejeve v Kajuhovi ulici. Dedek je bil tako zelo smešen, da je 
moral potem svoj padec kar nekajkrat ponoviti. In ker dedek 
Mraz uživa, kadar so otroci dobre volje, je svoj znameniti padec 
ponovil še v drugih vrtcih. Da so mu otroci pri padcu takoj 
priskočili na pomoč, menda ni treba posebej napisati. 

Foto: EDI MASNEC 

Pravljična vas na Polzeli 
Društvo prijateljev mladine na Polzeli se je tudi letos na prihod dedka Mraza dobro 

pripravilo. V središču kraja, kjer bo otroke od danes pa vse do novega leta obiskoval dedek 
Mraz, so postavili praviljično vas. V tednu dni se bo zvrstilo več prireditev za najmlajše, 
vrednost daril, ki jih bo Dedek Mraz delil, pa je 500 din in so primerna starostni skupini 
otrok. T.TAVČAR 

Stare šege v 
Kompolali 

Dvorana kulturnega doma 
v Štorah je bila v petek popol
dne premajhna za vse, ki so si 
želeli ogledati nastop folklor
ne skupine iz Kompol. 

Aplavz je bil najlepša nagra
da za prizadevnost male skupi
ne, ki jo že peto leto vodi Jože 
Grmek. Ko so se tedaj prvič 
zbrali v dornači vasi, so se od
ločili, da bodo skušali iztrgati 
pozabi stare šege in navade v 
domačem kraju, ki so med sta
rejšimi krajani še žive. Pri delu 
so bili uspešni, ker so med 
ljudmi naleteli na pomoč in ra
zumevanje. Najprej so se poza
nimali, kakšno nošo so nekdaj 
nosili ljudje v teh krajih, po
prosili so za nasvet tudi Ton
čko Maroltovo, v nekaterih 
hišah so našli še originalne do
datke k noši, kot so na primer 
sklepanci (pasovi). Krajani so 
jim priskočili na pomoč tudi z 
denarnimi prispevki, pokrovi
teljstvo nad skupino pa je pre
vzela Železarna Štore. Letno 
jim prispeva 30.000 dinarjev. 

Vadijo kar v prostorih šole v 
Kompolah, ki se ji oddolžijo 
tako, da se občasno lotijo po
spravljanja in čiščenja oken. 
Osem parov in muzikanta pri
pravijo na leto 15 nastopov in 
povsod naletijo na odobrava
nje občinstva. Predstavljajo se 
s štajerskimi, prekmurskimi, 
dolenjskimi in gorenjskimi 
plesi, kakor so se v petek v 
Storah, ko so ponovno dokaza
li, da lahko tudi majhna skupi
na dosega kakovostno rast. 

MATEJA PODJED 

Večnamenska 
dvorana v 
Zrečah 

Ob hotelu Dobrava v 
Zrečah so v soboto odprli no
vo večnamensko dvorano, ki 
je bila zgrajena v letu dni. Tu
ristični delavci m domači kul
turniki so z njo dobili lepe pro
store, oder z garderobami, pev
sko sobo, knjižnico, kije doslej 
v kraju niso imeli in še dva 
dodatna prostora za različne 
sestanke in srečanja. Dvorana 
ima 350 sedežev in se lahko 
poveča s pomičnimi vrati še za 
dodatnih 300 sedežev. 

Naložba je veljala 96 milijo
nov dinarjev, v pretežni meri, 
58 milijonov dinarjev, je denar 
zagotovil Unior, 26 pa krajevna 
skupnost. Zbrati bo potrebno 
še 13 milijonov din za opremo 
in v krajevni skupnosti upajo, 
da bodo manjkajoča sredstva 
prispevali še v Cometu. 

Prva večja prireditev v novi 
dvorani je bila včeraj, ko je bila 
pred polno dvorano v gosteh 
mariborska Opera s Traviato. 

MP 



Ni prostora za 
cvetje 

Pogrebni zavod v Celju je, 
kot je nedavno poročal naš 
lokalni list, na posebnem od
delku mestnega pokopališča 
vzorno uredil žarno pokopa
lišče. Preko sto g robov^ se
daj že urejenih, v kratkem 
jih bo še dve sto pripravlje
nih za pokop. Vsak žarni 
grob zavzema z napisom in 
ploščo vred le dober meter 
prostora in tako je na teh 
grobovih le malo prostora za 
polaganje cvetja. Zato naj 
pokojnikovi prijatelji in 
znanci ob pokopu svojih dra
gih to upoštevajo in namesto 
cvetja, zlasti vencev, daruje
jo v pokojnikov spomin za 
cvetje namenjen denar v do
brodelne namene. (Zvezi sle
pih, RK, Društvu prijateljev 
mladine). Obdarjena društva 
pa naj bodo dolžna v lokal
nem glasilu objaviti imena 
darovalcev. 

dr. ERVIN MEJAK, 
Celje 

Še o cinkarniški 
malici 

Strinjam se s tovarišico 
Pregljevo, da moje pismo o 
malici ni rodilo želenih sa
dov. Koliko so ti sadeži neo
kusni pa žal občutijo želodci 
zaposlenih delavcev. Vse, 
kar se javno objavi o Cinkar
ni, pa naj bo še tako vsakda
nje resnično in kritizira vod
stvo podjetja je za tovarišico 
Pregelj zlonamerno. 

Pišem, ker želim navedbe 
odgovora tovarišico Preglje
ve popraviti. Dietno hrano 
uživam šele od dne, ko sem 
zaradi malice zbolel. Ne tr
dim, da je bila malica za
strupljena, trdim, da je bila 
neužitna in neprebavljiva. 
Zaradi te malice, kot sama 
priznava, je bil omenjenega 
dne revolt delavcev mno
žičen, torej upravičen. 

Prav •ako je smešna ugoto
vitev, da je bila malica neo
porečna brez analize odvze
tega vzorca, kar potrjuje pri
pis k omenjenemu pismu. 
Pregleda malice ni opravil 
inšpektor v jedilnici Cinkar
ne. Torej ni pregledal obro
ka, ki sem ga jaz zaužil. Ker 
je inšpektor opravil pregled 
v SP Hmezad, je lahko pre
gledal samo hrano, priprav
ljeno za drugo izmeno. 

Želim vedeti, kdo vse je 
upravičen do blokov za mali
co s kadrovskim žigom in 
kdo vse se z njimi hrani v SP 
Hmezad. Izjeme so po moje 

lahko samo šoferji špedicije 
in gasilci. 

Popraviti moram še zadnji 
odstavek povzetka ugotovi
tev inšpekcije, v katerem je 
lažno, da so od 1. 11. ukinili 
možnost uporabe bonov za 
druge namene (na primer: za 
kupovanje cigaret). S tem že
li avtor prikazati lažni razlog 
delavskega nezadovoljstva. 
Resnica je, da je bila pred 
petimi leti z uvedbo partici
pacije za malico ukinjena na
bava cigaret na bloke. Zaradi 
te odločitve ni bilo nobenega 
množičnega revolta delav
cev in pritožb na tako odloči
tev družbenega standarda. 

MIRKO NIKOLIČ, 
Celje 

Uredništvo: 
Prav je, da določene pro

bleme rešujemo javno. Še 
bolj prav je seveda, da je to 
le izhod v skrajni sili in da 
težave razrešijo v lastnih 
sredinah po normalnih po
teh. Upamo, da bodo tudi o 
tem primeru spregovorili v 
samoupravnih organih Cin
karne. 

Mlečne 
restavracije pa 
ni 

Okoh leta 1958 je bila na 
lokaciji zdajšnje Fontane 
prijazna in prostorna mlečna 
restavracija ali zajtrkovalni-
ca. Spominjam se, da smo 
študentje - vozači, posebno 
v zimskih mesecih v zgod
njih jutranih urah prav radi 
zahajali tja na kakao, toplo 
mleko, kajzarico in podo
bno. Podobnih kava resta
vracij kot je Fontana v Sta-
netovi je že nekaj. Škoda pa 
je, da ni več mlečne restavra
cije. Bila bi pridobitev, pa še 
nekaj nezaposlenih bi tam 
našlo delo. 

Splača se razmisliti, saj bi 
se za mlečno restavracijo 
morda v centru Celja dalo 
najti ustrezen prostor. Pa še 
to: zakaj v Celju ne pečete 
več kajzaric? V Ljubljani jih 
dobite povsod! 

IVANKA SMOLE, 
Celje 

Pozdrav iz 
Grevenbroicha 

Naše društvo vsako leto 
dostojno praznuje Dan repu
blike. Letošnje praznovanje 
pa je bilo nekaj posebnega, 
saj je bilo hkrati manifestaci
ja uspešnega delovanja druš
tva. V Grevenbroich je pri

spela delegacija celjskih 
družbenopolitičnih delavcev 
v sestavi Drago Medved, 
Zvone Hudej in Ivan Andre
jaš. Gostje iz domovine so 
imeli malo prostega časa, saj 
so imeli pogovore z vod
stvom občine Grevenbroich. 
Razveseljivo je, da se obe 
občini vse bolj povezujeta na 
prijateljski osnovi, nenazad
nje tudi po naši zaslugi. 

Vrhunec je praznovanje 
doživelo v soboto na prazno
vanju dneva republike, ki je 
bilo v znamenju prija
teljstva. S svojim nastopom 
je navdušila mladinska sek
cija, dobra volja je bila na 
višku, ko so užgali par po
skočnih Štajerski fantje. Zu
pan Grevenbroicha g. Ber-
nrath je s svojim govorom 
izrazil simpatije in pohvale 
in med drugim dejal, da smo 
lahko za vzgled domačinom. 
Kljub temu, da je domači 
kraj daleč, ter so nekateri po
stali nemški državljani, do
movina ni pozabljena. Nego
vanje ljudskih izročil je tako 
samoumevno kot ljubezen 
do domovine. Poudaril je, 
naj se zgledujejo po nas, ka
ko razvito imamo družabno 
življenje. Ko je govoril o vse 
tesnejšem zbliževanjem Ce
lja z Grevenbroichom, je de
jal, da nam niso potrebne li
stine, če govori srce. Zaklju
čil je z izrekom, da prija
teljstvo ne pozna meja. 

Dan republike je za nas 
n a j l e p š i dan. Komaj je mini
lo praznovanje, se že bliža 
1985. leto. Vsem rojakom v 
domovini želimo veselo sil
vestrovanje in mnogo sreče 
in zdravja v novem letu. 

TOEN VIVOD, 
Grevenbroich 

Ob pokolu 
dreves 
v NT smo prebrali več pi

sem o pokolu dreves. Pojas
njeno je bilo, da sekajo stara 
drevesa in na njihova mesta 
sadijo nova, s čemer se stri
njam. Ob obvestilu, da se se
daj sadijo lipe, pa imam po
misleke, ker imam prav z li
po zelo slabe izkušnje. V bli
žini stare kmečke hiše je ka
kšne tri metre proč stala veli
ka lipa. Od drevesa do hiše 
so gledale debele korenine. 
Kmalu je začela tudi hiša po
kati, ker so korenine priti
skale ob zid v kleti. Pričela 
se je rušiti, nazadnje so jo 
morali podreti. 

Ni nujno, daje moja izkuš
nja merodajna, menim pa, da 
bi se o svojih izkušnjah z lipo 
oglasili tudi drugi, da bi v 

primeru podobnih slabih iz
kušenj še vedno lahko pravi 
čas preprečili poznejšo ško
do na asfaltu in stavbah. 

EDO LORGER, 
Celje 

Težave 
samohranilke 

Poznam mater, samohra
nilko, zaposleno v celjskem 
SDK. Stanuje v Laškem, 
kjer sta njena otroka, stara 6 
in 3 leta v vrtcu. Od tam se 
vedno vračata sama, saj ima 
mati težaven delovni čas -
od 8. do 16.30. Tako ne more 
po otroke v vrtec, ki je odprt 
samo do 16. ure. 

Pod domov vodi preko 
glavne ceste Celje-Zidani 
most. Za šestletnega otroka 
je to prevelika obremenitev, 
posebej še, ker mora paziti 
na bratca. Zdaj, ko je mraz, 
tema in megla, še odraslim 
ni prijetno zunaj hoditi. Ker 
sta otroka doma pred mater
jo, ju tudi doma čaka veliko 
nevarnosti. V primeru ne
sreče bo verjetno kriva mati. 
Dela v službi ne more oprav
ljati mirne duše in najbrž je 
najbolj srečna, ko pride do
mov in najde otroka živa in 
zdrava. Kako je lahko mati 
res mati, ko pa je skoraj cel 
dan v službi in do 20. ure 
komaj naredi najnujnejše za 
otroka, ki morata takrat spat, 
da lahko zjutraj vstaneta. Ob 
takšnem delovnem času ne 
more niti na govorilne ure. 
Mar si lahko mati samohra
nilka privošči še dodatno za
sebno varstvo! 

Sprašujem se, kako se da
našnja družba obnaša do sa
mohranilk? Hudo mi je, ko 
gledam te uboge otroke in 
njo, kako se mučijo. Kdo bo 
reševal te probleme (pa pra
vimo, da storimo za otroke 
vse). Otroci pri tem najbolj 
trpijo. 

C. K., Laško 

Srečno sošolci 
Vsem udeležencem sreča

nja sošolcev v Šmartnem v 
Rožni dolini, ki je bilo 26. 
aprila, želim srečno in zdra
vo novo leto 1985. 

HELENA ZUPANC 

PRIREDITVE 
Slovensko ljudsko gledališče Celje 

četrtek, 27. 12. ob 19.30: G. Verdi: TKAVIATA. Gostova
nje Opere Maribor. Izven. Predprodaja vstopnic pri 
Zavodu za kulturne prireditve. 

Sobota, 29. 12.: ob 16. uri: D. Dolamič: OSKAR IN 
MORSKA DEKLICA. Za izven. 

Kulturni dom Štore 
v kulturnem domu bo v soboto, 29. decembra ob 18. uri 

osmi tradicionalni novoletni koncert Pihalnega orkestra 
Štorskih železarjev, ki so ga naslovili Melodije iz oper in 
operet. 

Kulturni dom Vojnik 
Jutri zvečer ob 19. uri bo v kulturnem domu novoletni 

koncert vokalno instrumentalnih skupin Plamen in Kaos. 
S svojim programom pa se bo predstavil tudi humorist. 

Likovni salon Celje 
v okviru razstave slikarskih, grafičnih in kiparskih del 

Jožefa Muhoviča nastopa v Likovnem salonu tudi skupina 
za izrazni ples Akt. Njihov nastop si boste lahko ogledali 
danes ob 18. uri, ob istem času pa bodo njihovi nastopi 
tudi od ponedeljka 7. do četrtka 10. januarja. 

Dom Svobode Radeče 
v dom Svobode bo danes ob 19.30 uri novoletni koncert, 

na katerem bo nastopil ansambel Čudežna polja. 

Dom svobode Zidani most 
Novoletni koncert pripravljajo tudi v Zidanem mostu. ^ 

Koncertu Železničarskega pihalnega orkestra Zidani most j 
boste lahko prisluhnili jutri ob 18. uri v domu Svobode, -j 

Dom kulture Slovenske Konjice ^ 
v domu kulture bo danes ob 19. uri novoletni koncert? 

Celjskega godalnega orkestra pod vodstvom dirigenta j 
Radovana Marvina. I 

Dvorana zdraviliškega doma Rogaška i 
Slatina j 

Celjski godalni orkester se bo z izbranim programom 
predstavil tudi v Rogaški Slatini. V dvorani zdraviliškega 
doma bo v soboto, 29. decembra ob 19.30 uri novoletni 
koncert tega orkestra. 

Pionirski dom Cvetke Jerinove Celje 
še danes in jutri si lahko v Pionirskem domu Cvetke 

Jerinove ogledate razstavo slik in ročnih del, ki jih je 
pripravila Jožica Dragičevič, članica upokojencev KS 
Dolgo polje. 

Avla hotela Dobrna 
V avli liotela je odprta prodajna razstava akademskega 

slikarja Tineta Gorjupa iz Ljubljane, ki razstavlja akvarele 
in olja. Razstava bo odprta do nedelje. 30. decembra. 

Razstavni salon Rogaška SlaUna 
V Razstavnem salonu je odprta razstava likovnih del 

Jureta Cekute iz Celja. Razstavo si boste lahko ogledali do 
17. januarja. 

Knjižnica Titovo Velenje 
v knjižnici je odprta razstava z naslovom Ostržek -,100 

let, na kateri si lahko ogledate razstavljene knjige o 
Ostržku iz raznih dežel in v raznih jezikih, risbe učencev, 
pa tudi originalne ilustracije Marlenke Stupice. Razstava 
bo odprta do 10. januarja. 

Kino Vojnik 
v kinodvorani v Vojniku bodo predvajali v nedeljo 

30. decembra popoldan ob 17. in zvečer ob 19.30 uri 
ameriško komedijo Zafrkanti. . 4 

Zavod Golovec organizira veliko silvestrovanje. Zabavali 
vas bodo: ansambel 12. nadstropje s pevko Romano, 
narodno-zabavni ansambel RŽ, povezovalec programa 
Mišo Zaletel in druga presenečenja. Cena vstopnice 500 
din. Gostinske usluge po izbiri in po svojih zmožnostih. 

Dragi ciciban! 
Dedel< Mraz te vabi, da prideš danes. 27. decembra ob 17. 
uri v dvorano Golovec, kjer ti bo podaril zabavni novo
letni program. 

Zavod Golovec organizira v soboto, 5. januarja 1985 prvič 
NOVOLETNI PLES za vse tiste delavce, ki so v najdaljši 
noči delali, seveda pa tudi za vse ostale. Bogat program, 
prodaja vstopnic od 28. 12. naprej pri blagajni bazena 
Golovec. 

Rekreativni objekti zavoda Golovec so v ponedeljek, 31. 
12. in v torek, 1.1. 1985 zaprti. Ponovno pričnejo obrato
vati v sredo, 2. 1. 1985: bazen, kegljišče od 10. do 19. ure, 
savna od 14. do 20. ure. 

l̂ sem obiskovalcem in poslovnim partnerjem želi obilo 
sreče v letu 1985 kolektiv Zavoda ŠRC Golovec. 

k e m i č n a , g ra f ična in papirna 
industrija 
C E L J E 
Odbor za kadre in družbeni standard DO AERO 
razpisuje 
za šol, leto 1984/85 

ŠTIPENDIJO 
na VII. s top . z ah t evnos t i , s m e r 
diplomirani inženir e l ek t ro tehn ike -
industri jska e lek t ronika . 

Kandidati naj pošljejo vloge na obrazcu DZS 8,40, 
zadnje šolsko spričevalo in potrdilo o vpisu do 10. 1. 
1985 v 
Kadrovsko-sociaino službo AERA, Čuprijska 10, 
Celje 



Novoletni sprehod med 
spomini in željami 

Ne. Z letom 1984 se ne bodo potopile v preteklost naše 
vsakdanje težave in skrbi. Ostale bodo za naše žepe 
visoke cene, skromne pokojnine, nedorečenosti v kme
tijstvu, več besed kot dejanj v obrtništvu, premalo 
spodbudno nagrajevanje dobrega strokovnega dela, te
žave v zdravstvu, izobraževanju, otroškemu varstvu... 
Saj poznamo ta naša bremena. Različna so in na mno
gih koncih nas tiščijo. Tudi naši anketiranci opozarjajo 
nanja: »Pas se da zategovati, dokler je dovolj lukenj... 
Ne more ostati, tako kot je.. . Starejši bi morali odsto
piti delo mladim... Nekateri upokojenci že sedaj ne 
morejo živeti, prihodnje leto bo še huje...« Trpke ugo
tovitve, ki pa jih kljub vsej grenkobi preveva tudi 
spoznanje, da ni vse le črno. da so še možnosti, da 
obrnemo stvari na bolje: »»Skupaj moramo poprijeti za 
delo... Še so rezerve... Če imaš voljo za delo, tudi sedaj 
ni tako slabo... Saj smo vendar že toliko naredili... S 
strpnostjo, medsebojnim razumevanjem, s sodelova
njem v življenju in pri delu bo šlo...« Tako kot na 
najrazličnejših sestankih so tudi pri posameznikih 
spoznane slabosti in nuja, da jih odpravimo: »O odgo
vornosti se ne moremo več pogovarjati v rokavicah... 
Ne zastavljajmo si preveč - a tisto uresničimo... Od 
strokovnega dela na zemlji in z njo je odvisna večja 
pridelava in prireja...« 

Vemo torej, kje nas bremena tiščijo in vemo, kako jih 
bi lažje nosili. Še pomembnejše pa je, da skoraj vsak 
posameznik ve tudi tp, kako jih je mogoče zmanjšati in 
postopno odpraviti. Če bo to opravil vsak sam pri sebi, 
če bo naredil, kar ve, da je prav. bomo vsi skozi leto 
1985 stopali z manj grenkobe, kot zapuščamo leto 1984. 
Stopimo naprej z mislijo enega izmed anketirancev: 
»Da bi le preživeli v miru in da bi bil človek človeku 
človeki« 

A n a P i r n a t , g o s p o d i n j a iz C e l j a : »Mislim, d a s e m k o t 
g o s p o d i n j a š e najbol j n a t e k o č e m k a k o j e z n a š i m s t an 
d a r d o m . P r e d n o d e n a r i z d a m , t r i k r a t p r e m i s l i m , zakaj ga 
b o m po t roš i l a . N e v e r j e t n a j e raz l ika v s t a n d a r d u p r e d let i 
in zda j . V č a s i h j e o s e b n i d o h o d e k e n e g a neka j p o m e n i l , 
d a n e s se z n j im n e d a shaja t i . Zdaj s e j e t r e b a o d p o v e d a t i 
d o p u s t o m in živet i s k r o m n o . Č e pa p o m i s l i m n a to , k a k o 
p o l n e so še gos t i l ne , l a h k o r e č e m , d a še ni t a k o h u d o k o t 
n e k a t e r i govor i jo . Če pa kaj p o g l e d a m v k o n t e j n e r , 
o p a z i m n o t r i še h r a n o . In d o k l e r se bo to doga ja lo , n a m 
n e b o t a k o h u d o , d a bi bili l ačn i . J a z n e z a v r ž e m n o b e n e 
h r a n e , k e r t e g a n i s e m bila va j ena n iko l i . T u d i t a k r a t n e , 
k o j e bil s t a n d a r d boljši . T a k o s e m bila va j ena od d o m a , 
t a k o s e m vzgoj i la t u d i svoje št i r i o t r o k e . K a r se p a t i če 
želja v p r i h o d n j e m le tu , bi želela , d a bi bili m e d č l o v e š k i 
o d n o s i t ak i k o t m o r a j o bi t i . D a bi bi l č l o v e k č l o v e k u 
č lovek ." 

J a n e z F r i c , v o d j a p o s p e š e v a l n e s l u ž b e p r i K Z Ce l j e : 
»»Že k o t k m e t i j s k i p o s p e š e v a l e c m o r a m g leda t i o p t i m i s 
t i č n o , č e t u d i g r e za težje čase . K o n č n o t u d i n a š k m e t s ta l 
n o u p a . d a s e b o d o r a z m e r e izbol jšale . R e s n i c i n a l jubo j e 
t r e b a reč i , d a se j e k l j u b s l a b š i m r a z m e r a m v k m e t i j s t v u , 
z last i višj ih o b r e s t i , l e tos izbol jšala o s k r b a z r e p r o d u k 
c i j sk imi ma te r i a l i za k m e t i j s t v o . P r i r e j a in p r i d e l a v a s ta 
bili v cel jski o b č i n i večj i , č e p r a v s e m p r e p r i č a n , d a b o m o 
m o r a l i s tva r i o k r o g p r i h o d n j e le to reš i t i , ali p r e k o viš j ih 
cen , ali pa z n a d o m e s t i l i . Ža h r i b o v s k e k m e t i j e b o m o 
m o r a l i bolj s k r b e t i , t a k o s t r o k a , z a d r u g a in s k l a d za p o s 
p e š e v a n j e k m e t i j s t v a . V Cel ju b o m o nada l jeva l i s šir jen
j e m p a š n o - k o š n e g a s i s t e m a . O s e b n o si že l im, da bi se 
p o s p e š e v a l c i lotili r es s a m o s t r o k o v n i h del in na log , kajti 
več ja p r i d e l a v a in pr i re ja s ta posle j odv i sn i p r e d v s e m od 
več s t r o k o v n e g a de la n a zeml j i in z njo.« 

S l a v k o P e t r i č , m i z a r v L I P S l o v e n s k e K o n j i c e : S e m 
iz s k r o m n e d r u ž i n e in n a v a j e n t u d i s k r o m n o živet i . T o pa 
n e vel ja za m l a d o gene rac i j o , ki ni n a v a j e n a s a m o o d -
po l i edovan ja . Saj v i d i m tu . m e d n a m i v k o l e k t i v u : d a n e s 
n a m j e d o b r o , d r u g a č n i ko t n e k d a j so d e l o v n i pogoj i , u re 
j e n a d r u ž b e n a p r e h r a n a , za de lo v i z m e n a h s m o bolje 
p l ačan i . N e k a t e r i pa še k l j ub v s e m u godrn ja jo in odha ja 
j o d r u g a m , v d r u g e d e l o v n e organ izac i je , kjer imajo t re 

n u t n o bol jše o s e b n e d o h o d k e . J a z s e m že 35 let v ko l ek 
t ivu in ga n e b o m zapus t i l , č e t u d i n a m bi šlo še t a k o 
s l abo . L e s n a i n d u s t r i j a j e p a č na u d a r u , a m p a k p r e p r i č a n 
s e m , da se b o m o izmota l i iz težav. Kr iza v s v e t u se o d r a ž a 
t ud i na n a s . t o d a še v s a k a k r iza j c min i l a , pa b o t u d i ta . 
Moj p o g l e d v p r i h o d n o s t j e o p t i m i s t i č e n . P a še to p r a v i m : 
bolj m o r a m o vsi s k u p a j popr i j e t i za de lo , to se n a m bo ob
res tovalo .« 

Dr. Darja Boben-Bardutzky, psihiatrinja v Nevro-
psihiatriji Vojnik:>Odnos d o ps ih ia t r i j e in še p o s e b e j d o 
zdravl jen ja a l k o h o l i z m a se bi m o r a l s p r e m e n i t i . P s ih i a t r i 
j a j e d a n e s na k o n c u m e d i c i n e , a l k o h o l i z e m pa na r e p u 
ps ih ia t r i j e in j e bi lo za n j e g o v o zdrav l j en je dos le j v s e d o b 
ro. Več ina l judi še v e d n o mis l i , da bi u spe l i z g r o b i m i 
m e t o d a m i , s p r i s i l n i m z d r a v l j e n j e m in d e l o m na p r i m e r . 
K a k o z a p l e t e n o j e v r e sn i c i , se če v e č i n a z d r a v s t v e n i h de 
lavcev n e zaveda . Moje želje n e sega jo v s p r e m i n j a n j e 
k o r e n i n a l k o h o l i z m a , saj v e m , da p o s a m e z n i k pr i t e m n e 
m o r e dos t i . R a d a pa bi č i m b o l j š e zd rav i l a in t u d i za to si 
že l im, d a bi u spe l i z zamis l i jo o d i s p a n z e r j u za bo lezn i od
v i snos t i . V n j e m bi l a h k o i zob l ikova l i t e m e l j e za s a m o 
zdrav l j en je v bo ln i šn i c i in o m o g o č i l i s t a l en s t ik z zdrav l 
j e n e ! z n j i hov imi k l u b i t u d i p o b o l n i š n i č n e m zdrav l jen ju . 
V s a k r e h a b i l i t i r a n a l k o h o l i k j e d o k a z , d a j e zd rav l j en je 
s m i s e l n o , j e v z p o d b u d a za d ruge .« 

Jože Balon, kmet iz Bistrice ob Sotli: »Če bo šlo t a k o 
k o t j e seda j , b o m o k a r zadovo l jn i . K m e t j e s m o p a č v s e g a 
h u d e g a va jeni , za to čez d a n a š n j o b lag in jo n e u d r i h a m o 
p r e v e č . S e v e d a z o p e t ni d o b r o , če s m o z v s e m p r e v e č 
zadovol jn i . T o ni po t k n a p r e d k u . Kaj n a s k m e t e na jbol j 
mo t i , v p r a š a t e ? Nič n o v e g a n e b o m p o v e d a l , da n e u s k l a 
j e n e c e n e , p r e d r a g a k r m i l a in gnoj i la . Pog le j t e : če h o č e š 
dv ign i t i m l e č n o s t k r a v , j e p o l e g d o m a p r i d e l a n e h r a n e 
n u j n o t r e b a k r m i l a še k u p o v a t i . C e n e pa so vraž je v i s o k e 
in r a č u n i c e ni n o b e n e . Mi svoje p r i d e l k e in zlast i n a š e 
de lo še v e d n o p r o d a j a m o p o najnižj i c en i , p r o d a j n e c e n e 
n a t r ž i šču pa so t e m u n e p r i m e r n o v i s o k e , iz d n e v a v d a n 
bolj divjajo. K a m in dok le j še . v a s v p r a š a m . Č e b o m o 
d r u g o le to vsaj de l t ega spel ja l i v n o r m a l n e s t r u g e , b o m o 
l a h k o zadovol jn i , s e v e d a če b o m o zdrav i , to j e t r e b a 
p o v e d a t i . Z d r a v j e j e v se , a kaj k o j e t u d i zdrav je d a n e s 
d r a g o , zlast i za t i s t ega , ki se m u j e i z m u z n i l o . . . « 

Staša Čuješ, medicinska sestra v Zdravilišču Rogaš
ka Slatina: »Le tos j e bi lo t r e b a zlast i ve l iko de la t i . V e l i k o 
ko leg ic š t u d i r a o b de lu , p r e c e j j e bi lo b o l n i š k i h in t a k o se 
j e na n a s , ki s m o os ta le , n a g r m a d i l o ze lo ve l i ko dela . G o s 
tu pa j e t r e b a n u d i t i na jbo l j še u s l u g e , se z a v e d a m o , pr i 
t e m pa m.oramo bit i v e d n o d o b r e volje . P r i de lu pog
r e š a m o več sode lovan j a , bol j še o d n o s e z z d r a v n i k i . N e 
m i s l i m to l iko v s t r o k o v n e m s m i s l u , bolj v o rgan izac i j s -
k e m e . t o v a r i š k e m . B o d o č n o s t n a š e g a zdrav i l i šča pa v id
im v nada l jn j ih v l agan j ih v h o t e l s k i k o m p l e k s S a v a . 
H o t e l si m o r a us tva r i t i svojo k l i e n t e l o , s e v e d a p r e t e ž n o 
tu j sko , da se b o d o gos t je v s a k o l e to v rača l i v na š kraj in 
še k o g a pr ipel ja l i s s a b o . T u d i v zd rav i l i šk i v e g e t a r i j a n s k i 
kuh in j i v i d i m b o d o č n o s t . T o j e pr i n a s n o v o s t , ki pa zna 
p r ivab i t i m a r s i k a t e r e g a d e v i z n e g a in d o m a č e g a gos t a . 
J a z o s e b n o n i s e m za to . P r e y e č r a d a i m a m meso.« 

Ivan Kramer, direktor. Elkroj Mozirje: »Razmiš l j am 
p r e d v s e m k o t g o s p o d a r s t v e n i k m d e l a v e c , ki de la v tek
st i lni s t r o k i in n a š e m E lk ro ju . B i s t v e n o j e . da i m a m o k o t 
d e l o v n a organizac i ja j a s e n razvojn i k o n c e p t in, da s m o se 
specia l iz i ra l i . V zadn j ih l e t ih s m o k l j u b b i s t v e n o tež j im 
r a z m e r a m g o s p o d a r j e n j a in n e n e h n e m s p r e m i n j a n j u 
p o g o j e v g o s p o d a r j e n j a i n j j o s l o v a n j a v E l k r o j u p o m e m b 
n o n a p r e d o v a l i . E lk ro j s n i o p o v s e m p renov i l i , t a k o v 
t e h n i č n e m k o t o r a z v o j n e m s m i s l u . Mis l im in p r e p r i č a n 
s e m , d a s m o us tvar i l i p o g o j e za zanes l j iv in d o b e r 
d o h o d e k , to pa p o m e n i zanes l j ivos t , s o c i a l n o v a r n o s t in 
k r u h za z a p o s l e n e , od k a t e r i h j e 90 o d s t o t k o v ž e n s k . Vse 
k a r n a r e d i m o v Naza r j ah p r a k t i č n o že i zvoz imo . Z u n a j pa 
u s p e le t is t i , k i j e spec ia l i z i r an , ki z m o r e t e k m o v a t i v raz
m e r a h m e d n a r o d n e k o n k u r e n c e s k a k o v o s t j o in s tor i l 
nos t jo te r h k r a t i s p o š t u j e p o s l o v n e običa je . L e t o 1985 b o 
za na s še uspešne j še .« 

Jože Veber, predsednik medobčinskega sveta SZDL 
Celje: »Leto 1985 ne b o p r e l o m n o . R a z m e r e pri n a s se n e 
b o d o zbol j ša le - k v e č j e m u še p o s l a b š a l e . B r e m e , ki ga 

n o s i m o iz t ega leta j e p r e v e l i k o . V e n d a r n i s m o n e m o č n i . 
Že l im , d a bi v res d e m o k r a t i č n i h r a z p r a v a h o p o s a m e z n i h 
p r o b l e m i h zg^-adili t a k š n o k u l t u r o m e d s e b o j n i h o d n o s o v , 
da bi vsaj t i s to , za k a r se d o g o v o r i m o , res spoš tova l i in 
u r e s n i č e v a l i . R a v n o pr i t e m n a m g re na j s l abše . D e m o k 
raci jo si p r e d s t a v l j a m o ko t r a z p r a v e brez v s a k i h meja . 
T o d a n e k j e j e r a z p r a v k o n e c in t a k r a t j e p o t r e b n o o d g o 
v o r e u r e sn i č i t i . Če b o m o v Soc ia l i s t i čn i zvezi to doseg l i , 
b o m o t u d i v resn ic i kaj na red i l i . T o pa b o m o g o č e le z vel
iko zaos t r i tv i jo o s e b n e o d g o v o r n o s t i . D o meje , k o b o m o 
pr iče l i o njej r azprav l ja t i v o d k r i t i h d i a log ih , z j a s n i m i be 
s e d a m i in n e več v r o k a v i c a h , k o t to p o č n e m o sedaj.« 

J o ž i c a Š č u r e k , d e l e g a t k a za s k u p š č i n o s k u p n o s t i 
s o c i a l n e g a s k r b s t v a : -Ve l iko se s r e č u j e m o s p a d a n j e m 
živ l jenjske r avn i , s p o m a n j k a n j e m dena r j a za d r u ž b e n e 
d e j a v n o s t i in t u d i za soc i a lno s k r b s t v o . P r i t e m p o g o s t o 
p o z a b l j a m o , d a ni v s e v e z a n o s a m o na d e n a r . Mars ika j j e 
še v e d n o m o g o č e n a r e d i t i s s k r o m n i m i s r e d s t v i ali ce lo 
b rez - a to m o r a o d t e h t a t i n a š a z a g n a n o s t , l judje, ki so 
s p o s o b n i in p r ip r av l j en i o rgan iz i ra t i in vodi t i . Če p o m i s 
l imo s a m o n a u p o k o j e n e c , n a s t a re j še o b č a n e . Mot i m e , 
d a čaka jo le na p o m o č m l a d i h , s a m i m e d sebo j pa n e na
j d e j o s t ika . N e s m e m o pozab i t i , da n i s o vsi s tare jš i o b č a n i 
t u d i s ta r i . Če b o d o zaživeli ak t iv i u p o k o j e n c e v , bi l a h k o v 
nj ihovi m e d s e b o j n i p o m o č i omil i l i m a r s i k a t e r o t e žavo 
p t ) s a m e z n i k o v . S k r o m n a p r i p r a v l j e n o s t za de lo j e v i d n a 
t u d i na se jah s k u p š č i n e s k u p n o s t i soc ia lnega s k r b s t v a . 
Mis l im, d a so le tni in s r e d n j e r o č n i p r o g r a m d o b r o zas
tavl jeni in d a imajo de l ega t i m o ž n o s t , da nan j e vpl iva jo . 
N a v s a k o d e l e g a t s k o v p r a š a n j e d o b i m o o d g o v o r - t o d a 
pos tavl ja jo j i h v e d n o e n e in is te de legac i j e . Drug i molče.« 

O l g a F r a t n e k e r , s o c i a l n a p o d p i r a n k a iz Ce l j a . Kaj 
naj r e č e m na v se to , k a r m e s p r a š u j e t e ? Im.am s e d e m ot
rok , skora j vsi so že pri k r u h u , v e n d a r 8.000 d inar jev , 
k o l i k o r j ih zdaj d o b i m , ne z a d o s t u j e , da bi d o s t o j n o žive
la. L a č n a r e s n i s e m , m e s a na si n e m o r e m pr ivošč i t i . 
K a k o ? Št i r i t i soč d i n a r j e v ^ d ^ a m za e l e k t r i k o , za v se 
d r u g o m i o s t a n e pij^^- ftpUlro:''Sthi;e o b l e k e d o b i m od 
R d e č e g a kr iža , za k a t r r e s e m zelo h v a l e ž n a . L e t o s b o d o 
za N o v o le to dal i neka j t ; ^ , pe tna j s t t i soč d in bo . T a k o si 
b o m l a h k o za p r a z n i j ^ ^ j g | ; p r i vošči l a. B o m os ta la k a r 
d o m a , če b o d o p r i š l i ^ V f B ^ o pra^;. če pa ne . pa tud i . 
K a k o pa b o m o shajal i v i b t i ^ ^ ^ ? D a bi bi lo vsaj t a k o ko t 
le tos! C e se b o v s e še podra!?flP!^a res n e v e m k a k o bo. Š e 
bolj v a r č n o b o t r e b a g l eda t i na v s a k d i n a r in k u p o v a t i re
s n i č n o najbol j p o t r e b n o . T r e b a b o t u d i popr i je t i za 
k a k š n o de lo . ki bo p r i p o m o g l o , d a b o m o shajali iz m e s e c a 
v m e s e c « 

J o ž e T o m a ž i č - i n o v a t o r : » L a h k o r e č e m , da j e s r eča v 
nes r eč i v t e m , k e r j e za inovac i je to l iko večja m o ž n o s t , 
k o l i k o s l abš i g o s p o d a r s k i položaj j e . Žal bi se l a h k o iz
razil s s t a r i m p r e g o v o r o m ,da v sili še h u d i č m u h e ž re ' in 
t a k o se j e s t an je na p o d r o č j u i n o v a t o r s t v a izbol jšalo , n e 
za rad i d r u g a č n e g a miš l jenja , t e m v e č zarad i nu je . k e r 
m o r a m o zdaj z l a s t n i m z n a n j e m n a d o m e s t i t i v s e t i s to k a r 
s m o zdaj d r a g o p lačeva l i v tu j in i . M e n i m , da bo t u d i v 
b o d o č e t a k o in p r i h o d n o s t j e za t i s te , ki r a č u n a j o nanjo.« 

T o n e P a n t n e r - g l a s b e n i k : »Bis tven p r e m i k na glas
b e n e m p o d r o č j u regi je j e bil p o m o j e m m n e n j u v t e m , da 
so a n s a m b l i in p o s a m e z n i k i z o p e t dobi l i m o ž n o s t 
s n e m a n j a v s t u d i u R a d i a Celje in s t e m t u d i m o ž n o s t , da 
s k l a d b e d o m a č i h av to r j ev s l i š imo n a d o m a č e m rad iu . Za 
a n s a m b e l OK, k a t e r e g a č lan s e m , bi l a h k o reke l , d a j e iz
kor is t i l t o m o ž n o s t in se p o s l u š a l c e m p r e d s t a v i l , r azen na 
h o t e l s k i h igranj ih , t u d i z l a s t n i m i s k l a d b a m i . U s p e l o n a m 
j e d v e s k l a d b i p o s n e t i t ud i za R a d i o L jub l j ana , za P o p de
lavn ico . U p a m , da se b o m o g l a s b e n i k i v p r i h o d n j e m letu 
le u spe l i o rgan iz i r a t i v d r u š t v u , saj bi se t a k o raz
b r e m e n i l i r a zn ih o rgan izac i j sk ih t e ž a v in se bolj posve t i l i 
de lu na p o d r o č j u g l a sbe . U p a m t u d i , da bo R a d i o Celje 
u s p e l d o b i t i še bol j šo s t u d i j s k o o p r e m o , t a k o d a b o m o 
l a h k o na red i l i č i m b o l j š e p o s n e t k e , kajt i v p r i h o d n j e m 
le tu naj bi a n s a m b e l OK pos t a l od h o t e l s k e s k u p i n e z n a n 
p o p a n s a m b e l v Slovenij i .« _ 

J o ž e K u g l e r , o b r t n i k iz Ž a l c a : »Obr t j e v t e h č a s i h v 
n e k o l i k o večji kr iz i , k o t j e bila še p r e d leti , v e n d a r m i s 
l im, da bi se za n jen nada l jn j i n a p r e d e k l a h k o še m a r s i k a j 
s tor i lo . O t e m govor i t ud i p o d a t e k , d a j e v Sloveni j i t re
n u t n o p o t r e b a p o 60 000 o b r t n i š k i h d e l a v n i c a h , j i h j e pa 
le 24 000. D a j e t e m u t a k o , j e v vel ik i m e r i k r i va nes 
t i m u l a t i v n a d a v č n a po l i t ika , ki i m a za p o s l e d i c o t u d i to, 
d a v ob r t i ni z a p o s l e n i h še v e č l judi . Mis l im pa, d a b o d o 
novos t i , ki b o d o zače le veljat i p r i h o d n j e le to razvoj obr
t n i š t v a v e n d a r l e v z p o d b u d i l e . Z e s a m o to, da b o m o imel i 
t u d i o b r e t n i k i z a v a r o v a n a plač i la , j e p r ece j šn j ega p o m e 
na . V n o v e m le tu p a si že l im to , d a bi l a h k o u g o d i l v s e m 
s t r a n k a m . L e t o s j e bi lo to l iko de la , d a j e bi lo n e m o g o č e 
u s t r e č i v s e m . S i c e r pa s a m raje p o v e m s t r a n k i , k a k š n a j e 
s i tuaci ja , k o t pa da bi j o v leke l za n o s , k e r to ni poš teno .« 

V i n k o G o r e n a k , kom.iii( 
m i l i č n i k e j e v e d n o več u l ' 
s i tuaci j i . T o p o t e g n e za s 
m o r a m o bit i p o n a v a d i zeli 
čas ih t ud i bolj občut l j iv i . 1 
n i k e in z a g o v o r n i k e obla 
s o d e l o v a n j e z o b č a n i , prec 
de jan j . T a k š n o sode lovan j 
k r i van ju s k u p i n e mladi-k 
pr i n a p a d u n a n a š e g ^ 
p o n a v a d i s o d e l o v a n j e d o 
m a n j š i h k a z n i v i h deja>u 
p o m a g a j o . K l j u b t e m u sifl 
se še p o s e b e j izkazal i pri ' 
R a č u n a m , d a b o m o t u d i v 
k a r bi bi lo p o v s e m zadov 
t u d i n a č r t u j e m o še več jo i 

M i l a n L e b e n i č n i k , šofer 
v s e m se p o z n a s tabi l izaci j 
t e r e t e ž a v e bi se v č a s i h 
r a z u m e v a n j a , a ga p o n a v a 
j e n na de lovnemi m e s t u , 
n i m a m težav . R a č u n a m , c 
o b r n i l o na bolje, k a r se n, 
za to si že l im, da bi bi lo vi 
t e žko izkopa l i iz s edan j i h 
ali. v k a k o t e ž k e m položaj 

L u č a n o P r t n j a k , neza j 
n e z a p o s l e n . S p o z n a v a m , ( 
r š n o k o l i de lo , n e g l e d e na 
t e m č a s u s e m iskal d e l o 
zmera j n e g a t i v e n . Bi t i hn 
t e žko . D o m a n a s j e pe t ii 
k o m a j za si lo vzd ržu j e dri 
bila, d a se z a p o s l i m in t ak 
n a š e d r u ž i n e . U p a m , da b 
in da sc b o o d p r l o več d e 

M a j d a T a n š e k , n e z a p o s 
o s e b n o u s p e š n o , k e r sva i 
n o v o s t a n o v a n j e . N i s e m p 
zapos l i t ev . T e ž a v e i m a m t 
da so pogoj i za živl jenje 
p o z n a z a t e g o v a n j e p a s u . 1 
j e in v e l i k o h r a n e j e p o t n 
p r e v e č z a p o s l e n i h s ta re jš i 
in p r e p u s t i l i d e l o v n a m e s 
to , k e r d r u ž b a u p o k o j e n a 
p o v s e h le t ih de la . Povso( 
ke , k e r se bojijo pogos t eg i 
o t rok . K u h a r i c a s e m in s 
k r š n o de lo , k e r g l e d a m 
dovol j vsaj za svoje o t r o k 
in da b o d o t u d i moj i o t r o 

G r e t a P o ž l e p , abso lv« 
• M o r a m reči , d a ni t a k o si 
Z a t o j e p o t r e b n o t u d i veli 
m e r j e n o i z o b r a ž e v a n j e ^ ! 
m a l o p r a k s e . S o poklic*, 
de la . K o p r i d e š iz šo le , t e 
a m p a k kaj d e j a n s k o z n 9 ^ 
nisi kaj dos t i . De la t i mcfti 
j i h n a p r i m e r m o j p o k l i c r 
p a č od t ega , kje d o b i š de l 
še s t r o k o v n i izpi t , šolanje 
na jvažne j še , z a p o s l i t e v in 

I v a n Č e r i n , iz Laškega i 
p e s n o . N e s a m o težavej 
d o s e ž k e leta , ki se izteka.i 
n a p r e d e k J u g o s l a v i j e naji 
g radn j i ces t , v s t a n d a r d u I 
n e m o r e os t a t i t a k o k o t j e 
se i zkopa l i iz t ežav , j e e d i 
t e m p r o d u k t i v n o s t i . Porž 
us tvar i l i , n e p a v e č to l iko 
n o v a za to p a j e s t r p n o s 
b rod i l i s m o že m n o g o h 
g l e d a m z v e l i k i m op t imiz 

M a g d a l e n a D a c a r iz B i 
ni š lo po n a č r t i h . Pogoj i 
s labi . C e n e so v e d n o višj< 
n i n o , ki z n a š a 9600 d i n a 
t ega s e m bila m e d let 
s o s e d a m , d a s e m za plači! 
e d i n a želja j e , d a m i pov i š 
j e m in v z d r ž e v a n j e m ni5 
s e m p o d i m n i k a r j a , d a bi I 
ga že v e č k o t d v e ur i , ni g 
ročen i . Od njih n e m o r e n 
nj im n e g re na jbol je . T u 
draga .« 

Ana Pirnat Janez Fric Slavko Petrič Darja Boben Jože Balon Staša Cuješ Ivan Kramer 

Franc Zamernik Jože Sikošek Marinka Gomzej Slavko Žagar Milan Čuček Milan Dolinar Silvo Križnik 



;aje milice Celje: -Za 
zaostreni g o s p o d a r s k i 
k u p p o s t o p k o v , kjer 

i. zakaj l judje so v t e h 
ikih vidi jo le p r e d s t a v -
bi si želeli še bo l j še 
•i o d k r i v a n j u k a z n i v i h 
bilo na primer pr i od-
u l m A n s k e m v r h u in 
mS^ Vo jn ika . Žal j e 
C i u j š i h d e l i k t i h . pr i 
B^fobčani le r e d k o 
H K a r d o b r o dela l i in 
rafiju k a z n i v i h de jan j , 
jem letu t a k o u s p e š n i , 
eveda pa si ž e l i m o in 
t " 
;ovega avtobusa: -Pri 
tudi t e ž a v več . N e k a -

rešiti, č e bi b i lo v e č 
m s e m še k a r zadovo l -
azumcm s p o t n i k i in 
i p r i h o d n j e leto ne bo 
odarske s i tuac i je t i če . 
kot letos. S e b o m o pa 
se ne b o d o vsi zaved-
e n u t n o . -
»Že l e to in po l s e m 
t rebno pri je t i za kak-
plača v r e d u ali ne. V 
nestih. o d g o v o r j e bil 
I je v d a n a š n j e m č a s u 
Ivemi s t a r im i mil i joni 
3ja edina želja le tos j e 
im rešit i t ežak položaj 
idnje le to bol j še s r eče 
;st.<. 
to. ki se i z teka j e z a m e 
in t r e m i o t rok i dob i l a 
reče. da bi d o b i l a t u d i 
tvom o t r o k . Zd i se m i . 
leto s labš i , p o v s o d se 
a tud i pr i na s . P e t n a s 
im o b č u t e k , da j e v se 
bi že l a h k o šli v p o k o j 
n. Mis l im, da je k r i vo 
di t i s tega , k a r j i m g re 
)gibajo zapos l i t i žens -
•ga s ta leža za rad i n e g e 
ivljena pri jet i za vsa-
, da m o r a m zasluži t i 
ia bo d r u g o le to bol je 
dni v šoli ." 
dnje gostinske šole: 
I ponekod sliši in p i še . 
.'plje. Mis l im, d a j e u s -
j f c * n o . v e n d a r j e p re -
j ^ e l i k o p r a k t i č n e g a 
• v p r a š a , k o l i k o znaš , 
M t j e že t a k o . V r e d e n 
|a»ih t u d i op rav i l a , ki 
, ne z ah t eva . O d v i s n o 
to. O p r a v i t i m o r a m le 
e zakl juči la . In k a r j e 
ovljeno." 
. da j e bi lo to l e to us-
iti m o r a m o t u d i n a 
iprimerjat i , k a k š e n j e 
tanovanjski izgradnj i , 
lOdnje leto m i s l i m , da 
>o šlo n a bol jše . Da bi 
D dvig s to r i lnos t i in s 
rno le t i s to , k a r s m o 
bili dos le j va jeni . Os-
>st m e d l j u d m i . P r e -
ê, za to v n o v o le to 

Kar sem p r i č a k o v a l a , 
ije so d a n e s i z r e d n o 
6e z d r u ž i n s k o pokoj -
fij p rež iv l j am. Z a r a d i 
jena de la t i b l ižn j im 
s k š c n p r i d e l e k . Moja 
lino. T u d i s s t a n o v a n -
Oljna. V l ažno j e . Š la 
tistiti d i m n i k . Čakam 
' pet otrok. Vsi so po-
pr i čakova t i . ker tudi 

bi s m e l a bi t i t a k o 

Jože Sikošek, upokojenec iz Celja: »Za rad i l e to šn j ega 
p o r a s t a c en . ki so t a k o s k o k o v i t o n a r a š č a l e , se j e m o r a l 
m a r s i k d o , zlasti pa t is t i z n i z k o p o k o j n i n o , m a r s i č e m u 
o d p o v e d a t i . K o t s l i š imo iz televizi je in r ad i j sk ih po roč i l , 
b o v p r i h o d n j e m letu s t a n d a r d še bolj p a d a l , za to bo po t 
r e b n o še bolj za tegn i t i pa s . Na jhu je bo za t i s te , ki s a m i n ič 
n e pr ide la jo , zlast i pa bo h u d o za t i s t e u p o k o j e n c e , k i im
ajo r e s n i č n o n i z k e p o k o j n i n e . Ž e seda j n e k a t e r i n e m o r e 
j o živet i , k a k o b o pa pos le j? V p r i h o d n j e m le tu bo h u j e . 
v e n d a r b o m o mora l i z lest i iz težav . T u d i vča s ih j e bi lo že 
h u d o . pa s m o kr izo p r e b r o d i l i , za to j o b o m o m o r a l i t u d i 
t u d i zda j . Ko t u p o k o j e n e c i m a m željo, ki govor i v e r j e t n o 
v i m e n u v s e h u p o k o j e n c e v : da bi bi lo to l iko v sega , da bi 
ti d v e h u d i leti p rež ive l i zd rav i in v m i r u . Č e b o o b o j e g a 
dovo l j , b o m o uspe l i n a t r š e n o g e pos t av i t i t u d i n a š s t an 
dard .« 

Franc Zamernik, vodja gozdarskega revirja Ljubno. 
»Če na življenje v d a n a š n j e m t r e n u t k u g l e d a m z o č m i 
gozdar ja , tore j d e l a v c e v , ki so že od n e k d a j n e k a k o z a p o s 
tavl jeni , s e m l a h k o zadovo l j en , saj s e j e l e tos v naš i goz
d a r s k i organizac i j i m a r s i k a j o b r n i l o n a bolje . R e o g -
ranizaci ja , pa d r u g a č e n p r i s t o p k d e l u so . č e v s e s k u p a j 
s e š t e j e m o , p o m a g a l i , d a s m o v p r i m e r j a v i z l e t o m 83 p r e 
cej poviša l i o s e b n e d o h o d k e . T a k o s m o vsi gozdar j i , 
k l j ub t e m u da j e to de lo t e ž k o , da s m o d o r e z u l t a t o v pr iš l i 
z o g r o m n o d o d a t n e g a de la , l a h k o zadovol jn i . T o zadovo l j 
s tvo pa skal i m i s e l na to , da p rece j šn j e š tev i lo d e l a v c e v v 
os ta l ih pok l i c ih , k a r v e č i n a bi l a h k o reke l , p r e j e m a zelo 
n i z k e o s e b n e d o h o d k e , s k a t e r i m i ni m o g o č e n o r m a l n o 
živet i . S p r a š u j e m o se, k a k o bo v p r i h o d n j e , m i s l i m pa , d a 
j e e d e n r e c e p t o v t u d i t ak p r i s t o p d o de la . ko t s m o ga im
eli l e tos v g o z d a r s k i organizac i j i . Nač in i , k a k o d o s e č i več , 
so znan i , le t r e b a j ih j e zače t i u r e s n i č e v a t i . 

Slavko Žagar, upravnik pošte Mozirje: »Zadovo l j en 
s e m . V n a š e m kra ju pa t u d i v o b č i n i s m o v s e d e l o v n e or
gan izac i je pos tav i l i na t r d n e j š e t eme l j e . L a n i so še bi le 
i zgube , l e tos n e . Ž iv l j en j ske r a z m e r e s icer n i so na jbol j še , 
vsi si ž e l i m o da bi se s t a n d a r d izboljšal . D o l o č e n i p r e m i k i 
pa le dokazu je jo , d a so s tvar i p r a v i l n o p o s t a v l j e n e . T u d i v 
kra ju s m o m a r s i k a j p r idob i l i , asfal t i ral i neka j ces t , pos t 
avili j a v n o razsve t l j avo , p r o b l e m o v , k a k r š n i h so bili lani z 
o s k r b o , ni bi lo več . K o n a č r t u j e m o , kaj s tor i t i v p r i h o d n 
j e m le tu , j e zelo p o m e m b n o , d a si n e z a s t a v l j a m o p r e v e č 
in p r e o b s e ž n i h ciljev. T i s to k a r o b l j u b i m o s m o n a m r e č 
do lžn i izpolni t i . E n o so želje, d r u g o cilji. Moj p o g l e d v 
n a s l e d n j e le to j e bolj optimističen k o t j e bil l a n s k i , v l e to . 
ki se izteka.« 

Milan Čuček, vodja turistične agencije Kompas v Cel
ju: »Kriza se . če pr i ocen i g o s p o d a r s k e g a t r e n u t k a os
t a n e m k a r v svoji s t rok i , p o v e č u j e , saj se d n e v n o s r e č u 
j e m o s t e ž a v a m i , d n e v n o se men ja jo c e n e . k a k r š n o k o l i 
d o l g o r o č n o n a č r t o v a n j e j e n e g o t o v o , p o l n o vp ra ša j ev . 
S p l o š e n g o s p o d a r s k i položaj in d a n a š n j i s t a n d a r d J u g o s 
l o v a n a se m o č n o o d r a ž a t a t u d i v t u r i z m u , p r e d v s e m v iz
l e t n i š k e m ali d o p u s t n i š k e m t u r i z m u , kjer so p r i m e r j a v e s 
pre j šn j imi o b d o b j i kaj s l abe . L e za t o p l i c e in zd rav i l i š ča 
so l judje še p r ip rav l j en i da t i d e n a r j a n e le za rad i o d d i h a , 
t e m v e č p r e d v s e m zarad i z d t ^ j * . Č a s u p r i m e r n o s e v e d a 
t u d i de l avc i v t u r i z m u ,^ato p r i p r a v l j a m o p r o g r a m e , ki bi 
l a h k o bili p o cen i m kva l i t e t i čirh; .bolj d o s t o p n i vsa
k o m u r . R e š i t v e za t u i i / c i n so p o m d ^ e m p r e d v s e m v e las -
t i č n e j š e m pos lovan ju "S"tujci, v tff^ da t u j e m u g o s t u 
p o p e s t r i m o in o la j šamo, n e pa z£^grei*imo b ivan ja pr i n a s . 
T r d i m t u d i . da bi za tu jce m o r a l i o d p r e t i t r g o v i n e ali 
o d d e l k e , kjer bi l a h k o k u p o v a l i le oni . P o k a k š n i cen i , pa 
j e t a k o j a s n o . N i s e m p e s i m i s t , a m i s l i m , da k a k š n i h r e s 
b i s t v e n o bol jš ih r e z u l t a t o v d r u g o le to n e b o m o doseg l i , s 
č i m e r pa s e v e d a n e b o m o sme l i bi t i zadovol jni .« 

Milan Dolinar, Institut za hmeljarstvo in pivovarstvo 
Žalec: > Če o d š t e j e m t i s to , da si že l im p r e d v s e m zd rav je in 
s r ečo , p o t e m naj bo m o j e razmiš l j an je u s m e r j e n o v razvoj 
in n a p r e d e k . N i s e m t ak o p t i m i s t , da b i bi l že v n a p r e j p r e 

p r i č a n , d a bo le to 1985 p r e l o m n o za n a p r e d e k znanos t i . 
T o d a o t e m , k a k o j e t r e b a t e m u p o d r o č j u n a m e n j a t i vel
iko pozo rnos t i , p r i n a s g o v o r i m o že n e k a j let. Mis l im pa , 
d a na t e m p o d r o č j u še v e d n o n a r e d i m o p r e m a l o , č e p r a v 
t u d i u s p e h o v n e gre p rez re t i . V o rgan izac i j ah z d r u ž e n e g a 
de la bi m o r a l a še bolj pr i t i d o izraza i n v e n t i v n a d e j a v n o s t . 
T u d i t a k o i m e n o v a n a m n o ž i č n a i n v e n t i v n a de javnos t , ' 
kajt i ve l iko m a j h n i h izbol jšav, da v k o n č n i fazi t u d i 
p o m e m b e n rezu l ta t . O b č u t e k pa i m a m . d a se de lavc i 
m a r s i k j e bojijo p r e d l a g a t i k a k š n o izbol j šavo . T u d i z a r ad i 
s o d e l a v c e v , ki to j eml je jo še v e d n o k o t neka j p o s e b n e g a , 
č e p r a v bi naj bi lo v s a k d a n j ^ ^ « 

Boris Marolt, dipl.^tloidmllsiif. Jeklovlek, železar
na Štore: »Z l e t o m ID^^rfc^re^lIrCt^in p o k l i c n o zadovo l 
j e n . Vese l bi bil, če i -o i^r tako lahk '" lel^el t u d i o b k o n c u 
p r i h o d n j e g a leta. Ima^^S^^a^EUgUina o t roka , za k a t e r a 
r azmiš l j am, k a k š n e r r^npHHfln^in uvel javl janja bos 
ta ime la čez pe t . d e s e t in v ^ I f e t . B p a m s e v e d a , da b o s t a 
i m e l a v se m o ž n o s t i , da b o ^ f a ^ w e l a v v a r n i d r u ž b i . K a d a r 
se v d e l o v n e m okol ju p o g o v a r j a m o o v s e h s e d a n j i h te 
žavah , i m a m n a v a d o reči . d a m o r a j o p r o b l e m i , s k a t e r i m i 
se s p o p a d a m o , p o m e n i t i za n a s p r e d v s e m izziv, da 
i š č e m o p o t a iz zagat , d a r e š u j e m o n a k o p i č e n e p r o b l e m e , 
kajti t u d i , č e d o b r o d e l a m o - in pr i na s s m o le tos v j e k l o v -
l e k u d o b r o delal i - i m a m o v e n d a r še v e d n o m n o g e no t 
ranje , n e i z k o r i š č e n e reze rve , m o r d a še na jveč v obv
l a d o v a n j u s t r o š k o v p r o i z v o d n j e in r ac iona lne j š i izrabi de 
l o v n e g a časa . Za n a š tozd s e m p r e p r i č a n , d a skora j v e m 
za n a j m a n j 15 o d s t o t k o v , za k o l i k o r l a h k o p o v e č a m o iz
k o r i s t e k p r o i z v o d n i h zmogl j ivos t i . T e h 15 o d s t o t k o v 
m o r a m o najt i v p r i h o d n j e m letu.« 

Marinka Gomzej, vzgojiteljica iz Šentjurja. »Ob k o n 
cu le ta r azmiš l j a š , kaj v s e si m e d l e t o m dož ive l in u g o t o 
viš , da si l a h k o vese l , k e r si iz m e s e c a v m e s e c u s p e l 
p r e h r a n i t i d v a o t r o k a , p l ača t i v s e r a č u n e . . . S p r a š u j e m se 
le, k a k o d o l g o n a m b o to še u s p e l o o b moj i s lab i p lač i . 
T u d i v naš i vzgo jno v a r s t v e n i organizac i j i se za rad i t ega 
pojavl ja jo t ren ja . Ž a l o s t n o j e le, d a so v e l i k o k r a t o t roc i 
ž r tve t a k š n e g a s tan ja . Ž e v v r t c u se opazi jo raz l ike m e d 
t i s t imi , k i so p r i k r a j š a n i za m a r s i k a k š n o s t va r in m e d 
t i s t imi , ki ima jo še v e d n o dovo l j . T r u d i m se . d a bi vsaj v 
m o j e m v a r s t v u pozab i l i n a v s o nag l i co , d a bi bili de l ežn i 
č i m več t o p l i n e in m i r n i h b e s e d , saj ima jo s ta r š i d a n e s 
v s e m a n j ča sa za igro in p o g o v o r z o t r o k o m . « 

Marija Fidler, kmetica iz Dramelj: »Le tošn j e le to ni 
bi lo n ič ve se lo . Ime l i s m o b o l e z e n v d r u ž i n i , r a č u n i pa so 
pr iha ja l i k a r n a p r e j . Z 12 hek ta r j i zeml je n e m o r e m o 
živet i . M o ž j e za to z a p o s l e n , p o l e g t ega pa š e s o d e l u j e m o z 
z a d r u g o pr i p roda j i ž iv ine in m l e k a . P a ka j , k o d o b i m o za 
l i ter s a m o 28 d ina r j ev , v t rgov in i pa j e skora j d v a k r a t 
d raž je . Z a t o si d r u g o le to t u d i n e b o m o mog l i p r ivošč i t i 
n i č n o v e g a , č e p r a v bi bi la k m e t i j a p o t r e b n a m o d e r n i z a c i 
j e . O b v e d n o viš j ih d a v k i h t u d i n e v e m , če se b o n a 
kme t i j i s p l o h še da lo živeti.« 

Emil Dobršek, administrator iz Štor: »Ker s e m s a m , 
s e m le tos še k a r u s p e š n o g o s p o d a r i l s svo j im o s e b n i m 
d o h o d k o m . Inflaci ja m e najbol j jezi , v e n d a r m i s l i m , da 
m i t u d i d r u g o l e to n e b o šlo p o s e b n o s l abo . S i c e r pa se 
b o m ravna l p o n a č e l u : če b o d o d r u g i , b o m t u d i jaz.« 

Janko But iz Kostrivnice: » S t a n d a r d n a m k l j u b priza
d e v a n j e m , d a bi bi lo bol jše , p a d a . To se, s e v e d a , o d r a ž a 
na k u p n i m o č i o b č a n o v . I n k e r s e m s luča jno pos lovod ja 
t r g o v i n e , O s k r b a ' v Š m a r j u , se s t e m p r o b l e m o m v s a k 
d a n s o o č a m . T o j e p r a v z a p r a v ž a l o s t n o v ide t i . Is t i l judje, 
ki so n e k o č za m a l i c o k u p i l i p o dva j s e t d e k s a l a m e , j o 
d a n e s k u p i j o le še p e t d e k . M n o g i so, ki ima jo d e n a r j a le 
še za na jnu jne j še , za k r u h in m l e k o , m e s o pa j i m j e t r e b a 
t a k o na t a n k o od reza t i , da se skoz i z rezek k a r vidi , pa še 
to le za nede l j e in p r a z n i k e . N a žalos t se l judje o b n e n e 
h n e m d v i g o v a n j u c e n znaša jo t ud i n a d n a s . t r g o v c e , k o t 
d a s m o m i kr iv i za d rag in jo . Mis l im, d a se bo n a š s tan
d a r d m o r a l začeti počasi dv igova t i . D e l a v e c t e m u ve l i ko 

p r i s p e v a , le u č i n k a ni z a e n k r a t še n o b e n e g a . P a s se d a 
z a t e g o v a t i , d o k l e r j e dovo l j l u k e n j . P a n i s e m t a k pes i 
mi s t . D a n e s s e m m o r d a s a m o bolj s l a b e volje. Saj v e s t e , 
p r e d k r a t k i m so n a m m e s o z o p e t p o d r a ž i l i . . . « 

Milan Ziebarth, kovač v Unior Zreče: N e s m e m o 
t a r n a t i , d a so zdaj h u d i čas i . R e s j e , n i l a h k o g o s p o d a r i t i z 
d i n a r j e m , ki j e r a z v r e d n o t e n , n e d o m a n e v k a t e r i k o l i 
d e l o v n i organizac i j i . Ž iv l jen jsk i s t r o š k i n e n e h n o ras te jo . 
N e m o r e m s e p r i toževa t i , k o v a č i s m o za svoje d e l o k a r 
d o b r o s t i m u l i r a n i . V e m pa , d a m n o g i de lavc i , n j i h o v e 
d r u ž i n e , t e ž k o shajajo skoz i m e s e c in da j e m e s o le red
k o k d a j n a mizi . N o , d a bi bi la m e r a po lna , so n a m ga p r a v 
p r e d n o v o l e t n i m i p r a z n i k i podraž i l i . G r e n k o p i lu lo . k e r 
s m o prei živeli na ve l ik i nog i . m o r a m o zna t i zdaj t u d i 
požre t i . S e so n o t r a n j e r eze rve ! O s e b n o pa s e m najbol j 
z a d o v o l j e n n a d s v o b o d o , k i j o i m a m o . Za č l o v e k a j e 
na jveč v r e d n o , d a se l a h k o m i r n o s p r e h a j a p o u l i c i . . . ali 
k e r k o l i d r u g o d . In d o k l e r b o m o imel i t u d i pr i n a s vsaj 
neka j u s p e š n i h in n a d p o v p r e č n i h d e l o v n i h o rgan izac i j , 
se n i m a m o česa bati .« 

Matej Fink, tehnični vodja pri Komunali Celje, TOZD 
CE-KA: N a p o v e d o v a l i so , d a bo to le to p rece j t e ž k o in 
t u d i s a m i s m o se p rece j ba l i . če si b o m o l a h k o zagotovi l i 
dovo l j d e l a in d e n a r za o s e b n e d o h o d k e . V e n d a r p a s m o 
se u s p e š n o p r e u s m e r i l i , v to pa n a s j e pr is i l i la t u d i g o s p o 
d a r s k a s i tuac i ja . T a k o seda j v e č d e l a m o kana l izac i je , zelo 
m a l o pa as fa l tn ih p r e v l e k , k jer p r e d s t a v l j a n a š e de lo le 10 
o d s t o t k o v k o n č n e c e n e . M^tftriali se pri n a s s p l o h zelo 
h i t r o draž i jo . Pog l e j t e , p i e d ^ f a n a r s t i m i leti s m o nared i l i 
k v a d r a t n i m e t e r a s f a l ^ U j f e r S i n e ^ a 36 d inar jev , d a n e s 
p a za p r i b l i ž n o 1.000 ( i T i ' Q j ^ . Levji cTrlež t e raz l ike v cen i 
g r e n a r o v a š viš j ih cen ;iiifaltne mas t . , .Pr i kanal izac i j i - za 
ta de l a s m o m e d "^Jb3ii|^«lBl|i | lMfl^ v S loveni j i - p a 
d e l o š e v e d n o p r e d s t a ^ i ] | % ^ ^ B i o f c o v k o n č n e c e n e in le 
tu si l a h k o z a g o t o v i m o d o l i ^ f ^ in o b s t o j . T u d i n a pr i 
h o d n j e le to g l e d a m o še k a r o p t i m i s t i č n o , saj s m o si že 
zagotov i l i d e l o za neka j m e s e c e v n a p r e j . T a k o n a m vsaj 
za zdaj še n i p o t r e b n o s p r e j e m a t i de l p o d n a š o l a s t n o 
ceno .« 

Silvo Križnik, kovinar iz Zarja v Petrovčah: »Ena 
i z m e d p o m e m b n i h na log , ki s m o si j i h v Z a r j i n e m t o z d u 
K o v i n a r s t v o zas tav i l i v z a d n j e m o b d o b j u , j e p o v e č a n 
izvoz. T u s m o doseg l i l e p e r e z u l t a t e . I z v a ž a m o p r e k o 
K o s t r o j a in t o na jveč v S o v j e t s k o zvezo in n a Ki t a j sko . T u 
m i s l i m p r e d v s e m n a s t ro je za u s n j a r s k o i n d u s t r i j o . E n a 
i z m e d m o j i h želja j e , d a bi t u d i v p r i h o d n j e m letu d o s e g a -
U d o b e r izvoz in m i s l i m , d a bi ga l a h k o že poveča l i . U p a m 
s a m o , d a n e b o pr iha ja lo d o zas to jev za rad i m o t e n j v 
d o b a v i m a t e r i a l o v . T o se j e le tos n e k a j k r a t zgodi lo . R e s 
s m o p o t e m popr i je l i za d e l o in s tor i l i v se , d a s m o s tva r i 
op rav i l i d o d o g o v o r j e n i h r o k o v . U p a m . d a b o m o p r i h o d 
n je le to m a t e r i a l e p r a v o č a s n o p r e j e m a h . « 

Jože Koren, rudar, jamski reševalec: » S e m p o r o č e n , in 
i m a m p o l e g ž e n e še 11 l e t n o h č e r k o t e r 7 l e t n e g a s ina . 
D e l a m n a m e h a n i z i r a n e m če lu D a w t t y v s t e b r u 13 in to že 
š t i r i n ^ s t let. D e s e t let s e m j a m s k i r e š e v a l e c . K a k o s m o 
le tos g o s p o d a r i h ? D o b r o , k e r s m o d o b r o dela l i . Žal n i 
t a k o t u d i d r u g j e . Mot i m e s t a l n o , d o m a l a v s a k o d n e v n o 
p o v i š e v a n j e c en . »S topn i ce« pos ta ja jo za rad i t ega v e d n o 
bolj s p o l z k e in t o ni d o b r o . Zd i se m i , d a v r h a s t o p n i c še 
d o l g o n e b o m o vide l i . T o b o m o še p o s e b e j obču t i l i pr i 
h o d n j e le to , za k a t e r e g a prav i jo , k o t za vsa zadnja , d a b o 
z n o v a k r i z n o . T o p o m e n i , d a b o t r e b a de la t i še več in 
bol je . O b t e m b o t r e b a p o v e č a t i t u d i o d g o v o r n o s t o d g o 
v o r n i h , n e s a m o d e l a v c e v . Ti t a k o ali t a k o dela jo . M e d 
n a m i , rudar j i , j e d e l o v n a zaves t na v r h u n c u , v e n d a r kaj 
n a m to p o m a g a , če ni vsaj p o d o b n o t u d i d r u g j e . T a k o l e bi 
r eke l : rudar j i b o m o de la l i t a k o k o t d o s l e j , v t e m pa b o m o 
u s p e l i s a m o če b o m o zdrav i in če b o mi r . L e n u h e pa j e 
t r e b a n a g n a t i , d a b o m o g o č e p o š t e n o delat i .« 
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Drobneta ni bilo nikjer. 
Šele čez dolgo časa se je prikazal od 
nekod ves preplašen in ponižen. 

»Prosim, jaz nisem nič kiiv. Vsake 
svete čase če se je kdaj prikazal k nam. 
Nič nisem vedel, da je on!« 

Orožnik ga je zgrabil spredaj za pred
pasnik in telovnik, ga dvakrat, trikrat 
krepko stresel. 

»Hahaha, seveda nedolžen! Seveda 
ga nisi poznal, ti že ne, kako le! Falot! 
Te že naučim kozjih molitvic, samo 
malo še potrpi! Le nič si ne misli! Nam 
je vse znano! Nič vedel! Hahaha!« 

Drobne se je branil: 
»Kaj me briga, kdo pride v gostilno, 

samo da pošteno plača!« 
Žandar ga je udaril po licu, da je 

Drobne kar odletel. 
»Še predrzen bi rad bil? Ti bom po

magal biti uporen! No, čakaj malo, pti
ček, zdaj bo druga pesem! Takoj se mi 
poberi v Slivnico k orožnikom in javi, 
da sta gospod stražmojster Grizold in 
gospod orožniški četovodja Stres prav
kar pri tvoji razbojniški hiši ustrelila 
Guzaja! No, bo že kaj? Marš!« 

»Vsaj preoblečem se naj, gospod 
stražmojster, ponižno prosim. Tak ven
dar ne morem iti nikamor, v predpasni
ku in bos!« 

»Takoj, sem rekel! Misliš, da pojdeš 
na ohcet?! Za ječo si dober bos! Link-
sum marš!«, je zahrul orožnik nad 
njim. Drobne je bil zdaj čisto droben. 
Edina tolažba mu je bila v tem gren
kem trenutku, da je še čisto v zadnjem 
trenutku vsaj denar utegnil skriti. Pred 
žandarjevimi očmi ga je odnesel iz hi
še, v obeh čevjih so bili sami srebrni 
tolarčki in goldinarčki, ti ne gnijejo, ti 
ga bodo počakali, naj pride, kar hoče! 

Vseeno pa so mu bile noge težke ka
kor sam svinec. 

Orožniki na Slivnici so bili že sami 
slišali streljanje, samo niso vedeli, kaj 
pomeni. Po smeri, odkoder je bilo stre
le slišati, so ugibali, da bi utegnilo biti 
nekje na Košenci. Patrulja, ki so jo ta
koj poslali na poizvedovanje, je srečala 
Drobneta že na pol poti in izvedela od 
njega, kaj se je zgodilo. Hotel je z njimi 
nazaj, češ da je svojo nalogo itak opra
vil, pa so ga nagnali, da mora storiti 
natanko tako, kakor mu je bilo naroče
no. Moral je dol, žandarja pa sta hitela, 
kar sta mogla, da bi bila čimprej v po-

moč. Seveda pa ju je imela radove
dnost. Prekleto srečo sta imela Grizold 
in Stres! Ravno njima da je padel v 
roke! Tri sto goldinarjev je zdaj njunih, 
pa še pohvala in morda celo medalja! 
Kar zavistna sta jima bila, čeprav sta 
bila vesela, da bo zdaj vendarle že ko
nec tega večnega hajkanja za Guzajem. 

Šele ko sta Grizold in Stres zagledala 
tovariša, sta si oddahnila. V štirih se jih 
pač ne bodo več upali napasti. Sicer pa 
so se ljudje medtem že precej porazgu
bili, posebno moški, ženske pa naj le 
pasejo svojo radovednost, bodo vsaj 
strah imeli! 

Mrtvi Guzaj je ležal pred kletjo na
tanko tako, kakor je bil omahnil v 
smrt. Drobnela je prinesla rjuho. Stres 
ga je pokril in stražil pri njem; zdaj bo 
dobil izmeno. Ni bilo dolgo, ko so zače
li prihajati še drugi, pogona je bilo se
veda konec, bili so prosti, vedno večjih 
je bilo v krčmi, pa nikogar, da bi jim bil 
postregel. Drobneta so pridržali na 
Slivnici, takoj jutri zjutraj ga bodo 
spravili v Celje in v zapor, Drobnela se 
je nekam skrila, da je ni bilo nikjer, pa 
so si kar sami natakali pijačo. Potem je 
nekdo našel v shrambi pet hlebov sve
že pečenega zmesnega kruha, ta je či
sto drugače sladek kakor pekovski, 
drugi je iztaknil čebriček z zaseko, pa 
so si jo začeli mazati na kruh in si pri
voščili, saj so bili potrebni, ves ljubi 
dan po teh prekletih gorah gor in spet 
dol in spet gor! Kar naj se kdo pritoži, 
če si upa, svojat roparska! 

Medtem sta bila Grizold in v nekoli
ko manjši meri tudi Stres junaka dne
va. Vsi križem so jima čestitali in jima 
nazdravljali, onadva pa sta morala spet 
in spet od kraja pripovedovati, kako je 
bilo. Kar smehljalo se jima je in od 
sreče in veselja sta kar žarela. Guzaj je 
bil vseh muh poln, pa sta ga le ugnala 
in užugala. 

Zdaj so vsi rešeni! 
»Živio Grizold! Živio Stres! Na 

zdravje! Kampeljc si, Grizold! Eks ve
lja!« Grizold sem, Stres tja! 

Ko se mu je zdelo le dovolj, je Gri
zold potrkal ob kozarec in gostilna je 
prisluhnila. Iz žepa na bluzi je izvlekel 
tiste papirke, ki jih je bil Guzaj vrgel 
skozi luknjo, da bi morda le zmotil žan
dar je, to je bila zadnja njegova zvijača. 
Seveda se mu ni posrečila! Guzajeva 
pisma! 

21. poglavje 

GuzajevI zapiski 
Grizold se je odhrknil, srebnil iz ko

zarca, si obrisal brke, pogledal okoli 
sebe in začel: 

»Ne vem, ali je vse in po vrsti, nisem 
še natanko pregledal. Lahko, da vmes 
kaj manjka, bo treba jutri pri dnevu še 
malo poiskati okoli kleti, če morda ve
ter ni kaj raznesel.« 

Še enkrat je segel po kozarcu in ga 
izpraznil na dušek, pozneje med bra
njem ne bo časa. Tisti, kije sedel poleg 
njega, mu je takoj spet natočil. 

»Zdaj vam bom prebral, kaj piše Gu
zaj. To so njegovi zapiski. Poslušajte 
torej!« 

»Dragi vsi moji dobri ljudje!« 
»Hahahahaha!«, so se zasmejali žan-

darji in takoj spet prisluhnili: 
»Pssssst« 
Dva^ trije so hitro izvlekli beležnice 

in pripravili svinčnike da si bodo zapi
sali, kar se jim bo zdelo posebno zani
mivo in važno. Žandarji sploh radi pi
šejo, to jim povečuje ugled in pomenj-
Ijivost. Takoj so se spomnili še drugi, 
da bi bilo res prav, da bi tudi oni kaj 
zabeležili, Guzaj ni bil navaden razboj
nik, to je bil razbojnik in pol, takega 
zlepa ne bo več! To bodo imeli kaj pri
povedovati! Nekateri med njimi so bili 
tudi že sami imeli kdaj opravka z njim 
in so ga dobro poznali, celo pili so že z 
njim skupaj, samo da seveda takrat še 
niso bili vedeli, kdo je, da je on! Zdaj so 
o teh srečanjih rajši molčali, jim je bilo 
le nekoliko nerodno. 

»Dragi vsi moji dobri ljudje, jaz vem, 
da ljudje daleč naokoli veliko govorijo 
o meni. Nekateri bi mi privoščili, da bi 
me na mestu strela ubila, že vedo, zakaj 
se me bojijo! Saj imajo prav, le naj se 
me! Posebno nekateri Šentjurčani bi 
rajši danes kakor jutri videli, da bi me 
vlovili in spravili na vislice, da bi pogi
nil kakor pes, jaz jim ne mislim še na
praviti tega veselja, jih moram še nekaj 
prej stran spraviti, posebno tistega tr
škega bika Sirca, ki ima toliko skrbi z 
menoj, da noč in dan hujska žandar je 
na mene. Bi si menda rad zaslužil tiste 
Judeževe groše, pa naj bo brez skrbi, 
da jih ne bo nikoli dobil. Mu bom pri 
prvi priložnosti kar skozi okno pokaza
la tako pištolo na dve luknji! Pa tudi 
doktor Ipavic nič ni dosti boljši, čeprav 
se toliko nosi, jaz bi tudi lahko kadil 
same trabuke, če bi hotel. Naj se rajši 
malo bolj zanima za svoje bolnike, ko 
mu jih toliko pomrje, da se ga že vsi 
bojijo, kot pa da mene črnega dela pri 
gosposki in jo naganja nadme. Pa še 
nekaj drugih takih je, se bom že oglasil 
pri njih, ko mi bo zadosti, kadar se me 
ne bodo čisto nič nadejali. In se jim ne 
bo posebno dobro zdelo, kar mislim 
narediti z njimi. Posebno še zato, ker 
tako grdo delajo z mojimi ubogimi 
starši. Oni niso prav nič krivi zaradi 
mene, so me zmeraj lepo učili, vi jih pa 
imate tako, kakor da so vam ne vem 
kaj hudega napravili. Očeta so mi tudi 
čisto po nedolžnem zaprli. 

Pa tudi zato, ker ste na sodni j i takrat 
čvekali, koliko vsega tega so vam po
kradli, ko ni nič res. Moji ubogi materi 
ti prekleti žandarski psi ne dajo ne po
dnevi ne ponoči miru in jo pestijo, naj 
jim pove, kje se skrivam in kdaj bom 
prišel Ona čisto nič ne ve tega. Saj 
nisem neumen, da se jim bom hodil 
nastavljat pred njihove puške in svoje 
življenje tvegal. Res bi svojo ubogo 
mater zelo rad videl in jo potolažil, ko 
vem, kako si strašno žene k srcu zaradi 
Kovača, ampak jaz mu nisem nič kriv, 
če sem ga, zakaj me pa ni v miru pustil! 
Naj le stojijo okoli koče in za menoj 
oprezujejo, jim ne bom nikoli naredil 
tega veselja. Če me hočejo dobiti v ro
ke, bodo že morali kam drugam priti 
po mene, pa so veliko prebutasti za kaj 
takega. Jaz se prisvojiti prijateljih prav 
dobro imam in ini nič ne manjka, bolje 
živim, kakor vsi ti žandarski psi, ki me 
lovijo. Včasih grem tudi malo v Gra
dec, ali na Dunaj za nekaj dni, tam je 
veselo življenje pa veliko bolj pošteni 
ljudje. Kdor gre na Dunaj, mora pustiti 
trebuh zunaj, meni ga pa ni treba, mi 
vse plačajo tisti vampeži, ki se jim nič 
dosti ne pozna, če katerega malo olaj
šam, da mu ni treba toliko nositi s se
boj. Tisto pa sploh ni res, da sem koga 
na cesti oropal in mu s silo vzel, to se 
ljudje lažejo, jaz sem. dosedaj samo dva 
ali tri take purmane malo oskubil, da 
še vedeh niso, kdaj sem jih, so šele 
drugi dan pogrešili svoje perje in se jim 
ni čisto nič hudega zgodilo. Jaz nič ne 
morem za to, da sem postal to, kar sem, 
zakaj so me pa po krivem obdolžili in 
obsodili. Nad tisto prekleto babo se 
bom pa že krvavo maščeval, ki me je 
po nedolžnem za sedem let noter spra
vila. Zaenkrat jo pustim še v miru, do
kler živijo moji ubogi starši, potem naj 
se ji pa bog usmili čez dušo, kakor jo 
bom kaznoval, sem imel v zaporu zado
sti časa za premišljevanje. Se bo še kr
vavo kesala, zakaj mi je to naredila. 
Fantje, samo to vam povem, nikoli ni
kar nič ne verjamite ženskam, drugače 
boste še vi tako nesrečni, kakor sem 
jaz. V obraz se vam delajo kakor da bi 
do pet ne znale šteti, prisegajo vam 
ljubezen in zvestobo, zraven so pa uvi-
te kot kozji rog in nabrite ena čez dru
go. Se vam ližejo in sladkajo, zadaj pa 
samo tuhtajo, kako bi vas bolj oslepari-
le. Tako je mene ena grdo naplahtala, 
da sem ji šel osel verjeti; tista prekleta 
Skočirka na Jezercah, da sem na njeno 
ime kupil na Jezercah grunt, potlej je 
pa vzela drugega. Naj jo hudič pobere, 
tako sem jezen nanjo, da bi ji najraje 
vse kosti polomil, ko se zdaj sama sebi 
smeji v pest, kako je poceni prišla do 
koče. Naj jo strela ubije. Seveda je še 
prava ljubezen na svetu, jaz že vem, 
imam zdaj tako ljubico, da bi si vsak 
gospod vseh deset prstov obliznil, če bi 
jo dobil. Ta me zares ljubi in ima rada 
in k njej se hodim tolažit, kadar mi je 
najbolj hudo pri srcu. Stotisočkrat ško
da, zakaj je nisem že prej poznal, potlej 
bi bilo danes vse drugače. Izmed mili
jon deklet ni nobene več take! Zdaj 
šele vem, da zares ni nič lepšega na 
svetu, kakor če se imata dva zares rada. 
Je zmeraj dobre volje, da se človek kar 
spočije pri njej. Tako za nič na svetu 
ne. Kadar se spomnim nanjo, mi kar 
srce zaigra, kakor da je zlato sončece 
zasijalo. To je ženska rožica, ki samo za 
mene cveti in diši. 

Rožce naj lepo cvetijo, 
ptičice pa žvrgolijo, 
nam srce razveselijo, 
le naj zmeraj bo tako. 

Rožca prav lepo cveti, 
in poganja žlahtni cvet, 
jaz pa z mojo ljubico 
hočem še veselje imet. 

Slivnica. »Orožniki na Slivnici so bili že sami slišali streljanje, samo niso vedeli, kaj 
pomeni.* 



|LA - to smo mi vsi 
v slogi j e moč. Pregovor j e 

|ar, toda drži. 
Tako majhen narod smo, toda 

ped N O B smo bili kos 
^evilčnejšemu sovražniku. Za-
[jj? Zato, ker je v vseh Jugos lo
vanih vroča želja: SVOBODA. 
Ob gladu in neuničljivi volji j e 

ped NOB naš narod premagoval 
fSe p repreke , ki so se mu posta-
file na pot. Krvavi boji so ugasni-
i milijone življenj, ki so j ih žrtvo-
ali za svobodo. Toda narava je 
(, trpljenje opazovala s t rpeč im 
jogledom. Takrat , ko se je Ijud-
(vo začelo povezovati v čete in 
lataljone, se je sredi najhujše vi-
ire v majhnem bosanskem me-
tecu Rudo 22. d e c e m b r a 1941 
istanovila Prva prole tarska 
Idarna brigada. V njej so se zdru-
ile vse narodnos t i Jugoslavije in 
e s s k u p n o močjo borile proti 
pvražniku. Sestavljali so jo 
Imetje in delavci. Vsi so se borili 
a en cilj: za svobodo dežele, za 
oljšo, pravičnejšo družbo. 
Ves čas narodnoosvobodi lnega 

lOJa je bila br igada s imbol junaš 
ka in tovarištva. Od us tanovi tve 
lo konca vojne je brigada preho-
ila milijone ki lometrov in pre-
Wgala š tevilne ovire. 
Danes a rmada sk rbno varuje 

laše meje na k o p n e m in morju. 
Je bo sovražnik napadel našo 
lomovino, so vsi vojaki in sta-
ešine vedno pripravljeni branit i 
lašo svobodo, neodvisnos t in 
ašo d ružbeno ureditev. 
22. d e c e m b e r praznujemo dan 

LA. Tega d n e ne praznujejo le 
ripadniki a rmade , a m p a k vsi 
rebivalci naše države, saj j e 
asa a rmada zrasla iz vsega naše-
i ljudstva. 

S E R G E J A MITIČ, 7. a 
OŠ Marjana Nemca 

R A D E Č E 

[O ni prav! 
To ni in ni prav, da ljudje odvr-

ejo o d p a d k e kamorkol i . In mi 
jonirji - zelena straža - vse po-
premo. Čez nekaj dni je še več 
ametanih smeti . Mi pa še in še 
fctrajamo in vse pobe remo . Tud i 
)varne onesnažujejo, zato bi 
lorale imeti čistilne naprave . 
Varujm okoljel 

CVETKA RANČAN, 6. r 
OŠ Pohorsk i odred 

S L O V E N S K E K O N J I C E 

Dedek Mraz, pridi že... HELENA FIJAVŽ, L r. OŠ Stranice 

N o v o leto, novo l e t o . . . 
Za novo leto b o m o okrasili jel

ko, zato pr ipravl jamo okraske iz 
papirja. Doma bom nabral tudi 
lepe storže in j ih lepo pobarval . 
Iz l epenke bom naredil nekaj 
okraskov. Nato jo bom okrasil še 
s keksi , svetlimi laski, vato. Sve
čke bodo navadne ali pa elektri
čne. Tako bom imel najceneje 
okrašeno je lko, pa še n ihče d rug 
ne bo imel take, 

J O Ž E STEBLE, 3. r 
OŠ STRANICE 

Vsi otroci se vesel imo novega 
leta, tako se ga tudi jaz veselim. 

Dan pred novim letom okrasi
m o jelko. Ta dan smo pri nas do
ma vsi dobre volje. Vsi si razde
l imo delo. Orna kuha in priprav
lja s lovesno večerjo, mamica po
spravlja, midva z atijem pa kra
siva jelko. Nato pridejo na vrsto 
novoletna darila. Tudi jaz sem 
pripravil s ta ršem s k r o m n o da
rilo. 

Najbolj razveselim in obdar im 
jih s t em, da sem ves ten in 
pr iden. 

B O Š T J A N J U G , 3. d 
OŠ Ivan Kovačevič-Efenka 

C E L J E 

Ob Novem letu si želim, da bi 
še dolgo bil mir, svoboda, da bi 
bilo manj vojn, sebi pa veliko 
uspehov. 

P E T R A KOLAR 

Želim si, da se ljudje ne bi kre
gali in delali, kar ne bi smeli. 

N I V E S ADAMIČ 

Želim si, da bom v šoli veliko 
nastopala . 

S O N J A ADAMIČ 

Želim si veliko snega m e d 
poči tnicami. 

DAMJAN F I J A V Ž 
Učenci 2. razreda 

OŠ STRANICE 

Novoletne želje 
Na naši šoli smo vprašali učen

ce, kaj si želijo v pr ihodnjem 
letu. 

Ivica Tanjšek, 4. b: »Želim si 
novo kolo. ker se rada vozim na 
izlete. Pr ičakujem dober uspeh v 
šoli. Z mamico bova 29. decem
bra odšli v Podgoro , kjer bova 
praznovali skupaj s prijatelji. S 
teto in s t r icem bomo odšli v gozd 
po smreko , d o m a pa jo bomo 
okrasili z okraski , ki jih bova na
redila z bra t rancem.-

Nataša Košmrl j , 4.b: »Želim si, 
da v nas lednjem letu ne bi bilo 
več lakote in vojn na svetu in da 
bi vsi otroci, črni in beli, živeli v 
ljubezni in sreči. Sama pa priča
kujem, da bom v nas lednjem letu 
imela boljši uspeh v šoli, saj bO:;. 

do po tem tudi počitnice čudovi
te. Novo leto bom praznovala do
ma s starši in sorodniki.« 

Nana Mogu, 4. c: »V nasled
njem letu si želim, da bi mi učna 
snov ne delala težav, da bi s 
sošolci ostali skupaj , da bi bila 
šolska vrata odpr ta do 7. ure, da 
bi bila zdrava, in da bi otroci v 
Afriki ne trpeli lakote. Pr ičaku
j em več sončnih dni, večjo dragi
njo in hišni računalnik. Prazno
vala bom doma. Gledala bom te
levizijo in se veselila.« 

Aleš Repnik , 3. c: »V nasled
njem letu si želim predvsem 
sreče in zdravja. Od prihodnjega 
leta pr ičakujem, da bi lačni otro
ci dobili dovolj hrane, in da bi bil 
mir na svetu.« 

Irena Cunk, 8. a: »Ne iščem ža
losti, ne sovraštva. Želim si le 
sreče, veselja, mirnega, vendar 
veselega življenja. Brez vojn. To 
je največja želja za n a s . . . in za 
vas. Od naslednjega leta pričaku
j em boljši učni uspeh, mir v Ju
goslaviji, leto brez umorov, želim 
konec vseh vojn, ki je kru ta za 
tiste ljudi, ki danes stradajo in 
umirajo.« 

J E R N E J A J E Z E R N I K , 8. b 
OŠ Vera Šlander 

P O L Z E L A 

Pripoved stare 
mame 

Moja stara m a m a živi v Lučah. 
Med drugo svetovno vojno, ko je 
sovražnik divjal po naš ih plani
nah, je bilo k m e t o m še posebno 
težko. 

Ker so vsi možje morali v voj
sko, j e odšel tud i moj stari ata. 
Stara m a m a je ostala sama na ve
liki kmetiji . Med vojno so sovraž
niki vel ikokrat pridivjali v gore 
in se znašali nad kmet i . Ker so 
bile na kmeti jah samo žene in 
otroci, se niso mogle boriti proti 
Nemcem. Tudi v S t rmec so priš
le cele čete sovražnikov, zato so 
se naša stara m a m a in še nekater i 
sosedje skrili v j a m o v našem 
gozdu. Ta j a m a s e j e zajedala glo
boko v zemljo in j e bila dolga 
nekaj ki lometrov. V njej so preži
veli kar tri tedne. V jami je izviral 
tudi s tudenček , s kater im so si 
gasili žejo. Hrano pa so si pr inesh 
s seboj. Ko so se vrnili na svoje 
kmeti je, so bile te popo lnoma 
prazne, saj je sovražnik odpeljal 
vso živino. Kmet je so potrebova
li še veliko časa, da so si opomo
gli od s t rašne vojne. 

Naša stara m a m a je na žalost 

ostala sama z dvema o t rokoma, 
saj so starega ata na koncu vojne 
ubili belogardisti . 

IRENA J E R O V Č N I K , 6. c 
OŠ II. g rupe odredov 

M O Z I R J E 

Zgodba Iz vojnih dni 
Stara m a m a mi je pr ipovedo

vala o dogodkih iz vojnih dni . 
Njihov dom je bila znana parti
zanska hiša. V hosti , med partiza
ni, so bili trije njeni bratje, sama 
pa je bila njihova obveščevalka. 

Neko noč je prišel brat Franci z 
dvema tovarišema spet na njihov 
senik. Nekdo je to izdal Nem
cem. Naslednje ju t ro so bih 
Nemci v vasi. Prišli so k s ta remu 
očetu in ga hoteli prepričat i , da v 
hiši skriva part izane. Da bi stari 
oče preprečil nesrečo, j im je za
čel ponujati d o m a č jabolčnik in 
svež kruh. Izpraznili so j im tri-
stoliterski sod jabolčn ika in po
jedli veliko kruha. Vinjeni so se 
vrnili v bližnjo postojanko. 

Stari oče pa je s t em rešil dom, 
svoje d o m a č e in mogoče tudi vso 
vas. 

TATJANA KRANČAN, 6. r 
OŠ 3. bataljona VDV 

VITANJE 

A T E U E , T I S K A R N A , 
T R G O V I N A , R A Z G L E D N I C E 

ionirji fotografije 
Se pred i z t e k o m leta , v k a t e r e m so pionir j i 
fedili zelo v e l i k o i z v r s t n i h fotografi j in s t e m 
ispevali , da je n a š a in v a š a akc i ja za re s zaži-
'a. s m o še e n k r a t n a v s e šo le pos la l i p i s m e n a 
Vabila k s o d e l o v a n j u . O d z i v j e bil zadovol j iv , 
^vzaprav pa d o b e r š e n de l fotografi j p r i č a k u 
jmo v t e h d n e h . M e d d r u g i m so s e n a m p r v i č 
lasili t u d i č lan i foto k r o ž k a o s n o v n e šo le 
»ndrove b r i g a d e iz L j u b n e g a ob Savin j i , ki 
Vodi m e n t o r J o ž e P r i s l a n . P r i p i s a l i so . naj 
b o m o p r e v e č k r i t i čn i , k e r je to n j ihov p rv i 

lelek. 
^veda ne b o m o . L e č e s t i t a h bi v a m rad i . saj 

j e v naš i d r u ž b i n o v foto k r o ž e k , ki b o s pr i 
d n i m d e l o m m o r d a l a h k o d o s e g a l zelo l e p e 
r ezu l t a t e . F o t o l i k p a v a m p o d a r j a v r e d n o s t n i 
k u p o n , ki ga b o s t e pre je l i po poš t i . Če p a bi se 
v e n d a r l e pr i v a š e m d e l u kje z a t a k n i l o , n a m 
s p o r o č i t e , m o r d a v a m b o m o l a h k o sve tova l i in 
p o m a g a l i . 

In š e p o s n e t e k , ki so n a m ga pos la l i iz L j u b 
nega : č lan i foto k r o ž k a na l e t o š n j e m p r v e m 
s n e g u . 

V n o v e m le tu pa v s e m pr i j a t e l j em vaš u r ed 
n ik želi m i r n o r o k o in v s e k a r sod i k s r e č n i in 
lepi m l a d o s t i . 

Naše dvorišče 
Naše dvorišče so izkoristili za 

parkirni prostor. Otroci smo se 
morali sprijazniti s tem. Toda čez 
cesto imamo velik park, name
njen o t rokom, ki hodijo v vrtec. 
Velikokrat se s prijateljicami 
igramo »med dvema ognjema«. 
Poleti , ko n i m a m skrbi z uče
njem, sem največ v parku. Vča
sih se mamica jezi, ker p r idem 
d o m o v umazana . Zgodilo se je 
tudi , da sem prišla domov poto-
Ičena. Zelo se mi j e vtisnil v spo
min dogodek, ko sem bila še maj
hna. Žoga s e j e odbila od drevesa 
in odletela na cesto. Stekla sem 
za njo. A ravno takrat je pripeljal 
nasprot i avtomobi l z vso hitrost
jo. Voznik m e j e zagledal in začel 
zavirati, tik pred mano se je usta
vil. Mene je bilo tako strah, da 
sem zaprla oči in stala na cesti 
vkopana kot kip. Voznik je izsto
pil ves besen. Ko me je videl 
sklonjeno in zaprt ih oči, se je za
čel smejati. Hitro sem pobrala žo
go in stekla na travnik. Voznik 
pa j e sedel v avtobil in odepljal, 
verjetno vesel, da se mi ni nič 
zgodilo. 

Od tedaj ne grem čez cesto ni
koli več ne da bi pogledala na 
obe strani, če je cesta prosta. 

MIŠELA MAJCEN, 5. a 
OŠ I. celjske čete 

C E L J E 

Atkina zanka 
Dedek na — se pelje. 
Kaj le nosi, kaj prinaša? 
Se sprašuje Špela naša. 

In že cinglajo. 
Otroci rdeča lička imajo: 
Dedek, Dedek Mraz gre v vas! 

Dedek se prijazno 
topel kožuh njega greje, 
topel kožuh prav do tal. 

— hitro smo prižgali 
in na okna smo jih dali, 
da Dedek nas ne bo iskal! 

Špela je dobila. 
zdaj močno ga napihuje, 
da ji sape že zmanjkuje. 

Vsak daril se veseli: 
Dedek nas pozabil ni! 
Ko pa Dedek gre od tod, ] 
mu ; »Srečno pot!«' ] 

P o z o r n o p r e b e r i p e s m i c o . T a k o b o š ugo tov i l , k a t e r e 
b e s e d e m a n j k a j o . Vs t av i j i h ! v s a k a p i k i c a p r e d s t a v l j a e n o 
č r k o m a n j k a j o č e b e s e d e . K o b o š vs tavi l v se b e s e d e pra
v i lno , po i šč i ges lo . Na jp re j zapiš i p r v o č r k o p r v e vs tav
l j ene b e s e d e , p o t e m d r u g o č r k o d r u g e b e s e d e , t re t jo č r k o 
t re t je in t a k o n a p r e j . 

R e š i t e v n a p i š i n a d o p i s n i c o in j o d o pošl j i na N O V I 
T E D N I K , T r g V. k o n g r e s a 3a. 63000 C E L J E . Izžrebal i 
b o m o r e š e v a l c a , k i ga b o n a g r a d i l A E R O . 

N a p a k e iz p re j šn j e A t k i n e z a n k e p a so te le : D E D E K in 
n e d e d e g . K N J I G A in n e kn iga , O N E Z N A L Č K U . n e o 
N e z n a l č k o . IN Š E se p i š e n a r a z e n , P I K A N O G A V I Č K A in 
n e P i k a N o g o v i č k a in G L A S B I L O , n e g lazbi lo . N a g r a d o 
pa d o b i : Š p e l a K r i v e c , Č u p r i j s k a 11 D . 63000 Celje. 



Pod koši 
I. B z v e z n a l iga: košarkarj i 

L i b e l e s o po porazu v 1. k o l u 
d r u g e g a de la l i ge prot i Boro-
v u v g o s t e h 94:80 zdrkni l i na 
predzadnje m e s t o s s k r o m n i 
mi o s m i m i t o č k a m i . V pr ihod
n j e m ko lu b o d o igral i d o m a 
prot i v o d e č i l jub l jansk i Ol im-
piji S m e l t . 

S r e č a n j e b o za z a p r t i m i vra
t i , saj j e Ce l j ane d o l e t e l a k a z e n 
za i zgred na s r e č a n j u p ro t i 
M o n t i n g u iz Z a g r e b a . Cel jani 
b o d o igral i d v e t e k m i b r e z 
o b č i n s t v a in to p r o t i v o d i l n i m a 
e k i p a m a na les tv ic i - že o m e 
n jen i Ol impi j i S m e l t t e r S l o b o -
d i Di ta . T a k o b o s t a o b a na jve
čja k a n d i d a t a za v r h t e r pov ra -
t ek v p r v o l igo i m e l a e n a k e po
goje - b rez o b č i n s t v a , v e n d a r s 
s o d n i k i , ki pa v Celju t a k o ali 
t a k o l a h k o v s e p i ska jo , saj j i m 
n i h č e n ič n e m o r e . Š t i r i h te 
k e m n e s m e vod i t i t r e n e r Mile 
C e p i n , n e k a j i g ra l cev j e d o b i l o 
t e h n i č n e , neka j » s t r o k o v n i h 
vod i j in s o d n i k o v « j e t u d i kaz 
n o v a n i h , pa še p lača t i b o t r e b a 
iz že t a k o s u h e b l a g a j n e 39 ti
soč d ina r j ev . P r i L ibe l i bo t re
ba neka j u k r e n i t i , kajti d r u 
g a č e se bo že p r e d k o n c e m pr
v e n s t v a znaš l a v godlj i iz k a t e 
re d o l g o n e bo p o v r a t k a . Zna 
nje in m i r n i živci, to s ta d v a 
e l e m e n t a n a k a t e r i h b o t r e b a 
g rad i t i b o d o č o ce l j sko 
k o š a r k o . 

II. z v e z n a ž e n s k a l iga: 
k o š a r k a r i c e R o g a š k e so d o s e 
gle š e s t o z m a g o , k o so d o m a 
p r e m a g a l e Z a d a r 79:75. Vi ran-
t o v a j e da la 25 in P e š i č e v a 23 
k o š e v . R o g a š k a j e t a k o p o 9. 
k o l u n a o d l i č n e m č e t r t e m m e 
s tu z 12. t o č k a m i , v p r i h o d 
n j e m ko lu pa gos tu j e pr i e k i p i 
M u r s a . 

R e p u b l i š k a m o š k a l iga: Co-
m e t j e d o m a dož ive l n e p r i č a 
k o v a n poraz p ro t i K r a š k e m u 
z idar ju 83:94, na jbo l j ša s t r e l ca 
pa s ta bi la S m i d in R o z m a n , 
v s a k pa s ta da la p o 19 k o š e v . 
C o m e t j e s t e m p o r a z o m zdr
sni l n a 9. m e s t o , v 9. k o l u p a 
g o s t u j e v K o p r u , k i j e p r e d z a d 
nji, ena j s t i . 

R e p u b l i š k a ž e n s k a l iga: v 6. 
k o l u j e M e t k a d o m a p r e m a g a l a 
Klad iva r j a iz Ž i r o v 58:55, na j 
bol jša s t r e l k a pa j e bi la P o l u t -
n i k o v a : 22. M e t k a j e n a p e t e m 
m e s t u , v n a s l e d n j e m k o l u pa 
g o s t u j e p r i z a d n j e u v r š č e n e m 
C i m o s u , k i j e še v e d n o brez 
t o č k . Tore j m o ž n o s t za M e t k o , 
d a z m a g a t u d i v g o s t e h t e r si 
t a k o u t r d i položaj v z g o r n j e m 
d e l u l es tv ice . 

T V 

Križaj livaii Toprove iilača 
Z z a d n j i m i u s p e h i v m e d n a 

rodn ih s m u č a r s k i h a r e n a h je 
B o j a n Križaj še enkrat doka
zal, da je brez d v o m a n a š re
s n i č n o najbo l j š i s m u č a r . Nje
g o v i u s p e h i so takšni , da odte
htajo tudi o l i m p i j s k o meda
ljo, ki s e m u je pač n e s r e č n o 
i zmuzn i la . To ga ni potr lo , 
a m p a k je kot prav i špor tn ik 
vztrajal naprej in dokaza l , da 
še ni za s taro šaro pa č e p r e v je 
k o n k u r e n c a m l a d i h z v s e g a 
s v e t a v e d n o hujša , raz l ike 
m e d t e k m o v a l c i v e d n o m a n j 
še. B i t i m o r a š r e s n i č n o popo-
len, da u s p e š . In to B o j a n je! 

V z a d n j e m t e d n u s e m se z 
n j im s reča l d v a k r a t . P r v i č na 
p rog la s i tv i na jbol j š ih š p o r t n i 
k o v v P o s t o j n i . N e p o s r e d n o z 
»dirke« v La Villi ( d r u g o m e s t o 
p o n e s r e č i z n e p o s l u š n i m i 
v ra t c i in n a d a n p r o g l a s i t v e pr
vo) j e s t r e n e r j e m G a r t n e r j e m , 
F r a n k o m , T o m e t o v o , S v e t o v o 
in o s t a l imi iz be l ega c i r k u s a 
p r i spe l v P o s t o j n o . Nič m kaza l 
u t r u j e n o s t i , pa č e p r a v j o j e za
rad i s t a ln ih p o t o v a n j in n a s t o 
p o v čut i l . V p o g o v o r sva se za
p le t la okol i z n a m e n i t i h T o p r o -
v ih h lač . ki j i h naš i a lp inc i ne 
kaj s ezon n a t e k m o v a n j i h n i s o 
ho te l i nos i t i . 

»Noge s e m ime l bolj p l a v e k o t 
j e bil dres ,« j e p r i z a d e t o p r i p o 
v e d o v a l Bo jan . » S e v e d a s m o 
se t a k š n i o p r e m i o d p o v e d a l i . 
L e t o s p a j e p r i š lo d o t e m e l j i t e 
s p r e m e m b e in s to o p r e m o 
s e m r e s n i č n o zadovo l j en . V 
T o p r u so se po t rud i l i in o d g o 

varjal i n a v s e n a š e z a h t e v e t e r 
n a r e d i l i o p r e m o v r h u n s k e kva
l i te te . V t e h h l a č a h j e už i t ek 
vozi t i ." 

V p o n e d e l j e k j e B o j a n s 
k o m p l e t n o d r u ž i n o (z raven j e 
bil t u d i ma l i , š e s t l e t n i šal j ivec 
s in Boš t j an ) o b i s k a l d e l o v n o 
o rgan izac i jo T o p e r t e r se z di
r e k t o r j e m Z v o n e t o m D e ž n a -
k o m t e r o s t a l im i pogova r j a l o 
n a d a l n j e m s o d e l o v a n j u in 
o p r e m i . O b t e m o b i s k u j e Bo
j a n p o v e d a l , d a ga j e T o n e Vo-

g r i n e c »spust i l« iz m e d n a r o 
d n e t e k m e na S o r i š k i p l an in i 
ter d a bo zdaj i m e l p rv i p o n o v 
ni s t a r t še le 4. j a n u a r j a n a 
s m u č i š č u v Zvezn i r c u b l i k i 
Nemči j i . »Malo p o č i t k a si p a 
t ud i z a s l u ž i m in k a r j e še bolj 
p o m e m b n o , da s m o vsaj neka j 
dn i s k u p a j k o t d ruž ina ,« j e 
k o n č a l B o j a n te r zažele l s r e č n o 
n o v o le to 85 v s e m , ki drži jo pe 
sti zan j , k o se u s p e š n o s p u š č a 
p o s t r m i h be l ih p o l j a n a h 1 

T O N E V R A B L 
F o t o : E D I M A S N E C 

Stanko Topolčnik o celjskih 
judoistih 

Na proglasitvi najboljših športnikov v Postojni je bila tu 
trojka judo kluba Impol iz S lovenske Bistrice: trener Stanj 
Topolčnik (udeleženec OI 1972 v .Munchnul ter tekmovalca Fi| 
Leščak in Franc Očko (udeleženca 01 Los Angeles 84). Z njiini .se 
v d i r ek tnem radi jskem prenosu pogovarjal u rednik športu ( 
Novem t edn iku in Radiu Celje Tone Vrabl. Na vprašanje ali bo t 
odlična trojka celjskih judois tov Štefan Cuk, Marjan Fabjan 
S tanko Ander le prestopila k Impolu je t rener S t anko Topolčri 
povedal : 

»S celjskim k l u b o m odlično sodelujemo in j im ne bi radi odv; 
mali najboljših tekmovalcev , kar pa še ne pomeni , da jih ne bi la 
videli v naši vrs tah. Če bodo sami prišli z izpisnicami j ih bom« 
veseljem sprejeli, d rugače pa ne. Hočemo tudi v bodoče zdra\( j 
poš teno sodelovanje. J e pa res, da Marjan Fabjan večkrat trenirj 
nami . So odlični fantje in se dobro r azumemo. Če bi bili skupaj , 
bili s trašni . V bistvu bi bila to državna reprezentanca, s lovenska 
prav gotovo z vehko upanja na uspeh tudi v m e d n a r o d n e m mer i 
Zaenkra t Celjani ostajajo v Celjul« 

1 

Franke in Svet 
Tudi letos so športni novinarji Slovenije izbrali najbolj.še 

športnika in športnico v Slovenij i za leto 1984 in sicer z anketi 
kateri je sodelovalo sto športnih novinarjev in športnih sodela 
cev. Med športniki je dobilo glasove 28 predstavnikov različn 
športnih panog. Prepričlj ivo je zmagal smučar Jure Franko in 
največ po zaslugi srebrne medalje z ol impijskih iger v Sarajev 
Med dobitniki glasov ni niti enega športnika iz Celja, kar tudi 
svoje kaže, kako smo v kvaltet i padli. 

Športnica leta je postala smučarka Mateja Svet, na 14, mesto 
je uvrst i la Tončka Pečovnik^ KK Celje s štirimi glasovi , 17. do 
pa s ta alpinistka Marjana Sah iz Celja in strelka Denis Bola 
Ti tovega Velenja, obe pa sta dobili po 3 glasove. Med športniki 
je na šesto mesto uvrsti l znani alpinist Franček Knez iz Rimsk 
Toplic, ki pa sicer uradno nastopa za alpinist ič i odsek v Slovenj 
Bistrici . 

Pepino Je srečai Abrai iama 
Tik pred n o v i m l e t o m je 

s l a v i l p o m e m b e n ž iv l j en j sk i 
j u b i l e j n a š d o l g o l e t n i zves t i 
s o d e l a v e c Jože K u z m a , m e d 
pri jate l j i najbo l j znan kot Pe-
po. Č i l e m u 50 l e t n i k u se poz
na, da se je že v zgodnj i mla
dost i , ki jo je prež iv l ja l v sta
r e m m e s t n e m j e d r u v Celju 
i m e n o v a n e m Grofija, začel 
tako kot vs i n j e g o v i v r s t n i k i 
u k v a r j a t i z razn imi šport i . 

P l a v a n j e , h o k e j , r o k o m e t , at
le t ika , to so štir i p a n o g e , ki j i m 
j e posve t i l na jveč časa . S p o n o 
s o m govor i o s v o j e m m l a d o s t 
n e m v z o r n i k u D o m i n k u 
Urš i ču , k i j e s t o p l o , t o v a r i š k o 
b e s e d o zna l m l a d e n a v d u š e v a 
ti za u d e j s t v o v a n j e v š p o r t u . 

»Tak ra t so bili p r e k r a s n i 
časi,« se s p o m i n j a P e p o . »Do
m a l a p o ve s d a n s m o se vozil i z 
v l a k o m , odd ig ra l i t e k m o in se 
vrni l i . N a g r a d a j e bil s e n d v i č , o 
k a k š n e m d e n a r j u ni t i r a z m i š 
ljali n i s m o . Bili s m o p r a v a 
• k l a p a « , n e p a t a k o . k o t j e da 
n e s , k o vsi razmiš l ja jo s a m o o 
d e n a r j u in k a k o bi č i m v e č iztr
žili. T o j e n a r o b e in za to t u d i 
zaos ta jamo.« 

P e p o se rad s p o m i n j a svoj ih 
š t ev i ln ih p o t o v a n j po J u g o s l a 
viji: »Če n e bi bil š p o r t n i k , n e 
bi v ide l n ič . T e g a bi se d a n e s 
m o r a l i bolj z aveda t i . P i s a t i 
s e m začel leta 1956 in to v m a 
r i b o r s k i V e č e r n a p o b u d o p o 
k o j n e g a nov ina r j a Mi le ta 

I r š iča . H o d i l j e n a t e k m e in po
veda l , d a v M a r i b o r u Z d e n k o 
V a h t e r p o t r e b u j e s o d e l a v c a . 
T a k o s e m začel zaha ja t i v 
V e č e r o v o p o s l o v a l n i c o t e r 
poši l ja t i p r v a d r o b n a poroč i l a . 
P r v i h o n o r a r j e bil s to d ina r 
j ev . 70 s e m j i h m o r a l da t i za 
p o š t n i n o , t r i d e s e t i m pa d o d a t i 
iz s v o j e g a še d e s e t , da s e m lah
ko šel v kino.« 

P e p o p r e s e d i š t e v i l n e u r e o b 
š p o r t n i h igr išč ih , k a r š e p o s e 
bej velja za s o b o t e in nede l j e , 
k o j e n a p r o g r a m u t u d i na jveč 
š p o r t n i h d o g o d k o v . 

»Če n e bi imel t a k o r a z u m e 
va joče žene , k o t j e m o j a Ivan
ka , v s e g a t ega n e bi m o g e l 
poče t i . K o so d r u g i z d r u ž i n a 

m i , j a z g l e d a m t e k m e , po t 
p a v r e d a k c i j o in t r e b a j e v 
k a r si v ide l spo roč i t i . Pol 
V e č e r a s t a l n o s o d e l u j e m tud 
S p o r t s k i m i n o v o s t m i pa o b 
s n o z b e o g r a j s k i m Š p o r t e 
L j u b l j a n s k i m d n e v n i k o m , 
j a v l j a m se t u d i v De lu , vča 
s e m pisa l v F o t o ro to š p o r t 
s e v e d a Nov i t e d n i k te r R a 
Celje, ki s ta za rad i od l i čn ih 
l egov m o j a p r v a novinar : 
l jubezen.« 

Č e p r a v j e P e p o p rav i ve 
Ijak, p o š t e n j a č i n a , šal j ivec, 
se v č a s i h t u d i r e s n o , o to : 
p o g l o b i v s e b e : »Ni m i žal, 
s e m s ta r 50 let, kaj t i k l j ub te 
v a m s e m v e l i k o l e p e g a doži ' 
J e pa t a k o , bolj k o č lovek 
staja s ta re jš i , raje j e d o m a . ' 
di za p o t o v a n j a mi ni v e č . I 
prej si že l im iti, k o pa p r i d e 
o d h o d a , m i j e t e ž k o . Ali 
bol je d o m a v c o p a t a h ? S p r e 

j e š , če b o m še p isa l? S e v 
b o m , d o k l e r m i b o le z d n 
d o p u š č a l o . In t o ti naj p o v 
š k o d a , k o d a n e s v Celju ni: 
m o več t a k š n i h te lesnovz , 
n ih d e l a v c e v , k o t so bili Kol 
pa J u g in H o r v a t . . . S l edn j 
de la , v e n d a r j e to p r e m a l o i 
se t u d i p o z n a n a kva l i t e t i . \ 
s ih s m o ime l i p c šes t , sec 
a t l e t s k i h o l imp i j cev , danes 
m a m o n o b e n e g a . Ali ni to 
volj z g o v o r e n o d a t e k ? P o 
so boljši , o p r e m a t u d i , rezi 
tov pa ni . In to m c ko t biv5 
š p o r t n i k a , športnt^ga d e l e 

in d o p i s n i k a boli . Bol i jo m( 
di f ak inaže . ki se pojavljaj( 
in o b igr i šč ih . Saj to ni 
špo r t . H u d o pa je , da izpa 
n e povz roča jo s a m o igr; 
t e m v e č da se j i m p r i d r u ž u 
t u d i n j ihovi vzgoji tel j i , t r e 
j i . P a g leda lc i , s o d n i k i . . . 
to ti ž re ž ivce, n ič p l e m e n i ' 
ni več . T o bol i , r e s n i č n o b( 

T O N E V R ; 

NA KRATKO 
Prvi Mirsad Ejup 

Na tekmovanju karateistov v 
Žalcu je v absolutni konkurenci 
zmagal Mirsad Ejup iz Celja 
pred Jožetom Hudovernikom iz 
Žalca. V odmoru so nastopili tudi 
pionirji, ki so pokazali neka te re 
e lemente kara te borb. 

Poraz celjskih 
strelcev 

v II. kolu republiške lige 
vzhod so celjski strelci izgubili 
v Slovenj gradcu. Za Celjane so 
nastopili Tone Jager , Jože Je -
ram, Ervin Seršen in Marjan Do-
bovičnik, k i j e bil najslabši posa
meznik in gre poraz na njegov 
račun. 

V počastitev Dneva 
JLA 

Na strelišču na Gričku se je 
pomerilo enajst ekip. Zmagali 
so preds tavniki Kovinarja Štore 
v postavi Franc Hočevar. Jože 
Česnik in Branko Malec pred SD 
Celje v postavi Marjan Dobovi-
čnik, Jože J e r a m in Ervin Seršen 
I t d . 

Žalec pred Štorami 
in Celjem 

Na troboju .strelskih ekip v 
Žalcu so zmagali domačini pred 
Kovinarjem Štore in Celjem. 
Med posamezniki je bil najboljši 

Branko Malec iz Štor z odl ičnim 
rezul ta tom 374 krogov pred Žal-
čanom Mladenom Melanškom 
372 itd. Darko Paradiž iz Žalca je 
s 367 krogi postavil občinski re
kord za mladince. 

Šahisti za praznik 
Na turnirju v Žalcu je nastopi

lo 14 šahistov in šahistk. Med 
šahisti je zmagal Purane Br inovec 
pred D u š a n o m Br inovcem in 
Karlijem Turkom, vsi iz Žalca, 
med mladinci pa je bil najboljši 
Dušan Zupane z Vranskega ter 
m e d mlad inkami Bojana Zorko 
iz Žalca. 

J O Ž E G R O B E L N I K 

Krajšek, Rotar, Birsa 
Na odprtem prvenstvu Žalca v 

kegljanju so bili med člani naj
boljši Zlatko Krajšek 414, Ber
nard Grešak 412 in Franc Trost 
409. Med veterani Jože Rotar 463, 
Tine Novak 390 in Vlado Birsa 
378 ter med članicami Nada B i r 
sa 378 kegljev. Najstarejši akt ivni 
udeleženec je bil 82 letni Žalčan 
Franc Audič, ki je dobil posebno 
plaketo. Tekmovanje je u spešno 
izpeljal KK Hmezad pod vod
s tvom znanega kegljaškega de
lavca Ludvika Lampre ta . 

KK Polzela proti vrhu 
v 8. kolu II. republiške lige 

vzhod so derbi v Rogaški dobili 
košarkarji Polzele 69:83 (34:45). 

Najboljši strelci za KK Polzela 
M.Turnšek 32, Grobelnik 15, 
S .Turnšek 10 ter Po lauder in Ci-
zej po 8, za KK Rogaška pa Un-
ferdorber 27 ter Napat 12. Vodi 
Ptuj , KK Polzela pa je t r enu tno 
na če t r tem mes tu z dvema točka
ma zaos tanka za vodečim. V 9. 
kolu igra KK Polzela 29. decem
bra d o m a ob 17. uri s Slovenj 
gradcem. Ker igra ekipa Polzele 
vedno bolje je pričakovati tudi 
tokrat zmago. 

MITJA T U R N Š E K 

Žalec II 
pred Žalcem I 

Za krajevni praznik-Žalca so se 
pomeri l i tudi strelci z zračno 
puško . Presenetlj ivo je zmagala 
SD Žalec II pred SD Žalec I, SD 
Griže, SD SIP Šempeter, SD Li-
boje in SD Šempeter. Med posa
mezniki so bili najboljši Mladen 
Melanšek, Franc Kotnik (oba Ža
lec), Vojko Škodnik (SIP Šempe
ter), Justin Smrkolj , Darko Pa
radiž (oba Žalec) itd. 

DRAGO GREŠAK 

Pionirji judoisti 
Judo klub Ivo Reva iz Celja je 

pripravil tekmovanje pionirjev, 
kjer je nastopi lo 76 tekmoval
cev iz šestih klubov Slovenije. 
Med Celjani je zmagal Boris Ki-
helčič, d rugo mes to pa sta osvoji
la Oto Seles in Miran Korošec. 

Grofija najboljša 
v občinski s indikalni hokejski 

ligi je zmagala ekipa Grofije pred 
Kovinotheno , Zlatarno, Opekar

no, Železarno in REK Titovo Ve
lenje. 

Priprave za 
republiško ligo 

5. januarja se bo začelo prven
stvo v 1. republiški kegljaški li
gi. V pripravljalni dobi je KK Ce
lje pramagal KK Kons t ruk to r 
Maribor 5293:5156. Najuspešnej
ši v celjski ekipi so bili Šrot 920, 
Urh 880 in Brglez 871 kegljev. V 
1. kolu bodo kegljači Celja nasto
pili v Ajdovščini proti Testini , v 
ženski ligi pa bo že v 1. kolu lo
kalni derbi med KK Celje in KK 
Aero Celje. 

Poraz v pokalu 
Hokejisti Cinkarne so izgubili 

srečanje za jugoslovanski pokal 
v Mariboru proti Avtoprevozu 
8:2. Strelca sta bila Bulatovič in 
Zupane . Vse temnejš i je ugled 
celjskega hoke j a . . . 

J K 

Gostje in sogovorniki 
v šahovskem kotičku 

Tudi letos je za radijski ša
hovski kotiček vestno skrbel 
naš stalni sodelavec Franc 
Pešec, ki je, kot se za šahista 
spodobi tudi pripravil pregled, 
ka,t vse je bilo v njegovih šahov
skih kotičkih, ki so postali ena 
izmed najbolj priljubljenih od
daj v sklopu ponedeljkovih 
športnih dopoldnevov. 

Lvtos j e pripravil 27 šahovskih 
kotičkov, v katerih je bilo 39 
odrasl ih gostov in osem pionir

jev. V vseh šahovskih kot ičkih so 
podelili 62 nagrad, od tega 36 za 
šahovsko nagradno igro ter 26 za 
poslušalce. Med gosti so bili tudi 
štirje velemojstri , en mednaro
dni mojster in trije mojstri . Vele
mojstri so bili Dražen Marovič, 
Bruno Parma , Aleksander Mata-
novič in Vlado Kovačevič. med
narodni mojster Mario Ber tok in 
mojstri J anez Stupica, Ivo Bajec 
in S e m k a Sokolovič-Bertok. 

Aktivni kolesarji v 
EMO 

Tudi letos je bila kolesarska 
sekcija v rekreativnem šport
nem društvu EMO izredno ak
tivna. Njeni člani so sodelovali 
na kar desetih kolesarskih prire
ditvah: Pohorsk i mara ton (16 ko
lesarjev). Kozjanski mara ton (14), 
mara ton Franja (10), memor ia lna 
dirka Vita Vitanca (1), krožna dir
ka po Celju (3), celjski mara ton 
(23), vzpon na Vršič (4), Pomur 
ski mara ton (7), mara ton Draž-
goše (3) in trim dan EMO v okvi
ru letnih tr im iger (20 kolesarjev). 

Pripravil i so že program za pri
hodnje leto, ko bodo sodelovali 
na osmih mara tonih in spomin
skih t ekmah , dveh osrednjih ak
cijah slovenski diagonali in po 
poteh zmage nad fašizmom, ko
lesarskih izletih, skup insk ih vož
njah, »emovskih • tr imskili poteh 
in pa akciji »dobimo se ob tor
kih«. S lovenska diagonala bo 
dolga 370 km ter jo bodo prevozi
li v enem dnevu, po poteh zmage 
nad fašizmom pa bo dolga tisoč 
ki lometrov in bi jo prevozili v 
sedmih dneh koncem junija ali v 
začetku julija. 

SREČNO IN USPEHOV POLNO NOVO LETO 1985 
ŽELIMO VSEM NAŠIM OSNOVNIM ORGANIZACIJAM, 
ŠPORTNIKOM IN DELAVCEM NA PODROČJU TELESNE 
KULTRE 
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NOČNE 
CVETKE 

• Peter K., ki se je že ve
čkrat pojavil v naših cvet
kah, je razgr^al prejšnji 
ponedeljek pred Domom 
upokojencev. Bil je precej 
vinjen, a je kljub temu ugo
tovil, da bo dobro pobegni
ti še pred prihodom mih-
čnikov. Sicer pa je imel Pe
ter podoben izgred pred 
Domom upokojencev že 
enkrat prej, le da se je ta
krat nekoliko prepozno od
ločil za umik. Zato je pred 
miličniki bežal kar čez Sa
vinjo in prišel na drugi 
breg čisto premočen in pre
zebel. 
• V samskem domu v Što-
rah 75 so prejšnjo sredo 
igrali karte, potem pa so se 
sporekli in nazadnje stepli. 
V pretepu je Vlado Š. poš
kodoval Vlada P., miličniki 
pa še niso dobih poročil, za 
kakšne poškodbe gre, za
kaj od tega je odvisno ali 
bodo prijavo poslali k so
dniku za prekrške, ali pa k 
javnemu tožilcu. 
• V trgovini center so zalo
tili Nado N. iz Prebolda. V 
cekarju so našli za 300 di
narjev blaga, ki gaje hotela 
odnesti kar mimo blaga,)ne. 
Ko so miličniki malo bolj 
pregledali njen cekar in jo 
izprašali, se je izkazalo, da 
je bila Nada N. tisti dan že 
nekaj časa na pohodu po 
celjskih trgovinah in da je 
že prej nakradla za 260 di
narjev blaga v RIO in za 
9.770 dinarjev v TEKO. 

S.Š. 

Velenjska nogometna afera 
se je končala brez kazni 

Končala sta se oba 
kazenska postopka v 
takoimenovani nogometni 
aferi NK Rudar iz Titovega 
Velenja; v enem primeru je 
tožilec odstopil od pregona, 
ker se je na koncu izkazalo, 
da je šlo za zelo majhne vso
te v takoimenovanem 
»črnem skladu« kluba, v 
drugem primeru pa je vel
enjsko sodišče oprostilo ob
tožence. 

Obe sojenji sta dvignili 
veliko prahu in tudi 
polemik, končali pa sta se 
ugodno za obtožence tudi 
zato, ker zakonodajalec ni 
predvidel tovrstnega kaz
nivega dejanja in ker je šele 
letos, ko je 1.julija začel vel
jati Zakon o spremembah in 
dopolnitvah kazenskega 
zakona SRS, štejejo sredst
va, kijih pridobijo društva in 
druge organizacije iz druž
benih sredstev za družbeno 
premoženje. 

Kot smo že poročaU, sta 
bila v drugem primeru, ko je 
sodišče izreklo oprostilno 
sodbo, obtožena Dragan 
Rogič in Jože Šuhelj za raz
metavanje z družbenim pre
moženjem. Dajala naj bi nag
rade, ki niso bile v sorazmer

ju z vloženim delom. Rogič 
naj bi izplačal za 785.000 di
narjev neupravičenih nagrad 
in za 747.000 dinarjev štipen
dij. Šuhelj naj bi bil odgovo
ren za neupravičeno iz
plačilo 2.236.000 dinarjev 
nagrad in za 1.325.000 dinar
jev štipendij, poleg tega pa 
še za 375.000 dinarjev selit
venih stroškov igralcem in 
trenerjem, čeprav naj bi bila 
to v bistvu izplačila za pris
top k velenjskemu nogomet
nemu klubu. 

Oba sta bila obtožena kot 
odredbodajalca oziroma 
podpisnika listin, sodišče pa 
v dokaznem postopku ni 
moglo ugotoviti, da sta bila 

dejansko odgovorna za ta iz
plačila. O tem, kdo je od
govoren za taka izplačila 
namreč določajo sprejeta 
pravila kluba, teh pravil pa 
sodišče v tem primeru ni 
našlo in je mogoče, da je bil 
za zakonitost izplačil od
govoren tudi kakšen drug 
organ v klubu. Poleg tega so 
za ta pravila nogometnega 
kluba vedele najodgovorne
jše službe v Titovem Velenju 
in niso imele pripomb. Tudi 
družbeni pravobranilec 
samoupravljanja ne. 

Tako je sodišče izreklo op
rostilno sodbo, ker ni bilo 
dokazano, da sta obtoženca 
storila kaznivo dejanje. 

SŠ. 

Umaknjena obtožnica 
Senat celjskega sodišča je zavrnil obtožbo zoper 19-let-

nega Janka Korošca iz Hotunj pri Ponikvi. Tožilec je 
Korošca bremenil kaznjivega dejanja goljufije, ker naj bi 
marca letos iz delovne organizacije LIK Savinja odnesel 
mizo, ki je bila vredna 7.022 dinarjev, varnostniku pa poka
zal odpremnico za 1.000 dinarjev. 

Na glavni obravnavi se je izkazalo, da obtožencu ni 
mogoče očitati goljufije in da s svojim ravnanjem ni izpolnil 
znakov tega kaznivega dejanja. Zato je namestnica javnega 
tožilca umaknila obtožbo zoper Janka Korošca, sodišče pa 
je izdalo zavrnilno sodbo. 

S.Š.1 

Žepar se je 
ujel 

Celjski miličniki že ne
kaj dni ugotavljajo, da je 
v Celju veliko žepnih ta
tvin, žeparji pa spretno 
izkoriščajo neprevidnost 
nekaterih občanov. Zato 
so nekoliko povečali 
nadzor in zadnje dni tudi 
večkrat legitimirajo 
ljudi. 

Tako jim je na ta način 
prejšnji petek uspelo pri
jeti žeparja Štefana Kore
na. Miličnika sta ga na
mreč legitimirala, Štefan 
pa je kar priznal, da je 
kradel, in iz žepa privle
kel denarnico, ki jo je ne
kaj prej izmaknil neprevi
dnemu občanu, v denar
nici je še ostalo približno 
20.000 dinarjev, skoraj 
18.000 dinarjev pa je Šte
fan ta čas že uspel zapra
viti. 

Sicer pa miličniki opo
zarjajo, da je nevarnost 
žepnih tatvin v teh dneh 
precej večja, saj izurjeni 
žeparji najraje izkoristijo 
gnečo v trgovinah, na av
tobusnih in železniških 
postajah. Da .se ne bi no
voletni nakupi spremeni-
liv razočaranje priporoča
jo vsem občanom, da naj 
bodo previdni še bolj kot 
običajno. 

S.Š. 

Zabodel ga Je z 
izvijačem 

V lokalni avtobus iz Šoštanja 
proti Titovem Velenju je vsto
pil tudi 20-letni BESIM MU-
SIČ, doma iz Titovega Velenja. 
Začel je nadlegovati dve žen
ski, v to pa seje vmešal potnik 
ŠEHIF DIMIROVIČ. Stepli so 
se, pretep pa nadaljevali tudi v 
T. Velenju, ko so izstopili. Ne
nadoma je Musič iz žepa poteg
nil daljši izvijač in z njim v pr
ša zabodel Dimiroviča. Prepe
ljali §o ga v celjsko bolnišnico, 
kjer so ugotovili, da ima poš
kodovano srčno mišico, kar je 
bil tudi vzrok, da je Dimirovič 
naslednjega dne umrl. 

Nedolžnim pripisal 
poškodbo 

v gostilno Pošta v Rogatcu 
je prišel dopoldne že precei 
okajen MIRKO HALOŽAN 
40, iz Stojnega sela. Pri mizi j( 
zadremal in med spanjem pa 
del ter se poškodoval po glavi 
to ga je le nekoliko streznilo -
toliko, da je pristopil k točilni 
mizi in tam obsodil dva nežna 
na moška, ki sta pila jutranje 
kavo, češ da sta ga pretepla. 
Zatrjevanja, da je padel sam. 
niso pomagala in Haložan, kije 
imel s seboj žepni nož, je z 
njim zabodel oba moška 
ALOJZ KITAK, doma iz Ža 
henberca je zaradi hudih poš
kodb po trebuhu v kritičnem 
stanju v celjski bolnišnici, tu 
pa se zdravi tudi JOŽE PLA-
VČAK, ki ga je Haložan zabo
del v hrbet. Haložana so pridr
žali v preiskovalnem zaporu. 

Zbil pešca pred 
gostilno 

JOŽE BORŠIC, 24, iz Voduc 
je vozil osebni avtomobil iz Ce
lja proti Šentjurju. Ker je vozil 
nekoliko prehitro glede na sla
bo vidljivost, je v Prožinski va
si zbil pešca IVANA OBER-
ŽANA, 66, iz Prožinske vasi. ki 
je prihajal iz gostilne in nepre
vidno prečkal vozišče. Ober-
žan je med prevozom proti bol
nišnici umrl. 

Zapeljal Je v levo 
I Skozi Podsredo je vozil z 
[osebnim avtomobilom IGOR 
PLAK, 20, iz Podsrede. V ne
preglednem ovinku je nenado
ma zapeljal v levo in trčil v 
tovornjak, ki je pripeljal na
sproti. Plak je z desnim bokom 
trčil v tovorni avtomobil in se 
tako hudo ranil, da je na kraju 
!nesreče umrl. 

TUDI MALO ALKOHOLA 
J E LAHKO PREVEČ 
Alkoholikova družina 

Družina je skupnost, v kateri starši ali sploh odrasle 
osebe skrbijo za otroke. Je celota zase, ki tesno 
povezuje med sabo družinske člane, hkrati pa je s 
številnimi vezmi povezana tudi z okoljem. 

Znotfaj družine povezujejo družinske člane močne 
čustvene vezi. Ljubezen, razumevanje in spoštovanje 
med partnerjema je osnova, na kateri se gradi topel dom. 
v katerem se človek počuti prijetno in varno. Vsak dru
žinski član ima v družini svoje mesto, svoje pravice in 
dolžnosti, svojo naravno vlogo. Z izpolnjevanjem svo 
jih dolžnosti kaže pripadnost in ljubezen, ki jo čuti do 
družine. 

Dokler je družina zdrava kot celota, bo sposobna 
sama reševati različne krizne situacije, probleme in 
težave. Vsaka sprememba pri posameznem družinskem 
članu odmeva pri vseh drugih in spremeni celoto. Nihče 
ne more napredovati ali odpovedati, ne da bi to občutili 
vsi. 
Če torej eden od družinskih članov prične zlorabljati 
alkohol, to občutijo vsi družinski člani. Razbijati se 
začne naravna delitev vlog. poruši in spremeni se način 
komuniciranja med družinskimi člani in tudi čustva se 
prično spreminjati. I^ahko bi rekli, da zboli vsa družina, 
ne srmo alkoholik. Odnosi v taki družini postajajo vse 
bolj zveriženi. 

Alkoholik pogosto menja razpoloženje od pretiranega 
veselja do nasilne surovosti. Ostali družinski člani so 
zato v stalnem strahu. Alkoholik postane sebičen, grob, 
tudi ljubosumen, partner pa obupan, zagrenjen, zaradi 
stalne napetosti tudi preobčutljiv in eksploziven, počuti 
se tudi ponižanega in opeharjenega. Vsi družinski člani 
so polni nezaupanja in sumničenj, otroci pogrešajo var
nost in ne morejo zdravo čustveno zoreti. Alkoholik 
odpove kot oče in vzgojitelj ter kot zakonski tovariš. 

Mnogokrat ga ni pravočasno domov, če pa je doma, 
poležava, spi ali pa je ves napet in stalno išče vzroke za 
prepire. Ne zanima se za vedenje in šolski uspeh otrok, v 
naslednjem hipu pa lahko postane pretirano vsiljiv in 
strog. Mnogokrat podkupuje otroke in ženo z darili, da 
bi se iznebil občutkov krivde. Prične zanemarjati svojo 
zunanjost in tega ga ni sram. Vse več denarja zapravlja 
za pijačo. Sčasoma postane le še privesek družine. Ženi 
ne more biti več v nobeno oporo in otrokom ne za 
vzgled. Vse njegove vloge v družini morajo prevzeti 
ostali družinski člani 

Takšni spremembe pri alkoholiku nujno spremljajo 
tudi spremembe ostalih družinskih članov. Žena post 
aja živčna, razočarana in nezadovoljna in kot takšna n-
more biti več dobra mati. Otroci morajo na silo odrast;. 
večkrat so tolažniki in zaupniki svojih mater. 

AlkohoUku sčasoma ni mogoče ničesar več verjeti, ne 
zaupati, saj je vse obljube že neštetokrat prelomil Mati 
poskuša pred otroki marsikaj prikriti, vendar jo izdaja 
vedenje. Večkrat v družini vlada napet molk. Življenje v 
alkoholni družini postane nenehno ponavljajoče se igra 
s sledečimi dejanji: treznost - pitje - »maček«. 

Jasno je torej, da je ob alkoholiku bolna vsa družina, 
saj se vse življenje suče samo še okoh pitja in težav, ki so 
zaradi pitja nastale. Vsi hudo trpijo, nihče pa nič ne 
ukrene, da bi pretrgal začarani krog. v katerem so se 
znašli. Zakaj? Zato, ker se je družina takšnemu stanju 
prilagodila in člani zapirajo oči pred resnico. Navzven 
poskušajo čim dlje ohraniti videz vzorne družine. 
Slepijo se, da težave še niso tako hude in. da jih bodo 
sposobni sami rešiti. Vendar pa se kmalu pokaže, da niti 
žena. niti otroci ne morejo brez posledic dlje časa zdržati 
v tako obremenjujočem in napetem vzdušju. Kljub temu 
pa bo življenje v začaranem krogu potekalo še naprej in 
sicer tako dolgo, dokler ne bo prišlo do krize, do spro-
žilnega dogodka, ki bo »sodu izbil dno-. 

Ob taki situaciji se bo družina ali razbila ali pa se bo 
pričelo zdravljenje in to zdravljenje vse družine, ne pa 
samo alkoholika. 

JOŽICA BARBORIČ, DIPL. PSIH. 





Dobrohotnost 
Konjiške družbenopolitične organizacije so se 

ob letošnjem novem letu resnično izkazale: svoj 
osebni avto so namreč posodile dedku Mrazu. 
Morda pa si tudi one želijo kakšen novoletni paket. 

Ali pa s tem le dajejo dokaz, kako koristno je 
izrabljeno njihovo vozilo. 

Končno 
združeni 

Potem ko sta nekaj 
časa delovali na celj
skem območju kar dve 
lovski zvezi, sta se zdaj 
po mnogih pogovorih, 
prepričevanjih in ka
drovskih ocenjevanjih 
spet združili v eno lov
sko zvezo. Ta ni ne celj
ska ne žalska, ampak je 
zdaj Savinjsko-koz-
janska. 
Upamo, da bodo združe
ni lažje razreševali vse 
mogoče vozle. 
In da ne bodo spet stre
ljali kakšne kozle! 

Previdna 
Tatjana 

Celjska (pa tudi že vse 
bolj mednarodna) pevka 
Tatjana Dremelj je resni
čno previdno dekle. 

Celo na proslavi od 
Dnevu JLA je nastopila v 
rokavicah. 

Zal(aj 
Ali veste, zakaj se toli

ko novejših slovenskih 
mestnih naselij imenuje 
Nova vas? 

Zato, da lahko reče
mo, da se Slovenci 
vračajo na vas! 

Za novo leto si zdravja zaželimo! 
Ker zdravstvo naše le še vedno v krizi, 
in spet na reorganizacijski mizi, 
od zdravstva zdravja le težko dobimo. 

Cel jska žeja '85 
Da bi bili bolj pri kruhu! 

Da bi v Celju dobili pekarno in kruha ne bi bilo več 
treba voziti iz Velenja. Iz Velenja namreč ne prihajajo 
več samo dobre stvari. 

Perspektiva '85 
Veste, katera celjska delovna organizacija bo imela 

tudi v prihodnjem letu še vedno veliko perspektivo? ^ 
Ključavničar! 
Tudi v bodoče bomo očitno še veliko stvari urejali po 

najrazličnejših ključih! 

Blagoslov 

Kateri si voščijo bo
žič, si zaželijo blago
slovljene praznike. Za 
Novo leto si zaželimo 
v glavnem sreče in 
zdravja.. 

Pa vendar tudi v no
vem letu rabimo veli
ko blagoslovov z raz
nih strani, če hočemo 
uspeti! 

Za 
premislek 

Slišali smo, da vsebu
je Savinja, odkar se va
njo izliva odpadna voda 
iz nove mlekarne, veliko 
več železa. 

Če bi v mlekarni to ko
vino drugače uporabili, 
bi lahko kmalu dobivali 
mleko v pločevinkah, 
namesto v dragi sedanji 
uvoženi embalaži. 

Zdravje , a l i . . . 
- A ti veš, kako dobra je kadrovska politika na 
celjskem območju! Skoraj vsi vodilni niso le 
vestni delavci, ampak tudi izredno zdravi. 

- Kako pa veš, da so vsi zdravi! 
- Ali si že kdaj videl v sicer natrpanih čakalnicah 
pri zdravnikih ali v bolnišnici tudi kakšnega izmed 
teh vodilnih delavcev!? 

ČUJTE, PA SAJ TO LETO 1984 NITI NI BILO TAKO SLABO; 
BOSTE VIDELI KAKŠNO BO ŠELE NASLEDNJE! 

Gasi lska društva v celjski občini I 21 
PiSe: Franio Maiier 

Gasilsko društvo Svetina - nadaljevanje 
iz prejšnje številke. 

Leta 1976 so s prispevki krajanov in dota
ciji občinske gasilske zveze kupili novo ve
čjo motorno brizgalno Rosenbauer 600 lit. 
ter jo 19. julija tudiprevzeli z velikim gasil
skim slavjem. 

V letu 1977 so bili gasilci že toliko izvež-
bani, da so se udeležili občinskega gasilske
ga tekmovanja in dosegli 3. mesto. 

Ko je Merx pričel v letu 1980 graditi na 
Svetini trgovino z gostinskim obratom, so 
se dogovorili, da so gasilci v kletni etaži 
dobili svoje prostore (garažo, pisarno s sa
nitarijami). Izgradnjo je fmansiral SIS za 
požarno varnost občine Celje. 

Naslednje leto (1981) so dobili tudi gasil
sko vozilo, ki je bilo staro. Zaradi stalnih 
popravil imajo z njim samo stroške. 

Številčno seje društvo okrepilo, tako šte
je danes 36 aktivnih članov in 18 pionirjev. 
Na občinskem tekmovanju so bile leta 1983 
štiri desetine, letos pa tri. To pa ni edini 
pokazatelj njihovega dela, kajti v kraju so 
organizatorji večine družabnih prireditev, 
ki so za kraj velikega pomena. 

V letošnjem letu pričakujejo prevzem no
vega gasilskega avtomobila, zaradi tega tu
di pridno zbirajo prostovoljne prispevke 

pri krajanih, pomoč pa pričakujejo tudi od 
SIS za požarno varnost občine Celje. 

Društvo deluje na principu DS in CZ ter 
je res v pravem pomenu tako, ki skrbi za 
vse akcije v kraju in krajevni skupnosti 
Svetina. Gasilci so največkrat nosilci raz
nih prostovoljnih akcij, posebno ko gre za 
urejanje komunalnih potreb, predvsem ka
dar gre za hitro in učinkovito akcijo in po
moč občanom, v katerih ima društvo vso 
podporo. 

V gasilskem društvu je 36 Članov. Po 
strokovnosti je 1 gasilski častnik, 2 nižja 
častnika, 22 izprašanih gasilcev in 5 pri
pravnikov. Od tega so 3 gasilski strojniki in 
3 šoferji. 

Gasilsko društvo Šmartno 
v začetku leta 1946 so se krajani Šmart-

nega v Rožni dolini odločili, da ustanovijo 
svojo gasilsko enoto. Pobudnik za to je bil 
Ivan Grobelnik iz Otemne, kije zbral okrog 
sebe blizu 30 ljudi, ki so želeli pristopiti h 
gasilcem. Začeli so iz nič. Požarno varnost
na zavest in požrtvovalnost ljudi je bila to
likšna, daje premagala vse ovire. Pričeli so 
zbirati prostovoljne prispevke in pri sosed
njih gasilskih društvih (sektorja Vojnik) 
zbirali odvisno gasilno orodje. Izvolili so 
pripravljalni odbor. Sestajali so se v gostil
ni Tratnik, pa tudi v zasebnih domovih. 

Ustanovni občni zbor so imeli 25. 3. 1946 
in izvolili Ivana Grobelnika za poveljnika. 
Na občnem zboru so prevzeli tudi motorno 
brizgalno, ki sojo dobil od okrajne gasilske 
zveze Celje-okolica. 

Društvo je imelo svoje prostore pri Po-
harcu v bivši trgovini, nato pri prosvetnem 
domu, pozneje pri pošti. 

V društvo so vstopili novi člani, leta 1948 
pa so imeli tudi žensko desetino.^ 

Leta 1948 so hoteli graditi v Šmartnem 
zadružni dom in mislili so, da bi imeli v 
njem svoje prostore tudi gasilci. Do gradnje 
zadružnega doma ni prišlo, zato so se gasil
ci odločili zgraditi svoj gasilski dom. 

Z gradnjo so pričeli leta 1950. S podporo 
okrajne gasilske zveze in občine Šmartno 
so se gasilci požrtvovalno lotili gradnje. 
Krajani so darovali les, opravljali vožnje in 
tudi denarno pomagali graditi. Predsednik 
društva Miha Rotar, po poklicu zidar, pa je 
vodil gradnjo. 

Gasilski dom je bil pozidan in pokrit s 
strešno opeko leta 1951. Zaradi pomanjka
nja materiala in denarja je gradnja zastala. 

Ponovno so pričeli* graditi leta 1954. Dozi
dali so del stavbe in opravili še druga grad
bena dela. 

Za proslavo 15-letnice obstoja društva 22. 
7. 1961 so dom slovesno odprli. Ob otvoritvi 
še ni bil pozidan stolp, dokončali so ga v 
naslednjih letih. 

Gasilski dom je bil dograjen s skromnimi 
družbenimi sredstvi (DOZ) in s požrtvoval
nim prostovoljnim delom članov in kra
janov. 

Društvo se je v naslednjih letih številčno 
okrepilo ter se strokovno usposabljalo. Na
stopilo pa je obdobje, ko se je prebivalstvo 
odselilo v mesto in v društvu se je število 
članov precej zmanjšalo. V zadnjih letih pa 
se je to stanje izboljšalo. 

Gasilci so se uspešno izkazali pri števil
nih požarih, saj so obvarovali premoženje 
in poslopja pred uničenjem, preprečevali 
razširitev ognja na sosedna poslopja. Večji 
požari so bili: 1946 - v Otemni, kjer so 
pogorela 4 poslopja; 1950 - na Slatini, pogo
rela tudi 4 poslopja; 1951. leta je bilo 10 
požarov, pogorelo je 11 poslopij. 

Ko se je članstvo strokovno že usposobi
lo, so pričeli s preventivno službo. Pri sle
herni hiši so pregledali dimne naprave ter 
posameznike poučevali, da so vnetljive 
predmete odstranjevali s podstrešij in tako 
zavarovali poslopja pred požari. Od leta 
1953, ko so izvajali preventivno službo, je 
bilo požarov letno že manj. K temu so pri
pomogla tudi strokovna predavanja o var
nosti pred požari. 

Ob katastrofalni poplavi leta 1954 so ga
silci sodelovali v Vojniku in Škofji vasi ter 
ob poplavi leta 1958. 

Leta 1966 so adaptirali gasilski dom. Ob
novili so tla, položili vinaz plošče in zame
njali vrata. Od Zavoda za požarno varnost 
so prevzeli terensko vozilo kompanjolo, sa
mi pa so si kupili prikolico. Delovnih oblek 
in druge opreme so imeli za dve desetini. 

Funkcionarji gasilskega društva Svetina: 

Predsednika: Andrej Videč (1970-1978), 
Ludvik Pesjak (1979-1984). 
Poveljnika: Ciril Pesjak (1970-1979), An
ton Romih (1980-1984). 
Tajniki: Jani Starlekar (1970-1971), Ivan 
Jurkošek (197a-1977), Alojz Pesjak 
(1978-1984). 

1 - ^ t « « . « « « ^ -

fr^ilsko društvo Svetina. Prevzem motorne brizgalne 16. 7.1971. Na levi Andrej Videč. 

(Nadaljevanje prihodnjič) 





Letošnja uspešnost porok za 
še boljše prihodnje dosežke 

Kovinotehna v našem in mednarodnem prostoru 
postaja vse močnejša in privlačnejša, kar je seveda 
zasluga sposobnih delavcev, ki kljub sicer težkim 
gospodarskim časom trmasto, vendar uspešno vztra
jajo na »položajih«. Še več, te položaje tudi utrjujejo. 

Aleš lic vodi delovno organizacijo Kovinotehna v 
Celju. Uspešno, ker so uspešni tudi njeni delavci. »Leto 
bomo relativno uspešno končali. Ne toliko zaradi 
poslovnih rezultatov, ki so dobri, še bolj zaradi hitrej
šega razvijanja preobrazbe celotne Kovinotehne. Tu je 
treba omeniti velike skoke v zunanji trgovini, tehnični 
trgovini oziroma maloprodaji, veleprodaji, hitro prilaga
janje blagovnih skupin jugoslovanskemu trgu, izgradnji 
informacijskega sistema, urejevanju položaja v inženi
ringu in še kaj podobnega.« 

LETO 1984 BO DELOVNA ORGANIZACIJA 
KOVINOTEHNA CELJE KONČALA Z NEKAJ 
MANJ KOT 50 MILIJARDAMI PROMETA' 

»S tem smo obdržali delež na jugoslovanskih tržiščih 
ter še povečali delež v izvozu,« navdušen pripoveduje 
Aleš Ilc. »Prihodnje leto planiramo nadaljnjo rast 
delovne organizacije s tem, da bodo ti deleži ponovno 
večji v zunanji trgovini in tehničnih trgovinah. Drugje 
predvidevamo manjšo rast.« i 

] 

Osnovne usmeritve za leto 1985: 
IZBOLJŠANJE POSLOVANJA v Kovinotehni bomo v 
položaju, da ponudimo našim partnerjem najboljši ser
vis,« zagotavja Aleš Ilc s sodelavci. »Pospešeno izgraju
jemo lastno zunanje trgovinsko mrežo s konceptom, da v 
razvitih zahodnoevropskih državah in deželah v razvoju 
- ker so tam pogoji - konstituiramo lastne firme. Na 
primer v Italiji, Grčiji, Keniji ali na vzhodu z odpiranjem 
predstavništev v Sovjetski zvezi. Poljski, Čehoslovaški, 
Romunij i . . . V teh usmeritvah je izredno pomemben 
kompleten nastop, kar pomeni, da želimo poslovnim 
partnerjem dati vse usluge in j im zagotoviti čimboljšo 
oskrbo ali plasma njegovih izdelkov. 

Z NOVIMI SKLADIŠČI NA HUDINJI V CELJU 
BOMO USTVARILI VSE POGOJE ZA ČIM UČINKO
VITEJŠI PRETOK BLAGA, TO PA MORA VPLIVATI 
TUDI NA ZMANJŠANJE STROŠKOV. 
Z NOVIMI SKLADIŠČI BOMO HITREJE PREVZE
MALI !N ODPREMLJALI BLAGO. 

Z NOVIM SKLADIŠČEM BOMO IMELI SKUPAJ 
100 TISOČ KVADRATNIH METROV SODOBNIH 
SKLADIŠČ! »ZADIHALI« BOMO V ZAČETKU PRI
HODNJEGA LETA!« 

Novi prodajni centri 
Na področju maloprodaje bodo tudi v prihodnjem letu 

nadaljevali z izgradnjo P R O D A J N I ^ CENTROV. Ob 
tem pa so vsaj v Celju tudi začeli s specializacijo nekate
rih svojih trgovskih lokalov. 

Delovna organizacija Kovinotehna je že štiri 
leta v okviru slovenskega konzorcija prisotna na 
Kitajskem. »Izvažajo« opremo in tehnologijo. 
Prvi kompenzacijski posel med Kitajsko in Jugo
slavijo je naredila prav Kovinotehna, preko 
katere se je na Kitajskem v Šanghaju pojavil tudi 
Aero. 

SPOMLADI 1985 BODO ODPRLI NOV PRODAJNI 
CENTER V PREVALJAH NA KOROŠKEM. 

Kovinotehna je v razgovorih z nekaterimi slovenskimi 
družbenopolitičnimi organizacijami in skupinami glede 
nadaljnjega razvoja in izgradnje prodajnih centrov tam, 
kjer kupna moč prebivalstva ni pokrita z ustrezno po
nudbo. 

Kovinotehna v novem srednjeročnem 
Obdobju 

Kovinotehna stopa v novo srednjeročno obdobje z 
jasno izdelanim konceptom nadaljnjega razvoja, s spre
jeto poslovno filozofijo in z ustrezno kadrovsko struk

turo ob upoštevanju dejstva, daje povprečna starost zdaj 
zaposlenih 31 let in da ima delovna organizacija kot 
celota v tem trenutku relativno mlado vodstveno struk
turo. Vse to zagotavlja kontinuiteto nadaljnjega razvoja 
in je lahko tudi stabilen faktor v razvoju družbeno poli

tične skupnosti v kateri je sedež omenjene delovne orga
nizacije. 

Razširjanje v veleprodaji 
»V kompletni oskrbi razširjamo dejavnot v velepro

daji,« meni Aleš Ilc in dodaja »da gre pri tem za opremo, 
ki jo bodo investitorju ali izvajalcu investicijskih del v 
stanju vedno dobavljati po njegovih zahtevah in časov
nih potrebah. V tem sklopu so tudi programi za kom
pletno oskrbo hotelov. Prve razgovore smo, 

USPEŠNO, 
že opravili v Črnogorskem primorju.« 

Prihodnje leto bo Kovinotehna odprla svoje 
predstavništvo tudi v Črni gori in sicer v Tito-
gradu. To bo še posebej pomembno, ker se bo 
istočasno začelo tudi tesno poslovno sodelovanje 
z Montenegrovimi hoteli ter trgovinami. 

Obnovljeni Železninar 
v delovni organizaciji Kovinotehna so se odločili, da bodo 

postopoma obnovih tisti lokal, kjer je pri starem Rakušu 
nastala današnja Kovinotehna, to je prodajalno Železninar v 
Stanetovi ulici v Celju. Lokal bodo obnavljali tako, da ne bo 
nikoh zaprt. Še vedno bo v Železninarju največ prostora za 
tehnično blago. Prišlo pa bo tudi do zanimive novosti: 

V ZGORNJEM PROSTORU BODO POLEG PROSTO
ROV ZA TEHNIČNO BLAGO ODPRLI ŠE GOSTINSKI 
LOKAL, KI MU BODO DODALI TURISTIČNO AGEN
CIJO 

MONTENEGROTURIST IZ ČRNE GORE. 
Takšna obnovitev naj bi bila končana do konca prihod

njega leta. 
»Gre za ohranjanje stavbe v zgodovinskem delu mesta, 

kjer se je »rodila« Kovinotehna, zato tej investiciji tudi 
posvečamo veliko pozornosti. 

Tako v Kovinotehni, kjer imajo ne samo v prihodnjem 
letu, temveč tudi kasneje velike načrte. Mnogo so jih že 
uresničili in po dosedanjih dosežkih sodeč ni bojazni, da ne 
bi uspeli tudi tokrat. 

Ob letošnjem pobratenju med Budvo in Celjem 
je prišlo tudi do podpisa sporazuma med Kovino
tehno in Montenegrovimi hoteli za oskrbo s tehni
čnim blagom. Kovinotehna naj bi oskrbovala tudi 
njihove maloprodajne trgovine. Ta pomemben 
korak so naredili v okviru Kovinotehninih 
poslovnih dnevov, s sodelovanjem pa bodo začeli 
že prihodnje leto. 

Kovinotehna se je tudi dogovorila z izvršnim 
svetom skupščine republike Črne gore in Monte-
negroturistom o izgradnji energetskega objekta v 
narodnem parku na Žabljaku ter o izgradnji brike-
tirnice, ki naj bi bila gotova do zimske sezone 
1985. 

V sodobnejšem Železninarju bo tudi gostinski lokal ter 
turistična agencija Montenegro turist iz Črne gore. To bo 
zanimivost vredna ogleda. 

Železninar, prodajalna Kovinotehne v centru mesta, bo v naslednjih letih postal sodobnejši. To se tudi spodobi, saj gre 
za trgovino iz katere se je razvila sedanja Kovinotehna. 

Ostanite ali postanite prijatelji Kovinotehne, ki vam 
v letu 85 želi mir in zdravje. 
Poskrbeli bomo, da boste z nami vedno zadovoljni. 



»Madona« se Je pokazala 
Križam v Toprovih hlačah 

16. december 1984. Veliko tekmovanje za svetovni 
smučarski pokal belega cirkusa v znamenitem centru 
Madona de Campillio v Italiji. Med več kot sto 
smučarji z'vsega sveta e slavil Jugoslovan, doslej naš 
najboljši alpski smučar, Bojan Križaj. Na Elanovih 
smučeh in v Toprovih hlačah. Križajeva peta velika 
mednarodna zmaga, Toprova tudi ne prva. Vendar 
tokrat verjetno večja, kot Križajeva. Zakaj? Z njo je 
bil tudi izglajen »spor« med vodstvom jugoslovanske 
reprezentance in Toprom glede opremljanja naših naj
boljših alpincev. 

»Zdaj je znova vse v re
du,« tako kot vedno nav
dušeno pripoveduje direk
tor Topra, Zvone Dežnak. 

,»To je zmaga celotnega ko
lektiva Topra. Naši delavci 
so kar šestkrat delali elasti
čne svetlo modre tekmo
valne hlače, na vse muhe 
tekmovalcev so odgovarja
li in odgovorili dobro. To je 
priznal tudi Tone Voginec, 
ki je oblekel celotno moš
ko reprezentanco z našimi 
izdelki. Še več! Čudovito 
smo se ujeli z mojstrom ita
lijanske zimsko-športne 
mode Sergiom Tacchini-
jem, ki izdeluje zgornje de
le smučarske opreme iz 
pletenin. Ujeli smo se v 
barvah, kreaciji, kvaliteti. 

To je res prvi izdelek, ki j e 
popolnoma doma narejen: 
v našem odmaknjenem 
obratu na Kozjanskem v 
Dobrini pri Loki pri Žu-
smu je 22 članski kolektiv 
spletel zahtevno tkanino. 
Svila v Mariboru jo je po
barvala, Toper pa kreiral in 
izdelal. Tako smo se uspeš
no ujeli z vodilnimi v sve
tu. »Madona« (Marija) se 
nam je resnično prikazala 
in uparno, da se nam ne bo 
skrila. Če bi vsi tako delali 
kot zadnji dve leti v naši 
Dobrini, bi bilo fantasti
čno. Sicer pa dela tako ves 
kolektiv in to je razveselji
vo. Če ne bi delali, tudi ne 
bi bilo uspehov.« 

Referendum za 
osebne dobodke 
uspel 

Nekaj dni pred Novim le
tom so v Topru izvedli refe-
rendum, ki je uspel sto od
stotno. Slo je za novo obli
ko nagrajevanja, kjer bo 
vsak dobil resnično toliko, 
kot bo naredil ali vložil 
svojega truda in znanja. Ta 
sistem, s katerim bodo za
čeli po Novem letu, bodo 
dograjevali in izpopolnje

vali, tako da nikoli nihče 
ne bo prikrajšan pri oseb
nem dohodku za delo, ki ga 
bo vložil v to, da bo Toper 
solidno zastopan doma in 
na tujem. 

V teh dneh v celjskem 
Topru hitijo z izgotavlja-
njem štiridesetih koma
dov skakalnih kombinezo
nov, ki jih bodo najboljši 
čehoslovaški skakalci no
sili na dveh velikih prire
ditvah - svetovnem pr
venstvu v avstrijskem 
Siefeldu ter ob 50-letnici 
Planice prihodnje leto 
koncem marca. Material 
za zahtevne skakalne 
smučarske kombinezone 
so uvozili, vse ostalo od 
kreacije do izdelave pa je 
nastalo v Topru oziroma 
med njegovimi delavci. 

Kombinezoni tudi za 
pionirje 

Janez Bukovnik, gene
ralni sekretar Smučarske 
zveze Slovenije med obi
skom v Topru: »Že dvajset 
let delam v smučaskem 
športu in hvaležen sem To
pru, da seje začel ukvarjati 
tudi z izdelavo smučarskih 
skakalnih kombinezonov. 

Ker sem sijih ogledal, lah
ko rečem^ da so izredne 
kvalitete. Se bolj pomemb
no kot izvoz tega artikla pa 
je Toprova odločitev, da za
čne proizvajati takšne 
kombinezone tudi za-
najmlajše smučarske ska
kalce v Sloveniji. Imamo 
izreden rod mladih skakal
cev, katerim moramo po
leg sodobnih treningov, za
gotoviti tudi dobro opre
mo. Toper je takorekoč iz 
odpadkov napravil okoli 
400 kompletov za najmla
jše ter jih ponudil sloven
skim klubom, ki so vse po
kupili. Že mladega skakal
ca je treba nay^ati na eno 

oblačilo, kot je to, recimo, 
primer s smučkami Elan. 
Kasneje bodo ti mladi ska
kalci, med njimi je velka 
večina izredno obetavnih, z 
uspehi vračali dobroto de
lavcem Topra. ki so se jih 
spomnili s kvalitetninri fek-
movalnim dresom. To mo
ramo podpirati in razvijati.. 
Veseli me, da so se smučar
ski skoki začeli razvijati tu
di na Štajerskem, kar po
meni hujšo konkurenco, iz 
te pa se lahko rodi samo 
prava kvaliteta in nove 
Ulage, Tepeši, Bajci . . . 
Morda celo močnejši od 
njih in ostalih, kajti osebne 
pogoje imajo, za treniranje 
tudi, zdaj pa še kot vse ka
že odlično Toprovo 
opremo!« 

Prodor v BiH in 
preko nje tudi v svet 

Toper ima v Doboju, po
bratenem s Celjem, svoj 
obrat, kjer je že štiri mese
ce zaposlenih okoli 40 de
lavcev, k i delajo elastične 
hlače. V kratkem času so 
izvozili že 4000 komadov 
hlač na zahtevno tržišče v 
Francijo. Gradijo že tudi 
novo tovarno, ki bo začela 
z obratovanjem prihodnje 
leto. Vrednost je 60 milijo
nov dinarjev, objekt pa so
financirata dobojska obči
na in Toper. V novih pro
storih bodo izdelali tudi do 
70 tisoč elastičnih hlač. 
»Zdaj imamo mini tovarno 
ali obrat kar v kulturnem 
domu v predsobi. Pa so 
vseeno uspešni,« pripove
duje z navdušenjem Zvone 
Dežnak ter doda. »veste, 
oni hitreje delajo, kot mi 
mislimo!« 

Toper se od letos pojav
lja tudi v Čelincu pri Banja 
luki. Tovarna že obratuje, 
gre pa za edini projekt, kjer 
dajejo domačini tkanino, 
Toper pa kreacijo in mar
keting. Delajo kompletni 
asortima stroške konfekci
je. Zaposlenih je 120 delav
cev, vrednost investicije pa 
je, tako kot v Doboju. 60 
milijonov dinarjev. 

Toper je znan tudi v Do-
njem Vakufu z izdelavo tri
kotaže od trenirk do opre
me za tenis in ostalega. Tu
di tu so se pojavili letos. V 
hali. ki že stoji, bo Toper 
montiral potrebne stroje in 
ostalo opremo. Trenutno je 
zaposlenih 140 ljudi, inve

sticijska vrednost pa je ta
ko kot pri prvih dveh ob
jektih v Doboju in Čelincu 
60 milijonov dinarjev. 

Zvoneta Dežnaka poba
ramo zakaj takšen silovit 

-pYodor v različne kraje Bo
sne in, Hercegovine ter pre
ko njih tudi v svet? 

»Iščemo svoj novi jaz«, 
toda če nisi doma močen, 
ne moreš biti zunaj 
uspešen. To ni samo po
moč »nerazvitim« krajem, 
ampak mnogo več. Pre
pričan sem, da bi takšne 
oblike morali še razvijati 
in bi bili kot celota bolj 
uspešni, kot smo. Samo 
treba je delati, dobro dela
ti, razvijati novosti, se 
prilagajati popraševanju 
na zunanjem tržišču, pa 
bo šlo. Najslabše pa je tar
nanje ali pa cepetanje 
brez volje na mestu. Seve
da je za vse potrebno ogro
mno znanja, volje in uspe
hi ne morejo izostati.« Jure Franko in Bojan Križaj: tudi v letošnji tekmovalni 

sezoni v oblačilih Topra. 

Kakovostna zimskošportna konfekcija Topra ni namenjena le vrhunskim tekmovalcem, 
prav bo prišla tudi vam s svojo modnostjo, udobnostjo in kakovostjo. 

Pod spretnimi rokami šivilj nastajajo v Topru tekmovali kombinezoni za smučarske 
skakalce. Nosila jih bo tudi češkoslovaška reprezentanca. 

Mateja Svet, športnica Slovenije 1984 in mlada ter obetavna Veronika Šareč v Toprovih 
kombinezonih na Zimskih olimpijskih igrah v Sarajevu. 

Ne samo Križaj, 
vsi boste našli kaj primernega zase v Topru, 
med izdelki njegovih delavcev, 

ki vsem dobro mislečim ljudem 
želijo vse najboljše v letu 1985 



Kl ima vse bolj obv ladu je objekte 
z a p rez račevan je in k l imat izac i jo 

Delovna organizacija Klima Celje, ki poleg delovne 
skupnosti skupnih služb združuje dve temelni organi
zaciji združenega dela TOZD Industrijska proizvodnja 
in TOZD Montažna proizvodnja, je v svojem srednjero
čnem načrtu zapisala za cilj, da bodo s povezovanjeni 
dejavnosti obeh temeljnih organizacij tržišču ponudili 
kompleksne objekte na področju prezračevanja, kli-
matizacije in čiščenja zraka v industrijskih obratih. 

V ta namen so se organizirali tako, 
da so danes v stanju projektirati za
htevne objekte, zanje izdelovati po
trebno prezračevalno in odpraševalno 
opremo, prav tako opremo montirati 
in jo predati v uspešno obratovanje. 

Letos so bili uspešni pri uresničeva
nju svojih tržnih ciljev in so predali 
več pomembnih objektov v obratova

nje, predvsem za potrebe industrije po 
klimatizaciji obratov. 

Tako naj omenimo klimatizacijo v 
tekstilni industriji, kjer so klimatiza-
cijsko opremili Pamučno industrijo 
Glina, Knežepoljko iz Bosanske Dubi-
ce, Beogradski pamučni kombinat, 
Teteks iz Leskovca, Politeks iz Prilepa 
in Makedonko iz Štipa. 

Za potrebe prezračevanja pa so 
opremo vgradili v elektrolizi bakra v 
Rudarsko-metalurškem kombinatu 
Bor, v sozdu Borovo in v večih obratih 
Cinkarne Celje. 

Med večje uspehe štejejo lahko tiste, 
ki so jih dosegU v industriji pri čišče
nju zraka, zlasti v dolini Soče v Anho
vem. Pri tem niso samo izboljšali zra
ka, ampak so vrniU v proizvodnjo 
dnevno tri tone klinkerja, ki je potre
ben pri proizvodnji cementa. 

Tudi v Mežici so bili načrtovalci, de
lavci in monterji Klime iz Celja nadvse 
uspešni, saj so s prezračevalnimi na
pravami odstranili svinčene hlape v 
proizvodnji akumulatorjev, večjo od
praševalno napravo pa so vgradili tudi 
v Lesni Slovenj Gradec. V Lesni je 
odpraševalnih površin s KUma napra
vami na nekaj tisoč kvadratnih metrih. 

Podobno so z odpraševalnimi napra
vami opremih Jelovico iz Škofje Loke, 

Lesnino v Sevnici in Užarijo v Apa-
tinu. 

S temi objekti je prišla v Klimi Celje 
do izraza želja po inženiring tržnih pri
stopih in prodaji znanja strokovnjakov 
Klime, ki so že z dosedanjim delorn 
dokazali, da so sposobni rešiti tudi naj
zahtevnejše probleme prezračevanja 
in čiščenja okolja, in to od izdelave 
opreme do predaje objektov in naprav 
v obratovanje. 

Ta cilj je tudi ena od ključnih usme
ritev Klime Celje v prihodnjem sred
njeročnem obdobju, ko naj bi si delov
na organizacija zagotovila razvoj po 
eni strani s specializacijo svojega pro
izvodnega programa, po drugi strani 
pa osvojila še nova tržišča. 

Konec letošnjega oktobra so v Sa-
lonitovem tozdu Cement Polje 
vključili nov Klimin filter za od-
praševanje rotacijske peči, v kateri 
izdelujejo klinker. Delavci Salonita 
so s nitrom Klime Celje izredno zado
voljni, saj jih je rešil nadležnega pra
hu, ki se je prej dan in noč vsipal na 
okolico. Za kakšne količine gre, pove 
podatek, da je prej uhajalo iz peči tri 
tone klinkerja dnevno, ki ga novi Hi
ter skoraj vsega polovi in ga vrača 
nazaj v proizvodnjo. 

Klimin filter v Salonitovem obratu 
v Anhovem je dosegel celo takšen 
učinek, ki je daleč pod jugoslovanski
mi, s predpisi dovoljenimi emisijami, 
kajti predpisi dovoljujejo emisijo 100 
miligramov na kubični meter zraka. 
Klima pa je s svojimi filtri dosegla 
samo 20 miligramske emisije v zrak. 

To je filter s pnevmatskim stresanjem za čiščenje zraka v 
industriji. V anhovskem Salonitu je vgrajena petkrat 
večja filterska naprava, v tem sklopu pa še hladilni sistem 
in sistem transporta odpadnega prahu, ki se vrača v proiz
vodnjo. 

V obratu strojne obdelave, ki ga je Klima pridobila z odkupom objekta IFA 
Celje. 

IVIerxova štajerska 
»ambasada« v Ljubljani 
štajerski liram v stari Wolfovi ulici blizu Trga revolucije 
ie osvojil Ljubljančane 

Stari Ljubljančani pravijo, da je hiša, v 
kateri je Merx postavil svojo štajersko-
gostinsko ambasado, v resnici vsem na poti, 
ker sega preveč na cesto, v že tako ozko Wol-
fovo ulico, da pa sedanji Štajerski hram ni 
nikomur napoti. 

Že to pove dovolj o tem, da skromna, toda 
lična gostilna, nima problemov zaradi gostov, 
ki vanjo ne bi hodili. Za mizjem lahko postre
žejo 43 gostom, če pa se preveč ne drenjajo, 
še kakšnim dvajsetim na stojiščih. 

In po čem je Merxov Štajerski hram takšen 
blagodat, če ne celo nuja za Ljubljano? Pra
vijo, da predvsem zaradi štajerske kisle juhe, 
ki menda sodi skoraj med »zdravilne« zadeve. 

Ali je zdravilno težo še pridobila zaradi 
kuharja Marjana Androšca, ki je prej kuhal v 
Kliničnem centru v Ljubljani, lahko samo 
ugibamo. Vsekakor je kisla juha, ki jo je 
mogoče dobiti v lokalu od jutra do večera, 
naenkrat osvojila Ljubljančane in vse, ki 
pravi Ljubljančani niso, ampak so samo 
»začasno prijavljeni«. Da pa je med njimi 
predvsem veliko Štajercev, je menda povsem 
jasno. 

Če boste torej v Ljubljani, potem se oglasite 
na kislo juho v Štajerskem hramu v Wolfovi 
ulici. Merx Celje vas vabi tudi v Ljubljani! : ' 
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Ugodne možnosti zavarovanja 
plemenske živine v letu 1985 

Večkrat smo že pisali o za
varovanju kmetijske proiz
vodnje v celoti, ki mora po
stati zaradi velikega rizika, 
ki se s procesom intenzifl-
kacije in specializacije še 
povečuje, sestavni del go
spodarjenja kmetijskih or
ganizacij in s tem eden naj
pomembnejših dejavnikov 
pri zagotavljanju ekonom
ske in socialne varnosti 
kmetov in delavcev v kme
tijstvu. 

Odgovornost za povečanje 
obsega zavarovanja kmetij
ske proizvodnje je izredno 
velika. Zato smo s široko po
stavljeno družbeno akcijo, 
kjer je sodelovala SZDL, za
družna zveza, kmetijska za
druga in Zavarovalna skup

nost Triglav že dosegli velik 
napredek in uspehe zlasti pri 
zavarovanju plemenske go
veje živine v zasebnem sek
torju. 

Zavarovanje osnovne čre
de - plemenske goveje živi
ne - je najbolj pereče, zato je 
bila tudi naša aktivnost 
usmerjena na to področje. 
Rezultat skupnih prizade
vanj je bilo že uspešno soli
darnostno združevanje sred
stev za zavarovalne premije 
30-50%. Del sredstev plačajo 
občinski skladi za pospeše
vanje kmetijstva in porabe 
hrane, del regijski sklad za 
pospeševanje kmetijstva in 
del Zavarovalna skupnost 
Triglav z zniževanjem od
stotka premije. Na ta način 

se dajatve za živinorejca pre
cej znižajo. To pa je velika 
spodbuda za živinorejce in 
močno raste interes po tem 
zavarovanju. Najpomemb
nejše pa je to, da je ta akcija 
zastavljena dolgoročno. V ta 

namen so bile s skladi občin 
in regije sklenjene dolgoro
čne zavarovalne pogodbe. 
Vsako leto pa se posebej do
govarjamo o višini prispev
kov, ki jih v ta namen zdru
žujejo skladi. 

Za leto 1985 predlagamo 
najnižjo zavarovano vre
dnost po glavi 70.000 din, za
radi povečane dejanske vre
dnosti živine. Tako bi znaša
la zavarovalna premija 40% 
več, kot je znašala letos. Pri
spevki občinskih skladov 
naj bi se povečali na 1.000 do 
1.500 din. Regijski pa na 300 
do 500 din. Tako bi skupni 
prispevki znašali 40-55% 
premije. Še posebej je to 
ugodno zavarovanje za tiste 
živinorejce, ki zavarujejo ve
čje število živine, saj im^o 
poseben popust. Pri zavaro
vanju 5-10 glav je 10% popu
sta, pri zavarovanju 11 glav 

in več pa je 20% popusta ne 
celotni premiji. 

Višji prispevki skladov bo
do tako kot letos, tudi v pri
hodnjem letu še bolj poveča
li interes živinorejcev po tem 
zavarovanju, kar bo širšemu 
krogu živinorejcev nudilo 
večjo ekonomsko varnost s 
tem pa tudi interes za večjo 
prirejo osnovne plemenske 
črede. V letu 1984 se je dvig
nil stalež zavarovane ple
menske živine za 10-12%, za
to tudi prihodnje leto načrtu
jemo povečanje staleža za 
nadaljnjih 10-15%. Na ta 
način pa bi bilo zavarovano 
že preko 50% staleža vse 

osnovne črede v celjski in sa-
vinjsko-šaleški regiji. 

Zastopniki Zavarovalne 
skupnosti Triglav OS Celje 
bodo v prihodnjem letu obi
skali vse živinorejce še pose
bej vse tržne proizvajalce oz. 
kooperante kmetijskih de
lovnih organizacij. 

Tistim živinorejcem, ki še 
niso bili zavarovani, bodo te
meljito obrazložili možnosti 
in prednosti takega zavaro
vanja tako, da se bo lahko 
vsak odločil in zavaroval 
svojo plemensko čredo pri 
Zavarovalni skupnosti Tri
glav pod navedenimi izre
dno ugodnimi pogoji. ^ 

V letu 1984 so znašale za
varovalne premije po zava
rovani glavi od 2.100 din do 
3.05O din. 

Po občinah je bilo znižanje premije različno: 



Med najboll sodohnlml Gradisovimi enotami 
Celiska enota Graaisa dobro dela, še bolle bo po Izgradnji tesarskega obrata, ki ie pot k IndustrializacUl 

v šest sto članskem kolektivu Gradisove temeljne organizacije Gradbene enote 
Celje bodo leto zaključili z dokaj ugodnimi gospodarskimi rezultati. Planirani 
prihodek in dohodek bodo presegli, posebej zadovoljni pa so zaradi tega, ker bodo 
isk nekaj odstotkov presegli planirano izkoriščenost proizvodnih in delovnih zmog
ljivosti. 

Z vedrim pogledom v 
novo leto 

Leto 1985 pričakuje Gra-
disova temeljna organiza
cija gradbena enota Celje z 
dokajšnjim optimizmom, 
saj ji bo zaradi obilice do
govorjeni del uspelo izkori
stiti večji del lastnih zmog
ljivosti. 

»Preden rečem nekaj o 
naši načrtih«, je povedal 
Albert Praprotnik, direk
tor tozda GE Celje, »naj 
omenim nekatere večje 
gradnje iz tega leta. Marsi
kdo verjetno ve, da smo le
tos zgradili novo mlekarno 
Hmezada v Arji vasi, dela 
pa nadaljujemo na Hudinji, 
kjer gradimo veliko, lepo 
in sodobno skladišče za 
celjsko Kovinotehno. Stal
no gradimo tudi v železarni 
Štore, odprta je stanovanj
ska izgradnja, več objektov 
gradimo v Titovem Vele
nju, pa tudi v drugih obči
nah celjskega območja. 
Rok za izgradnjo skladiš-
čno-prodajnega komplek
sa Kovinotehne na Hudinji 
v Celju je maj 1985. Dela v 
železarni Štore moramo za
ključiti do avgusta prihod
njega leta. 

Na področju stanovanj
ske izgradnje smo se lotili 
sanacije terena v soseski 
Dolgo polje ni, v prvih me
secih prihodnjega leta pa 
bodo tam že rastli stano
vanjski objekti. Za ves 
Gradiš in ne le za naš tozd 
pa je razveseljiv še en po
datek novejšega datuma: 
nedavno smo sklenil po
godbo z rudnikom Titovo 
Velejnje o izgradnji nove 
klasirnice. Ta pomeni za 
Velenjčane velik naložbeni 
zalogaj, za Gradiš in našo 
gradbeno enoto pa eno 
izmed večjih gradbišč v 
prihodnjem letu. Objekt 

bomo gradili dvaindvajset 
mesecev, z deli na novi kla-
sirnici pa smo že pričeli.« 

Čeprav poslovanje celj
ske enote Gradisa v za
dnjih letih ne doživlja nika
kršnih pretresov, si v tej te
meljni organizaciji neneh
no prizadevajo izboljšati 
poslovne dosežke. Poseb
no skrb namenjajo boljši 
organizaciji dela, sistemu 
nagrajevanja, načrtnemu 
posodabljanju opreme, zni
ževanju stroškov. 

»V letu 1985 bomo po
sebno skrb namenili eko
nomskim vprašanjem: 
stroškom, likvidnosti, 
obrestim, hitrejšem 
obračanju denarja,« je po
jasnil Albert Praprotnik.« 
Načrtno se nameravamo 
lotiti tudi nekaterih vpra
šanj, kot je naprimer nee
notno izplačevanje oseb
nih dohodkov in dodatkov 
na Gradisovih gradbiščih, 
kjer je na enem teh grad
bišč soudeleženih več toz
dov. Še nadalje bomo težili 
tudi k integriranosti naše
ga poslovanja z uporabo 
računalniških obdelav. Te
koče in podrobno želimo 
analizirati vse stroške in 
optimalizirati porabo ma
teriala in opreme. Ob tem 
smo se zavezali, da bomo 
prihodnje leto znižali stroš
ke za najmanj dva odstot
ka. Visoki stroški kapitala, 
visoke obrestne mere torej, 
narekujejo posebno skrb 
za smotrno uporabo obrat
nih sredstev. Vsak naš 
ukrep ali odločitev bomo 
morali temeljito pretehtati. 
Že podatek, da predstavlja 
dnevna zamuda plačila za 
opravljeno delo 0,14 od
stotkov stroškov, z napove
danim povečanjem obrest
nih mer pa bodo stroški iz 
tega naslova v prihodnjem 
letu še večji, povedo, da 

bomo morali finančne vidi
ke našega poslovanja pose
bej skrbno tehtati.« 

V celjski enoti Gradisa 
hočejo prihodnje leto več 
storiti tudi za kakovost 
svojih del. Analiza rekla
macij zgrajenih objektov 
izkazuje napake predvsem 
pri kooperantskih delih, le
ta pa so brez dvoma odvi
sna od zahtev in kontrole 
del Gradisa samega. Zato 
bodo poostrili nadzor in 
prevzem objektov, kar bo
do dosegli z vključitvijo 
oddelka za kooperacije v 
končni obračun in pre
vzem del od kooperantov. 

»Leto 1985 je tudi naše 
jubilejno leto,« je dejal Pra
protnik, »saj bomo prosla
vili štirideset letnico obsto

ja in delovanja Gradisa. 
Naša razmišljanja zato ne 
bodo usmerjena samo v 
oceno dosežkov, temveč 
bodo segla tudi dlje, pred
vsem pa k načrtom, kako 
bi bili s svojim znanjem in 
izkušenostjo v prihodnje 
lahko bolj učinkviti.« 

Korak k 
industrializaciji 

Prihodnje leto bo pome
nilo za Gradisovo temeljno 
organizacijo Gradbena 
enota Celje tudi prelomno 
leto. Kolektiv in temeljna 
organizacija bodo namreč 
bogatejši za nov tesarski 
obrat, katerega temeljni 
kamen so položili sredi no-
vem.bra na začetku nove 
celjske industrijske cone v 
spodnji Trnovljah. 

Nov tesarski obrat bo na
domestil priložnostne de
lavnice po gradbiščih in 
omogočil specializacijo, ra-

cionahzacijo in industriali
zacijo temeljne organizaci
je. Prispeval pa bo tudi k 
višji produktivnosti v te
sarski dejavnosti. V tesar
ski delavnici bodo po načr
tih priprave dela izdelovali 
opazne elemente za monta
žo na gradbiščih. S tem bo
do izboljšal delovne pogoje 
ter vnesli v dejavnost, ki je 
v smislu industrijske proiz
vodnje na gradbiščih še 
najmanj razvita, več zna
nja. Tak nači proizvodnje 
bo zahteval neprimerno 
več timskega in usklajene
ga dela, predvsem pa bolj
šo pripravo delo. Klasični 
opaži bodo v največji mož
ni meri na gradbiščih za
menjal s sistemskimi 
opaži. 

»Tesarski obrat bomo 
gradil v dveh fazah,« je po
vedal Albert Praprotnik. 
»Njen prvi del, ki bo za
ključen maja prihodnje le
to, bo zajemal izključno te
sarski obrat. Njegova osno
va bo velehala, ki jo bodo 

izdelali v OGP in ki bo dol
ga 40, široka pa 12 metrov. 
Vrednost tesarskega obra
ta bo po predračunu znaša
la 20 milijonov dinarjev. 

Druga faza izgradnje pa 
bo nekoliko obsežnejša. 
Ob tesarskem obratu želi
mo namreč postaviti še ser
visne delavnice za tekoča 
popravila mehanizacije, 
skladišče opreme ter depo
nijo materialov in mehani
zacij. Po sedanjih ocenah 
bomo za drugo fazo rabili 
60 milijonov dinarjev.« 

Pričetek gradnje tesar
skega obrata predstavlja za 
tozd Gradbena enota Celje 
pomemben korak k indu
strializaciji proizvodnje. Z 
njim in z drugim delom 
projekta industrializacije 
te enote, ki se razvija ob 
kamnolomu v Podgori, bo 
ta temeljna organizacija 
uvrščena med najbolj so
dobno organizirane grad
bene enote v Gradisu. 

Eden Gradisovih zahtevnejših in lepših objektov - nova skladišča Kovinotehne.] 

Skladiščno prodajni kompleks Kovinotehne na Hudinji bo dograjen do maja 1985. 



Zarja se nenehno dokazuje 
pri največjih delovnih Izzivih 
Izdelki Zarje Iz Petrovč tudi v Sovjetski zvezi in na Kitajskem 

Med kolektive v žalski občini, ki dobro gospodarijo, je prav gotovo treba 
zapisati tudi Zarjo iz Petrovč, ki je tudi v letošnjem letu dodobra napolnila 
svoje sklade in kot pravi direktor Viktor Drama, v leto 1985 stopajo precej 
optimistično razpoloženi, kljub temu, da se zavedajo, da brez težav ne bo šlo. 
Prav gospodarjenje v zaostrenih pogojih je pokazalo, da vendarle ne sme in ne 
more biti pesimizma, če je kolektiv pripravljen delati in sprejemati izzive. In 
v teh izzivih se je Zarja že ničkolikokrat dokazala. 

Misli so že, da z Zarjo nič 
ne b o . . . 

Direktor Viktor Drama in številni 
delavci skoraj ob vsakem srečanju raz
mišljajo o tem, kako je Zarja sploh 
nastala. Bili so namreč časi. ko so na 
občini že imeli pripravljene načrte, 
kam bo šla konfekcija, kam se bo pri
ključilo kovinarstvo in kdo bo prevzel 
lesni obrat, pleskarje... Več obrtnih 
dejavnosti je namreč životarilo brez 
pravih načrtov in brez kakšnih poseb
nih razvojnih opredelitev. V kolektivu 
pa je vendarle bilo tudi precej takšnih, 
ki so bili trdno odločeni, da je treba 
nekaj storiti. Njihova volja je rodila 
razvojne načrte, ki so kaj kmalu obro
dili prve sadove. Rezultat vztrajnega 
dela, pravih gospodarskih usmeritev 
in odločnosti pa je Zarja, kakršno poz
namo danes. Rezultati, ki so jih deni
mo dosegli v letošnjem letu. so v naj
večji meri odraz prizadevnosti večine 
članov kolektiva. Hkrati pa ti rezultati 
potrjujejo tudi to. da lahko pod eno 
streho živijo celo štiri tako različne de
javnosti kot so konfekcija, kovinar
stvo. lesna industrija in pleskarstvo. 
Ob vsem tem pa je pomembno tudi to, 
da so Zarjo za svojo sprejeli tudi kraja
ni Petrovč, pa čeprav so vse te dejav
nosti v Petrovčah šele dobrih deset let. 

Hlače, ki pomenijo 
kakovost in modo 

Ime Zarje je dandanes znano v Slo
veniji. Jugoslaviji in tudi v svetu. Kdo 
na primer ne pozna hlač. kijih proizva
jajo v Zarji?! V tozdu Modna konfekci
ja namreč izdelujejo moške, ženske in 
otroške hlače, ki s svojimi sodobnimi 
kroji osvajajo tudi najbolj zahtevne 
kupce in že nekaj let je tudi mladim 
jasno, da nima smisla več v tujino po 
nekaj, kar je dobrega in modernega. 
Navsezadnje je tu Zarja. 

Ugotovitev ni pretirana, če vemo, da 
Zarja precej izvaža. Večino izvoza je 
usmerjenega celo na tako zahtevna tr
žišča kot je Zvezna republika Nemčija, 
za katero pravijo, da sta edina pogoja 
kakovost in moda. Zarji je ti dve stvari 
uspelo združiti, to pa se seveda pozna 
tudi na domačem tržišču. Ob vsem 
tem je pomembno tudi to. da se znajo 
dobro in hitro prilagoditi zahtevam tr
žišča. Ena izmed prednosti pa je tudi 
ta, da Zarjin tozd ni prevelik. Tako se 
lahko hitreje prilagajo posameznim za

htevam in določene količine hlač lah
ko proizvedejo v rekordno kratkem 
času, kar je prav gotovo tudi zelo po
membno, v časih, ko marsikoga tare 
predvsem to, kako obljubljeno izpolni
ti v dogovorjenem času. 

V naslednjh letih nameravajo proiz
vodnjo, če bodo za to seveda potrebe, 
tudi nekoliko raširiti. To ne velja samo 
za tozd Modne konfekcije, pač pa tudi. 
za druge temeljne organizacije. Še zla
sti mislimo na kovinsko dejavnost, saj 
resno razmišljajo, da bi v naslednjih 
letih zgradili novo proizvodno dvo
rano. 

V temeljni organizacijo Kovinoopre-
ma se je namreč že povsem uveljavil 
industrijski način dela. 

Ko se človek sprehaja med delavci v 
tem tozdu, si misli, da morajo tu zares 
delati pravi strokovnjaki. Med drugim 
namreč izdelujejo velike stroje, ki jih 
potrebuje usnjarska industrija. Te 
stroje izvažajo (preko Kosstroja, za ka
terega pravijo, da je odličen poslovni 
partner) v Sovjetsko zvezo, z njimi pa 
opremljajo tudi usnjarsko industrijo 
na Kitajskem. Skoraj tri četrtine proiz
vodnje tega tozda je namenjene ko-
operacijskim naročilom. Veliko izdel
kov iz tega tozda pa je našlo kupce 
tudi v Egiptu in Švici. Temeljna usme
ritev za prihodnje leto je seveda po
večan izvoz. Upajo samo, da ne bo pri
hajalo do neljubih zapletov, ker mate
riali ne bi prihajali pravočasno. To se 
je letos nekajkrat zgodilo, vendar ni 
bilo problemov, da delavci kasneje ne 
bi delali tako dolgo, da je bilo delo 
opravljeno. Za to so žrtvovali proste 
sobote, nedelje in tudi praznike. 

Oprema za velike hotele 
Dodobra se je zadnja leta uveljavila 

tudi temeljna organizacija Lesna indu
strija, ki se prav tako dobro vključuje 
v kooperantske posle. Težko bi bilo 
našteti vse najbolj reprezentativne ob
jekte pri nas, pa tudi na tujem, ki so 
opremljeni z izdelki temeljne organi
zacije Lesna industrija, krasijo pa tudi 
številne domove in druge objekte v 
Franciji. In ne nazadnje - tu je tudi 
tozd Pleskarstvo, kije vključen v pro
izvodni program Zarje, saj delavci ple
skajo novo strojno opremo, povrhu pa 
opravljajo še celo vrsto naročniških 
del. 

Eden izmed osnovnih pogojev, da 
lahko štiri, po dejavnosti povsem razli
čne temeljne organizacije živijo in de

lujejo skupaj pod eno streho, je seveda 
solidarnost med njimi. In tudi na tem 
področju se Zarja vedno znova potr
juje. 

Trdna povezanost s 
krajevno skupnostjo 

o tesni povezanosti kolektiva s kra
jem smo že pisali, pa ni odveč, če temu 
še enkrat namenimo nekaj vrstic. Da
nes v Petrovčah skorajda ni več akcije, 
pri kateri ne bi sodelovala Zarja. Ne 
samo to. Zarja je tudi pobudnik za celo 
vrsto nalog, ki jih je treba opraviti v 
kraju. Petrovče same so v zadnjih letih 
prav na ta račun razrešile marsikak 
problem. 

Velik pomen inovacijske 
dejavnosti 

Področje, ki mu v Zarji zadnja leta 
pripisujejo velik pomen, je vsekakor 
inovacijska dejavnost, kije že obrodila 
prve uspehe. V temeljni organizaciji 
Kovinooprema so na primerizdelah 
prototipni izdelek - stroj za sekanje 
drv. Pravijo, da česa takšnega v Jugo
slaviji še nihče ne izdeluje. Drobnih 
inovacijskih novosti pa je še cela vrsta, 
njihov rezultat v končni fazi pa je ta, 
da so na ta račun prištedili marsikak 
dinar. Inovacijsko dejavnost bodo v 
bodoče še vzpodbujali, saj pravijo, da 
lahko prav na njen račun prištedijo 
tudi marsikatero devizo. Da bo ta de
javnost še bolj zaživela, pa bodo vso 
pozornost namenili nagrajevanju. 

Prostor za dobre delavce 
še pred leti je bilo precej težav, kako 

dobiti delavce, ki bi se zaposlili v Zarji. 
Danes takšnih težav ni več. Predvsem 
zato ne. ker so osebni dohodki dobri in 
ker se v njih odraža predvsem pridno 
in pošteno delo. Ali drugače povedano 
- dobro delo v Zarji dobro nagrajujejo. 
Dobro pa so poskrbeli tudi za standard 
delavcev in že samo podatek, da nima
jo bistvenih stanovanjskih problemov, 
marsikaj pove. Skratka, Zarja je danes 
tudi pojem za dobro zaposlitev. 

Zarja Petrovče želi 
so(ielavcem, 
poslovnim 
prijateljem, kupcem 
in bralcem Novega 
tecinika srečno, 
zdravo in uspešno 
leto 1985! 





Dajmo INdustriJi Odpadne Surovine 
26. oktobra 1946 je bilo z 

)dločbo LR Slovenije usta-
lovljeno podjetje Odpad, ki 
šeje leta 1963 preimenovalo 
v Dinos. To je ime, ki simbo-
izira dejavnost delovne or-
4^anizacije še danes: DAJMO 
iNDUSTRIJI ODPADNE 
SUROVINE. 

V svojem 38-letnem delo
vanju si je delovna organiza
cija že na samem začetku za
stavila samo en cilj, kako 
zbrati čimveč koristnih od
padkov. Potrebno je bilo 
zgraditi razvejano mrežo po
slovalnic, skladišč in zbirnih 
mest ter jih opremiti z naj
nujnejšo transportno in pro
izvodno opremo za pripravo 
ter predelavo uporabnih od
padkov v sekundarne suro
vine. Z razvojem odkupne 
mreže je potekalo izobraže
vanje delavcev poznavanju 
odpadnih surovin. Z zbira
njem in pozneje sortiranjem 
uporabnih odpadkov po ka
kovosti se je začel proizvod
ni proces sekundarnih suro
vin, ki danes pomeni recikla-
žo odpadnih surovin. Delo 
poteka od zbiranja uporab
nih odpadkov, sortiranja, 
priprave in pridelave do 
končnega izdelka sekundar
ne surovine. 

Že kmalu po ustanovitvi 
so delavci Dinosa spoznali, 
da je njihov razvoj mogoč le 
z nenehnim povečevanjem 
in širjenjem odkupne mreže 
za zbiranje uporabnih od

padkov z dovolj velikimi od
prtimi in zaprtimi površina
mi ter sodobno opremo za 
pripravo in predelavo v se
kundarne surovine. 

V letu 1977 in v začetku 
leta 1978 je delovna organi

zacija spremenila svojo orga
nizacijsko obliko enovite de
lovne organizacije v novo sa
moupravno organiziranost 
dveh temeljnih organizacij 
združenega dela. 

Takšna organizacijska obli
ka poudarja temeljni smerni
ci, ki sta se izoblikovali v de
javnosti: 

• TOZD Priprava odpadnih 
surovin, ki vključuje odkup 
in pripravo odpadnih suro
vin s poudarkom na blagov-
no-proizvodno-prometnem 
področju 
in 
• TOZD Regeneracija tek
stila, ki vključuje z operaci
jami oplemenitenja spremi
njanje tekstilnih odpadkov v 
sekundarne surovine in kon
čne izdelke. 

Na sedanji stopnji družbe-
no-ekonomskega in tehno
loškega razvoja je najbolj 

očitna ločnica med obema 
smernicama prav področje 
poslovanja s tekstilnimi od
padki, v primerjavi z jekleni
mi odpadki, odpadki barv
nih kovin, starim papirjem, 
črepinjami, odpadki gume in 
odpadki termoplastov. 

Energetska in surovinska 
kriza ter gospodarsko stanje 
v Sloveniji in Jugoslaviji so 
privedli do stanja, ko mora 
delovna organizacija še po
večati zbiranje in predelavo 
uporabnih odpadkov v se
kundarne surovine. 

Organizacije združenega 
dela, ki se ukvarjajo v SR 
Sloveniji z zbiranjem uprab-
nih odpadkov, bodo morale 
skleniti med seboj sporazu
me o organiziranju odkupne 
mreže, zbiranju in prevzema
nju odpadkov na celotnem 
slovenskem območju. Tako 
lahko zagotovimo še boljše 
zbiranje in prevzemanje ter 
ekonomičnost prdelave upo

rabnih odpadkov v sekun
darne surovine. 

Delovna organizacija ima z 
uporabniki sekundarnih su
rovin sklenjene samouprav
na sporazume o družbeno
ekonomskih odnosih ter o 
razvoju lastne dejavnosti. 
Program razvoja se nadalju
je na pridobljenih organiza
cijskih izkušnjah in stopnji 
razvitosti sedanje opremlje
nosti s poudarkom na pome
nu dejavnosti, ki je: 

• varovanje in ohranjevanje 
naravnih virov in z delom 
pridobljenih vrednosti, 
• smotrno gospodarjenje z 
odpadnimi surovinami zara
di njihove ponovne uporabe 
in relativno nižje cene v pri
merjavi s primarnimi surovi
nami zaradi potrebe varčeva
nja z energijo, 

• čuvanje okolja pred one
snaževanjem. 

Prav gotovo pa je dejav
nost sekundarnih surovin v 
obdobju dvajsetih, še poseb
no pa v zadnjih desetih letih 
doživela bistvene spremem
be glede svojega pomena ta
ko v gospodarstvu kot v ce
lotni družbi. 

Vendar pa v Dinosu meni
jo, da so v njihovi dejavnosti 
na začetku začetka. Iz popol
ne trgovsko usmerjene de
javnosti v času takoimeno-
vanega liberalizma v trgovi
ni, ko so se ukvarjali le s pro
metom blaga, za katero so že 
vnaprej vedeli, da bodo daja
le dokaj veliko razliko v ceni, 
se je iz takratnega podjetja 
ODPAD ta današnja delovna 
organizacija spremenila v 
načrtovanega pripravljalca 

metalurškega vložka, vložka 
za papirno industrijo, vložka 
za steklarsko pa tekstilno in
dustrijo. 

Dinos je danes na začetku 
svoje razvojne poti in svoje
ga tehnološkega razvoja. Ce 
se primerja rast količinskega 
zajetja koristnih odpadkov 
in njihove predelave, upošte
vajoč vsa inflatorna gibanja, 
ki so nastajala v zadnjem 
času, je dejstvo, da imajo 
izredno visok skok rasti. Po
večuje se produktivnost dela 
na zaposlenega, vedno je več 
vloženega dela v rezultatu 
poslovanja. Sicer pa ima Di
nos v svoji poslovni politiki 
tako za prihodnje leto kot za 
srednjeročno plansko ob

dobje začrtani dve bistveni 
stvari, in sicer: nadaljnji te
hnološki razvoj in dvig kako
vosti, proizvodnosti tako 
imenovanih klasičnih dejav
nikov v delu in priparavi se
kundarnih surovin tako v 
priprvi metalurškega, papir
nega in tekstilnega vložka. 
Vse to pa bo moč doseči le z 
znanjem oziroma strokov
nim kadrom ter z izdelanim 
informacijskim sistemom. 

V svoji politiki razvoja, ki 
pa ni le skupek hotenj, tem
več realno začrtana pot, pa 
bodo imeli veliko vlogo spe
cializirani predelovalni cen
tri v Ljubljani, Mariboru in 
Celju. 

Vedno več je primerov, 
da si športna društva in 
klubi v vse težjih gospo
darskih razmerah iščejo 
svoje pokrovitelje pri or
ganizacijah združenega 
dela, kajti sistemska sred
stva od telesne kulture 
jim nikakor več ne za
doščajo za izpolnjevanje 
sprejetih programov. 

Tako je tudi delovna or
ganizacija DINOS v letoš
nji sezoni prevzela pokro
viteljstvo nad Rokomet
nim društvom iz Ljublja
ne, ki je lani izpadlo iz li
ge najboljših v državi. In 
kaj je vodilo delavce DI
NOSA, da so se odločiU 
prevzeti omenjeno pokro
viteljstvo? 

Delegati so imeli v prvi 
vrsti pred očmi doseda
nje izkušnje prdstavljanja 
dejavnosti DO DINOS v 
športnem parku na Kode-
Ijevem, kakor tudi pred
videno organizacijo zaje
manja sekundarnih suro
vin, predvsem odpadne
ga papirja od vseh šport
nih sekcij, še zlasti Roko
metnega društva Slovan. 
Gre torej za obojestranski 
interes tako DO DINOS v 
smislu poudarjenega po
mena dejavnosti sekun
darnih surovin kakor tudi 
Rokometnega društva 
Slovan na področju raz
voja, kakovosti rokomet
ne selekcije SR Slovenije. 
Gre za neko obliko svo
bodne menjave dela, v 
kateri DO DINOS z resni
čno neposredno poučno 
reklamo želi na eni strani 
seznaniti širši krog ljudi 
(tudi na samih tekmah 
RD Slovana) o pomenu 
dejavnosti sekundarnih 
surovin, po drugi strani 
pa vzpodbuditi posamez
nike, šole, KS ter druge 
organizacije k še večjemu 
zbiranju uporabnih odpa
dnih surovin. Prvi rezul
tati se že odražajo v veUki 
nagradni akciji DINOS-
SLOVAN in ANTENA, v 
katero so zajete vse slo
venske osnovne in sred
nje šole, ki bodo v trime
sečni akciji zbirale papir. 
Najuspešnejši pa bodo 
nagrajeni: šole z računal
niki, razredi z izleti, posa
mezniki pa s spominski
mi kapami in majicami. 

Leta 1964 je bilo zbranih 
75.000 ton uporabnih od
padkov in pripravljenih se
kundarnih surovin za našo 
industrijo. V 35. letu poslo
vanja je bilo zbranih 
180.000 ton. V 38. letu poslo
vanja pa bo zbranih že 
200.000 ton. 

Terminal za pripravo metalurškega vložka, ki ga gra
dimo v Vzhodnih Trnovljah, pomeni zaključeno celoto 
izgradnje dejavnosti sekundarnih surovin in Sloven
skih železarn. V prvi fazi izgradnje bomo pripravili do 
50.000 ton kakovostnega metalurškega vložka iz razno
vrstnih jeklenih odpadkov. Po zaključku izgradnje III. 
faze v letu 1987 pa bo proizvodna zmogljivost termi
nala že 180.000 ton. Industrijski tir, hidravlična stiskal
nica in škarje, mostni žerjavi-in druga proizvodna ter 
transportna oprema sprminjata celotno podobo prejš
nje poslovne enote DINOS v Celju v dejavnost proiz
vodnega pomena. Prav ob izteku letošnjega poslov
nega leta je Zvezni zavod za statistiko na osnovi pred
loga Skupščine poslovne skupnosti INOT dejavnosti 
sekundarnih surovin v SFRJ uvrstil dejavnost v 
nomenklaturo gospodarstva pod šifro 0135 in se ime
nuje: »Zbiranje, priprava in predelava industrijskih 
odpadkov, opredeljena z opisom dejavnosti: zbiranje, 
sortiranje in prdelava industrijskih in drugih koristnih 
odpadkov od železa in jekla, barvnih in plemenitih 
metalov in nemetalov, papirja, tekstila, gume, plastike, 
stekla, mineralnih in drugih olj, energetskih goriv, 
odpadkov rastUnskega n živalskega izvora, vključujoč 
tudi neuporabno blago in blago s pomanjkljivostmi, 
namenjeno predvsem predelavi.« 

To pa hkrati pomeni za nadaljnji razvoj dejavnosti na 
področju celjske regije ne samo zbiranje in pripravo ter 
predelavo jeklenih odpadkov v metalurški vložek, 
ampak vseh koristnih odpadkov različnega sestava in 
izvora v dragocene sekundarne surovine, ki s svojim 
neposrednim učinkom v našem gospodarstu varčujejo 
z energijo. 

V celjskem terminalu se 
bo po dokončani izgradnji 
pripravljal jekleni vložek 
za potrebe Železarne Štore, 
kajti le-ta gradi novo je-
klarno in bo v prihodnje po
trebovala večje količine je
klenega vložka. 

NEKAJ ŠTEVILK V RAZVOJU DELOVNE ORGANIZACIJE DINOS 

Delavci Dinosa, ki ima 
svoje poslovalnice doma
la po vsej Sloveniji, sedež 
pa v Ljubljani, čestitajo 
delovnim ljudem srečno, 
zdravo in predvsem mir
no leto 1985 z željo, da 
vse odpadne surovine 
oddajo Dinosu ter tako 
pomagajo k varčevanju 
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A M A D E U S P O R O Č A O DOGODKIH V L E T U 19841 

Politika 
Večji posluh za glas iz neposredne baze 
še ni postal odlika vseh vodilnih 
v govorih so kraljevale fraze 
ni nam še zmanjkalo idej sterilnih. 

Standard 
Še bolj tesno kot zanka tole damo 
zadrgnil standard nam je vrat. 
Kdo kriv je za sedanjo našo dramo? 
Tisti že ne, ki nimajo kravat... 

Šport 
Borilni športi so bili v ospredju 
uporabljati komolce, pomeni bii 
moder. 
Kolektiv je že dolgo skrit v zaledju. 
Je le za individualista zmagovala 
oder? 

A M A D E U S N A P O V E D U J E D O G O D K E V L E T U 1985 

Za proizvodnjo in storilnost se ni treba bati, 
saj funkcionarjem se iztekajo mandati! 
Vse, ki smo jih pred leti izvolili 
bomo nazaj v tovarne spet dobili. 

Kolo spet naše ljudsko bo vozilo! 
Šmartinsko jezero postalo morje bol 
Naše malomeščanstvo nas bo zapustilo! 
Pa naj še reče kdo, da nam ne bo lepo! 

Na začetku ali na koncu 
saj je zares vseeno. 
Ob referatu in praznem loncu 
povem vam le še eno: 

Amadeus še naprej kosti bo obiral, 
še naprej bo neozdravljiv optimist 
aktualno vas o vsem bo informiral, 
pa čeprav bo kdo rekel: »Ta je utopist!< 


